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 مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با بیان اینکه 
 پیشنهادات تهران »کاملًا معقول« است

 گفت: ما منتظر پاسخ امریکا  هستیم

کاخ سفید مجبور به 
امتیازدهی

4
4

4 هزار و 500 اسیر فلسطینی اعتصاب غذای خود را آغاز کردند

انتفاضه اعتصاب

دختر دوگین کردروسیه، اوکراین را متهم به قتل 
است که بیش از 170 روز است در اعتصاب غذا به سر می بردسرفصل های حقوق بشری در جهان، خلیل عواوده، اسیر فلسطینی به گــوش جهانیان برســانند. همان طور که اکنون یکــی از مهمترین تاکتیکــی اســت کــه این اســرا می تواننــد به واســطه آن فریاد خــود را آزادی و کرامت انســانی تنها یک جــاده دارد: اعتصاب غذا. این تنها  برای اسرای فلسطینی که در بدترین شرایط انسانی زندگی می کنند، 

جولای همراه با دخترش  به روسیه آمده و...بوده و مجری ترور نیز یک زن اوکراینی به نام ناتالیا ووک بوده که 43 ســاله اســت و 23 فدرال روسیه دیروز منتشر کرد، تأکید کرده، سرویس های مخفی اوکراین پشت این ترور با دخترش وارد روســیه شــده است. به گزارش اســپوتنیک، بیانیه ای که سرویس امنیت الکساندر دوگین، فیلسوف روس و متحد ولادیمیر پوتین، یک شهروند اوکراینی بوده که  ســرویس امنیــت فدرال روســیه خبر داد، مجــری انفجار خــودروی داریــا دوگین، دختر 
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»ایران« از جمع بندی نماینده 
روسیه  و اتحادیه اروپا نسبت 
نهایی گزارش می دهدبه خواسته های ایران برای توافق 

جوزپ بورل: 
پاسخ ایران  به طرفین  

منتقل شد  و ما منتظر 
پاسخ امریکا  هستیم
صفحه 5 را بخوانید

گروه سیاســت / در منطقه غرب آســیا و 
شــمال آفریقا، رژیم صهیونیســتی تنها 
دارد؛ امری که باعث شده صهیونیست ها کشوری است که زراد خانه های هسته ای 

تأسیســات ایــران پرداختــه و جمهــوری اســلامی  بــه  نظامــی  حملــه  بــه  هســته ای تهدید کرده انــد، هرچند این را 
 
در داخل با پاســخ مناسبی همراه بوده فشــار بــه امریــکا و اروپایی ها بــوده، اما رجز خوانی های توخالی جهت اعمال 

اسرائیل در گرداب هسته ای ایرانچرا رویکرد هوشمندانه دولت در مذاکرات، صهیونیست ها را بیش از گذشته عصبانی کرده است؟

یم
سن

ت

روزنامه هاآرتص اسرائیل می نویسد: پس 
ن سطح خود رسیده  است. هسته ای در تهران به سرعت پیشرفت کرده از خروج امریکا از توافق با ایران، روند 

»کاملًا معقول« استپیشنهادات تهران 

رئیس جمهور در دیدار مدیران و کارکنان وزارت دفاع با اشاره به دستاوردهای افتخارآفرین این وزارتخانه  تأکید کرد

حمایت از نوآوری در صنایع دفاعی

 »ایران« از بسترسازی تحقق خوداتکایی 55 درصدی
 در سه سال آینده در تولید کلزا گزارش می دهد

2

 حل مشکل تاریخی 
 آب خوزستان

 درکمتر از یک سال

»غدیر«  به بهره برداری آزمایشی رسید

14

 تسهیلات بی سابقه دولت سیزدهم به پنبه  کاران

ذخیره جهانی پنبه رو به کاهش؛ ایران به سمت خودکفایی
پنبه، یکی از آن محصولات کشاورزی است که 
در ســال 1394 طــی برنامه ای 10 ســاله تا افق 
1404 برنامه خودکفایی آن تدوین شــد، حال 
طی ســالیان اخیر میزان تولیــد این محصول 
جهــاد  وزارت  مســئولان  و  یافتــه  افزایــش 
کشاورزی معتقدند تا دو سال دیگر وابستگی 
ایــن محصــول بــه واردات بــه صفر رســیده و 
کشــورمان در تولید پنبه خودکفا خواهد شــد. 

در حــال حاضــر پنبــه در ســطح 1۸ اســتان 
کشت می شود، اما کشت عمده این محصول 
رضــوی،  خراســان  اســتان های  بــه  مربــوط 
خراســان شمالی، خراســان جنوبی، گلستان، 
فــارس و اردبیــل اســت ولــی در حــال حاضر 
کشــت پنبه در مناطق جدیدی از اســتان های 
ایلام، لرستان، سیستان و بلوچستان و مناطق 
گرمســیر اســتان  کرمانشاه آغاز شــده است. از 

طــرف دیگر تا ســال گذشــته 50 درصــد پنبه 
مــورد نیــاز صنعــت نســاجی کشــور توســط 
کشــاورزان داخلــی و 50 درصــد آن از طریــق 
واردات تأمین می شــد این در حالی اســت که 
تا سال 13۸3 ایران در این زمینه خودکفا بود 
و گاهی به دیگر کشورها این محصول را صادر 
می کــرد. بــا کاهــش خودکفایــی، واردات این 

محصول اساسی از سال ۸3 شروع شد...

رئیس سازمان مالیاتی خبر داد

 ۲ هزار و 500 بدهکار مالیاتی که ممنوع الخروج شده بودند
 اقدام به واریز یک هزار و ۲00 میلیارد تومان مالیات کردند

رشد 65 درصدی 
درآمدهای مالیاتی افزایش تعداد 

اظهارنامه ها

% 52
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همه برای بدرقه آمده بودند. بچه ها با شاخه های گل در حیاط 
بیمارستان جمع شده بودند تا برای آخرین بار از پزشک فداکار 
قدردانی کنند. مادر محمد با گوشــه چادر اشــک هایش را پاک 
می کنــد و می گویــد: »پســرم چند روزی بــود بهانــه می گرفت. 
می گفت چرا دکتر به دیدنم نمی آید. نمی توانستم بگویم دکتر 

در روزهای بحرانی کرونا بچه  های بستری در مرکز طبی کودکان 
را تنهــا نگذاشــت ولی خودش در نهایت تســلیم ایــن ویروس 
مرگبــار شــد.« حالا ایــن بچه ها بــرای قدردانــی از دکتــر اصغر 
آقامحمدی پزشک متخصص ایمونولوژی و آلرژی آمده بودند 

که به پدر بیماری نقص ایمنی اولیه ایران معروف بود.

 دو هزار میلیارد تومان 
 خرید تضمینی کلزا

 از کشاورزان

از هر استاد درسی آموخته
 گفت و گو با مهدی آذرسینا، آهنگساز و نوازنده پیشکسوت ساز کمانچه 

به انگیزه سالروز تولد حسین علیزاده

برای اســرای فلسطینی که در بدترین شــرایط انسانی زندگی 
یــک جــاده دارد:  تنهــا  انســانی  می کننــد، آزادی و کرامــت 
اعتصاب غذا. این تنها تاکتیکی اســت که این اســرا می توانند 
به واســطه آن فریــاد خــود را بــه گــوش جهانیــان برســانند. 
همان طــور که اکنــون یکی از مهم ترین ســرفصل های حقوق 
بشــری در جهــان، خلیل عواوده، اســیر فلســطینی اســت که 
بیــش از 170 روز اســت در اعتصــاب غــذا بــه ســر می بــرد و 
راهــکار او از دیــروز چــراغ راه بیش از 4500 اســیر فلســطینی 

شــد تــا در اعتراض به وضعیــت انســانی در زندان های رژیم 
صهیونیستی دست به اعتصاب غذا بزنند.

به گــزارش خبرگزاری فلســطینی وفــا، طبــق بیانیه هایی 
کــه از ســوی جامعه اســرای فلســطینی منتشــر شــده اســت، 
ایــن اعتصــاب غــذا در چهــار مرحله انجــام خواهد شــد. در 
مرحله اول که از دیروز آغاز شــد، اسرا حاضر نخواهند شد در 

بازرسی های روزانه معمول شرکت کنند.

»ایران« ابعاد رزمایش های نظامی بین المللی اخیر را بررسی می کند

 رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به شرایط اقتصادی 
روی کار آمدن دولت سیزدهم تأکید کرد

 تهدید در دریای سرخ
 پاسخ در کارائیب

دولت را زیر صفر تحویل گرفتیم

ثریا در دست ستاره های پارسی
8

2
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 ارتش مصر از آغاز رزمایش نظامی مشــترک با حضور نیروهای 
مســلح عربســتان، امــارات، یونــان و قبــرس علاوه بر مشــارکت 
کشورهای دیگربه عنوان ناظر خبر داده است. به گزارش الجزیره، 
غریب عبدالحافظ، سخنگوی ارتش مصر در بیانیه ای اعلام کرد 

که رزمایش مشــترک با عنوان »هرکول 2« در مصر با مشــارکت 
نیروهای ویژه عربستان، امارات، یونان و قبرس آغاز شده است. 
این ســخنگو همچنین افــزوده کــه اردن، امریکا، کنگــو و بحرین 

به عنوان ناظر در این رزمایش حضور دارند. 

در یک قدمی ساخت هواپیمای مسافربری هستیم

 وظیفه خود می دانم به حرمت موسیقی، در کنار افرادی قرار بگیرم، عاشقانه کار کنم و در موردشان 
بگویم و بنویسم که کارشان بی نقص و درست است، هنرمندانی همچون حسین علیزاده که برای 

هنرشان تلاش کردند و موفقیت های بزرگی در این راه کسب کرده اند. افراد بزرگی چون حسین 
علیزاده مورد توجه همگان است و دوست و دشمن هم هنرش را تأیید می کند

  آقای علیزاده هنرمندی است که وقتی ساز می نوازد، تأثیر هنری  هنرمندان بزرگ و چیره دستی 
همچون علی اکبرخان شهنازی در نواختن او نمایان است یا کردار و تأثیراخلاقی و شخصیت و وقار 
بزرگانی چون نورعلی خان برومند و داریوش صفوت در منش او و متانت بزرگمردی چون هوشنگ 

23ظریف دررفتارش آشکار است و توانسته از هر استاد درسی بیاموزد

زان
/می

ری
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محم

 30 تا 70 درصد ذخایر کالاهای اساسی کشور هنگام شروع به کار ما زیر خط قرمز بود
 ماهانه 15 هزار میلیارد تومان بابت اوراقی که دولت قبل منتشر کرده ، پرداخت می کنیم
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اعتراف مقامات نظامی دنیا به دستاوردهای دفاعی ایران
گروه سیاســی/ آیــت الله رئیســی صبح 
دیــروز در جمع وزیر، مدیران و کارکنان 
نیروهــای  پشــتیبانی  و  دفــاع  وزارت 
مســلح، ضمن گرامیداشت ۳۱ مرداد، 
روز صنعت دفاعی کشور و یاد شهدای 
مســلح،  نیروی هــای  و  دفــاع  وزارت 
خصوصاً شهیدان بزرگوار فخری زاده و 
طهرانی مقدم، اقدامات صورت گرفته 
در ایــن وزارتخانــه  را در راســتای تحقق 
بنیان،اشــتغال  »تولید؛دانــش  شــعار 
آفریــن«، بســیار مؤثر دانســت و گفت: 
دانشــمندان  ارزشــمند  دســتاوردهای 
و نخبــگان در صنایــع دفاعــی، نه فقط 
جهــان  بــرای  بلکــه  کشــورمان،  بــرای 
اســام و دوســتداران انقــاب اســامی 
امیدبخش و اقتدارآفرین و برای جهان 

کفر یأس آور است.
و  نخبــگان  جمهــور  رئیــس 
دانشــمندان باانگیزه و خاق در وزارت 
دفــاع را ســرمایه های ارزشــمند کشــور 
دانســت و افــزود: محصــول و خروجی 
دفاعــی  صنعــت  عزیــزان،  ایــن  کار 
امــروز  کــه  اســت  کشــور  دانش بنیــان 
دســتاوردهای آن از ســوی هیــچ کســی 

قابل کتمان نیست.

ë صنعت دفاعی الگوی سایر بخش ها
دکتر رئیســی با بیان اینکــه امروز به 
گستردگی داشته ها و توانایی های کشور 
مورد تهدید دشــمن هســتیم، تصریح 
کرد: با وجود تهدید، فشار و تحریم های 
مــا،  دفاعــی  صنایــع  روی  دشــمنان 
پیشرفت ها در این بخش بیشتر از سایر 
بخش هــا بوده و دلیل آن انگیزه بســیار 
بالایی اســت که در صنایع دفاعی برای 
خودکفایی و اســتقال کشور وجود دارد 
و در نتیجــه این پیشــرفت هــا، موجب 

تولید قدرت برای کشور شده است.
رئیــس جمهــور با اشــاره بــه بازدید 
امــروز خود از نمایشــگاه دســتاوردهای 
صنایــع دفاعــی، اظهــار داشــت: یکــی 
از نــکات امیدبخــش ایــن نمایشــگاه، 
سرریز فناوری و پیشرفت های صنعت 
دفاعی کشــور به ســایر بخش ها در کنار 
دســتاوردهای ارزشمند در ارتقای قابل 

توجه توانمندی های دفاعی کشور بود.
آیــت الله رئیســی داشــتن انگیــزه و 
خودباوری را مهم ترین مؤلفه و ویژگی 
متخصصــان جــوان و توانمنــد صنایع 

دفاعی کشور دانست و خاطرنشان کرد: 
این خودباوری در پرتو خداباوری شکل 
گرفته و همان رمز پیروزی در نگاه امام 
خمینی)ره( است که فرمودند می شود 
بــا تــوکل به خــدا و اعتمــاد بــه نفس و 
 اتکا به داشــته های خود کارهای بزرگی 

رقم زد.

ë  ســایر در  محصــول  بــه  ایــده  تبدیــل 
صنایع

رئیــس جمهور با تأکیــد بر ضرورت 
و  نخبــگان  از  قدردانــی  و  تجلیــل 
کشــور،  دفاعــی  صنایــع  دانشــمندان 
خطــاب به مدیــران وزارت دفاع گفت: 
قدردانی واقعی از این نخبگان، فراهم 
کــردن زمینــه شــکوفا شــدن دانــش و 
وزارت  مدیــران  اســت.  آنــان  اندیشــه 
دفــاع ایــن وزارتخانــه را به زیســت بوم 
نخبــگان تبدیــل و از ایــن ســرمایه های 

کشور حمایت و پشتیبانی کنند.
دکتــر رئیســی در ادامه تبدیــل ایده 
بــه محصول توســط نخبــگان صنعت 
و  ارزشــمند  بســیار  را  کشــور  دفاعــی 
الگویــی گرانســنگ برای دیگــر حوزه ها 
در کشــور دانســت و افــزود: تبدیل ایده 
بــه محصول فرایند ســاده ای نیســت و 
دســتیابی به این مهــم، صنایع دفاعی 
بــرای  افتخارآمیــز  بــه صنعتــی  را  مــا 
کشــور تبدیــل کــرده و کشــورهای دیگر 
را به حیرت واداشــته اســت. این مسیر 
بــا قــدرت و قــوت در ســایر بخش هــا و 

صنایع نیز دنبال شود.

ë  وزارت دفــاع تــا یــک قدمی ســاخت
هواپیما

رئیس جمهور با اشاره به »تأثیرگذاری، 
دقت بــالا و هوشمندســازی« به عنوان 
محصــولات  مهــم  بســیار  ویژگــی   ۳
تولیدشــده در صنعــت دفاعی کشــور، 
ایــن  دســت اندرکاران  بــه  خطــاب 
صنعت، اظهار داشــت: شما با ابتکار و 
خاقیت خود برای کشــور تولید قدرت 
کرده ایــد تا جایــی که مقامــات نظامی 
دنیــا نیز به پیشــرفت های اقتدارآفرین 

صنعت دفاعی ایران معترف اند.
در  نوآوری هــا  رئیســی  آیــت الله 
زمینه ســاخت انواع پرنده ها در صنایع 
دفاعــی را بســیار افتخارآمیــز دانســت 
و بــا اشــاره بــه بازدیــد خــود از صنایــع 

اصفهــان  در  ایــران  هواپیماســازی 
تصریح کرد: دانشــمندان و نخبگان ما 
در این وزارتخانه تا یک قدمی ســاخت 
و  رســیده اند  مســافربری  هواپیمــای 
از آنهــا خواســته ام کــه ایــن مســیر را تا 
حصــول نتیجه بــا قدرت و قــوت ادامه 

دهند.

ë منطقه از آن ملت های مستقل
رئیســی در بخش دیگری از سخنان 
خــود بــا بیــان اینکــه گاهــی برخــی از 
به رغــم  اســامی  انقــاب  دشــمنان 
دفاعــی  بــالای  بســیار  توانمندی هــای 
کشور به خود اجازه می دهند تهدیداتی 
علیــه ملــت ایــران بــه زبــان بیاورنــد، 
جمهــوری  امــروز  کــرد:  خاطرنشــان 
قدرتمند تــر  همیشــه  از  اســامی 
زمان هــا  همــه  از  مــا  دشــمنان  و 
ضعیف ترنــد و آنچــه مــا را بــه قدرتــی 
اثرگــذار در منطقه و جهان تبدیل کرده 
نیروهــای کارآمد، باانگیــزه و انقابی و 
دســتاوردهای دفاعــی دانشــمندان ما 

است.
دشــمنان  افــزود:  جمهــور  رئیــس 
بداننــد مصمــم بــه ادامــه ایــن مســیر 
هســتیم و مطمئــن باشــند کــه دســت 
مســتکبران از منطقه قطع خواهد شــد 
و این منطقه از آن ملت های مستقل و 

آزادیخواه خواهد بود.
آیت الله رئیسی همچنین در بخشی 
از ســخنان خــود بــه اقدامــات صــورت 
گرفته در حوزه صنعتی ســازی مســکن 
از ســوی صنایــع دفاعی کشــور اشــاره و 
تصریــح کــرد: خوشــبختانه نخبــگان و 
دانشــمندان مــا در صنایــع دفاعــی به 
روشــی نوآورانــه و صنعتی در ســاخت 
مسکن دست پیدا کرده اند که قطعاً در 
طرح جهش تولید مسکن مؤثر خواهد 

بود.
آیت الله رئیسی پیش از این نشست، 
پدافنــدی  تخصصــی  نمایشــگاه  از 
همچنیــن  و  الکترونیــک  جنــگ  و 
تجهیزاتی که بر اســاس تدابیر فرمانده 
معظــم کل قوا در وزارت دفاع ســاخته 
کرد.همچنیــن  بازدیــد  اســت،  شــده  
رئیــس جمهــور از پــروژه مســکن مهــر 
صنایــع  متخصصــان  دســت  ســاخته 
دفاعــی کشــور و روش هــای نوآورانه به 

کار رفته در این پروژه نیز دیدن کرد.

گروه سیاســی/ معــاون اجرایــی رئیس 
اســتانی  ســفر  بــه  اشــاره  بــا  جمهــور 
رئیــس جمهور به ۳۱ اســتان کشــور در 
کمتــر از یــک ســال و نیز انجام 7 ســفر 
موضوعی، میانگین انجام این ســفرها 
را، هر 9 روز یک ســفر ذکــر و اعام کرد 
که طی این ســفرها، 5 هزار و ۳0 طرح 
عمرانــی و اقتصــادی برای ۳۱ اســتان 
کشور تصویب شده است. سید صولت 
نشســت  در  گذشــته  روز  مرتضــوی، 
ایــن  پایــان  مناســبت  بــه  کــه  خبــری 
ســفرها و در آستانه هفته دولت برگزار 
شــد، گزارشــی از ســازوکارهای سفرها، 
جزئیات مصوبه هــا و منابع تخصیص 

اعتبارات ارائه داد.
ë فرایند تدوین مصوبات سفرها

معــاون اجرایــی رئیــس جمهــور با 
بیــان اینکــه پیش از هر ســفر اســتانی، 
برنامه ریزی هایــی مبتنــی بــر مزیت ها 
اســتان  توســعه ای  شــاخص های  و 
این هــا،  کنــار  در  افــزود:  شــد،  انجــام 
پیــش از ســفر پروژه ها احصــا و در کنار 
آن برداشــت های میدانی کارشناســان 
هــم قبــل از ســفر انجــام می شــد و در 
مرحله بعد، این یافته ها طی جلسات 
کارشناســی و مدیریتی، تدوین می شد.

مرتضوی، انجام جلســات سه جانبه با 
حضور وی، مســئولان محلی و مدیران 
پیــش  دیگــر  از  را  وزارتخانه هــا  عالــی 
زمینه های ســفرهای اســتانی برشمرد 
و گفــت: در مرحلــه بعــد، مصوبــات 
و نیازهــای هــر اســتان در جلســه ای با 
جمهــور  رئیــس  اول  معــاون  حضــور 
در  داد:  ادامــه  وی  می شــود.  نهایــی 
نهایت هم در جلســات شــورای اداری 
اســتان در هر ســفر که با حضور رئیس 
جمهــور برگزار می شــود، در یــک نگاه 
تعاملــی و بــا حضور مســئولان محلی 

تصمیمات نهایی اتخاذ می شود.
مرتضوی، سیاســت رئیس جمهور 
در ایــن ســفرها را رفــع تنگناهــا، عبــور 
نیمــه  طرح هــای  اجــرای  و  گره هــا  از 

تمام برشــمرد و افــزود: ما به ندرت به 
طرح های با پیشرفت پایین تخصیص 
اعتبار دادیم و عمــده طرح ها، آنهایی 
بــالای  فیزیکــی  پیشــرفت  کــه  بودنــد 

50درصد داشتند.
ë  منابــع بــا  مصــوب  طــرح  هــزار   5

مشخص
معــاون اجرایــی رئیــس جمهــور با 
بیــان اینکــه در مجمــوع 5 هــزار و ۳0 
اقتصــادی  و  عمرانــی  پــروژه  و  طــرح 
سفرهای اســتانی تصویب شده است، 
اظهارکــرد: برای اجــرای این مصوبات 
9۱0 توافقنامــه با دســتگاه های اجرایی 
منعقد شــده اســت. مرتضــوی درباره 
محل تأمیــن منابع بــرای این طرح ها 
گفــت: منابــع از چندجــا تأمیــن شــده 
طریــق  از  عمومــی  منابــع  کــه  اســت 
ســازمان برنامه و بودجه، منابع داخل 
دســتگاه ها مانند فروش اماک، منابع 
استانی، رسالت اجتماعی نفت و ماده 
56 و در نهایــت تهاتــر نفــت، از منابع 
تأمیــن اعتبــارات ایــن طرح هــا بــوده 
است. وی در تشــریح نمودار تعهدات 
اعتبــارات  تأمیــن  بــرای  دســتگاه ها 
ســهم  اســتانی،  ســفرهای  طرح هــای 
ســازمان برنامــه را 50درصــد، از محل 
تهاتــر نفــت ۳5 درصد و بقیــه تأمین 
منابــع را از محل منابع اســتانی و ماده 
56 یعنی رســالت اجتماعی نفت ذکر 

کرد.
ë 1400 تخصیص کامل اعتبار سفرهای

معــاون رئیــس جمهور ادامــه داد: 
بــرای مصوبــات ۱7 ســفر اســتانی کــه 
سال گذشــته انجام شــد، ۱00 درصد از 
محل منابــع عمومی اعتبار تخصیص 
داده شد و در مجموع، برای طرح های 
اســتان های ۳۱گانــه 52 هــزار میلیــارد 
تومــان تأمین منابع شــده و تخصیص 
داده شــد. مرتضــوی گفت که تــا پایان 
شــهریورماه نیز 25 تا ۳0 هزار میلیارد 
تومــان دیگر بــرای ایــن طرح ها تأمین 
اعتبــار خواهــد شــد. معــاون اجرایــی 

رئیــس جمهــور، مصوبــات ســفرهای 
اســتانی را 4 ساله برشمرد و پیش بینی 
کــرد که بــا تخصیص اعتبــارات و دیگر 
تمهیدات انجام شــده، این طرح ها در 
موعد مقرر به مرحلــه اجرایی درآید و 

چیزی از تعهدات باقی نماند.
ë جزئیات طرح های مصوب

جزئیــات  تشــریح  در  مرتضــوی 
مصوبات ســفرهای استانی و سهم هر 
دســتگاه اظهارکــرد: از مجمــوع 5هزار 
و ۳0 مصوبه ســفرهای استانی، هزار و 
587 طرح زیربنایی است، 675 طرح 
در حوزه هــای آب، خــاک و کشــاورزی 
اســت، 472 طرح در زمینه بهداشت و 
درمان، ۱42 طرح در حوزه زیرســاخت 
صنعتــی و معدنــی، هــزار و 900 طرح 
در زمینه اشــتغال و رفاهــی، هزار و ۱0۱ 
طرح آموزشــی و فرهنگــی و ۱62 طرح 
نیز مربــوط به ســایر حوزه ها، همچون 

امنیتی و قضایی است.
ســال  در  همچنیــن  افــزود:  وی 
۱400 از محــل منابــع عمومــی، بیــش 
از ۱00درصــد و در مــواردی ۱22 درصد 
اعتبــارات تعهد شــده پرداخت شــده، 
اعتبارات از محل ســایر منابــع نیز ۱00 
درصد تأمین شده و تأمین اعتبارات از 

منابع اســتانی و سایر منابع نیز درحال 
پیگیری است.

ë پایش سیستمی اجرای مصوبات
مرتضــوی درباره نظــارت بر اجرای 
اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  نیــز،  مصوبــات 
ســامانه ای طراحــی شــده اســت که به 
صــورت تمام وقــت مصوبات را پایش 
می کند، افــزود: در کنار آن نظارت های 
مــواردی  در  و  داریــم  هــم  میدانــی 
خــود مــن گزارش گیری می کنــم و این 
گزارش هــا بــه اطــاع مردم می رســد. 
معاون اجرایی رئیس جمهور با اشــاره 
بــه اینکه امســال در هفتــه دولت ۱56 
طرح بــه بهره برداری می رســد، گفت: 
بهره برداری ها بــه فراخور زمانبندی و 
تخصیص اعتبار دنبال می شــود و ما از 

برنامه عقب نیستیم.
مرتضوی همچنین رویکرد دور دوم 
ســفرهای اســتانی را نظــارت و اجــرای 
مصوبــات دور قبــل برشــمرد و گفــت: 
بیــش از 98درصــد مصوبــات یــا اجــرا 
شــدند یــا در دســت پیگیــری هســتند، 
اما بعضــی مصوبــات نیازمند پیگیری 
مجــدد هســتند و اگــر امــکان عملیاتی 
شــدن پــروژه ای وجــود نداشــته باشــد، 
دلایل آن به اطاع مردم خواهد رسید.

احمد وحیدی وزیر کشور که در آستانه هفته دولت در گفت وگوی خبری حضور یافته 
بود با اشاره به عملکرد اقتصادی دولت در استانداری ها، حوزه اقتصادی و عمرانی را 
از مسئولیت های مهم وزارت کشور دانست و گفت: حجم طرح های آماده افتتاح در 
هفته دولت ۱۶ هزار طرح معادل ۱2۴ هزار میلیارد تومان اســت و 2 هزار و ۵00 طرح 
هم آماده کلنگ زنی است. وی به فعالیت این وزارتخانه برای احیای واحدهای نیمه 
فعال یا راکد هم اشــاره کرد و گفت: در یک ســال فعالیت دولت ســیزدهم، یکهزار و 

800 واحد تولیدی غیر فعال، احیا شده اند.
ë تحقق 70 درصدی تعهدات وزارت کشور در سفرهای استانی

وزیر کشــور در ادامه با بیان این اعتقاد که ســفرهای استانی دولت روح جدیدی به 
بخش خصوصی و دولتی وارد کرد و کارها بررسی و به حرکت در آمده است، از تحقق 
یافتن 70 درصد از تعهدات مربوط به وزارت کشــور در ســفرهای اســتانی دولت خبر 
داد. وی با بیان اینکه ســامان سیاسی جدید در کشــور با انتخاب استانداران بر اساس 
نگاه و رویکرد دولت مردمی انجام شد و از نقطه نامناسب و ملتهب، به نقطه خوبی 
در حوزه هــای مختلــف رســیدیم، یکی از نکات بســیار مهــم را واگــذاری اختیارات به 
استان ها و استان محوری در مدیریت کشور برشمرد و گفت: این موضوع در دستور کار 

جدی وزارت کشور است تا با این اقدام، وزارتخانه ها نقش هدایتگری داشته باشند.
ë پایان انتظار برای تحویل کارت های ملی جدید

وزیر کشور همچنین درباره روند تعویض کارت ملی قدیمی با کارت ملی هوشمند 
جدید، گفت: حدود ۱0 میلیون نفر کارت ملی خود را دریافت نکرده بودند و با کمکی 
که دولت انجام داد، هم اکنون حدود ۵ میلیون کارت ملی افرادی که چندین سال در 
انتظار بودند تحویل شده است و تا دو ماه دیگر نیز الباقی کارت ها تحویل خواهد شد.

ë تأکید وزیر کشور بر بازنگری اطلس مخاطرات
رئیس شورای امنیت کشور در بخش دیگری از این گفت وگو به مدیریت سیل های 
اخیر کشور پرداخت و درباره اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از خسارت در حوادث 
طبیعی اظهار کرد: باید اطلس مخاطرات بازنگری و براساس آن سامانه های هشدار 
تقویت شــود. همچنین تجهیزات و امکانات باید تقویت و ســاخت و ســازهای مسیر 
ســیل اصاح شــود. وی همچنین با تأکید بر اینکه مطالعات هواشناسی باید با توجه 
بــه تغییــر اقلیم به روز شــود، افــزود: در مدیریت ســیل و حــوادث نباید تحــت تأثیر 
رسانه های معاند قرار گرفت. در مقام مقایسه با حوادث طبیعی در جهان، مدیریت 

بهنگام و صحیح حادثه، در ایران قوی تر دنبال می شود.
ë آخرین تمهیدات برای راهپیمایی اربعین

وزیــر کشــور در خصــوص موضــوع راهپیمایی اربعیــن و آخرین تمهیدات ســتاد 
اربعین در این باره با بیان اینکه این ســتاد از بهمن ماه ســال گذشــته و در ۱7 کارگروه 
در حال پیگیری وظایف خود اســت، گفت: نخســتین مســأله در داخل عراق تسهیل 
ســفر اســت و تاکنون مذاکرات جدی با طرف عراقی انجام و لغو روادید حاصل شــد. 
مسأله دوم توسعه مرزها و فعال شدن مرز خسروی، تمرچین و باشماق بود تا زائران 
راحت تر ســفر کنند. تأمین امنیت برای زائران حســینی در عراق موضوع سوم بود که 
دولت عراق و گروه حشــد الشــعبی مســئولیت حفظ امنیت را بر عهده دارند. وی با 
بیــان اعمال نظارت جدی روی قیمت بلیت ســفر هوایی زیارت اربعین، گفت: یکی 
از موضوعات مورد تأکید ریاست جمهوری فراهم سازی سفر ارزان بود که لغو روادید 
با همین هدف اعمال شد و امسال بیمه به رقم ۱8 هزار تومان کاهش یافته و تاش 
بر کاهش هزینه ها به حداقل ممکن اســت تا مردم با خیال راحت به عتبات عالیات 

مشرف شوند.

رئیس جمهور در دیدار کارکنان وزارت دفاع با تأکید بر ضرورت تبدیل این وزارتخانه به زیست بوم نخبگان، تصریح کرد
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 وزیر کشور در گفت و گوی ویژه تلویزیونی مطرح کرد

 احیای 1800 واحد تولیدی غیر فعال
گزارش دور اول سفرهای استانی از زبان معاون اجرایی رئیس جمهور

هر 9 روز یک سفر
ت

اش
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گام جدید تعاملات دیپلماتیک در آفریقا
آفریقا از ظرفیت های بسیار بالایی در عرصه های 
مختلف سیاســی، اقتصادی و فرهنگی برخوردار 
است. همین امر سبب شده که قدرت های بزرگ 
و صنعتــی و نیمه صنعتی بر ســر برقراری رابطه 
بــا کشــورهای این قــاره رقابــت جدیــدی را با هم 
آغــاز کننــد. آفریقا برخــاف ظاهری که همیشــه 
از آن نشــان داده شــده، یک منبع اقتصادی غنی 
بــه  شــمار می آید. ایــن قــاره دارای معادن بکری اســت که به بعضــی از اقام 
استخراجی آن حتی به رغم وجود معادن فراوان در کشورمان، نیازمند هستیم. 
ایــن ثــروت در عرصه کشــاورزی هم خود را نشــان داده اســت. محصولاتی در 
آفریقا می رویند که در ایران کشت نمی شوند و خاص مناطق حاره ای هستند. 
ما مصرف کننده محصولاتی نظیر موز، کاکائو و نارگیل هستیم و ناگزیر باید آن 
را در بازارهــای جهانــی پیدا کنیم. حــال وجود این محصــولات در آفریقا برای 

ایران با صرفه بیشتری همراه است.
آفریقــا تنها کشــور صادرکننــده به ایران به حســاب نمی آید، بلکــه پذیرای 
صادرات کشور ما هم هست. با اینکه از میان 54 کشور آفریقایی، تعداد زیادی 
از آنها کمتر توســعه یافته هســتند، اما کشــورهای بســیار ثروتمندی هم وجود 

دارند که می توانند پذیرای صادرات محصولات از مبدأ ایران باشند.
در ایــن میــان آنچــه که اهمیت حضــور در آفریقــا را همچون حضور ســایر 
ابرقدرت هــای جهــان حائزاهمیــت می کنــد، بعــد سیاســی آن اســت. نقــش 
کشــورهای آفریقایــی در مجامــع بین المللــی از جملــه همیــن مــوارد اســت؛ 
آفریقایی ها، یک سوم مجموع اعضای سازمان ملل متحد را تشکیل می دهند. 
آنها حدود نیمی از اعضای غیرمتعهدها را تشکیل می دهند. همچنین نیمی 
از کرســی های سازمان کنفرانس اســامی به آنان تعلق دارد. این سازمان های 
بــزرگ، می تواننــد در رأی گیری هایــی که برای بســیاری از مســائل مهم انجام 
می شــود، مفید واقع شــوند. همــکاری با کشــورهای آفریقایی کــه عضویت در 
ســازمان های حقوق بشــری، یونســکو، ســازمان انــرژی اتمی، ایکائو )ســازمان 
بین المللی هوانوردی( و یونیسف را دارا هستند، از جمله مسائل حائز اهمیت 
است. از همه اینها گذشته نباید اهداف فرهنگی و دینی خود از برقراری رابطه 
با آفریقا را فراموش کنیم. آفریقا بســتر مناســبی برای دستیابی به این اهداف 
اســت. اساســاً این قاره به مهد اســام معروف است و نیمی از مساحت آفریقا 
در اختیــار 95 درصــد جمعیت مســلمان قرار دارد. مســلمانانی که بســیار به 
مــا عاقه مند هســتند، می توانند در بســیاری از مســائل و عرصه های فرهنگی 

فعالیت کرده و زمینه های گسترش تعامات فرهنگی را فراهم کنند.
ســفر وزیر امور خارجه کشــورمان، به منظور بازدید و رایزنی با تعدادی از 
مقامات کشورهای آفریقایی می تواند زمینه ساز حضور پررنگ ایران در این 
قــاره پرظرفیت شــود. در جهانی کــه امریکایی ها و دیگر کشــورهای صنعتی 
ســعی دارند که به صــورت اختصاصی از منابع آفریقا به نفع سیاســت های 
استعماری و اســتکباری بهره برداری کنند، تاش ایران برای برقراری رابطه 
با کشــورهای مســتقل این قاره ســتودنی اســت. سیاســتی کــه در دولت های 
گذشــته مغفــول مانده بــود، در دولت ســیزدهم در اولویت اصلی مناســب 
خــود قرار گرفت، چرا که به این واقعیت دســت یافته ایم که نفوذ ما در بین 
مردم آفریقا بسیار زیاد است. آنان طرفدار ایرانی ها هستند، چراکه به خوبی 
می دانند که نژادپرســت نیستیم و ســابقه استعماری هم نداشته ایم و اتفاقاً 
یکی از دشمنان اســتعمار هم به شمار می آییم. متأسفانه دولت های قبلی 
از این فرصت اســتفاده نکردند و در بین راهبردهای سیاســت خارجی خود، 
نقشــی برای آفریقــا قائل نبودند. اگر هــم خواهان رابطه با ایــن قاره بودند، 
بســیار محــدود و تشــریفاتی به آن پرداخته انــد و راهبرد خود را در سیاســت 
همکاری بیشــتر با کشورهای اسامی و رونق بخشیدن به تبادلات اقتصادی 
تعریــف نکرده بودند. حالا ما نمی خواهیم که فقط با دولت های محدود در 
ارتباط باشــیم و راهبرد فعلی دولت سیزدهم تضمین کننده نیازهای کشور 
اســت. از همین رو مرحله جدیدی را در سیاســت خارجی ایران کلید زده که 

به تدریج نتایج آن هم بروز و ظهور خواهد کرد.

آیت الله رئیسی شامگاه یکشنبه در نخستین نشست مشترک 
هیــأت دولت و مســئولان عالی قضایــی، تعامــل حداکثری و 
همدلی قوای ســه گانه را ضرورت حکمرانی عالمانه و کارآمد 
در کشــور دانســت و گفت: همه مــا در قوای ســه گانه به عنوان 
کارگــزاران نظام جمهوری اســامی مأموریت مشــترکی برای 
خدمت به مردم، اجرای عدالت، احقاق حقوق عامه و تاش 
برای کاهش جرم، فساد و نابرابری داریم و باید به دنبال ایجاد 

و تثبیت هنجارهای تراز انقاب اسامی باشیم.
رئیس جمهور تفکیک و استقال قوای سه گانه را از افتخارات 
نظــام جمهــوری اســامی و قانــون اساســی دانســت و افزود: 
تفکیــک و اســتقال قــوا هرگز به معنــای عدم تعامــل یا نگاه 
جزیــره ای در حکمرانی نیســت. هــر جا هماهنگــی و همدلی 
میــان قــوا بیشــتر بــوده، کارهــا بهتر پیــش رفتــه و هر جــا این 
هماهنگــی و همدلی و به دنبــال آن همکاری قوا به هر دلیلی 
مختل شده، کارها با مشکل و مانع بیشتری مواجه شده است.

ë پیشگیری از فساد با همکاری دو قوه 
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنانش خاطرنشان کرد: 
دولــت در حد مقدورات خود از قوه قضائیه حمایت و از ایجاد 
یک کارگروه مشترک میان دو قوه برای رسیدگی به امور اجرایی 
و اداری و نیــز همکاری هــای اساســی اســتقبال می کند.رئیس 
جمهور در ادامه یکی دیگر از زمینه های مهم همکاری دو قوه 
را پیشــگیری از وقــوع جرم و فســاد عنوان کــرد و گفت: هر چه 
میزان اجرای عدالت و رفع مشــکات و معضات اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی در جامعه بیشــتر باشد، جرایم و مفاسد 
کمتری بــه وقــوع می پیوندد. رئیســی همچنین شــورای عالی 
پیشــگیری از وقوع جرم را ســاز و کاری مناســب برای همکاری 
میان قوا در زمینه پیشــگیری از وقوع جرایم و مفاســد دانست 
و افزود: مباره با فساد و جرم مأموریت مشترک همه ماست و 

باید بر اساس نظام مسائل کشور، نسبت به اصاح بخش های 
آســیب زا و ســاختارهای فســادخیز اقــدام کــرد تا زمینــه وقوع 

جرایم و مفاسد از بین برود.
ë نظارت لازم اما دارای شرایط

رئیس جمهور در بخش بعدی سخنانش با بیان اینکه نظارت 
ضامن حســن اجرای قوانین و مقررات اســت، اظهار داشــت: 
نظــارت امری ضــروری اســت، اما نبایــد باعث شــود مدیران 
شــجاعت، خطرپذیــری و ریســک پذیری اتخــاذ تصمیمات و 
اجرای اقدامات مهم در مســیر رفع مشــکات و گره گشــایی از 
مسائل مردم را از دست بدهند. آیت الله رئیسی هوشمندسازی 
و تکمیل دولت الکترونیک را از دیگر مســئولیت های مشترک 
همــه قوا دانســت و تصریح کرد: راه اندازی ســامانه هایی مثل 
ســامانه واحد صدور مجوزها، ســامانه تجارت و امثال اینها در 
دولت در راستای تکمیل دولت الکترونیک با سرعت در حال 
تکمیــل اســت. بهره بــرداری کامل از این ســامانه ها، بــا ایجاد 
شــفافیت و فراهــم آوردن امکان نظارت دقیــق، تحولی مهم 

ایجاد می کند.
ë شرکت های دولتی نباید حیاط خلوت باشند

رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه در جلسه امروز، دولت بر 
اهمیت ایجاد انضباط مالی در شرکت های دولتی تأکید کرده 
تا این شرکت ها حیاط خلوت دستگاه های دولتی تلقی نشوند، 
خاطرنشــان کرد: به همه مدیران و دستگاه های اجرایی تأکید 
شده است که نهایت تاش خود را برای احقاق حقوق عامه به 
کار گیرند.  رئیســی ماحصل همه اقدامات و تاش های دولت 
و دیگــر قوای کشــور را امیدآفرینی در کشــور دانســت و   افزود: 
مدیران و دلسوزان نظام باید همه تاش خود را به کار گیرند تا 
مطلقاً فسادی در هیچ بخشی از نظام نهادینه نشود و با عمل 

و اقدام خود امید و اعتماد مردم را به نظام افزایش دهند.

ش
ـــر

بـ

آیت الله رئیسی در نخستین نشست مشترک دولت و مسئولان عالی قضایی:

شرکت های دولتی نباید حیاط خلوت دستگاه ها تلقی شوند

جعفر قنادباشی
کارشناس مسائل 

بین الملل

آیت الله رئیسی در مکالمه تلفنی با نخست وزیر عراق:
 جریان های سیاسی عراق، با گفت و گو

برای برون رفت از مشکلات سیاسی، توافق کنند
الکاظمی: شخصاً مسائل مربوط به حضور زائرین ایرانی در 

مراسم اربعین را دنبال خواهم کرد
آیــت الله ســید ابراهیــم رئیســی ظهــر  دوشــنبه در پاســخ بــه تمــاس تلفنــی 
»مصطفــی الکاظمی« نخســت وزیر عراق بــا تأکید بر لزوم حفــظ وحدت در 
عراق گفت: همه جریان های سیاسی اصلی عراق، با گفت و گو و تعامل، درباره 
راه برون رفت از مشکات سیاسی موجود، توافق کنند. رئیس جمهور همچنین 
در رابطــه با تحرکات دولت عراق برای بهبود فضای سیاســی منطقه، بر لزوم 
اجرای توافقات صورت گرفته تأکید و از سرعت گرفتن اقدامات تعاملی در پی 
اجرای توافقات اســتقبال کرد. دکتر رئیســی در بخش دیگری از این مکالمه بر 
لزوم تسهیل تردد زائرین ایرانی بویژه در مراسم اربعین حسینی تأکید کرد که 
نخســت وزیر عراق نیز در این زمینه قول مســاعد داد.  »مصطفی الکاظمی« 
نخســت وزیر عراق همچنین تأکید کرد که شــخصاً مســائل مربــوط به حضور 

زائرین ایرانی در مراسم اربعین را دنبال خواهد کرد.
الکاظمی در ادامه این مکالمه تلفنی با اشاره به نقش جمهوری اسامی ایران 
در منطقه و جهان تأکید کرد که به تاش های خود برای بهبود و ارتقای سطح 

روابط و همکاری های منطقه ای ادامه خواهد داد.
ë پیام تبریک رئیس جمهور به تیم ملی المپیاد نجوم

آیت الله رئیسی در پیامی کسب رتبه نخست مسابقات جهانی المپیاد نجوم و 
اختر فیزیک از سوی دانش آموزان ایرانی را تبریک گفت. دانش آموزان ایرانی 
در پانزدهمین دوره این المپیاد که در گرجســتان برگزار شــد موفق به کســب 9 

نشان طا و یک نشان نقره شدند.
متن پیام رئیس جمهور بدین شرح است:

»بسم الله الرحمن الرحیم
فرزنــدان فرهیخته و بلندهمــت ایران بار دیگر با افتخارآفرینی و کســب مقام 
اول رقابت  هــای المپیــاد دانش آمــوزی نجــوم و اختر فیزیک جهــان 2022 در 
گرجســتان، شایســتگی خــود را بــه نمایش گذاشــتند و بــرگ زریــن دیگری به 
دفتــر پرافتخــار علم و فرهنگ کشــور افزودنــد. اینجانب با تبریــک این برتری 
درخشــان به جوانان دانش  پژوه تیم المپیاد دانش آموزی، از معلمان، مربیان 
و دســت  اندرکاران این تیم غرورانگیز تشکر می  کنم و امیدوارم با لطف الهی و 
تــاش و مدیریت متولیان امر، در آینده منشــأ خدمات علمــی برای این مرز و 

بوم که در آن بالیده اند، باشند.
سیدابراهیم رئیسی/ رئیس جمهوری اسلامی ایران«

معاون اول رئیس جمهور در دیدار اعضای مجمع نمایندگان گیلان:

تکمیل راه آهن رشت به آستارا اولویت دولت است
معــاون اول رئیــس جمهــور روز گذشــته در دیــدار اعضــای مجمــع 
نماینــدگان اســتان گیــان، اجــرای راه آهــن رشــت بــه آســتارا را یکــی از 
طرح هــای مهم و اولویت دار دولت عنوان کرد و گفت: با تمهیدات دولت 
ایــن قطعــه از کریدور شــمال به جنــوب نیز بســرعت راه اندازی می  شــود 
تــا کشــور بتوانــد از مزایــای بــزرگ کریدورهــای بین المللــی و درآمدهای 

ترانزیتی بهره مند شود.
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4 هزار و 500 اسیر فلسطینی اعتصاب غذای خود را آغاز کردند

انتفاضه اعتصاب
روسیه، اوکراین را متهم به قتل 

دختر دوگین کرد
 برای اسرای فلسطینی که در بدترین شرایط انسانی زندگی می کنند، 
آزادی و کرامت انســانی تنها یک جــاده دارد: اعتصاب غذا. این تنها 
تاکتیکــی اســت کــه این اســرا می تواننــد به واســطه آن فریاد خــود را 
به گــوش جهانیان برســانند. همان طور که اکنون یکــی از مهمترین 
سرفصل های حقوق بشری در جهان، خلیل عواوده، اسیر فلسطینی 

است که بیش از 170 روز است در اعتصاب غذا به سر می برد

 ســرویس امنیــت فدرال روســیه خبر داد، مجــری انفجار خــودروی داریــا دوگین، دختر 
الکساندر دوگین، فیلسوف روس و متحد ولادیمیر پوتین، یک شهروند اوکراینی بوده که 
با دخترش وارد روســیه شــده است. به گزارش اســپوتنیک، بیانیه ای که سرویس امنیت 
فدرال روسیه دیروز منتشر کرد، تأکید کرده، سرویس های مخفی اوکراین پشت این ترور 
بوده و مجری ترور نیز یک زن اوکراینی به نام ناتالیا ووک بوده که 43 ســاله اســت و 23 

جولای همراه با دخترش  به روسیه آمده و...
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»ایران« از جمع بندی نماینده 
روسیه  و اتحادیه اروپا نسبت 
به خواسته های ایران برای توافق 
نهایی گزارش می دهد

جوزپ بورل: 
پاسخ ایران  به طرفین  

منتقل شد  و ما منتظر 
پاسخ امریکا  هستیم
صفحه 5 را بخوانید

گروه سیاســت / در منطقه غرب آســیا و 
شــمال آفریقا، رژیم صهیونیســتی تنها 
کشوری است که زراد خانه های هسته ای 
دارد؛ امری که باعث شده صهیونیست ها 
همواره برای حفظ برتری هسته ای خود 
نســبت به کشــورهای این منطقه تلاش 
کننــد. عادی ســازی روابــط با کشــورهای 
عربی از جمله اردن، مصر و در سال های 
اخیــر با کشــورهای حوزه خلیــج فارس، 
اطمینان کامل را به صهیونیست ها داده 
اســت که این رژیم هــا هیچ گونه خطری 
بــرای حــوزه هســته ای صهیونیســت ها 
ایــران  ایــن رژیــم ،تنهــا  ندارنــد، بلکــه 

هسته ای را معضل بزرگ خود می داند.
رژیــم صهیونیســتی در چهارچــوب 
دکترین امنیتی خود، سیاســت هسته ای 
را نیز گنجانده است و مطابق آن استفاده 
از تســلیحات هســته ای در صــورت بــه 
خطر افتادن موجودیت خود را ضروری 
رژیــم  ســران  راســتا،  ایــن  در  می دانــد. 
صهیونیســتی، برنامــه هســته ای ایــران 
را غیرصلح آمیــز  قلمــداد می کننــد و 
همواره تلاش کرده اند برنامه صلح آمیز 
هسته ای جمهوری اسلامی ایران را نیز در 
راستای اهداف نظامی و در نتیجه تحقق 
حذف اســرائیل از نقشــه جغرافیا جلوه 
دهند. از نگاه صهیونیســت ها که مبنای 
شکل گیری دکترین امنیتی خود را بقای 
اســرائیل می دانند، علاوه بر تلاش برای 
ترغیــب جامعــه بین الملل بــه تحریم 
اقتصادی، نظامی و دیپلماتیک، همواره 
تهدید بــه حمــلات پیش دســتانه علیه 

تأسیسات هسته ای ایران کرده اند.
بــا آغــاز گفت و گوهــای ایــران و غرب 
برای حل و فصل برنامه هسته ای ایران، 
رژیــم صهیونیســتی همــواره به عنــوان 
مانــع بــزرگ محقــق شــدن مذاکــرات 
هســته ای ایفای نقش می کرد. این رژیم 
حتــی اختــلاف نظرهایی با تنهــا متحد 
اصلی خود، یعنی امریکا، درباره برنامه 
هسته ای ایران دارد و راهکار دیپلماتیک 
برای پایان دادن به برنامه هسته ای ایران 
را همواره غیر ســودمند می دانــد. با روی 
کار آمــدن دولــت ســیزدهم جمهــوری 
اســلامی و پیروی نکردن از سیاست های 
صهیونیســت ها  قبلــی،  دولــت  غلــط 
بــه تکاپوی بیشــتری نســبت بــه برنامه 
هســته ای ایــران افتــاده اند.آنهــا از یــک 

طرف با رویکرد جدی ایران در مذاکرات 
هسته ای جاری در وین متعجب هستند 
و گمان نمی کردند که دولت فعلی ایران 
و تیم فعلی حاضــر در مذاکرات، قدرت 
چانه زنی بالایی داشــته باشــد و  یا تا این 
حد مشــرف به برنامه های خود باشد. از 
سوی دیگر صهیونیســت ها با پیشرفت 
مجــدد برنامه هســته ای ایــران بیمناک 
هســتند، بخصوص آنکه تغییر دولت و 
عدم اجازه به آژانس برای بازرســی های 
مجدد باعث شده است صهیونیست ها 
نسبت به غنی سازی ایران تا 60 درصد به 
وحشت بیفتند. این مسائل باعث شده تا 
این رژیم دو اســتراتژی را در برابر برنامه 

هسته ای ایران به کار بگیرد:
مذاکره با امریکا و کشــور های اروپایی 
برای عدم قبول پیش نویس های ایران و 
شکســت مذاکرات )سفر رئیس موساد و 
وزیر جنگ رژیم صهیونیســتی به امریکا 

در همین راستا است(
تهدیــد بــه حملــه نظامی بــه اماکن 
هسته ای ایران به همراه طراحی پیوست 

رسانه ای
صهیونیســت ها ایــن دو اســتراتژی 
را در دســتور کار خود برای به شکســت 
قــرار  هســته ای  مذاکــرات  کشــاندن 
داده انــد. بــا آغــاز دیگربــاره مذاکــرات 
وزیــر   ،1400 آذرمــاه  در  هســته ای 
جنــگ و رئیس دســتگاه موســاد ســفر 
و  داشــته  متحــده  ایــالات  بــه  روزه  دو 
در ایــن ســفر به دنبــال متقاعــد کــردن 
امریکایی هــا - بــه زعــم خــود- بــرای 
بــاج نــدادن به جمهــوری اســلامی در 
مذاکرات هســته ای بودند. در این سفر 

صهیونیســت ها ادعــا کــرده بودنــد که 
اطلاعات جدیــدی از برنامه هســته ای 
باعــث  کــه  اطلاعاتــی  دارنــد؛  ایــران 
بــا  مذاکــره  در  امریکایی هــا  می شــود 
ایــران تجدید نظــر کننــد، هرچند بعد 
از ایــن گفت و گوها، امریکایی ها از تمام 
گزینه هــای روی میز ســخن می گفتند، 
اما باز هم )تا حال حاضر( دیپلماســی 
را تنها گزینه پیش رو برای حل و فصل 

برنامه هسته ای ایران می دانند.
در ســوی دیگــر صهیونیســت ها در 
گفت و گوهــای مختلف خود بخصوص 
بــا انگلیــس و فرانســه و ارائــه مــدارک 
مختلف درباره برنامه هســته ای ایران، 
به دنبال به شکســت کشاندن مذاکرات 
هسته ای هســتند. صهیونیست ها ادعا 
می کننــد که ایران از فرصــت مذاکرات 
دولــت قبــل و دولــت فعلــی نهایــت 
اســتفاده را کرده و در ایــن زمان میزان 
غنی ســازی خــود را به بــالای60 درصد 
رسانده اســت، رســانه های عبری زبان 
هــم با پیــروی از همین خط بــه همراه 
جمهــوری  انقــلاب،  ضــد  رســانه های 
اسلامی را به عنوان باجگیر در مذاکرات 

معرفی می کنند.
طی روزها و هفته های اخیر، ســران 
فایــده  بــر  بارهــا  صهیونیســتی  رژیــم 
نداشتن مذاکرات هسته ای تأکید کرده 
و راه حل نظامی و انجام خرابکاری در 
تأسیسات هســته ای را تنها گزینه پیش 
روی ایــن رژیم عنــوان کرده اند. نفتالی 
بنــت نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی 
و بنی گانتز وزیر جنگ صهیونیســت ها 
علیــه  مختلفــی  رجزخوانی هــای  بــه 

ایــران پرداختــه و جمهــوری اســلامی 
تأسیســات  بــه  نظامــی  حملــه  بــه  را 
 هســته ای تهدید کرده انــد، هرچند این 
رجز خوانی های توخالی جهت اعمال 
فشــار بــه امریــکا و اروپایی ها بــوده، اما 
در داخل با پاســخ مناسبی همراه بوده 

است.  
یائیــر لاپید هفته گذشــته در تماس 
تلفنــی بــا اولاف شــولتس، صدراعظم 
بــه  دادن  پایــان  خواســتار  آلمــان، 
مذاکرات احیای برجام شده بود. لاپید 
همچنیــن بــا تد دویــچ، رئیــس کمیته 
فرعــی امور خاورمیانه و شــمال آفریقا 
مجلــس نمایندگان امریــکا و تام نیدا، 
ســفیر امریکا در اســرائیل نیز گفت وگو 

کرده بود.
بــه گــزارش اکســیوس، یائیــر لاپیــد 
بــه تد دویــچ و تام نیــدا گفته بــود »در 
شــرایط فعلــی، زمــان آن فــرا رســیده 
اســت که از میــز )مذاکره( کنــار برویم، 
هــر چیز دیگــری به ایــران پیام ضعف 
می دهــد.« رویتــرز همچنیــن گــزارش 
داده بــود کــه یــک مقــام ایــن رژیم در 
پاســخ کتبــی و در ایمیلــی گفته اســت: 
اکنــون زمــان آن فــرا رســیده اســت که 
بنشــینیم و درخصــوص اقدامــات آتی 
بــرای جلوگیــری از دســتیابی ایــران به 
ســلاح هســته ای صحبــت کنیــم. یــک 
دیپلمات ارشد اسرائیلی هم گفته بود 
»اتحادیه اروپا پیشنهادی به ایران ارائه 
کرده است که با اصولی که امریکایی ها 
به آن متعهد بودند همخوانی ندارد.« 
همــه ایــن اقدامــات و اظهارات نشــان 
می دهــد کــه رژیــم صهیونیســتی از به 
هســته ای  مذاکــرات  رســیدن  فرجــام 
بشــدت نگران اســت و از هیچ تلاشــی 

برای کارشکنی فروگذار نمی کند. 
در  اســرائیل  هاآرتــص  روزنامــه 
از  »پــس  می نویســد:  راســتا  همیــن 
خــروج امریــکا از توافــق با ایــران، روند 
هســته ای در تهران بســرعت پیشرفت 
کــرده و اکنــون به بالاترین ســطح خود 
رســیده  است. مذاکره کنندگان ایرانی با 
روی کار آمــدن رئیس جمهــور جدید، 
موضــع متفاوتی را در مذاکــرات اتخاذ 
کــرده  و بایدن تــوان بازگردانــدن ایران 
را نخواهــد داشــت.  قبلــی  توافــق  بــه 
ایــران نشــان داده کــه کشــوری بزرگ و 

توانمند در مواجهه با مشکلات است ؛ 
با وجود تمام فعالیت های اسرائیل در 
ســال های اخیر، حکومــت ایران قدرت 
خود را حفظ کرده و اقدامات اســرائیل 
هیــچ تأثیــری در پیشــرفت این کشــور 

نداشته است.«
صهیونیست ها با توجه به وضعیت 

فعلــی، تحت هر شــرایطی به دنبال به 
شکســت کشــاندن مذاکرات هســته ای 
جهت توجیه اقدامات خرابکارانه علیه 

برنامه هسته ای ایران هستند. 
روی کار آمدن دولت فعلی و اتخاذ 
بــاب  در  هوشــمندانه  کامــلًا  رویکــرد 
مذاکــرات در مــورد برنامــه هســته ای، 

گذشــته  از  بیــش  را  صهیونیســت ها 
عصبانــی کرده اســت، بخصوص آنکه 
دولــت فعلی رویه غلــط دولت قبل را 
در مذاکرات هســته ای دنبــال نمی کند 
و به دنبال توافق بــه هرقیمت نخواهد 
بود،هر چنــد بین ارتش صهیونیســتی 
و موســاد دربــاره نحــوه کنــش در برابر 

و  دارد  وجــود  نظــر  اختــلاف  ایــران 
دربــاره  نیــز  بدنــه  صهیونیســت های 
تصمیم گیــری بــرای برنامه هســته ای 
ایــران نظــرات دو گانــه ای دارنــد، امــا 
طبق دکترین هســته ای این رژیم هیچ 
گاه ایران هســته ای بــرای آنها مطلوب 

نخواهد بود.

چرا رویکرد هوشمندانه دولت در مذاکرات، صهیونیست ها را بیش از گذشته عصبانی کرده است؟

اسرائیل در گرداب هسته ای ایران

نیم
تس

روزنامه هاآرتص اسرائیل می نویسد: پس 
از خروج امریکا از توافق با ایران، روند 

هسته ای در تهران به سرعت پیشرفت کرده 
و اکنون به بالاترین سطح خود رسیده  است. 

مذاکره کنندگان ایرانی با روی کار آمدن رئیس 
جمهور جدید، موضع متفاوتی در مذاکرات 

اتخاذ کرده  و بایدن توان بازگرداندن ایران به 
توافق قبلی را نخواهد داشت

پیشنهادات تهران 
»کاملاً معقول« است
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گاردین )بریتانیا(
باعــث  انگلیــس  اقتصــادی  بحــران 
مراکــز  و  ســالمندان  خانه هــای  شــده، 
نگهــداری از معلــولان شــمار کارمنــدان 
خود را تا 165 هزار نفر کاهش دهند. این 
کمبــود نیروی انســانی، ســامتی هزاران 
نفــر از ســاکنان ایــن مراکــز را بــه خطــر 
انداختــه اســت؛ به طــوری که بســیاری از 
آنها گاه تا 24 ســاعت هیچگونه خدماتی 
دریافــت نکــرده و اســتحمام آنهــا نیز به 

هفته ای یک بار کاهش یافته است.

الاخبار )لبنان(
در حالــی که بیروت منتظر بازگشــت 
آموس هوخشــتاین، میانجــی امریکایی 
در پرونــده تعییــن مرزهــا بیــن لبنــان و 
رژیم صهیونیستی است، برخی شایعات 
از احتمــال امضــای توافــق بیــن بیروت 
و تل آویــو بــر ســر مناقشــات دریایی خبر 
داده انــد. ایــن در حالــی اســت کــه ایــن 
نگرانی وجود دارد، هدف از این شایعات، 
مقصر جلوه دادن لبنان برای شکست در 

مذاکرات این هفته باشد.

البینه الجدیده )عراق(
بــه  صــدر  مقتــدی  دعــوت  از  پــس 
مناظره عمومی با چهارچوب هماهنگی 
شیعیان، حنان الفتاوی نماینده مجلس 
عــراق از آمادگی خود برای مشــارکت در 
این مناظره خبر داد. بجز او چند نماینده 
دیگــر نیــز بــرای شــرکت در ایــن مناظره 
اعــام آمادگــی کرده انــد. ایــن در حالــی 
اســت که چهارچوب هماهنگی شیعیان 
همچنــان مصمم به نامزدی الســودانی 

برای پست نخست وزیری است.

انتفاضه اعتصاب
لالــه مهــرزاد/ بــرای اســرای فلســطینی 
کــه در بدتریــن شــرایط انســانی زندگــی 
می کننــد، آزادی و کرامــت انســانی تنها 
یــک جاده دارد: اعتصاب غــذا. این تنها 
تاکتیکــی اســت کــه ایــن اســرا می توانند 
به واســطه آن فریــاد خــود را بــه گــوش 
جهانیان برســانند. همان طــور که اکنون 
یکــی از مهمترین ســرفصل های حقوق 
بشــری در جهــان، خلیــل عواوده، اســیر 
فلسطینی است که بیش از 170 روز است 
در اعتصــاب غذا به ســر می برد و راهکار 
او از دیــروز چراغ راه بیش از 4500 اســیر 
فلسطینی شد تا در اعتراض به وضعیت 
انسانی در زندان های رژیم صهیونیستی 

دست به اعتصاب غذا بزنند.
به گزارش خبرگزاری فلســطینی وفا، 
طبــق بیانیه هایــی کــه از ســوی جامعــه 
اســرای فلســطینی منتشــر شــده است، 
این اعتصاب غذا در چهار مرحله انجام 
خواهــد شــد. در مرحله اول کــه از دیروز 
آغاز شــد، اســرا حاضــر نخواهند شــد در 
شــرکت  معمــول  روزانــه  بازرســی های 
کنند. این بازرســی ها به گونه ای است که 
به تأیید نهادهای حقوق بشری، کرامت 
انســانی و شــخصی ایــن اســرا را زیــر پــا 
می گذارد. به نوشــته سایت شبکه خبری 
العالم، در این بازرســی ها، ســلول اســرا 
به طــور کامــل بازرســی شــده و گاه خود 

زندانیان نیزعریان می شوند.
بنابر این بیانیه، اگر سران زندان های 
خواســته های  بــه  صهیونیســتی  رژیــم 
فلسطینیان توجه نکنند، روز چهارشنبه 
)فردا( مرحله دوم اعتصاب آغاز خواهد 
شد و اسرا اقدام به بازگرداندن غذاهایی 
کــه روزانه به آنها تحویل داده می شــود، 
خواهنــد کــرد. ایــن مرحلــه دو هفتــه به 
طــول خواهــد انجامیــد و پــس از آن در 
صورت ادامه وضعیت به منوال کنونی، 
اعتصــاب غــذای نامحدود فلســطینیان 

آغاز می شود.
تصمیم گیری برای آغاز این اعتصاب 
غــذا بعد از آن صــورت گرفت که کمیته 
اسرای فلسطینی به عنوان نماینده همه 
مذاکراتــی  وارد  فلســطینی  جناح هــای 
مفصل با رژیم صهیونیستی برای بهبود 
وضعیــت زندانیــان شــد. آنهــا در مــاه 
مــارس )فروردیــن مــاه( بــه توافق هایی 
امــا  یافتنــد  دســت  خصــوص  ایــن  در 
مقامــات زندان های رژیم صهیونیســتی 
اســرای  وضعیــت  در  تغییــری  تاکنــون 
فلســطینی ایجــاد نکرده انــد. از همیــن 
اقدامــات  گرفتنــد،  تصمیــم  اســرا  رو 
اعتراضــی عملــی خــود را شــروع کننــد. 
در حــال حاضــر 4500 مبارز فلســطینی 
در زندان هــای رژیم صهیونیســتی اســیر 
هســتند که کــه در بیــن آنهــا 31 نفر زن، 

175 نفر نوجوان و 700 نفر در بازداشت 
اداری هســتند. ایــن در حالــی اســت کــه 
کمیته اسرای فلســطینی بارها از شرایط 
اســفناک اســرای فلســطینی و وضعیت 
غیــر اســتاندارد ســلول های زندان هــای 
اســرائیلی شــکایت و تأکید کرده اســت، 
اسرای فلســطینی تحت شکنجه و آزار و 
اذیت و ســرکوب های سیســتماتیک قرار 

دارند.
ë  زندان هــای نابســامان  وضعیــت 

اسرائیلی
اعتصــاب غــذای 4 هزار و 500 اســیر 
فلســطینی در حالی آغاز شــده است که 
به نوشته روزنامه نیویورک تایمز امریکا، 
حکومــت  تحــت  کــه  فلســطینی هایی 
نظامــی اســرائیل زندگــی می کننــد، در 
تمامی 7 دهه گذشــته، ابــزار کمی برای 
مبــارزه بــا آپارتایــد رژیــم صهیونیســتی 
داشــته اند. ســران امنیتــی ایــن رژیــم از 
ســال 1967 کــه ســران نظامــی تــل آویو 
تصمیــم بــه اشــغال کرانــه غربــی و از 
جملــه قــدس شــرقی گرفتنــد، هــزاران 
فلســطینی را زندانــی کرده انــد. در بیــن 
ایــن زندانیــان صدهــا نفر تحــت عنوان 
ســر  بــه  زنــدان  در  اداری  بازداشــت 
می برنــد. رژیم صهیونیســتی بــرای این 
دســته از زندانیــان هیــچ جرمــی قائــل 
نشــده و هنوز پرونــده ای بــرای محاکمه 

آنــان باز نکرده اســت. برخی کســانی که 
بازداشــت اداری هســتند، 11 ســال است 
کــه در همیــن وضعیــت باتکلیــف در 
زندان هــای رژیــم صهیونیســتی به ســر 
می برنــد. از همیــن رو تنهــا تاکتیکــی که 
این اســرا برای خاصــی از این وضعیت 
پیــدا کرده انــد، همان تاکتیــک اعتصاب 
غــذا اســت که دهه ها اســت، بســیاری از 
زندانیانــی که در زندان های مخوف مثل 
گوانتانامــو زندگــی کرده اند، بــه آن روی 
آورده انــد. بنا بــر این گــزارش، اعتصاب 
مقامــات  فلســطینی  اســرای  غــذای 
اســرائیلی را در تنگنــا قــرار داده اســت. 
زیــرا آنهــا بــا وجود همــه تدابیــر امنیتی 
کــه بــرای درز نکــردن وضعیــت داخلی 
زندان ها اندیشــیده اند، نتوانســتند مانع 

انتشار وسیع تصاویر اسرایی مانند خلیل 
عواوده شــوند که پیکر آنها به پوستی که 
بر اســتخوان کشــیده شــده، تغییر شکل 
یافتــه اســت. انتشــار چنیــن تصاویــری 
باعث جلب حمایت گســترده و جهانی 

از اسرای فلسطینی شده است.
ë تداوم بازداشت اداری عواوده

بــا ایــن حال بــه نظــر می رســد رژیم 
صهیونیســتی که بــا عادی ســازی روابط 
چنــد کشــور عربــی بــا تل آویو، جســورتر 
از قبل شــده اســت، ایــن بــار بی محاباتر 
شــده  ظاهــر  فلســطینیان  قبــال  در 
اســت. طوری که بــه گــزارش خبرگزاری 
آسوشــیتدپرس، روز گذشته دادگاه رژیم 
بــرای  کــه  را  درخواســتی  صهیونیســتی 
آزادی خلیــل عــواوده داده شــده بود رد 

کرد. این در حالی است که خلیل عواوده 
در طــول بیــش از 170 روز گذشــته به جز 
آب چیزی نخورده اســت و تصاویری که 
هفتــه پیــش وکیل او منتشــر کــرد، وی را 
نشــان می داد که بسیار ضعیف و نحیف 
کشــیده  دراز  بیمارســتان  تخــت  روی 
است. عواوده پاییز سال گذشته به اتهام 
همکاری با جهاد اســامی دســتگیر شد. 
امــا از آن زمــان هیــچ پرونده ای بــرای او 
گشوده نشده و وی در بازداشت اداری به 
ســر می برد. او به همین دلیل دســت به 
اعتصاب غذا زد تا شاید آزاد شود. آزادی 
او چندی پیش تبدیل به یکی از بندهای 
آتش بــس بین جهاد اســامی و تل آویو 
شد، اما سران اســرائیل تاکنون از اجرای 

این بند سرباز زده اند.

4 هزار و 500 اسیر فلسطینی اعتصاب غذای خود را آغاز کردند
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روسیه، اوکراین را متهم به قتل دختر دوگین کرد
 ســرویس امنیت فدرال روســیه خبر داد، مجری انفجار خودروی داریا دوگین، 
دختر الکســاندر دوگین، فیلســوف روس و متحد ولادیمیر پوتین، یک شهروند 
اوکراینــی بوده که با دخترش وارد روســیه شــده اســت. به گزارش اســپوتنیک، 

بیانیــه ای که ســرویس امنیت 
فــدرال روســیه دیــروز منتشــر 
کرد، تأکید کرده، سرویس های 
مخفی اوکراین پشت این ترور 
بوده و مجــری ترور نیز یک زن 
اوکراینــی بــه نــام ناتالیــا ووک 
بــوده که 43 ســاله اســت و 23 
جــولای همراه بــا دخترش  به 

روســیه آمده و خانه ا ی در ســاختمانی که دختر دوگین در مســکو در آن زندگی 
می کرد، اجاره کرده اســت. بنابراین گزارش، این زن اوکراینی و دخترش، برای 
جاسوســی از دختر دوگین از یک خودروی مینی کوپر اســتفاده می کردند. آنها 
روز شنبه همزمان با انفجار به جشنواره ای که الکساندر دوگین در آن سخنرانی 

داشت، رفتند و پس از انفجار کنترل شده از طریق پسکوف به استونی رفتند.

آغاز مانور مشترک امریکا و کره جنوبی 
 کــره جنوبــی و امریــکا مانورهــای نظامــی مشــترک ســالانه خــود را از دیــروز بــا 
از ســرگیری آموزش های میدانی آغاز کردند. به گزارش ایســنا بــه نقل از رویترز، 
رزمایش تابســتانی که امسال به ســپر آزادی اولچی تغییر نام داد و قرار است در 
اول سپتامبر به پایان برسد، پس از آن برگزار شد که یون سوک یول، رئیس جمهور 
کــره جنوبی کــه در ماه مه روی کار آمــد، قول داد تمرینات ترکیبــی را »عادی« و 
بازدارندگی علیه کره شــمالی را تقویت کند. این رزمایش در حالی برگزار شد که 
کره شــمالی هفته گذشته با اعام هشــدار درباره برگزاری این رزمایش، اقدام به 
پرتاب دو موشک کروز از شهر انچون در ساحل غربی کرد. به گفته مقامات سئول، 
کره شمالی که امسال آزمایش های موشکی خود را با سرعت بی سابقه ای انجام 

می دهد، آماده انجام هفتمین آزمایش هسته ای خود است.

تکرار خشونت پلیس امریکا
انتشار فیلمی از حمله و ضرب 
و شــتم وحشــیانه یــک جــوان 
نیــروی   3 توســط  ســاله   27
پلیس در شــهر مولبری ایالت 
آرکانزاس خاطره مرگ جورج 
فلویــد را در امریــکا زنــده کرد. 
به گــزارش خبرگــزاری فارس، 
خشــونت  کــه  شــرایطی  در 

نژادپرســتانه در امریکا صدای بســیاری را در این کشــور درآورده اســت، انتشــار 
این فیلم در شــبکه های اجتماعی که اوج خشــونت سه مأمور پلیس علیه یک 
جوان امریکایی را نشان می دهد، خشم کاربران این شبکه ها را برانگیخت. بنا بر 
گزارش آسوشیتدپرس، هر سه مأمور پلیس شهر مولبری ایالت آرکانزاس، در 
این ضرب و شتم شرکت دارند. در پی دست به دست شدن این فیلم و خشم 
عمومی، کمیســر پلیس این منطقه در بیانیه ای اعــام کرد که مأموران پلیس 

دخیل در این پرونده از کار تعلیق خواهند شد.

ـما
رنـ

دو



 کشف پیکر یک شهید 
هنگام آماده سازی مواکب شلمچه

 خبر اول اینکه، مسئول مشارکت های 

مردمی و اســکان ستاد اربعین شلمچه 
خوزســتان بــا اعــام خبــر کشــف پیکــر 
یکی از شــهدای جنــگ تحمیلی، گفت: 
پیکــر پاک و مطهر شــهید هشــت ســال 
آماده ســازی  هنــگام  مقــدس،  دفــاع 
مواکــب اربعیــن حســینی در شــلمچه 
در خرمشــهر کشــف شــد. بــه گــزارش 
رســانه های محلــی، پیکــر این شــهید با 
لباس نظامی و پیشانی بند پیدا شده که 
پــس از کشــف به محل مناســب منتقل 
شده اســت. همچنین با اعام این خبر، 

تیمــی از تفحص شــهدا به این منطقه اعزام شــده تا منطقــه را کاوش کنند. 
گفته می شــود احتمال پیدا شدن پیکرهای بیشتری از شهدای گمنام در این 

منطقه وجود دارد.

پاسخ دفتر مخبر به دروغ پردازی تیم جهانگیری
 خبــر دیگــر اینکه، معاونــت ارتباطات و اطاع رســانی دفتر معــاون اول  

رئیــس جمهور در واکنش به شــبهه افکنی دفتر اســحاق جهانگیــری درباره 
در اختیار داشــتن یک دســتگاه خودرو از ســوی تیــم حفاظت محمد مخبر، 
توضیحاتــی ارائــه داد. به گــزارش ایرنا، معاونــت ارتباطات و اطاع رســانی 
دفتر معاون اول رئیس جمهور توضیح داد: »محمد مخبر« و تیم حفاظت 
وی صرفاً از خودروی ســواری ســاخت داخل اســتفاده می کنند و در یکســال 
گذشــته هیچ گاه با وسیله نقلیه غیر ایرانی تردد نداشته است. بر اساس این 
توضیحات، پیش از این یک دستگاه لندکروز و یک دستگاه پژو ۶۰۷ در اختیار 
تیم حفاظت و حوزه معاون اول رئیس جمهور بوده که با توجه به عدم نیاز 
به آن، تحویل نهاد ریاســت جمهوری شــده بود تا نســبت به تعیین تکلیف 

آنها اقدام شود.

 حادثه برای وزیر راه، جلسه کمیسیون اصل نود را لغو کرد
 شــنیدیم که، رئیس کمیســیون اصل نود مجلس شــورای اسامی از لغو 

جلســه این کمیســیون به دلیــل حادثه برای وزیــر راه و شهرســازی خبر داد. 
بــه گزارش ایرنا، حجت الاســام نصرالله پژمان فــر در خصوص علت عدم 
تشکیل جلسه دیروز کمیسیون به خبرنگاران گفت: قرار بود نشست دوشنبه 
بــا حضور وزیر راه و شهرســازی در مورد موضوعات ارجاعی به کمیســیون و 
آخرین وضعیت ساخت مسکن تشکیل شود اما به دلیل حادثه ای که برای 
وزیر اتفاق افتاد ایشان شرایط جسمانی حضور در جلسه را نداشتند. گفتنی 

است جزئیات  حادثه برای قاسمی منتشر نشده است.

 مدیرعامل سابق فولاد توسط رئیسی برکنار شده بود
 دســت آخر اینکه،  عزت الله اکبری تالار پشتی، عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شورای اسامی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، با اشاره به 
موضوع تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه، اظهار داشت: گزارش این تحقیق و 
تفحص در صحن علنی مجلس قرائت شد و بعد از رأی گیری صورت گرفته، 
نماینــدگان مجلس با ارســال آن به قــوه قضائیه موافقت کردند تا دســتگاه 
قضا به تخلفات این شــرکت و مدیران آن ورود کند. عضو کمیسیون صنایع 
مجلــس با تأکید بر اینکــه تمام این تخلفات در دولت آقــای روحانی انجام 
شده و ارتباطی به دولت سیزدهم ندارد، گفت: متأسفانه صنایعی همچون 
خودروسازی یا فولاد به حیاط خلوت دولت ها تبدیل شده است که در دولت 
روحانی این حیاط خلوت به محلی برای فساد تبدیل شد. اکبری تالار پشتی 
تصریــح کــرد: بعــد از ســرکار آمدن دولــت جدید، آقــای رئیســی بافاصله 
مدیرعامــل فــولاد مبارکه را که اکنون تخلف دوران وی روشــن شــده اســت، 
برکنار کرده بود که این اثبات می کند اصاً این فساد ارتباطی به دولت فعلی 
ندارد و همچنین تحقیق و تفحص مجلس برای دوره دولت های یازدهم و 

دوازدهم بوده است.
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گروه سیاســی/ یک هفته از پاسخ ایران 
بــه آخریــن پیش نویــس از توافق وین 
گذشته است. در جریان این پاسخ بود 
که توپ مذاکرات در زمین امریکایی ها 
اعضــای  همچنــان  و  گفــت  قــرار 
برجــام منتظــر واکنــش ایــن کشــور به 

پیشنهادات تهران هستند.
ایــن اتفاق در حالی اســت کــه پیش از 
پاســخ ایــالات متحــده آنچــه اهمیت 
دارد نوع پاسخ های جمهوری اسامی 
ایــران اســت.گرچه برخی رســانه های 
رســانه های  همچنیــن  و  غربــی 
فارســی زبان بیگانه در چند روز گذشته 
تاش داشــتند تــا خواســته های تهران 
را غیرمعقــول و زیاده خواهــی معرفی 
نماینــد امــا اکنــون اعضای برجــام در 
گفت وگوهــای خــود از رویکــرد تهــران 
حمایــت می کننــد. ایــن اتفــاق نشــان 
می دهد که شایعات مطرح شده برای 
مقصرنمایــی ایــران در صــورت تأخیر 
در به نتیجه رسیدن مذاکرات واقعیت 

ندارد.

ë اروپا: منتظر پاسخ امریکا هستیم
روز گذشــته »جوزپ بورل« مسئول 
در  اروپــا  اتحادیــه  خارجــی  سیاســت 
ســخنانی در یــک رویــداد دانشــگاهی 
در اســپانیا، پاســخ ایــران بــه پیشــنهاد 
خوانــد.  »معقــول«  را  اروپــا  اتحادیــه 
»لارنــس نورمــن« خبرنــگار امریکایی 
در رشــته توئیتی اعام کــرد: »بورل در 
یــک کنفرانــس مطبوعاتی در حاشــیه 
اســپانیا  در   »Quo Vadis« ســمینار 
مذاکــرات  مــورد  در  کوتاهــی  گــزارش 
ارائــه داد.« وی افــزود: »بــورل گفــت 
دربــاره  پیشــنهادش  ارائــه  از  بعــد 
متــن نهایی، ایــران پاســخ داد که فکر 
می کنــم معقــول بــود. )پاســخ ایران( 
بــه امریکا منتقل شــد که هنــوز جواب 
آن  پاســخ  منتظــر  مــا  اســت.  نــداده 
هســتیم و امیــدوارم ایــن پاســخ به ما 
اجــازه دهد مذاکــرات را کامل کنیم.به 
آن امیدوارم، امــا نمی توانم اطمینان 
ایــن خبرنــگار امریکایــی در  بدهــم.« 
توئیتی دیگر نوشــت: »قرار بود پاســخ 
)امریــکا( تاکنون دریافت شــده باشــد. 
دیداری در وین بــرای اواخر هفته قبل 
پیش بینــی شــده بــود که میســر نشــد. 
ممکــن اســت چنیــن دیــداری در این 

هفتــه برگــزار شــود.« نورمــن در ادامه 
بــه بررســی اظهارات بــورل پرداخت و 
نوشــت نظر وی همســو با نظــر برخی 
کــه  اســت  اروپایــی  دیپلمات هــای  از 
پاســخ ایــران به متــن اتحادیــه اروپا را 
معقــول خوانده بودند. وی افزود: »در 
واقــع، کمــی فراتر از آن اســت، بیشــتر 
پاســخ هایی کــه مــن از منابــع اروپایی 
دریافــت کــردم ایــن بــود کــه امریــکا 
همــکاری  ایــران  پاســخ  بــا  می توانــد 
کنــد.« در حالــی بــورل موضــع مثبتی 
را اتخاذ کرده اســت که بایدن یکشــنبه 
صدراعظــم  شــولتز  اولاف  بــا  شــب 
آلمان، امانوئل مکرون رئیس جمهور 
فرانسه و بوریس جانسون نخست وزیر 
انگلیــس در خصوص آخرین تحولات 
برجامــی به صــورت تلفنــی گفت وگــو 

کرده بود.

ë روسیه: امریکا سریعاً جمع بندی کند
اولیانــوف دیپلمــات ارشــد روســیه 
در ویــن نیز کــه بارها از پاســخ معقول 
ایران به امریــکا و هماهنگ کننده اروپا 
ســخن گفته بود با انتشــار یــک تصویر 
در صفحــه توئیتــر خــود خبــر از دیدار 
بــا نماینده جدیــد ایران در ویــن داد و 
خواهــان تســریع امریــکا در خصــوص 
جمع بندی مذاکرات شــد. وی نوشت: 
»یک هفته پیش در چنین روزی، ایران 
به ســایر شــرکت کنندگان در مذاکرات 
ویــن پیش نویــس پیشــنهادات نهایی 
و از نظــر مــا کامــاً معقــول خــود در 
خصوص پیش نویــس تصمیم احیای 
برجام را ارائه کرد. امیدواریم بررســی 
زمــان  واشــنگتن  در  پیشــنهادها  ایــن 

زیادی نبرد.«
 
ë  صهیونیســت ها: توافــق بدتــر شــده

است!
مذاکــرات  خصــوص  در  تحــرکات 
کــه  اســت  درحالــی  تحریــم  رفــع 
تنــدی  مواضــع  نیــز  صهیونیســت ها 
علیــه توافــق احتمالــی گرفته انــد. در 
آخرین مــورد »آلــن شوســتر« معاون 
وزیــر امنیت رژیم صهیونیســتی توافق 
بدتــر  پیشــین  توافــق  از  را  پیــش رو 
معرفــی کــرده اســت. شــبکه الجزیره 
نیز خبــر داد موضوع محوری در ســفر 
آتی نخست وزیر رژیم صهیونیستی به 

آلمان توافــق وین خواهد بود. نشــریه 
پولیتیکــو هم روز گذشــته در خصوص 
ضعــف دولــت بایــدن در برابــر رژیــم 
صهیونیستی نوشــت: »ایالات متحده 
پیشــنهاد  مــورد  در  را  خــود  تصمیــم 
ایران گرفته امــا در حال رایزنی با اروپا 
و اســرائیل قبل از ارسال پاسخ است.« 
تحلیلگــران،  از  برخــی  حــال  ایــن  بــا 
رژیــم  مخــرب  موضع گیری هــای 
صهیونیستی را نه به دلیل مخالفت با 
توافق پیش رو که بــه دلیل بازی کردن 
نقش پلیس بد در مذاکرات می دانند. 

در صــورت صحــت چنیــن ســناریویی 
امریکایی هــا تاش دارند تــا برای اخذ 
امتیــاز در لحظــات آخــر یا سرســختی 
نشــان دادن در برابر انتظارات معقول 
تهران از اهرم فشار رژیم صهیونیستی 
داخــل  در  خــود  سیاســی  مخالفــان  و 

امریکا سوءاستفاده نمایند.

ë  ایــران؛ موضوعــات باقی مانــده، کم
اما مهم

خارجــه  امــور  وزارت  ســخنگوی 
کشــورمان نیــز روز گذشــته در جریــان 

نشســت خبــری در خصــوص آخریــن 
اخبــار مربــوط بــه مذاکرات گفــت: »تا 
اینجای کار پیشــرفت های نسبتاً خوبی 
داشــتیم امــا مذاکــرات یــک مجموعه 
بایــد روی همــه موضوعــات  و  اســت 
مرتبــط بــا مذاکــره توافــق بشــود و تــا 
زمانــی کــه توافــق نشــود نمی توانیــم 
بگوییــم به توافق رســیده ایم و نســبت 
بــه مرحلــه بعــدی پیــش داوری کنیم 
یــا بــه اســتقبال مرحلــه جلوتــر برویم 
هرچنــد  باقیمانــده  موضوعــات  زیــرا 
به لحاظ نســبت و درصــد موضوعات 

مذاکرات اندک باشند اما مهم هستند 
و در خصــوص موضوعــات مهــم باید 

تصمیم گیری و توافق شکل بگیرد.«
کنعانــی در خصوص پاســخ امریکا 
به پیشنهادات ایران گفت: »تا اینجای 
کار هنوز از ســوی طرف مقابل و به طور 
مشخص امریکا پاســخ به پیشنهادات 
طرف اروپایی را دریافت نکرده ایم، ما 
زمانی می توانیم از نتیجه بخش بودن 
این مرحلــه از مذاکرات صحبت کنیم 
که طــرف اروپایی اعام کند که پاســخ 
طــرف امریکایــی را هــم دریافت کرده 
اســت؛ تا این زمان هنــوز چنین اتفاقی 
رخ نــداده اســت.« وی همچنین تأکید 
کــرد: »مــا در ارتبــاط با مذاکــرات رفع 
تحریم ها به طور طبیعی منتظر پاسخ 
طــرف مقابل خواهیم بود اما در حوزه 
روابــط خارجی و توســعه مناســبات با 
همســایگان در حــوزه گســترش روابط 
اقتصــادی خارجــی و گســترش روابط 
کشــورهای  بــا  تجــاری  و  اقتصــادی 
مختلف اعم از همسایه و غیرهمسایه 
منتظــر پاســخ طــرف مقابــل و رونــد 

مذاکرات نخواهیم بود.«

ë  انتقام از قاتلان سردار سلیمانی قابل
مصالحه نیست

خارجــه  امــور  وزارت  ســخنگوی 
همچنیــن دربــاره شــایعاتی مبنــی بر 
اینکــه گفتــه شــده شــرط امریــکا برای 
احیای برجام صرفنظــر کردن ایران از 
انتقام ســردار ســلیمانی اســت، گفت: 
دربــاره  اســامی  جمهــوری  موضــع 
تــرور ســردار ســلیمانی روشــن اســت 
و دولــت و ملــت جمهــوری اســامی 
ایــران هیچ موقــع تــرور ناجوانمردانه 
تروریســم  بــا  مبــارزه  بــزرگ  ســردار 
امریــکا  را توســط دولــت  بین المللــی 
افــزود:  نمی کنند.کنعانــی  فرامــوش 
ســردار  قاتــان  از  انتقــام  موضــوع 
و  نیســت  فراموش شــدنی  ســلیمانی 
قابــل مصالحه و ســازش هــم نخواهد 
خــود  امکانــات  همــه  از  ایــران  بــود، 
اســتفاده می کند که قاتان این ســردار 
را به محکمه عدالت بســپارد و در این 
زمینــه بــا جدیــت و مســئولیت پذیری 
عمل می کنــد و این موضــوع ارتباطی 
بــه موضــوع مذاکــرات رفــع تحریم ها 

ندارد.

»ایران« از جمع بندی نماینده روسیه و اتحادیه اروپا نسبت به خواسته های ایران برای توافق نهایی گزارش می دهد

پیشنهادات تهران »کاملًا معقول« است
جوزپ بورل: پاسخ ایران به طرفین  منتقل شد  و ما منتظر پاسخ امریکا  هستیم

رویترز دو روز قبل در خبری به نقل از وزارت خارجه امارات 
اعــام کــرد که ســفیر ابوظبی در ایــران طی روزهــای آتی 
وظایف خود را در سفارت این کشور در تهران از سرخواهد 
گرفت. بر اساس این خبر امارات اعام کرده است که این 
تصمیــم در راســتای »تاش هــای امارات متحــده عربی 
بــرای تقویــت روابــط با ایــران و تصمیم پیشــین مبنی بر 
افزایش ســطح نمایندگی دیپلماتیک به ســطح ســفیر« 
اتخاد شــده اســت. وزارت امــور خارجه امــارات در بیانیه 
خود تأکید کرده است: سیف محمد الذابی با هماهنگی و 
همکاری مقامات ایران، به منظور کمک به پیشبرد روابط 
دوجانبه و دستیابی به منافع مشترک دو کشور همسایه و 
منطقه، در روزهای آینده برای انجام وظایف دیپلماتیک 
خود در سفارت امارات، به تهران بازخواهد گشت. پس از 
این خبر، مشاور رئیس دولت امارات در امور دیپلماتیک 
نیز تأکید کرد که بازگشــت ســفیر این کشــور بــه تهران در 
راســتای رویکــرد منطقــه ای ابوظبی برای ترمیــم پل ها و 

تقویت روابط است. به گزارش ایسنا، انور قرقاش، در این 
خصوص گفت: ما بر این باوریم که همکاری و هماهنگی 
عربی و منطقه ای برای ایجاد منطقه ای باثبات و آینده ای 

شکوفا امری ضروری است.
روز گذشته سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان نیز 
ایــن موضــوع را تأیید کــرد. چند روز قبل ســفیر کویت نیز 
پس از هفت سال، فعالیت خود در تهران را آغاز کرد. در 
پــی قطع روابط ایران و عربســتان در ســال 1394، امارات 
متحــده عربی نیــز با هدف فشــارهای سیاســی و تبعیت 
از ریــاض، ســطح روابط سیاســی و دیپلماتیک خــود را با 
تهران کاهش داد. گفتنی است با پیروزی آیت الله رئیسی 
در انتخابــات ریاســت جمهــوری، امــارات متحــده عربی 
اقــدام بــه اعــزام فرســتاده ویژه برای شــرکت در مراســم 
تحلیف رئیس جمهور جدید ایران کرد و آیت الله رئیسی 
نیــز در دیــدار این مقــام اماراتی از لــزوم تســریع در روند 

توسعه روابط دو کشور سخن گفت.

ش
ـــر

بـ

پس از آغاز به کار سفیر کویت در ایران اعلام شد

سفیر امارات بزودی به تهران باز می گردد
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ë هم پیمان استراتژیک یا شریک تجاری؟
منافــع امریــکا در غــرب آســیا و تأمیــن 
امنیــت کشــورهای دست نشــانده  اش در 
منطقــه باعــث شــده کــه خلیج فــارس، 
دریای عمان و آب های غرب آسیا یکی از 
نقــاط پرتردد برای نیــروی دریایی امریکا 
باشــد. امریکا تقریبــاً در تمام کشــورهای 
منطقــه پایــگاه نظامــی احــداث کــرده و 
نــاوگان این کشــور دائم در ایــن آب ها در 
رفــت و آمــد بوده انــد. یکی از کشــورهای 
هم پیمــان امریــکا در منطقــه عربســتان 
ســعودی اســت. امریــکا نزدیــک بــه ده 
پایگاه نظامی در این کشــور احداث کرده 
و همــکاری بیــن دو کشــور به امریــکا این 
امــکان را داده کــه از پایگاه های ســعودی 
نیز اســتفاده کند. عربســتان همیشه یکی 
از مقاصد اصلــی تولیــدات کارخانه های 
از  درصــد   ۲۳ و  بــوده  امریــکا  نظامــی 
را  امریــکا  در  تولیدشــده  تســلیحات 

عربستان می خرد.
عربســتان از زمــان روی کارآمــدن محمد 
بن سلمان و همزمان با ریاست جمهوری 
توســعه  ســمت  بــه   امریــکا  در  ترامــپ 
نظامــی رفــت و بودجــه نظامــی اش بــه 
بیش از ۲۷۰ میلیارد دلار رســید. در ســفر 
ترامپ به عربستان، دو طرف قرارداد ۱۱۰ 
میلیارد دلاری فروش تســلیحات بستند، 

امــا روابــط نظامــی امریــکا و عربســتان 
به هیچ وجــه بــه دوران ترامــپ محــدود 

نماند.
چنــدی پیــش، عربســتان قــراردادی بــه 
ارزش ۵۰۰ میلیــون دلار بــرای تعمیــر و 
نگهــداری تجهیــزات نظامــی بــا دولــت 
بایــدن منعقد کــرد. عربســتان ۱۱ درصد 
بــه  را  جهــان  نظامــی  واردات  کل  از 
رقــم  ایــن  بــا  و  داده  اختصــاص  خــود 
بزرگ ترین واردکنندۀ تسلیحات نظامی 
اســت. در شــرایط امــروز اولویــت اصلی 
رئیس جمهور امریکا کاهش بهای نفت و 
انزوای روســیه اســت و بایدن آماده است 
کــه در راســتای احیــای روابــط واشــنگتن 
و ریــاض از مســائل حقوق بشــری چشــم 
بپوشــد، پس روابــط نزدیک عربســتان و 

امریکا تداوم می یابد.
نفتــی،  درآمدهــای  راه  از  ســعودی ها، 
تســلیحات نظامــی امریــکا را می خرند و 
ایــالات متحــده هم از فروش تســلیحات 
به عربستان به عنوان سلاحی برای کنترل 
قیمت نفت و درخواســت افزایش تولید 
نفــت اســتفاده می کنــد؛ حتــی گاهــی، با 
تهدیــد به لغو قرارداد، عربســتان را وادار 

می کند که تولید نفت را افزایش دهد.
بــه  طــرف  دو  نظامــی  همــکاری 
خریدوفروش ســلاح محدود نمی شــود. 

آمــوزش  بــرای  امریکایــی  نیروهــای 
نیروهــای ســعودی در این کشــور حضور 
دارند و تمرینات مشــترک فراوانی انجام 
می دهند. دورِ جدید مانورهای منطقه ای 
عربســتان بــا تمرکــز بــر دریای ســرخ در 

ژانویۀ ۲۰۱۹ برگزار شد.
رزمایش های »مدافع دریایی«، »ســراب 
صحرا ۲«، »چنگال های بــاز ۴« تعدادی 
از رزمایش های امریکا و عربستان در سال 
۲۰۲۱ بوده انــد و ایــن روند در ســال ۲۰۲۲ 
هــم تداوم یافته اســت. رزمایش اخیر در 
بندر ینبع هم هشتمین رزمایش مشترک 
عربســتان و امریکاست که »خشم شدید 
۲۲« نــام دارد و بــرای تقویــت مشــارکت 
نیروهــای ســعودی و امریکایی در جهت 
اجرای طرح هــای دوجانبه صورت گرفته 
اســت. این مانور نزدیک به یک ماه طول 
زمینــۀ  در  زیــادی  تمرینــات  و  می کشــد 
تدارکات و تیراندازی و استفاده از مهمات 
را شــامل می شــود. در این رزمایش کشور 
نــدارد، برخــلاف مانــور  ســومی حضــور 
مشــابهی کــه اســفند گذشــته در یکــی از 
کمپ های آمــوزش نظامی امریکا برگزار 
کویــت،  کشــورهای  از  نیروهایــی  و  شــد 
مشــارکت  آن  در  نیــز  عمــان  و  بحریــن 
داشــتند. چنین به نظر می رســد که مانور 
نظامی امریکا با برخی کشورهای منطقه 
به صــورت جدی بــرای مقابله بــا ایران و 
برنامه های آن اجرا می شــود. کشــور های 
منطقه به سختی با اســرائیل وارد ائتلاف 
می شوند و حتی کشــوری مثل امارات که 
از پیشــگامان عادی ســازی روابط با رژیم 
صهیونیســتی بــود، وقتی پای شــرکت در 
ائتلاف دفاعی چندجانبــه ای علیه ایران 
در میان باشد، محتاط   تر است. به همین 
دلیل است که چنین ائتلاف هایی، به رغم 
همچنــان  متحــده،  ایــالات  تلاش هــای 

محقق نشده اند.
روابــط عربســتان و امریــکا امــا همچنان 
کــه  ایــن شــرایط  تــداوم دارد، حتــی در 
توافقــی  و  اوکرایــن درگیــر جنــگ شــده 

میان ایران و امریکا حاصل نشــده، اتحاد 
عربســتان و امریکا، زیر سایۀ نیاز مبرم به 
نفــت و انزوای ایران، پررنگ تر می شــود. 
ایــن در حالــی اســت کــه جــو بایــدن در 
کارزارهــای انتخابــات ریاســت جمهوری 
بــه تــرور خاشــقچی، روزنامه نــگار منتقد 
بن  ســلمان، اشــاره کرده بــود و گفته بود 
اگــر پیروز انتخابات باشــد، سیاســت های 
ایالات متحده در قبال عربستان سعودی 
را تغییــر خواهــد داد. او گفتــه بــود کاخ 
ســفید نســبت به ارزش های دموکراتیک 
از  دیگــر  و  اســت  متعهــد  حقوق بشــر  و 
جنگ عربستان در یمن حمایت نخواهد 
کــرد و روابط واشــنگتن با ریــاض مجدداً 
تنظیم خواهند شــد. اما به نظر می رســد 
سیاســت تأمیــن منافــع امریــکا کمــاکان 
بــر موضوعات دیگــری مثل حقوق بشــر 
و ارزش هــای دموکراتیــک اولویــت دارد 
و مقامــات نظامــی و اطلاعاتــی امریــکا 
دریافته انــد کــه تحقــق اهــداف و منافــع 
از  حمایــت  گــرو  در  متحــده  ایــالات 

سعودی هاست.
در طــرف دیگــر امــا عربســتان، بــا وجود 
تجهیــزات،  و  ادوات  کمّــی  افزایــش 
نیروهــای  غیربومــی  ســاختار  به دلیــل 
نظامــی و بی توجهــی بــه دانــش فنی در 
افزایش تــوان نظامی اش توفیق چندانی 
نداشــته و صــرف بودجه هــای هنگفــت 
بــرای قراردادهای تســلیحاتی نتوانســته 
اهــداف مــورد نظر ریــاض را تأمیــن کند. 
هشــت  گذشــت  از  پــس  هــم،  یمــن  در 
ســال از آغــاز جنــگ، عربســتان حتــی با 
بمباران هوایی شــهرها و زیرساخت های 
ایــن فقیرتریــن کشــور منطقــه نتوانســته 
توفیق چندانی در جنگ پیدا کند و کشــور 
چندپــاره و آســیب دیدۀ یمــن نه تنهــا به 
تصرف نیروهای ائتــلاف درنیامده، بلکه 
با موشــک هایش امنیت داخــل مرزهای 
عربســتان را نیــز تهدید می کنــد. یمن به 
باتلاق نیروهای پرخرج نظامی عربستان 
تبدیل شده و شواهد حاکی از آن است که 

سعودی ها توان بردن این جنگ را ندارند، 
بااین حال به نظر نمی رسد تصمیم گیران 
در ریاض متوجه شــده باشــند کــه بحران 
خودســاختۀ  پیــش رویشــان راه حلــی جز 
خرید تســلیحات جدید و فشــار بیشتر به 

مردم یمن هم دارد. 
ë سخن پایانی

در اوایل قرن نوزده، بوربون ها در فرانســه 
دوباره به پادشــاهی رسیده بودند؛ عباس 
میرزای قاجار در ایران مشــغول نوســازی 
آخریــن  ویــن  در  بتهــوون  بــود؛  قشــون 
ســمفونی هایش را می ســاخت و جیمــز 
مونرو، رئیس جمهور آن سال های امریکا، 

بــه ایــن نتیجــه رســیده بــود کــه تشــکیل 
مســتعمرات جدیــد و دخالــت سیاســی 
را  امریــکا  قــاره  در  اروپایــی  دولت هــای 
ممنوع اعلام کند و هر تلاشی جهت سلب 
استقلال کشورهای امریکای لاتین عملی 
خصمانه علیه ایالات متحده تلقی شود. 
ایــن نگاه تا ســال ها  جزو اصول سیاســت 
خارجی امریکا بود. هرچند سیاستمداران 
امریکایــی در مقاطــع مختلــف »دکترین 
مونــرو« را جــرح و تعدیل کــرده، گاه آن را 
زیر پا گذاشتند و گاه به روش های مختلف 
توجیهــش کردنــد، امــا همــان اظهارنظر 
اوایل قرن ۱۹، امریکای لاتین را تا به امروز 

تبدیــل به حیــاط   خلــوت ایــالات متحده 
کــرد، حیــاط  خلوتی کــه بایــد از منازعات 
اســتعماری اروپایی هــا و از گزنــد اندیشــۀ 
کمونیسم یا هر ایسم دیگری که در تقابل 
با امپریالیسم امریکاست، مصون بماند. 
حالا در دنیایی که دیگر کمتر شــباهتی به 
عهد عباس میرزا و بتهــوون و مونرو دارد، 
ایران، روسیه، چین و چند کشور دیگر -به 
میزبانــی ونزوئــلا و در دریــای کارائیــب- 
رزمایــش نظامــی دوهفته ای داشــته اند و 
این یعنی دکترین مونــرو کارکرد خود را از 
دســت داده و امریــکای لاتین دیگر حیاط 
 خلــوت ایــالات متحــده نیســت. برگزاری 

مانــور مشــترک بیــن کشــورهای مخالف 
امریــکا از ایــن جهت حائزاهمیت اســت 
که امریکایی که همیشــه هــزاران کیلومتر 
دورتــر از مرزهای خــودش آتش بیار تمام 
معرکه هــای نظامــی دنیــا بــوده ایــن بــار 
حضور مخالفانش را در نزدیکی مرزهای 
خــود حــس می کنــد و ایــن یعنــی نظــم 
تک قطبــی جهانــی کــه امریــکا درصــدد 
ســاخت آن بــود به چالش کشــیده شــده 

است.
شــده  انجــام  رزمایش هــای  مقایســه 
اخیــر کــه امریــکا در آنها حضور داشــته با 
رزمایش هایــی کــه ایــران در آنهــا حاضــر 
نشــان  نیــز  را  دیگــری  موضــوع  اســت، 
می دهــد و آن ضعــف روزافــزون امریــکا 
حتــی در برانگیختن همراهی کشــورهای 
منطقه اســت. در حالی که ایران، روسیه و 
چین ســه کشــور قدرتمندی هستند که در 
تأمین امنیت ملی خود به ســایر کشــورها 
وابســته نیستند، کشــورهای شرکت کننده 
همــراه امریــکا عمدتاً در ایــن زمینه هیچ 
اســتقلالی از خود ندارنــد و اگر حمایت ها 
و فــروش تســلیحات و تجهیــزات نظامی 
از ســوی امریــکا نباشــد، ایــن کشــورها در 
تأمین امنیتشــان ناتوان خواهند ماند. اگر 
قرار باشــد به کشورهای شــرکت کننده در 
چند رزمایش اخیر وزن داده شــود، قطعاً 
کفــه کشــورهایی کــه در دریــای کارائیــب 
بــا یکدیگــر مانــور نظامــی انجــام دادند، 
بسیار ســنگین تر از کفه امریکا و عربستان 
و چنــد کشــور دیگــر خواهد بــود. امریکا با 
کشــورهایی مانــور مشــترک برگــزار کــرده 
اســت که هیــچ گونه توانمنــدی نظامی از 
خــود ندارند؛ حال آنکه روســیه و چین در 
حالــی بــا ایــران رزمایش مشــترک برگزار 
کرده انــد که جمهــوری اســلامی به عنوان 
از قدرت هــای هســته ای، نظامــی،  یکــی 
موشــکی و پهپــادی در عرصــه بین الملل 
مطرح است. این موضوع، خود مهر تأیید 
دیگــری بر ضعیف شــدن هیمنــه ایالات 

متحده نسبت به دهه های گذشته است.

»ایران« ابعاد رزمایش های نظامی بین المللی اخیر را بررسی می کند

تهدید در دریای سرخ؛ پاسخ در کارائیب

اگر قرار باشد به کشورهای شرکت کننده در چند رزمایش اخیر وزن داده شود، قطعاً کفه 
کشورهایی که در دریای کارائیب با یکدیگر مانور نظامی انجام دادند، بسیار سنگین تر از 

کفه امریکا و عربستان و چند کشور دیگر خواهد بود. امریکا با کشورهایی مانور مشترک 
برگزار کرده است که هیچ گونه توانمندی نظامی از خود ندارند؛ حال آن که روسیه و چین 

در حالی با ایران رزمایش مشترک برگزار کرده اند که جمهوری اسلامی به عنوان یکی از 
قدرت های هسته ای، نظامی، موشکی و پهپادی در عرصه بین الملل مطرح است. این 

موضوع، خود مهر تأیید دیگری بر ضعیف شدن هیمنه ایالات متحده نسبت به دهه های 
گذشته است

الهه اکبرزاده - پژوهشــگر/  ارتــش مصر از آغــاز رزمایش نظامی مشــترک با 
حضور نیروهای مســلح عربســتان، امــارات، یونان و قبرس علاوه بر مشــارکت 
کشــورهای دیگری به عنــوان ناظر خبر داده اســت. به گــزارش الجزیره، غریب 
عبدالحافظ، ســخنگوی ارتش مصر در بیانیه ای اعلام کرد که رزمایش مشــترک 
با عنــوان »هرکــول 2« در مصر با مشــارکت نیروهــای ویژه عربســتان، امارات، 
یونان و قبرس آغاز شــده است. این ســخنگو همچنین افزوده که اردن، امریکا، 
کنگــو و بحریــن به عنوان ناظــر در ایــن رزمایش حضــور دارند. قرار اســت این 
رزمایش به مدت چنــد روز در پایگاه نظامی محمد نجیب و مناطق رزمایش در 
مناطق نظامی شــمالی در مصر ادامه داشــته باشــد. روند برگزاری رزمایش های 
نظامی در خاورمیانه از اوایل 2022 در ســایه تهدیدها و تنش های منطقه و جهان 
افزایش یافته است؛ اما سؤال اینجا اســت که آیا صرف برگزاری رزمایش نشانه 
قدرت نمایی است یا اینکه نکات دیگری نیز وجود دارد که بر اساس آن می توان 

اهمیت رزمایش ها را مشخص کرد؟

 رزمایش دریایی مشترک ایران، روسیه و چین در اقیانوس هند در سال 2022
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رئیس سازمان برنامه و بودجه:

دولت را زیر صفر 
تحویل گرفتیم

ایران یکی از واردکنندگان بزرگ دانه های روغنی و روغن خام در 
جهان است و دانه کلزا از جمله محصولاتی است که در صورت 
افزایــش تولید در داخل کشــور و رســیدن به خودکفایی نســبی، 
وابســتگی بــه واردات دانه هــای روغنــی و روغن خــام را کاهش 

می دهد. 

در روز 15 اســفند مــاه ســال 1400 بــود که با آغاز پذیره نویســی 
ســهام دو تیم اســتقلال و پرســپولیس، پروژه واگــذاری واقعی 
مالکیــت این دو باشــگاه مردمی، بــه مردم کلید خــورد و گام 
مهمی در جهت بهبود نظم مالی و شفافیت در این دو باشگاه 

برداشته شد.

خرید تضمینی دو هزار 
 میلیارد تومانی کلزا

از کشاورزان 

نحوه افشای اطلاعات 
سرخابی ها مغایر با تقارن 

اطلاعاتی است

»ایران« از بسترسازی تحقق خوداتکایی 55 درصدی 
در سه سال آینده در تولید کلزا گزارش می دهد

 »ایران« روند شفاف سازی سرخابی ها 
در بازار سهام را بررسی کرد

912

رشد ۱۲۶ درصدی صادرات ایران به روسیه در تیرماه
در بزرگترین حضور نمایشگاهی ایران در سطح بین المللی در مسکو اعلام شد

نمایشگاه خودروی مسکو شاهد بزرگترین حضور شرکت های صنعتی ایران است
در ماه های اخیر نزدیک به 60 هیأت از طرف روسیه به ایران و از ایران به روسیه رفت و آمد  

10داشته اند

 30 تا 70 درصد ذخایر کالاهای اساسی کشور در هنگام شروع به کار ما زیر خط قرمز بود
  وقتی به سازمان برنامه آمدم برای پرداخت حقوق کارمندان دولت در پایان مرداد 1400 مشکل داشتیم

8ماهانه 15 هزار میلیارد تومان بابت اوراقی که دولت قبل منتشر کرده ، پرداخت می کنیم

غدیر به بهره برداری آزمایشی رسید
آغاز تست بزرگ ترین سامانه تأمین آب شرب کشور در خوزستان 

 شمارش معکوس برای حل مشکل آب اهواز، شهرهای پایین دست 
استان و روستاهای حاشیه کرخه

رشد ۶5 درصدی درآمدهای مالیاتی
تعداد اظهارنامه هایی که امسال از اشخاص حقیقی دریافت کردیم 5۲ درصد رشد کرده که در تاریخ مالیاتی کشور بی سابقه است

۲ هزار و 500 بدهکار مالیاتی ممنوع الخروج شدند که اقدام به واریز یک هزار و ۲00 میلیارد تومان مالیات کردند

ایران در اوج کاهش ذخایر جهانی پنبه خودکفا می شود
دولت سیزدهم در برنامه ای در تلاش است تا وابستگی کشور به واردات پنبه تا دو سال دیگر به صفر برسد و جشن خودکفایی تولید پنبه تا دو سال دیگر گرفته شود

رئیس سازمان مالیاتی خبر داد

 تسهیلات بی سابقه دولت سیزدهم به پنبه  کاران

اتوبوس دربستی برای ایام اربعین ممنوع شد
از 15شهریور تا 5مهرماه، هر روز 3هزار اتوبوس 90 هزار زائر اربعین را به سمت مرز یا از مرز به مناطق مختلف کشور انتقال می دهند

گزارش »ایران« از برنامه های حمل و نقل جاده ای اربعین 
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اجرای ۸۲ طرح تملک دارایی سرمایه ای 
طی یکسال

میزان ســرمایه گذاری برای اجــرای ۸۲ طرح تملک 
دارایــی ســرمایه ای 45 هــزار و ۳۹۸ میلیــارد تومــان 
برآورد می شــود که از این میزان، مبلغ ۲5 هزارو 1۷۲ 
میلیــارد تومان از محل منابــع عمومی دولت تأمین 

خواهد شد.
ابتــدای  از  بودجــه،  و  برنامــه  گــزارش ســازمان  بــه 
شهریورماه سال 1۴00 تاکنون، تعداد ۸۲ طرح تملک 
دارایــی ســرمایه ای مــورد درخواســت دســتگاه های 
اجرایی، مجوز کمیســیون مــاده )۲۳( قانــون الحاق 
برخی مواد به قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی 

دولت )۲( را دریافت کرد ه اند.
عمــده مجوز های صادره مربوط بــه طرح های حوزه 
حمــل و نقــل، آب و فاضــلاب و بهداشــت و درمــان 
بوده اســت. بر این اســاس وزارت راه و شهرســازی با 
۲۵ طرح، وزارت نیرو با ۲۲ طرح و وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی با ۲۲ طرح، حائز بیشترین 
تعداد مجوز اخذ شــده از کمیســیون مزبور هســتند. 
تعداد 1۳ طرح نیز از سایر حوزه ها، مجوز ماده قانونی 
مزبور را دریافت کرده اند.  میزان سرمایه گذاری مورد 
نیــاز بــرای اجــرای طرح های مورد اشــاره حــدود 45 
هــزار و ۳۹۸ میلیارد تومان برآورد می شــود که از این 
میــزان، مبلــغ ۲5 هزارو 1۷۲ میلیــارد تومان از محل 
منابع عمومی دولت و مبلــغ ۲0 هزار و ۲۲۶ میلیارد 

تومان از سایر منابع تأمین خواهد شد.
 

تعیین تکلیف بیش از یک  میلیون تن 
کالاهای متروکه

رئیــس کل گمرک اعــلام کرد: گمرک ایران در ســال 
جــاری بیــش از یــک میلیون تــن از کالاهــای مهلت 
منقضی شــده متروکــه را تعیین تکلیف و فهرســت 
آن را به ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
اعلام کرد. به گزارش ایســنا، علیرضا مقدسی گفت: 
در ایــن مــدت بــا تأکیــد و دســتور رئیــس جمهــور و 
حمایــت و پیگیــری رئیس قــوه قضائیه  ایــن  میزان 
کالا پــس از تنظیم اظهارنامه، تعییــن ارزش و موارد 
مرتبط با تشریفات گمرکی، تعیین تکلیف و تحویل 

سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی شد.
از  حمایــت  در  گمــرک  اقدامــات  درخصــوص  وی 
و  دانش بنیــان  شــرکت های  تولیــدی،  واحدهــای 
ذینفعــان اظهار کرد: گمــرک ایران بــرای حمایت از 
تولید با تعیین برخی شــاخص ها نســبت به انتخاب 
۵۶0 فعال اقتصادی مجاز اعم از شرکت های تولیدی، 
دانش بنیان و بازرگانی در ۳ سطح اقدام کرده است و 
تســهیلات 1۸ گانه ای را با توجه به سطح های تعیین 
شده ارائه می دهد. به گفته مقدسی ارائه ضمانتنامه 
بانکی اســتفاده حداکثری از مســیر ســبز و اســتفاده از 
انبارهــای اختصاصی از جمله این تســهیلات اســت.  
معاون وزیر اقتصاد گفت: ذینفعــان اقتصادی برای 
قــرار گرفتن در لیســت فعالان اقتصــادی مجاز برای 
اســتفاده از این تسهیلات می توانند در سایت گمرک 

تقاضای خود را اعلام کنند.

با حکم وزیر امور اقتصادی و دارایی
اعضای »شورای اقتصاد منطقه ای و تولید 

صادرات محور« منصوب شدند
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایــی در احــکام جداگانــه، 
اعضای شــورای اقتصاد منطقــه ای و تولید صادرات 

محور وزارت امور اقتصادی و دارایی را منصوب کرد.
بــه گــزارش شــبکه اخبــار اقتصــادی و دارایــی )شــادا(، 
سیداحســان خانــدوزی در احکامی جداگانــه، معاونان 
وزارت امور اقتصادی و دارایی را به عنوان عضو حقوقی 
شــورای اقتصــاد منطقــه ای و تولیــد صــادرات محــور 
منصوب کرد. بر این اساس علی ملکی به عنوان عضو و 
جانشین رئیس شورا و محسن حیدری نیز به عنوان عضو 
و دبیر شورا منصوب شدند. شورای اقتصاد منطقه ای و 
تولید صادرات محور، به ریاســت وزیــر امور اقتصادی و 
دارایی و عضویت معاونان وزیر و رؤســای سازمان های 
تابعه وزارتخانه، به تصمیم ســازی و نظــارت بر اجرای 
تصمیمات در موضوعات چندوجهی یا بین دستگاهی 
در معاونت ها و سازمان های تابعه وزارتخانه می پردازد. 
توســعه و آبادانــی مناطــق کمتــر توســعه یافتــه بویژه 
مناطق مــرزی، افزایش تولید صادرات محور با اولویت 
مناطق مرزی، رشد و شکوفایی اقتصاد منطقه ای مبتنی 
بــر ظرفیت هــای ژئواکونومــی، ارتقــای تولیــد ناخالص 
داخلی با اولویت رونق تولید در مناطق کمتر برخوردار، 
اتخاذ رویکرد مســأله محور و تســهیل تصمیم سازی در 
موضوعات چندوجهی یا بین دستگاهی از جمله اهداف 

و مأموریت های این شورا است.
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رئیس کل ســازمان مالیاتی کشــور از رشد 
۶۵ درصــدی درآمدهای مالیاتی تا پایان 
تیرمــاه امســال نســبت بــه مدت مشــابه 
ســال قبل خبر داد و گفت: تا پایان تیرماه 
اطلاعات ۵۲۰ هزار خانــه خالی از وزارت 
راه و شهرســازی دریافــت  شــد کــه مبلــغ 
مالیات آنها ۱۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
است. »داوود منظور« روزگذشته در جمع 
خبرنگاران به مناسبت هفته دولت با ارائه 
گزارشــی از اقدامــات ســازمان مالیات در 
دولت ســیزدهم، در مــورد اخذ مالیات از 
خانه های خالی اظهار کرد: تا پایان تیرماه 
امســال اطلاعات ۵۲۰ هزار خانه خالی از 
ســوی وزارت راه و شهرسازی دریافت  شد 
که مبلغ مالیات در نظر گرفته شــده برای 
آنها ۱۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان است که 

به مؤدیان اطلاع رسانی خواهد شد.
مــورد  در  اطلاع رســانی  افــزود:  وی 
مالیــات خانه های خالی به افراد از طریق 
ســامانه مالیات انجام می شود و از طریق 
را  اطلاع رســانی  مکتــوب  نامــه  ارســال 
تکمیــل می کنیــم. منظــور با بیــان اینکه 
و  ناچیــز  لوکــس  خانه هــای  شناســایی 
تعدادشان پایین بود، گفت: سال گذشته 
شهرداری ها اطلاعات کاملی از خانه های 
لوکــس ارائــه نکردند. امســال هــم پیگیر 
هســتیم تا اطلاعات جامع را از شهرداری 
و ســازمان بگیریــم و امیدواریــم تــا پایان 
ســال جمع آوری کنیم. معــاون وزیر امور 
اقتصــادی و دارایــی گفــت: خودروهــای 
فراینــد  و  را شناســایی کرده ایــم  لوکــس 
دریافت مالیات آن شــروع شد که تا کنون 
۱۵۹ میلیــارد تومــان مالیات گرفته شــده 
اســت. منظــور تأکیــد کرد: شــاخص های 
مــلاک لوکس بــودن خانه هــا و خودروها 
از ســوی قانونگذار در سال جدید افزایش 
یافته و ســازمان مالیاتی به عنوان مجری 

قانون و قوانین را اجرا می کند.
ë ۱۰ سال زندان برای فراریان مالیاتی

وی از رشــد ۶۵ درصــدی درآمدهــای 

مالیاتی تا پایان تیرماه سال جاری نسبت 
بــه مــدت مشــابه ســال قبــل خبــر داد و 
مالیاتــی  بدهــکار  و ۵۰۰  هــزار  افــزود: ۲ 
ممنوع الخــروج شــدند که اقدام بــه واریز 
یــک هــزار و ۲۰۰ میلیــارد تومــان مالیات 
کردند. رئیس کل ســازمان مالیاتی گفت: 
بــرای فراریــان مالیاتــی پرونــده کیفــری 
تشکیل می شود که در همین مسیر ۱۰ نفر 
که اقدام به تشــکیل شرکت صوری و فرار 
مالیاتــی کرده بودند، محکوم به ۱۰ ســال 
زندان شدند. وی از ساماندهی ۱۸ میلیون 
و ۵۰۰ هــزار کارتخوان خبــر داد و گفت: ۹ 
میلیــون از ایــن کارتخوان هــا غیــر فعــال 
شدند و یک میلیون و ۵۰۰ هزار کارتخوان 

به حساب های تجاری متصل شدند.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
ادامه در مورد مالیات نهادهای حاکمیتی 
از جملــه ســتاد اجرایی فرمان امــام)ره(، 
اســتان قــدس، بنیــاد مســتضعفان و… 
اذهــان  در  نگرانــی  ایــن  داد:  توضیــح 
عمومــی وجــود دارد کــه آیــا ایــن نهادها 
مالیــات پرداخــت می کنند؟ باید پاســخ 
دهم بله. همه فعــالان اقتصادی فارغ از 
اینکه مالکیت متعلق به چه کسی است، 
بایــد مالیــات پرداخت کنند.ایــن نهادها 
هــم اگر مالیات پرداخت نکنند مشــمول 
مجــازات می شــوند. اطلاعــات اینکــه در 
سال ۱۴۰۰ چقدر مالیات ابرازی، پرداختی 

و… داشتند موجود است.

ë  از تجــاری  حســاب های  جداســازی 
غیرتجاری تا پایان سال

و  جداســازی  داشــت:  ابــراز  منظــور 
غیــر  از  تجــاری  حســاب های  تفکیــک 
تجــاری با همکاری بانک مرکــزی تا پایان 
امســال صورت می گیرد. از ایــن رو افرادی 
کــه فعالیت هــای تجــاری دارنــد بایــد بــه 
ســازمان مالیاتــی اعــلام کننــد. وی گفت: 
قانونگــذار ایــن اختیــار را داده اســت کــه 
همه حســاب های متصل به دستگاه های 
کارتخــوان را بررســی کنیــم، امــا تمرکز ما 
روی تراکنش هــای کارتخوان اســت؛ از این 
رو اگــر فــردی کارتخوان را خریــداری کرده 
و از آن اســتفاده نکــرده، تنهــا تمرکــز روی 
تراکنش هــای کارتخوان اســت. در صورتی 
که کارت به کارت کردن به حساب بیش از 
۵۰ مورد در ماه باشد، مشکوک به حساب 
تجاری اســت و بررسی خواهد شد.  رئیس 
کل ســازمان مالیاتــی بــا اشــاره بــه اقــدام 
بعضــی از مراکــز درمانــی و بهداشــتی در 
خودداری از اســتفاده کارتخوان، گفت: در 
صورتی که کارت به کارت در حســاب های 
دیگــری انجــام شــود، مــورد پیگیــری قرار 
می گیرد و اگر تخلف مشهود شود، مشمول 

پرداخت مالیات و جرایم خواهد شد.
ë  حســاب ها و کارت های بانکی خــود را در

اختیار دیگران قرار ندهید
وی با اشاره به اینکه معوقات مالیاتی 
۷۰ هزار میلیارد تومان اســت، گفت: این 

معوقات از سال های گذشته تاکنون ناشی 
از فرارهای مالیاتی با رنگ و لعاب قانونی 
اســت. رئیس کل ســازمان مالیاتی اظهار 
کرد: عده ای از روی ناآگاهی حســاب های 
شــخصی و کارت هــای بانکــی خــود را در 
اختیار صاحبان شــرکت های صوری قرار 
داده انــد کــه وقتــی پیگیــری می کنیــم با 
عده ای کارتن خواب مواجه می شــویم که 

۴۰ درصد معوقات از این طریق است.
منظــور ادامه داد: حــدود ۲۰ درصد از 
معوقات مالیاتی برای کارت های بازرگانی 
اســت که عــده ای با مراجعه به روســتاها 
حســاب های بانکی پیرزنان و پیرمردان را 
گرفته انــد و با آن اقدام بــه واردات خودرو 
و ســایر اقدامات تجاری کرده اند که قابل 
شناســایی نیســتند. ایــن مــورد در یکی از 
روســتاهای اصفهان صورت گرفته است. 
وی به مردم هشــدار داد: مراقب باشند و 
اطلاعات شــخصی و حســاب بانکی خود 
را در اختیار کســی قرار ندهنــد. در همین 
زمینه معلمی بازنشســته که اطلاعاتش 
را در  اختیــار فردی قــرار داده بــود، اکنون 
بــا ۱۲ هزار میلیارد تومــان بدهی، بدهکار 
مالیاتــی اســت. وی از تهیــه پیش نویــس 
قانــون مالیــات بــر مجمــوع درآمــد خبر 
داد و گفــت: به دنبال این هســتیم که هر 
فردی اظهارنامه مالیاتی ارائه و درآمدها 
و هزینه هــا را گــزارش کنــد. پیش نویــس 
این موضوع نوشــته شــده و در کمیسیون 
اقتصــادی دولت در حال بررســی اســت 
تــا در مجلــس پیگیــری و تصویب شــود. 
رئیس ســازمان مالیاتــی بیان کرد: رشــد 
۲۰۰ درصــدی مالیــات ابــرازی اشــخاص 
حقیقــی، تقویــت صددرصــدی ســاختار 
دادرســی مالیاتــی، افزایــش ۵۰ درصدی 
متقاضیــان پرداخــت مالیــات مقطــوع، 
پذیرش مالیات ابرازی بیش از ۵۰ درصد 
از واحدهای تولیدی و رشــد ۷۲ درصدی 
مالیات نقل و انتقال خودرو از مهم ترین 

اقدام در سال گذشته بوده است.

رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه کشــور 
گفت: با ابلاغی که این هفته انجام دادیم 
۲ هــزار و 3۰۰ میلیــارد تومــان از اقســاط 
دریافتی مســکن مهر برای تولید مسکن 

به بنیاد مسکن اختصاص می  یابد.
سیدمســعود میرکاظمــی دیــروز در 
جمــع خبرنــگاران اظهار داشــت: ســال 
گذشــته در شــرایطی دولــت را تحویــل 
گرفتیم که کشور در شرایط زیر صفر بود، 
یعنی منفــی بــود. ذخایر کشــور بین 3۰ 
تــا ۷۰ در صد زیــر حداقلی بــود که نباید 
ذخایر در هیچ شرایطی از آن کمتر باشد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور 
 ۱۸۰ امســال  دولــت  گفــت:  همچنیــن 
همت باید اوراق منتشــر شــده سال های 
قبل را تســویه کند یعنی ماهی ۱5 همت 
بابــت تســویه اوراق می پــردازد در حالی 
کــه منتشــر می کنــد در کل  اوراقــی  کــه 
ســال ۱۰3 همــت خواهــد بود کــه میزان 
انتشــار کمتــر از مخــارج برای تســویه آن 
اســت. وی همچنیــن گفــت:  کل درآمــد 
مالیاتــی بــرای ســال جــاری 4۷۰ همت 
پیش بینی شــده اســت که نسبت به رقم 
۱4۷۰ همــت بودجه حــدود 3۱،۹ درصد 
برآورد می شــود. رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه کشــور گفت: زمانــی که دولت را 
تحویل گرفتیم نرخ تورم 5۰ درصد بود. 
این نرخ در پایان ســال گذشــته به زیر 4۰ 
درصد رســید. تورم نقطه بــه نقطه روند 
کاهشی پیدا کرد اما امسال تورم به خاطر 
فشــار هزینه ای ناشــی از جنگ اوکراین و 
افزایش قیمت جهانی کالاهای اساســی 
و همچنیــن به خاطــر اصلاح نــرخ ارز از 
4۲۰۰ تومانــی به ارز نیمایی باعث فشــار 
هزینه شــده اســت. وی افــزود:  در بخش 
از  عــوارض گمرکــی محاســبه عــوارض 
4۲۰۰ تومــان به ۲5 هــزار تومان افزایش 
یافته در نتیجه فشاری بر هزینه کالاهای 
وارداتــی وارد می شــود از طرفی افزایش 
هزینه کارگری که حداقل مزد در شــورای 

عالــی کار بــا 5۷ درصــد افزایــش همراه 
شد.

میرکاظمی در مــورد افزایش حقوق 
بازنشســتگان ادامه داد:  در 4۰ ســال قبل 
چرخه معیوبی وجود داشت که افزایش 
حقــوق انجــام می شــد امــا از طرفــی بــا 
کسری منابع مواجه می شدند که مجبور 
به خلق پول و ایجاد تورم و کاهش ارزش 
پول می شــدند. رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشــور در مــورد افزایــش یارانه ها 
مصــوب  میــزان  گذشــته  ســال  گفــت:  
یارانه هــا ۸ میلیارد دلار بــود اما در عمل 
حــدود ۱۷ میلیارد دلار ارز ترجیحی داده 
شــد. امســال نیاز به ۲3 میلیــارد دلار ارز 
برای کالاهای اساســی احســاس می شد، 
بنابرایــن صرفه جویــی در زمینــه اجرای 
طرح حذف ارز ترجیحی در کار نیســت و 
مابه التفاوت ارز ترجیحــی 4۲۰۰ تومانی 
تــا دلار ۲5 هــزار تومانــی حــدود ۲۱ هزار 
تومــان اســت کــه ضــرب در ۲3 میلیارد 
دلار می شــود. در حالــی کــه یارانــه ای که 
دولــت در ســال می دهد بــه 45۰ همت 
درآمــد  هیــچ  دولــت  یعنــی  می رســد 
اضافه ای نخواهد داشــت. وی همچنین 
اضافه کرد: دولت سال قبل 4،5 میلیون 
تن گنــدم خریداری کرد امســال با وجود 
خشکســالی ۷،5 میلیــون تــن گنــدم از 

کشاورزان داخلی خریداری کرده است.
وی گفــت: دولت  ماهــی ۲۷،5 تا ۲۸ 

همــت یارانه بــه کالاهای اساســی غیر از 
یارانــه نــان و دارو می پــردازد. همچنیــن 
۱5۰ همــت یارانــه نــان و دارو اســت کــه 
جمــع آن 45۰ همت در ســال می شــود 
در حالــی که تفــاوت نــرخ ارز ترجیحی و 

نیمایی کمتر از این رقم می شود.
میرکاظمــی همچنین گفــت:  دولت 
ســال قبــل ۲۰۰ همــت بــرای پروژه های 
عمرانــی پرداخــت کرد. دولتــی که گفته 
می شد چگونه می تواند حقوق کارمندان 
را بپــردازد اما ۲۰۰ همت برای پروژه های 
عمرانی داد. امســال هم تــا ۲۰ مرداد 6۰ 
همت تخصیص یافتــه و برای پرداخت 
به خزانه ابلاغ شده است. رئیس سازمان 
برنامــه و بودجه کشــور گفــت: زمانی که 
دولت ســیزدهم سر کار آمد از ۸ میلیارد 
دلار منابــع فروش نفت در خارج کشــور 
6،5 میلیــارد دلار خرج شــده بــود و یک 
و نیــم میلیارد مانده بود حــدود ۱۷ تا ۱۸ 
میلیــارد دلار نیــاز برای کالاهای اساســی 
و ذخایــر مــورد نیــاز بود که ذخایــر ما 3۰ 
درصــد زیــر خــط قرمز قــرار داشــت. در 
ابتــدای دولــت بــرای پرداخــت حقــوق 
کارمندان مشکل داشتیم اما با این حال 
از تنخواه بانک مرکزی اســتفاده نکردیم 
چــون دولــت قبل ســقف تنخــواه که 54 
همت بود را مصرف کــرده بود و این 54 
هــزار میلیــارد تومــان ضریــب ۸ برابری 

فزاینده تبدیل به نقدینگی می شود.

رئیــس ســازمان برنامــه و بودجــه در 
مــورد کســری بودجــه گفــت: امیدواریم 
کســری بودجه امســال عدد زیادی نشود 
اما بودجه سال گذشته براساس واریز ۲۰ 
درصــد درآمد نفت به صندوق توســعه 
ملــی طراحی شــده بــود در حالــی که در 
نهایــت مصــوب شــد 4۰ درصــد درآمد 
صــادرات نفت و گاز به صندوق توســعه 
ملــی بــرود و در عیــن حــال هزینه هــای 

بودجه کاسته نشد.
ë  بررســی افزایــش حقوق کارمنــدان در 

شهریور
بــا  برنامه وبودجــه  ســازمان  رئیــس 
بیــان اینکــه بایــد منابع افزایــش حقوق 
بــه  نبایــد  و  کارمنــدان مشــخص شــود 
افزایــش پایــه پولــی و تــورم منجر شــود 
ایــن موضــوع در حــال بررســی  گفــت: 
اســت و احتمــالاً در شــهریور در مورد آن 
تصمیم گیری صورت بگیرد. میرکاظمی 
در مورد تداوم پرداخت نقدی یارانه ها و 
موضوع کالابرگ نیــز گفت:  کالابرگ به 
این معنا نیست که کالابرگی صادر شود تا 
از طریق آن کالای اساسی خریداری شود 
بلکه بــه این صورت اســت که بــا فراهم 
شــدن ســازوکارها و طراحــی ســامانه ای 
خاص، پول یارانه مستقیم بعد از خرید 
کالای اساســی توســط مــردم به حســاب 
فروشــنده واریــز شــود. رئیــس ســازمان 
برنامــه و بودجه افــزود: قانــون می  گوید 
کــه یارانــه به صــورت کالابرگ باشــد اما 
نظرسنجی های رسمی  نشان می  دهد که 
مــردم می  خواهند در اســتفاده از آن آزاد 
باشــند. با این حال رســانه ها تلاش کنند 
این را روشــن کنند که مــردم کدام روش 
را می  پســندند و کدام به نفع آنها اســت. 
وی افــزود: برخــی نظرســنجی ها نشــان 
می دهــد که مردم یارانه نقدی را ترجیح 
می دهنــد اما براســاس قانون باید بحث 
کالابــرگ الکترونیکــی اجرا شــود و هنوز 

سامانه مورد نیاز آن آماده نشده است.

رشد 65 درصدی درآمدهای مالیاتی
تعداد اظهارنامه هایی که امسال از اشخاص حقیقی دریافت کردیم ۵۲ درصد رشد کرده که در تاریخ مالیاتی کشور بی سابقه است

۲ هزار و ۵۰۰ بدهکار مالیاتی ممنوع الخروج شدند که اقدام به واریز یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان مالیات کردند

دولت را زیر صفر تحویل گرفتیم
 3۰ تا 7۰ درصد ذخایر کالاهای اساسی کشور در هنگام شروع به کار ما زیر خطر قرمز بود

 ماهانه ۱۵ هزار میلیارد تومان بابت اوراقی که دولت قبل منتشر کرده ، پرداخت می کنیم

رئیس سازمان برنامه و بودجه:رئیس سازمان مالیاتی خبر داد
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امین محمودی
خبرنگار

پنبــه، یکــی از آن محصولات کشــاورزی اســت که در 
سال 1394 طی برنامه ای 10 ساله تا افق 1404 برنامه 
خودکفایــی آن تدوین شــد، حــال طی ســالیان اخیر 
میــزان تولید این محصول افزایش یافته و مســئولان 
وزارت جهــاد کشــاورزی معتقدنــد تــا دو ســال دیگر 
وابســتگی ایــن محصول به واردات به صفر رســیده و 

کشورمان در تولید پنبه خودکفا خواهد شد.
در حــال حاضــر پنبه در ســطح 1۸ اســتان کشــت 
می شــود، امــا کشــت عمــده ایــن محصــول مربــوط 
بــه اســتان های خراســان رضوی، خراســان شــمالی، 
خراســان جنوبــی، گلســتان، فــارس و اردبیــل اســت 
ولــی در حال حاضر کشــت پنبــه در مناطق جدیدی 
از اســتان های ایلام، لرســتان، سیســتان و بلوچستان 
و مناطق گرمســیر اســتان  کرمانشــاه آغاز شده است. 
از طــرف دیگر تا ســال گذشــته 50 درصــد پنبه مورد 
نیاز صنعت نســاجی کشور توسط کشــاورزان داخلی 
و 50 درصــد آن از طریــق واردات تأمین می شــد این 
در حالی اســت که تا ســال 13۸3 ایران در این زمینه 
خودکفــا بود و گاهــاً به دیگر کشــورها این محصول را 
صــادر می کــرد. بــا کاهــش خودکفایــی، واردات ایــن 
محصول اساســی از ســال ۸3 شــروع شــد، به طوری 
کــه ســال 94 تولید داخل به کمتر از 50 درصد رســید 
و واردات به شــدت افزایــش یافــت کــه از مهم تریــن 
دلایــل این امــر می توان به دلیل تفکر ســودآور بودن 
واردات نســبت به تولیــد داخل و جایگزیــن برنج در 
مزارع کشــت پنبه در اســتان گلســتان اشــاره کرد، هر 
چند که نباید از تأثیر خشکسالی در کاهش کشت این 

محصول غافل شد.
میزان خودکفایی کشــور در تولید پنبه تا سال 1399 
بــه 5۸ درصد رســیده بود ولــی با وجود تمایل شــدید 
کشــاورزان به تولید پنبه و حمایت هــای صورت گرفته 
توســط دولت، میــزان خودکفایی ایــن محصول به 45 
درصد رسید که دلیل اصلی این امر به خشکسالی و کم 

آبی شدید در مناطق کشت این محصول برمی گردد.
میــزان پنبــه مــورد نیــاز صنایع نســاجی در ســال 
1399 حــدود 120 هزار تن بود ولــی با وجود این، این 
میزان در ســال گذشته به 150 هزار تن افزایش یافت 
به همیــن دلیــل وزارت جهاد کشــاورزی قصــد دارد 

تولید پنبه را در سال 1403 به 1۸0 هزار تن برساند.
هر ســاله کشــت پنبه از اول فروردین تا پایان بهار 
ادامــه دارد و ایــن محصول معمولاً از شــهریور ماه تا 
پایان ســال برداشــت می شود که براســاس آمارهای 
ســال جاری اســتان های گلســتان، خراســان رضــوی، 
فارس و اردبیل بیشترین میزان سطح زیرکشت پنبه 

را به خود اختصاص داده اند.
ë کاهش شدید تولید و ذخایر پنبه در سراسر جهان

خشکســالی و تغییــرات اقلیمــی، آفــات شــدید و 
وضعیت نامســاعد جــوی در اصلی ترین قطب های 
تولیــد پنبه دنیا ســبب شــده که ذخایــر این محصول 
گذشــته  دهه هــای  طــی  خــود  میــزان  کمتریــن  بــه 
برســد که همین امر ســبب شــده قیمت جهانی پنبه 
بــه  جهانــی  بازارهــای  در  را  درصــدی  افزایــش 30 
خــود بگیرد. هنــد بــه عنــوان بزرگترین تولیــد کننده 
پنبــه بــه واردات ایــن محصول بــرای تأمیــن صنایع 
نســاجی خــود روی آورده اســت، در چیــن دومیــن 
دربــاره  نگرانی هــا  نیــز  محصــول  ایــن  تولیدکننــده 
کاهــش برداشــت پنبــه بــه دلیل گرما تشــدید شــده 
اســت. تولید پنبه در امریکا و برزیل در ســال جاری به 
ترتیــب 27 و 2۸ درصــد کاهش یافته کــه همین امر 
عرضــه و تقاضــای جهانــی را تحــت تأثیر قــرار داده 
اســت. از طرف دیگر در ایالات متحــده- بزرگ ترین 
صادرکننــده ایــن کالا- خشکســالی بیشــتر مــزارع را 
ویران کرده و به نظر می رســد تولیــد را به پایین ترین 
 ســطح در بیــش از یــک دهه گذشــته برســد و برزیل
-دومیــن صادرکننــده بــزرگ- بــا گرمــای شــدید و 
خشکســالی مقابله می کند که در حال حاضر تولید را 
نزدیک بــه 30 درصد یا به عبارت دیگر 200 هزار تن 

کاهش داده است.
ë حمایت بی سابقه دولت از پنبه کاران 

ابراهیــم هزارجریبــی، مجــری طرح پنبــه وزارت 
جهاد کشــاورزی در گفت و گو بــا »ایران« با بیان اینکه 
فصــل برداشــت پنبــه در کشــور از شــهریور مــاه آغاز 
خواهد شــد، گفــت: قیمت خریــد تضمینــی پنبه در 
ســال جاری 15 هزار و 300 تومان بود ولی با این حال 
بیشــتر پنبه کشور توســط بخش خصوصی خریداری 
می شــود. وی افــزود: بــزودی نیــز قــرار اســت قیمت 
خرید تضمینی این محصول در شورای قیمت گذاری 
و اتخاذ سیاســت های حمایتی محصولات کشاورزی 

بــرای ســال زراعی آینــده اعلام شــود، ایــن در حالی 
اســت کــه بــا توجه بــه اینکه هم اکنــون هر کیلــو پنبه 
در بــازار بــه قیمــت 23 هزار تومــان خریــد و فروش 
می شــود، پنبــه کاران انتظار دارند نــرخ این محصول 

بیشتر از این قیمت باشد.
مجری طــرح پنبه وزارت جهاد کشــاورزی با بیان 
اینکــه میــزان اراضــی پنبــه در ســال جاری 13 درصد 

نســبت به ســال گذشــته افزایش یافته اســت، اظهار 
نمود: در ســال زراعی جاری 112 هــزار و 700 هکتار از 
اراضــی زراعی به زیر کشــت پنبه رفت ایــن در حالی 
اســت کــه در ســال زراعــی گذشــته 97 هــزار و 500 
هکتــار از اراضــی زراعی به این محصول اســتراتژیک 

کشاورزی اختصاص یافته بود.
ســخنانش  از  دیگــری  بخــش  در  جریبــی  هــزار 

بــه تســهیلات بی ســابقه دولــت بــرای خودکفایــی و 
افزایش تولید پنبه در کشــور اشــاره کرد و یادآور شــد: 
در ابتــدای امــر طبق مصوب شــورای قیمت گذاری و 
اتخــاذ سیاســت های حمایتی محصولات کشــاورزی 
یارانه تسهیلات 90 میلیارد تومانی برای کمباین پنبه 
اختصــاص داده شــد. وی افزود: ســپس 100 میلیارد 
تومان تســهیلات برای تجهیز و نوسازی کارخانجات 
پنبه پاک کنــی و 50 میلیــارد تومــان بــرای تجهیــز و 
نوســازی کارخانجات بذر پنبه تخصیص داده شد که 
همه این تسهیلات به بخش خصوصی و متقاضیان 
کشــت پنبــه داده خواهد شــد. ایــن مقام مســئول در 
پایان خاطرنشــان کرد: برای تشویق سایر کشاورزان و 
ورود آنها به تولید و کشــت پنبــه نیز مصوبه ای وجود 
دارد که به ازای 10 درصد قیمت خرید تضمینی پنبه 

پاداش نقدی به آنها داده خواهد شد.
ë  دولت ســیزدهم کشــت پنبه را در برخی اســتان ها

احیا کرد
علی ره انجــام، معاون ســازمان جهاد کشــاورزی 
طــرح  اجــرای  وضعیــت  دربــاره  قزویــن  اســتان 
خودکفایــی پنبــه در اســتان قزویــن اظهار داشــت: با 
وجــود اینکــه 20 ســال کشــت پنبــه در اســتان قزوین 
تعطیــل بــوده، اما دوباره در دولت ســیزدهم کشــت 
ایــن محصــول در اســتان قزویــن احیــا شــده و ســال 
زراعی جاری نخستین سال کشت این محصول بعد 

از حدود دو دهه است.
وی اضافــه کــرد: طــی ســال های قبل ۸ تــا 9 هزار 
هکتــار هم پنبه کاری در اســتان قزوین داشــتیم، ولی 
بــه دلیل عدم حمایت از کشــاورزان، ســختی کشــت 
پنبه و عدم وجود ماشــین آلات برداشت، کشت پنبه 
در اســتان قزویــن بــه محــاق رفــت. در حــال حاضر 
خوشــبختانه این مشــکلات کمتر شده و ماشین آلات 
و کمباین برداشــت وش پنبــه داریم. ره انجام با بیان 
اینکه در قالب کشــت قــراردادی برای اســتان قزوین 
200 هکتــار ســهمیه کشــت پنبــه در نظر گرفته شــده 
اســت، گفت: به همیــن خاطر قرارداد مــا 200 هکتار 
بســته شــده، ولی ســطح اجــرای کشــت پنبه توســط 
کشاورزان حدود 90 هکتار است. البته در حال حاضر 
در وضعیت سبز محصول هستیم و تولید نهایی این 
محصــول در اواخر مهرمــاه آینده اتفــاق می افتد که 

برداشت انجام می شود.

 گروه اقتصادی/ ایران یکی از واردکنندگان بزرگ دانه های 
روغنــی و روغن خام در جهان اســت و دانه کلزا از جمله 
محصولاتی اســت که در صورت افزایش تولید در داخل 
کشور و رسیدن به خودکفایی نسبی، وابستگی به واردات 

دانه های روغنی و روغن خام را کاهش می دهد. 
اهمیــت رســیدن به خودکفایــی در دانه هــای روغنی 
بــه اندازه ای اســت کــه مقام معظــم رهبــری در ابتدای 
ســال جاری نیز بر رســیدن به این مرحله تأکیــد کردند و 
متذکر شدند: »باید در بحث دانه های روغنی بویژه کلزا به 
خودکفایی رسید«، اما در شرایط فعلی امکان تحقق این 

خواسته مهم برآورد نشده است.
کشــور وابســتگی ۸4 درصــدی بــه واردات دانه هــای 
روغنی دارد. با توجه به اینکه ایران کشــوری کم آب است 
باید به سمت کاشــت محصولاتی حرکت کند که نیاز به 
آب کمتری داشته باشند. بنابراین کاشت دانه های روغنی 
بایــد در اولویــت قــرار بگیــرد. در همین راســتا نیز جهاد 
کشاورزی، خوداتکایی ۵۵ درصدی دانه های روغنی کلزا 
را در ســه ســال آینده در دســتور کار خود قرار داده اســت. 
خوشه های کلزا امسال در 32 استان کشور آماده برداشت 
شــده اســت و طبق اعلام غلامحســین خدرایــی معاون 
مجــری طرح دانه هــای روغنــی وزارت جهاد کشــاورزی، 
میزان تولید کلزا در ســال جاری به 2۸0 هزار تن می رســد 
در حالیکه سطح زیر کشت کلزا اعم از آبی و دیم در سال 
زراعی گذشــته 220 هزار هکتار و سطح قابل برداشت آن 

حدود 17۸ هزار هکتار بوده است.
بیشترین سطح زیرکشت دانه های روغنی مربوط به 
کشت کلزا، شامل 170 تا 2۵0هزار هکتار است. بر اساس 
ماده 31 قانون برنامه ششم توسعه باید میزان تولید کلزا 
در سال پایانی اجرای برنامه به 93۴ هزار تن می رسید، اما 
فقط 29۵ هزار تن در ســال 1۴00 تولید شده است که این 

اندازه تولید حتی از سه سال گذشته هم کمتر است.
به گزارش شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی در 
حال حاضر، بیش از 1۸3 هزار هکتار از زمین های کشــور 
زیر کشــت کلزا قرار دارد که از زمین های زیر کشت حدود 
29۵ هزار تن دانه روغنی برداشــت می شــود. با توجه به 
اجرای سیاســت های حمایتی در جهت خرید تضمینی 
محصول از کلزاکاران و افزایش ســطح زیر کشت و میزان 
تولید این محصول اســتراتژیک، انتظار می رود وابستگی 
کشــورمان به روغن های وارداتی کاهش پیدا کند و بتواند 

از بحران کنونی که در جهان ایجاد شده است عبور کند.
ë کشت قراردادی کلزا

کشــت قــراردادی، ابزاری مطمئن اســت که کشــاورز 
بــرای خرید محصولات خود منعقد می کند تا محصول 
کشت شــده طبــق برنامــه تولیــد و به فــروش برســد. در 
این شــیوه، کشــاورز فقــط تولیــد می کند و دیگــر دغدغه 
فروش نخواهد داشــت. کلزاکاران در هر ســال با مشــکل 
نداشــتن نقدینگــی لازم بــرای آماده ســازی زمین، تهیه 
بذر، کود، جمع آوری محصول و تأخیر در پرداخت بهای 
محصــول روبــه رو هســتند درحالی که کشــت قــراردادی 
بــرای زراعــت این محصــول می تواند نگرانی کشــاورزان 
را برای ســرمایه گذاری در تولید ایــن دانه روغنی  کاهش 
داده   و دســتیابی کشــور بــه خودکفایــی را شــتاب دهــد.  
کشــت قراردادی کلزا در ســال زراعی گذشــته در 71 هزار 
هکتار  زمین انجام  و 133 هزار تن محصول توسط بخش 
خصوصی و 127 هزار تن توســط شرکت مادر تخصصی 

بازرگانی دولتی ایران خریداری  شده است.
در حال حاضر 1۵0 هزار تن از روغن خوراکی مورد نیاز 
سالانه کشور در داخل و یک و نیم میلیون تن نیز از محل 
واردات تأمیــن می شــود و بــا برنامه ریزی بــه عمل آمده 
برای توسعه کشــت کلزا و سایر دانه های روغنی از طریق 

اقدامــات حمایتــی همچــون کشــت قــراردادی، انتظــار 
مــی رود بــا افزایــش تولید، میــزان خودکفایی کشــورمان 
در زمینــه روغن مصرفی به تدریج تــا ۵0 درصد افزایش 
یابد. براساس ارزیابی ها استان گلستان با بیش از ۵1 هزار 
هکتار سطح زیر کشت و برداشت ۸0 هزار تن کلزا در رتبه 
نخست قرار دارد. بعد از استان گلستان، استان خوزستان 
بــا ۴۵ هــزار و ۵00 هکتــار ســطح زیــر کشــت و برداشــت 
7۶ هــزار تــن کلــزا در رتبــه دوم قــرار دارد و اســتان های 
فارس، خراســان شــمالی، اردبیل، مازندران، سیستان و 
بلوچستان، کرمان، آذربایجان غربی، سمنان و اصفهان 
نیز از دیگر تولیدکنندگان عمده دانه های روغنی و کلزا در 

کشور هستند.
ë پرداخت ۱۰۰ درصدی پول خرید کلزا

طبق اعلام شــرکت بازرگانــی دولتی ایــران از ابتدای 
سال جاری تاکنون، 100 هزار تن کلزا به ارزش کلی دو هزار 
و 1۵۴ میلیــارد تومان از کشــاورزان خریداری شــد و مبلغ 

۶۵9 میلیارد تومان از کل باقی مانده مطالبات کلزاکاران 
کشــور واریز شده اســت. علاوه بر این مابه التفاوت ۸۵00 
تومانــی قیمــت جدید کلزا نســبت به قیمــت قبلی این 
محصول نیز به حســاب کشــاورزانی که محصول خود را 
به این شرکت تحویل داده بودند به طور کامل واریز شده 

است. 
وابســتگی بیــش از ۸0 درصــدی کشــور بــه واردات 
دانه هــای روغنــی باعــث شــده اســت ســالانه در حــدود 
از  روغنــی  دانه  هــای  واردات  بــرای  ارز  دلار  میلیــارد   4
کشــور خارج شــود. این مســأله ضرورت افزایش ضریب 
خــود اتکایــی و امنیــت غذایی کشــور را برای کاشــت این 
محصــولات می طلبد. طبــق آمار گمرک در ســال 1399 
بیش از 3.3 میلیون تن انواع دانه روغنی و روغن خوراکی 
بــه ارزش 2.1 میلیــارد دلار وارد کشــور شــده اســت. ایران 
بخــش قابل توجهی از غــلات و دانه های روغنــی خود را 
از دو کشور روسیه و اوکراین تأمین می کند، اما با توجه به 

درگیری میان این دو کشور، افزایش زمین های زیرکشت 
کلزا در دستور کار قرار گرفته است تا از این طریق بتواند در 
کنار واردات، سهم بیشتری از نیازهای خود را برطرف کند. 

ë  چالش  های جدی توسعه کشــت دانه های روغنی در دو
دهه اخیر

نبــود عــزم و اراده ملــی بــرای افزایش تولیــد داخل و 
کاهش وابســتگی، پایین بودن نــرخ خرید تضمینی کلزا 
در سال های گذشــته، واردات دانه های روغنی با ارز 4200 
تومانــی، عدم پرداخت مطالبات کلــزاکاران، عدم وجود 
ماشین آلات مناسب برای تولید محصول و علاقه مندی 
بخش صنعت و بازرگانی بــه واردات از مهمترین دلایل 
عدم توســعه کشــت دانه هــای روغنی و کلزا در کشــور به 
شــمار می روند. وزارت جهاد کشــاورزی در این دوره برای 
تشــویق کشــاورزان اقدام به افزایش خرید تضمینی کلزا 
کرده اســت و نرخ خریــد تضمینی کلــزا را از هر کیلوگرم 
1۵ هــزار تومــان بــه 23۵00 تومان افزایش داده اســت تا 

هزینه های کشاورزان تا حدودی پاسخ داده شوند. 
دولت با توجه به نیاز کشــور به استفاده از محصولات 
اساســی و اعــلام بموقع قیمت خرید تضمینی، مشــوق 
پرداخت یارانه بلاعوض را برای حمایت بیشــتر از تولید 
داخلی و کشــاورزان و حمایت از توسعه دانه های روغنی 
درنظــر گرفتــه اســت تا کشــور را در جهت تولید بیشــتر و 
تأمین امنیت پایدار غذایی کشور از طریق ترغیب و تشویق 
کشــاورزان هدایت کند. دولت در شــرایطی که کشورهای 
مهــم صادرکننــده دانه هــای روغنــی درگیــر تنش هــای 
بین المللی شده اند و قیمت جهانی محصولات غذایی 
افزایــش داشــته اســت، درصــدد اســت کــه خودکفایــی 
50 درصــدی کلــزا را محقــق کنــد تا بــه این واســطه هم 
جلــوی ارزبــری از کشــور گرفته شــود و هم بــا حمایت از 

تولیدکنندگان داخلی به کاشت کلزا رونق بخشیده شود.

بــه گــزارش »ایــران«، فریبرز عباســی دیروز در نشســت 
خبری به مناســبت هفتــه دولت از خودکفایی کشــور در 
تأمین لوازم و تجهیزات نوین آبیاری خبر داد و اظهار کرد: 
پیشرفت در این حوزه به اندازه ای است که پروژه های آب 
و خاک کشورهای منطقه هم توسط متخصصان بخش 

کشاورزی انجام می شود.
معــاون وزیر جهاد کشــاورزی افــزود: فقط چند قلم 
جزئی اســت که وارد می شــود و بزودی آن هم در داخل 
تولید خواهد شد.  وی در پاسخ به سؤال خبرنگار »ایران« 
در خصوص آخرین وضعیت طــرح 550 هزار هکتاری 
جنوب غرب کشور گفت: 9 میلیون تن تولید محصولات 
کشــاورزی بــا اجرای طــرح 550 هــزار هکتــاری افزایش 
می یابد. فاز نخست این طرح با 295 هزار هکتار اجرایی 

شــده و 40 هزارهکتــار هم مطالعات و طراحــی فاز دوم 
تمام شده است و به محض تأمین اعتبار اجرای فاز دوم 
آغاز خواهد شــد. به گفته این مســئول اجرای فــاز اول 5 
میلیــون تن تولید محصولات کشــاورزی را افزایش و 70 
هزار شــغل جدید ایجاد کرده که با اتمام این طرح 300 

هزار اشتغالزایی ایجاد خواهد شد.
ë طرح الگوی کشت مهرماه ابلاغ می شود

معاون امور آب و خاک وزیر جهاد کشــاورزی از ابلاغ 
برنامه الگوی کشــت در مهر ماه امسال خبر داد و گفت: 
با اجرای این طرح عملکرد تولیدات کشــاورزی در کشور 

توسعه زیادی خواهد داشت.
عباسی ادامه داد: مشوق ها  برای اجرای طرح الگوی 
کشت آماده شد ه که تا دو هفته دیگر ابلاغ می شود، این 

مشــوق ها که با همکاری وزارت نیرو آماده شــده شــامل 
تخفیف هــای ویژه هزینه آب برای کشــاورزانی اســت که 
طبق الگــوی کشــت می کارند ونیــز آب کمتری مصرف 
می کنند. وی در پاسخ به سؤالی که در دولت های پیشین 
چند بار اجرای این طرح ناتمام ماند آیا این بار اطمینانی 
بــرای اجرا وجود دارد؟ و چطور این طرح بلافاصله پس 
از بازدیــد رئیس جمهــور از وزارت جهادکشــاورزی کلید 
خورد؟ گفت: این طرح بسیار پیچیده است و به مجموعه 
عوامــل از جمله مؤلفه های اقتصــادی و نیز قیمت بازار 
مربوط می شــود اما برنامه ریزی های اجرای این طرح با 
شروع دولت سیزدهم کلید خورده بود که پس از بازدید 
رئیس جمهور قرار شــد ابلاغ شود. وی همچنین از تهیه 
نقشــه مدیریت پذیر در 14 استان کشــور خبر داد و گفت:  

ایــن نقشــه ها به اجــرای الگوی کشــت در مناطق کشــور 
کمــک خواهــد کرد. عباســی در پاســخ به ســؤالی که اگر 
افغانستان حقابه آب هیرمند را ندهد پروژه آب سیستان 
که بر مبنای این حقابه ایجاد شده چه سرانجامی خواهد 
داشت؟ گفت:  بر اســاس قرارداد، آنها باید این حقابه را 
بدهند و تا کنون پایبند بوده انــد اما مذاکراتی هم در این 
زمینــه از ســوی وزارت نیرو و امور خارجــه صورت گرفته 
اســت اما این واقعیت اســت که اگر این حقابه را ندهند 
پروژه آب سیســتان  وبلوچســتان کارآیی خود را ازدست 
می دهد. وی از خســارت 9 هزار میلیارد تومانی ســیل به 
زیرســاخت های آب و خــاک کشــور خبــر داد و گفت: در 
این باره استان های کرمان، فارس، سیستان و بلوچستان و 
کهگیلویه و بویراحمد بیشترین خسارت را دیدند. معاون 

وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه آیین نامه اجرای قانون 
حفاظت خاک بزودی در هیأت دولت تصویب می شود، 
گفت: آیین نامه مشتمل بر 40 ماده و 20 تبصره است که 
با همکاری سازمان های برنامه و بودجه، محیط  زیست و 
کمیسیون زیر بنایی و محیط  زیست دولت مراحل نهایی 

خود را سپری می کند.
به گفته معاون وزیر جهاد کشــاورزی، در هفته دولت 
1777 پــروژه آب و خــاک با اعتبار 12۸0 میلیارد تومان و 
در سطح 50 هزار هکتار در هفته دولت افتتاح می شود که 
22 هزار و 500 نفر اشتغالزایی ایجاد خواهد کرد. معاون 
امور خاک وزارت جهاد کشــاورزی گفت:  بیشــتر پروژه ها 
در استان های کرمان، خراسان رضوی، خراسان جنوبی، 

فارس، سیستان و بلوچستان خواهد بود.

1/3میلیوندلارسبزیوصیفی
دریکسالگذشتهصادرشد

 بــه گــزارش تســنیم، در یک ســالگی دولت ســیزدهم 
بیــش از 4.5 میلیــون تن ســبزی و صیفی بــا ارزآوری 
1.3 میلیــون دلاری صادر شــده درحالــی که میانگین 
صــادرات محصــولات ســبزی و صیفــی در ســال های 
گذشــته کمتر از 4 میلیون تن بوده اســت. سبزیجات و 
صیفی جات از جمله محصولاتی هســتند که می توان 
با صادر کردن آنها ســودهای خوبی به دست آورد، اما 
بــا توجه به فســادپذیر بودن و احتمال از دســت دادن 
کیفیــت ایــن محصــولات در طول مســیر صــادرات با 
دشــواری و ملاحظاتی همراه اســت. از دلایل افزایش 
صــادرات ســبزی و صیفــی در یک ســال گذشــته رفع 
محصــولات  ایــن  صادراتــی  زیرســاختی  مشــکلات 
اســت به طوری کــه برای صــادرات زمینی محصولات 
کشاورزی به روسیه به کانتینرهای دوحالته سرد و گرم 
نیــاز داشــتیم تا محصولات کشــاورزی در طول مســیر 

دچار یخ زدگی و گرمازدگی نشود.
 

مبارزهباسنگندموجودرسطح
2/7میلیونهکتار

 مدیرکل دفتر آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ 
نباتات کشــور ســطح مبــارزه با آفت ســن گنــدم و جو 
در ســال زراعــی جاری را حدود دو میلیــون و 700 هزار 
هکتــار اعلام کرد. به گــزارش وزارت جهاد کشــاورزی، 
»ســعید معین« با بیان اینکه در سال زراعی جاری در 
ســطح یک میلیون و 300 هزار هکتار از مزارع گندم و 
جو با ســن مادر و یک میلیون و ۴00 هزار هکتار با پوره 
مبارزه شــده است، افزود: سطح مبارزه با آفت سن در 
مــزارع جو 320 هزار هکتار اســت. مدیرکل دفتر آفات 
عمومی و همگانی ســازمان حفظ نباتات کشور اظهار 
داشــت: براساس آخرین گزارش ها از استان ها، میزان 
خریــد دولتــی گنــدم از ۶.۵ میلیــون تــن عبور کــرده و 
میزان ســن زدگی بالای 2 درصــد گندم های خریداری 
شده توسط دولت، کمتر از سال گذشته و نزدیک به 10 
هزار تن بوده اســت. وی خاطرنشان کرد: سال گذشته 
۴.۵ میلیــون تــن خریــد دولتــی گندم صــورت گرفت 
کــه 3۸ هزار تن آن ســن زدگی بالای 2 درصد داشــت. 
معین بیشترین سطح مبارزه با ســن مادر و پوره را در 
اســتان های کردستان، همدان و کرمانشاه عنوان کرد و 
گفت: امســال 70 درصد مبارزه با آفت سن در اراضی 

دیم گندم و بقیه در اراضی آبی صورت گرفت.
 

ساختنخستیندستگاهکنترلاقلیم
آبیاریبایکسومقیمتخارجی

مدیرعامــل شــرکت توســعه مکانیزاســیون و صنایــع 
کشــاورزی کوثر گفت: نخستین دســتگاه کنترل اقلیم 
آبیاری ساخته شده که یک سوم قیمت خارجی است 

و بزودی در کشور توزیع می شود.
به گزارش روابط عمومی ســازمان اقتصادی کوثر، 
زینب مهربخش از ســاخت یک دستگاه کنترل اقلیم 
آبیــاری در کشــور خبــر داد و گفت:  برای نخســتین بار 
اســت کــه در کشــور چنیــن دســتگاهی با ایــن کیفیت 
ســاخته شــده که نســبت بــه انــواع خارجی یک ســوم 
قیمت است و تحول بزرگی در بخش کشاورزی از نظر 

افزایش عملکرد ایجاد خواهد کرد. 
مدیرعامل شــرکت توسعه مکانیزاسیون و صنایع 
کشــاورزی کوثر با بیان اینکه مکانیزاســیون مهم ترین 
عامــل در افزایــش توســعه کشــاورزی اســت، گفــت: 
پیش تر این دستگاه از کشورهای خارجی با قیمت های 
بســیار گران وارد کشــور می شد اما اکنون با ساخت این 
دســتگاه از واردات بی نیــاز خواهیم شــد. بــه گفته این 
مســئول این دســتگاه می تواند میــزان کــود، رطوبت، 
تغذیــه و هر آنچه که مــورد نیاز گیاه اســت را به روش 
هوشــمند تنظیــم کند؛ در ایــن صــورت علاوه بر اینکه 
مصــرف بهینه می شــود عملکــرد تولید هــم چندین 
برابــر خواهد شــد. مهربخش تأکید کرد کــه تولید این 
دستگاه اکنون 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و طی 
چند ماه آینده به طور کامل به بازار عرضه خواهد شد. 
وی در پاســخ به ســؤال خبرنــگار فارس که آیــا امکان 
اتوماتیک ســازی و کنتــرل از راه دور ایــن دســتگاه نیــز 
وجود دارد گفت: بلــه در این مورد هم ورود کردیم که 
نه تنها این دستگاه بلکه سایر دستگاه های جوجه کشی 
که تولید می شــود نیز قابل کنترل اســت. این مسئول، 
ساخت این دستگاه را تبدیل تحریم به فرصت عنوان 
کرد و گفت:  این اقدام مهم در شرایط تحریم به وقوع 
پیوسته و نشان می دهد که می شود در این شرایط هم 

کارهای بزرگ تری کرد. 
مهربخش در بخش دیگری از صحبت های خود به 
سهل انگاری هایی که در بخش مکانیزاسیون در دولت 
گذشــته صورت گرفته بود، اشــاره کــرد و گفت: بخش 
مکانیزاســیون کوثــر در پایان دولت بر اســاس گزارش 
بازرســان، منفی 10 میلیــارد تومان گــردش وجوه نقد 
داشته و 14 میلیارد تومان بدهی سررسید شده داشت. 
وی اضافــه کرد:  شــرکت متعهد شــده بود کــه تا پایان 
سال 1400 تعداد 27 دستگاه جوجه کشی به مرغداران 
تحویــل دهد امــا تا پایــان بهــار 1401 تنها دو دســتگاه 

تحویل داده بود.  
به گفته وی طی ســه ماه اخیر در دولت ســیزدهم، 
نه تنها 27 دســتگاه تحویل داده شــده بلکــه برای 32 
دستگاه هم ســفارش گرفته شده است. مهربخش به 
تخلفات دیگری که در این شرکت در دولت قبل اتفاق 
افتاده اشاره کرد و گفت:  شرکت مکانیزاسیون به جای 
پرداختــن به کار اصلــی خود، نمایندگی شــرکت های 
خارجی نظیر پیترسایم و پول تک بلژیک و SKA ایتالیا 
را بر عهده داشت که از سال 97 به دلیل تحریم، ارتباط 

خود را با ایران قطع کردند. 
وی افزود: مکانیزاسیون کوثر 19,7 میلیارد تومان در 
دولت قبل از ســازمان استقراض کرده بود و هیچوقت 

هم آن را پرداخت نکرد.

بار
اخ

تولید وش پنبه در کشور به هزار تن
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یرنا
ا

دولــت  فعالیــت  نخســت  یک ســال  در   
ســیزدهم، مــراودات اقتصــادی ایــران بــا 
کشــورهای همســایه و منطقه جهش قابل 
توجهی داشته است. درهمین زمینه روسیه 
بــه عنــوان یکــی از اقتصادهای بــزرگ دنیا 
نیزهــدف گســترش تبــادلات اقتصــادی با 
کشورمان قرار گرفته است. بررسی مبادلات 
تجــاری ایــران بــا روســیه در یک ســال اخیر 
حاکــی از رشــد قابــل توجــه ارزش و حجم 
تجارت و صادرات ایران به این کشور است؛ 
موضوعی کــه وزیر صمت و معاون وی نیز 

بر آن تأکید کرده اند.
در همین راســتا، روز گذشــته نمایشگاه 
بین المللــی اتومبیلیتــی ۲۰۲۲ روســیه بــا 
مشــارکت ۶۰۰ شــرکت از ۱۸ کشور جهان با 
حضور ســفیر ایران در روســیه، وزیر صمت 
و آلبــرت کریــم اف، معاون نخســت وزیر و 
معــاون وزیر صنعت و تجارت فدراســیون 
روســیه در مســکو افتتــاح شــد و آغــاز بــه 
کار کــرد. بــه گــزارش ایرنــا از روســیه، ایــن 
نمایشــگاه از ۳۱ مرداد تا ســوم شهریورماه 
ســال جاری )برابر بــا ۲۲ تــا ۲۵ اوت ۲۰۲۲( 
در محل نمایشــگاه های بین المللی مسکو 
)Expo Center(  در ۳۰ هــزار متــر فضــای 

نمایشگاهی برگزار می شود.
نمایشــگاهی  حضــور  بزرگتریــن  ایــن 
ایران در سطح بین المللی است، به طوری 
که جمهــوری اســامی ایــران در پاویونی با 
یک هزار و ۷۰۰ متر مربع سالن اختصاصی 
و ۹۰۰ متــر غرفــه، بزرگتریــن کشــور حاضر 
در این نمایشــگاه اســت که در طــول تاریخ 
نمایشــگاه های برون مرزی بی نظیر است و 
شرکت های خودروســاز و قطعه ساز ایرانی 
آخریــن دســتاوردهای خــود را در معرض 

دید قرار دادند.
برپایــه این گزارش، بیش از ۴۰ شــرکت 
قطعه ســاز و دو شرکت ایران خودرو و سایپا 
در نمایشگاه اتومبیلیتی مسکو غرفه دارند 

و بیــش از ۶۰ نفــر از قطعه ســازان کشــور 
در قالــب هیأت هــای تجــاری  جلســاتی با 
طرف های روس و خودروســازان این کشــور 
بر اساس منافع و نیازهای طرفین مذاکره و 

تعامل خواهند داشت.
برگــزاری  گــزارش،  ایــن  براســاس 
پنــل مشــترک صنعــت قطعه ســازی دو 
کشــور، امضــای تفاهمنامــه انجمن هــای 
قطعه سازی ایران و روسیه، برگزاری تورهای 
بازدید از چند کارخانه خودرو و قطعه سازی 
روس و تشــکیل جلســات B۲B با شرکت ها 
و صنعتگــران روســیه از برنامه های جانبی 
است که انجمن صنایع همگن نیرومحرکه 
و قطعه ســازان خــودروی کشــور بــرای این 

نمایشگاه در نظر گرفته است.
ë  عرضه دو خودروی »تارا« و »شــاهین« در

مسکو
وزیــر صنعت، معدن و تجــارت در بدو 
ورود بــه مســکو گفــت: همکاری مشــترک 
ایران و روسیه در زمینه صنایع کشتی سازی، 
هوایــی و خودرویــی گســترش می یابــد. به 
گــزارش وزارت صنعت، معــدن و تجارت، 
»ســید رضــا فاطمــی امیــن« کــه بــا هدف 
شــرکت در نمایشــگاه اتومبیلیتی روســیه و 
امضــای تفاهمنامه هــای اقتصــادی با این 
کشــور به روســیه ســفر کرده اســت، افــزود: 
در ســال های گذشــته روابط ایران و روســیه 
رو به رشــد بوده و در یک ســال گذشــته این 
رشــد مشــهودتر و وارد فاز هــای جدیدتری 
شــده اســت. وی با اشــاره به آغاز صادرات 
توربین هــای گازی و محصولات فناورانه به 
روســیه، از احتمال امضای تفاهمنامه های 
اقتصادی در روسیه خبر داد و گفت: در این 
ســفر چندین موضوع پیگیری خواهد شــد 
که مهمتریــن محورهای آن، آغاز همکاری 
مشــترک در حــوزه صنایــع کشتی ســازی، 

صنعت هوایی و صنایع خودرویی است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین 

بــه حضور ۵۰ شــرکت ایرانی در نمایشــگاه 
روســیه  خــودروی  صنعــت  بین المللــی 
اشــاره کــرد و ادامه  داد: بــا برنامه ریزی های 
انجــام شــده در ماه هــای اخیــر تاش شــد 
شــرکت های ایرانی و روسی که در این حوزه 
فعال هستند، همکاری های مشترکی را آغاز 
کنند. وزیر صمت به ثبات تولید در صنعت 
خــودروی ایران اشــاره کــرد و گفــت: با رفع 
مشــکات ســال های قبل، تولید خــودرو به 
ثبات لازم رســیده و در نمایشگاه روسیه نیز 
دو مدل خودروی ایرانی »تارا« و »شاهین« 
عرضه می شــود. فاطمی امین خاطرنشان 
کــرد: ظرفیت های بســیار زیــادی در زمینه 
همکاری های صنعتی بین دو کشــور وجود 
دارد و در این ســفر چگونگی استفاده از این 

ظرفیت ها بررسی خواهد شد.
ë  رشد ۱۲۶ درصدی صادرات ایران به روسیه

در تیرماه
همچنین رئیس سازمان توسعه تجارت 
بــا اشــاره بــه رشــد ۱۲6 درصدی صــادرات 
ایران به روســیه در تیرماه ســال جاری، ابراز 
امیدواری کرد: نمایشگاه اتومبیلیتی مسکو 
اتفــاق خوبــی برای حــوزه صنعــت خودرو 
و ارتبــاط خورویــی دو کشــور ایجــاد کند. به 
گــزارش ســازمان توســعه تجــارت ایــران، 
جلســه هماهنگی افتتاح پاویون جمهوری 
اســامی ایــران در نمایشــگاه اتومبیلیتــی 
مسکو در ســفارت جمهوری اسامی ایران 
بــا حضور علیرضا پیمان پــاک معاون وزیر 
و رئیــس ســازمان توســعه تجــارت، کاظم 
ایــران  جالــی ســفیر جمهــوری اســامی 
در فدراســیون روســیه و اعضــای انجمــن 
تولیدکنندگان و قطعه سازان خودرو برگزار 
شد. پیمان پاک در این جلسه با بیان اینکه 
امروز یک فرصت تاریخی برای ارتباط تجار 
کشورمان با روسیه ایجاد شده، تصریح کرد: 
طــرف روس از ابتدای تحریم های ظالمانه 
درخواســت  خــودرو،  بحــث  در  کشــورش 

همــکاری مشــترک دادنــد و امــروز حضور 
مقتدرانــه در یــک فضای بســیار مناســب، 
نشــان دهنده عــزم جدید دولــت و پای کار 

بودن بخش خصوص بوده است.
وی بــا بیان اینکه رشــد صــادرات ایران 

به فدراســیون روســیه در تیرماه امســال در 
مقایســه با ســال گذشــته ۱۲6 درصــد بوده 
است، تأکید کرد: در ماه های اخیر نزدیک به 
6۰ هیأت از طرف روســیه به ایران و از ایران 
به روســیه رفت و آمد داشته است. ایران در 

حــوزه خــودرو و قطعــات خــودرو در دوران 
تحریــم پیشــرفت شــگرف و خوبــی انجام 
داده و امیــدوارم در نمایشــگاه فــردا اتفاق 
خوبی برای حوزه صنعت خــودرو و ارتباط 

خودرویی دو کشور ایجاد شود.

رئیــس ســازمان توســعه تجــارت ایران 
در ادامه خاطرنشان کرد: پیگیری توافقات 
و مذاکــرات دوجانبــه بیــن قطعه ســازان و 
خودروســازان دو کشور، بسیار حائز اهمیت 
اســت. به عنوان مثال در حــوزه تفاهمنامه 
صنــدوق ضمانت صادرات ایــران با طرف 
روســی، ۲۰ بار قرارداد را طرف روس تغییر 
داد ولی بازهم معتقدیــم این قرارداد باید 
امضا شود و به دوستان تأکید کردم که حتماً 

به جد پیگیر مسائل باشند.
کاظــم جالی نیز در این جلســه با بیان 
اینکه سهم صادرات ایران در سال ۲۰۲۱ در 
کشور روسیه از میزان ۲۹۷ میلیارد دلار تنها 
یــک میلیارد دلار بوده، تصریــح کرد: امروز 
با تنوع سبد کالاهایی و استفاده از صادرات 
کالاهای صادراتی های تک می توان اتفاقات 

خوبی را برای صادرات کشور رقم زد.
ë  ظرفیت های بــالا در همکاری هــای فنی و

صنعتی ایران و روسیه
وزیــر  معــاون  و  نخســت وزیر  معــاون 
صنعت و تجارت فدراســیون روسیه گفت: 
ظرفیــت بالایــی در همکاری هــای فنــی و 
صنعتــی ایــران و روســیه وجــود دارد و در 
این مســیر لازم اســت در وهله نخســت به 
یکسان سازی استانداردها بپردازیم. »آلبرت 
نمایشــگاه  افتتــاح  جریــان  در  کریــم اف« 
اتومبیلیتی ۲۰۲۲ مسکو در گفت وگو با ایرنا 
افزود: از مســئولان و صنعتگــران ایرانی به 
دلیــل تاش بــالا و تمایلی کــه به همکاری 
با روسیه دارند تشکر می کنم، زیرا مشاهده 
در  گســترده  بســیار  مقیــاس  بــا  می شــود 
ایــن دوره از نمایشــگاه اتومبیلیتــی حضور 

یافته اند.
وی بیان  داشــت: فاطمی امین ریاست 
ایــن هیــأت بــزرگ تجــاری و صنعتــی را 
بــر عهــده دارنــد، امروز کســب و کار بســیار 
بزرگی در این نمایشــگاه و در روسیه حضور 
دارد و رؤســای بزرگترین شرکت ها به اینجا 

آمده اند. کریم اف ادامه داد: پتانسیل بسیار 
زیــادی را در ایــن زمینه مشــاهده می کنیم 
و می توانیــم همکاری هــای متقابــل را بــا 
یکدیگر داشــته باشــیم و گســترش دهیم و 
بویــژه در صادرات متقابــل قطعات یدکی 
اتومبیل به یکدیگر کمک کنیم. معاون وزیر 
صنعت و تجارت روســیه ادامــه  داد: امروز 
بیش از ۵۰ شــرکت ایرانی در این نمایشگاه 
حضــور دارند که می دانیم تولیدات آنها در 
برخــی زمینه هــا می توانــد در روســیه مورد 
نیــاز بوده و کمک حال ما باشــد، همچنین 
شــرکت های تولیدکننــده قطعــات مــا نیز 
می تواننــد در برخی زمینه ها نیازهای ایران 
را برطرف کنند که این مهم سبب گسترش 

همکاری ها و تعامات خواهد شد.
معاون نخست وزیر روسیه خاطرنشان 
کرد: برنامه های مختلفی را در روســیه اجرا 
می کنیــم و هــدف اصلی مــا این اســت که 
ظرفیت های فنی را با کمک یکدیگر تأمین 
کنیم، زیرا بسیاری موارد و آینده همکاری ها 
بســتگی به اســتانداردها و کیفیت هایی که 

تولید می شود، دارد.
 وی اضافه کرد: در وهله نخست باید در 
خصوص قابلیت پذیری تولید و مبادله این 
کالاها با یکدیگر گفت وگو کنیم تا حد ممکن 
بتوانیم اســتانداردها و الزامات مورد نیاز را 
یکسان ســازی کنیم. کریم اف خاطرنشــان 
کرد: این مهم به شــرکت ها امکان می دهد 
تا در بازار روســیه به صورت گسترده حضور 
داشــته باشند و این مسأله در وهله نخست 

اهمیت قرار دارد.
معــاون وزیــر صنعت و تجارت روســیه 
تأکید کرد: هدف ما در کل جدای از شــرایط 
خارجــی، ایــن اســت کــه کاری کنیــم بــازار 
روســیه با وقفه و پایدار باشد و بتواند تولید 
کند تا نیازهای این کشور را با کالاهای خوب 
و بــا کیفیت تأمیــن کنــد و بــدون تردید در 

همین جهت پیش خواهیم رفت.

رشد ۱۲۶ درصدی صادرات ایران به روسیه در تیرماه
در بزرگترین حضور نمایشــگاهی ایران در سطح بین المللی در مسکو اعلام شد

نمایشگاه خودروی مسکو شــاهد بزرگترین حضور شرکت های صنعتی ایران است
در ماه های اخیر نزدیک به ۶0 هیأت از طرف روسیه به ایران و از ایران به روسیه رفت و آمد  داشته اند

حضور پرقدرت خودروسازان ایرانی در نمایشگاه اتومبیلیتی مسکو
بــزرگ  بــه عنــوان دو خودروســاز  و ســایپا  ایران خــودرو 
کشــورمان، با عرضــه آخرین محصولات و دســتاوردهای 
خود، حضوری پرقدرت در نمایشــگاه اتومبیلیتی روســیه 
دارند. صنعت خودروسازی فدراسیون روسیه که با اعمال 
تحریم غربی ها ناشــی از مناقشــه این کشــور با اوکراین با 
کاهش تولیدات مواجه شده است، این روزها در پی یافتن 
شــرکای جدیــد برای راه انــدازی این صنعــت و همچنین 
صنعت قطعه ســازی خــود به منظور پاســخگویی به نیاز 
مشــتریان روسی اســت. بر همین اساس با توجه به بیش 
از یــک دهــه تحریم صنایع خودروســازی و قطعه ســازی 

ایــران، محصولاتــی نظیر تــارا اتوماتیک ایران خــودرو که 
نخستین محصول ملی با بیش از ۹۲ درصد داخلی سازی 
اســت، همچنیــن خــودروی شــاهین گروه ســایپا بشــدت 
مــورد اســتقبال بازدیدکننــدگان روســی قــرار گرفته انــد. 
ایران خودرو در این دوره از نمایشــگاه مســکو، همچنین 
موتور ef۷ توربو شــارژ خود را که حاصل سال ها تجربه در 
توسعه، طراحی قوای محرکه ایران خودرو و شرکت ایپکو 
اســت به نمایش گذاشته است.سایپا، دومین خودروساز 
بــزرگ کشــور نیــز بــا خــودروی شــاهین در ایــن دوره از 

نمایشگاه حضور یافته است.

ش
بر
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اتوبوس دربستی برای ایام اربعین ممنوع شد
گزارش »ایران« از برنامه های حمل و نقل جاده ای اربعین: 

از 15شهریور تا 5مهرماه، هر روز 3هزار اتوبوس 90 هزار زائر اربعین را به سمت مرز یا از مرز به مناطق مختلف کشور انتقال می دهند

راه و شهرسازی

گروه اقتصادی/ بنابر پیش بینی تقاضا 
برای ســفر به عتبــات در ایــام اربعین، 
بیش از 5میلیــون نفر در مدت 3هفته 
ســفر رفت و برگشــت به عــراق و ایران 
خواهنــد داشــت. در دو ســال گذشــته 
از  ناشــی  محدودیت هــای  خاطــر  بــه 
همه گیری کرونا، سفرهای اربعین بسیار 
محــدود بــود اما امســال، بــا تمهیدات 
دولت و با انجام واکسیناســیون، مردم 
می توانند به صورت زمینــی با اتوبوس 
و قطــار یا هوایی به عراق بروند. البته با 
توجه به محدودیت هــای حمل و نقل 
ســفر هوایی و ریلی، تقریبــاً 4میلیون و 
600هزار زائــر از طریق جاده به عتبات 

مشرف می شوند.
مدیــرکل  باقرجــوان،  داریــوش 
حمل و نقل مسافری سازمان راهداری 
گفت و گــو  در  جــاده ای،  حمل و نقــل  و 
بــا »ایــران«، از فعالیت 8هــزار ناوگان 
بــرای  اربعیــن  ایــام  در  اتوبوســی 
جابه جایــی زائران خبــر داد. وی گفت: 
بــا توجــه بــه تقاضای بــالا، ایــن تعداد 
تمــام  جابه جایــی  ظرفیــت  اتوبــوس 
مســافران را نــدارد، بــه همیــن دلیل از 
دســتگاه های مختلف ماننــد نیروهای 
مسلح و ارگان های دولتی حدود 6هزار 
درخواســت  ایــام  ایــن  در  را  اتوبــوس 
کرده ایم اما تا کنون پاسخ مثبتی به این 

درخواست داده نشده است.
وی گفــت: بنابرایــن برنامه ریزی ما 
فعلًا بر تعــداد 8هزار اتوبوس متمرکز 
است. این تعداد اتوبوس تقریباً هرروز 
تــا 5 مهرمــاه، هــر 24  از 15 شــهریور 
ســاعت حــدود 90 هزار زائــر را جابه جا 

می کند.
جابه جایی روزانه 90 هزار مسافر در 
20 روز، تقریبــاً پاســخگوی انتقــال یک 
میلیون و 800 هزار زائر اســت در حالی 
که تقاضا حدود 3 میلیون بیشتر از این 
عــدد اســت. به همیــن دلیــل احتمال 

گرانفروشــی و ایجاد بازار ســیاه خرید و 
فروش بلیت در این مدت وجود دارد.

مدیــرکل حمــل و نقــل مســافری 
نقــل  و  حمــل  و  راهــداری  ســازمان 
جــاده ای بــا تأییــد این موضــوع گفت: 
برای جلوگیری از تخلفات و گرانفروشی 
بلیت ما به متقاضیــان تأکید می کنیم 
بلیت را فقط از شرکت های اتوبوسرانی 
افــراد،  از  بلیــت  خریــد  از  و  بخرنــد 
راننــدگان یا مالکان خــودداری کنند در 
غیر این صورت اگر تخلفی انجام شــود 
امکان نظارت و اعمــال قانون محدود 

است.
وی افــزود: کرایه دربســتی اتوبوس 
ممنوع اســت و ما به شــرکت ها اطلاع 
داده ایــم نبایــد قــراردادی بابــت کرایه 
دربســتی اتوبوس در ایام اربعین میان 
زائران و شرکت ها یا مالکان بسته شود، 
مردم نیز مراقب باشــند اگــر قراردادی 
برای کرایه اتوبوس منعقد کنند ممکن 
است این قرارداد لغو شود و امکان سفر 

نداشته باشند.
بلیــت  فــروش  زمانــی  بــازه  آغــاز 
ســفرهای جاده ای و ریلی اربعین 15 تا 
31 شــهریور و بازه زمانی فروش بلیت 
پروازهــای اربعیــن 20 تــا 31 شــهریور 
حمــل  مدیــرکل  اســت.  شــده  اعــلام 
و نقــل مســافری ســازمان راهــداری و 
حمل و نقل جــاده ای در این خصوص 
گفت: برای اربعین پیش فروش بلیت 
روزانــه  بلیت هــا  و  نداریــم  اتوبــوس 
فروخته می شــود. برنامه ما جابه جایی 
زائــران به صــورت رفــت و برگشــت تــا 
مرزهــا و از مرزهــای تعییــن شــده تــا 
مناطق مختلف کشــور از 15 شهریور تا 

5 مهرماه است.
با توجه به ظرفیــت محدود ناوگان 
زائــران  جابه جایــی  بــرای  اتوبوســی 
اربعین، به گفته باقرجوان، در این ایام 
سفرهای داخلی با اتوبوس محدودیت 

خواهد داشت چون بیشتر ناوگان برای 
انتقــال زائران اربعیــن اختصاص پیدا 

می کند.
او افــزود: از 8هــزار اتوبــوس، روزانه 
3هــزار و 200 اتوبــوس به صورت فعال 
زائــران را جابه جــا می کننــد که بــرآورد 
این اســت تعداد 90هــزار زائر در هر 24 
ســاعت به مقصــد یا مبدأ انتقــال داده 
شــوند. در روزهــای اخیــر خبرهایــی در 
خصوص فــروش بلیت هــای اتوبوس 
اربعین با قیمت های بالا منتشــر شده 
اســت. ایــن قیمت بعضــاً تــا 600 هزار 
تومــان نیز اعلام شــده اســت. مدیرکل 
حمل و نقل مسافری سازمان راهداری 
و حمــل و نقــل جــاده ای گفــت: هنــوز 
قیمت قطعــی بلیت اتوبــوس در ایام 
اربعیــن از ســوی شــرکت های حمــل 
و نقــل مســافری اعلام نشــده اســت و 
نرخ هایــی که اعلام شــده نرخ رســمی 

نیست.
ë اعلام قیمت تا آخر هفته

قیمــت بلیــت پروازهــای اربعیــن 
امــا  شــده  تعییــن  تومــان  6میلیــون 

در خصــوص بلیــت قطــار و اتوبــوس 
تصمیم گیری نشــده اســت. داریوش 
و  راهــداری  ســازمان  رئیــس  امانــی، 
حمل ونقل جــاده ای از اعــلام قیمت 
بلیت اتوبــوس اربعین تــا پایان هفته 

خبر داده است.
او نیز تأکید کرده است که »اتوبوس 
دربســتی و قراردادی برای عزیمت به 

مرزها نداریم.«
رئیــس ســازمان راهــداری افــزود: 
ســال 98 بالــغ بر 33 درصــد از زائران 
اربعین از طریق حمل و نقل عمومی 
مشرف شــدند و امســال نیز برآورد ما 
این اســت کــه 35 درصــد از زائــران را 
در ایــن بخــش خدمات رســانی کنیم، 
مابقــی زائــران از طریــق جاده هــا و بــا 
ماشــین شخصی شــان تــردد خواهند 
کــرد. با نزدیک شــدن به ایــام اربعین 
و مطابق مصوبه ســتاد اربعین کشور، 
 قیمت بلیت اتوبوس را اعلام خواهیم 

کرد.
بلیت هــای  فــروش  از  نیــز  وی 
اتوبــوس بــه صــورت روزفــروش خبر 

ایــام  کــه در  داد و گفــت: همان طــور 
اربعیــن هواپیمای چارتــری نخواهیم 
داشت، اتوبوس دربســتی و قراردادی 

نیز نداریم.
معاون وزیر راه و شهرسازی با تأکید 
بر اینکه بیمه مســافر در قیمت بلیت 
لحاظ شده است به همزمانی اربعین 
بــا پیک ســفرهای داخلی اشــاره کرد و 
گفــت:  تلاش بر این اســت کــه حداکثر 
ظرفیت خــود را برای اربعین بگذاریم 
و در کنــار آن ظرفیتــی را بــرای داخــل 
کشــور قرار دهیم. با توجه به بازگشایی 
دانشــگاه ها و پایان تابستان، سفرهایی 

به دیگر مناطق کشور را نیز داریم.
برای تــردد زمینی زائــران اربعین، 
امســال چند پایانه مرزی بــه مرزهای 
قبلــی اضافــه شــده اســت؛ پایانه های 
مــرزی ریندان و میرجاوه بــرای زائران 
و  تمرچیــن  مــرز  و  اســت  خارجــی 
باشــماق بــرای شــمال غــرب کشــور 
در نظــر گرفته شــده اســت. همچنین 
پایانه های مهران )شــهید سلیمانی(، 
شــلمچه و چذابــه، ماننــد ســال های 

گذشته برای تردد زائران باز است.
رئیــس ســازمان راهــداری دربــاره 
مــرز تمرچیــن و باشــماق که امســال 
بــرای زائــران اربعیــن در نظــر گرفتــه 
شــده اســت، گفت: پایانه هــای مرزی 
ایــن دو منطقــه نوســاز و جدید اســت 
و قبــلًا نیــز مســافرانی کــه قصد ســفر 
بــه اقلیــم کردســتان داشــتند از اینجا 
اســتفاده می کردنــد. ظرفیت پذیرش 
مســافر در ایــن پایانه ها روزانــه 2 هزار 
نفــر اســت و قطعــاً در ایــام اربعیــن 
جمعیت بیشــتری مراجعــه خواهند 
کرد. بنابرایــن باید تلاش کنیم که این 
دو پایانــه را بهبــود ببخشــیم. تــا بعد 
از اربعیــن، عــوارض آزادراهــی هیــچ 

تغییری نخواهد داشت.
فعالیت هــای  تشــریح  بــا  امانــی 
سازمان راهداری برای بهبود وضعیت 
جاده هــای منتهی به مــرز اضافه کرد: 
ایمن ســازی جاده های منتهی به مرز، 
خط کشــی، علائم گــذاری، قــرار دادن 
نیوجرسی، رفع نقاط پرحادثه، روکش 
برنامه هایــی  جملــه  از  و...  آســفالت 
اســت که در دســتور کار ما قــرار گرفته 
اســت. ایــن اقدامــات در حــال انجــام 
اســت و نزدیک به 1000 هــزار میلیارد 
بــرای  ســازمانی  اعتبــارات  از  تومــان 
پایانه های مرزی و جاده ها اختصاص 

داده شده است.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی بــا 
تأکید بر اینکه بیمه مســافر در قیمت 
بلیت لحاظ شده است، گفت: زائرانی 
که قصد بازگشت دارند پیش از حرکت 
از عتبات، مرز مورد نظر بازگشت خود 
را بــه این ســامانه پیامک کننــد و ما بر 
اساس تعداد مرزهای دریافتی میزان 
نــاوگان مورد نیــاز در هر مــرز را برآورد 
می کنیــم تــا شــاهد تجمــع زائــران در 
پایانــی عملیــات ســفرهای  روزهــای 

اربعین در چند مرز خاص نباشیم.

تعیین تکلیف زمین های طرح نهضت ملی تا پایان شهریور
وزیر راه و شهرســازی به مدیران کل راه و شهرســازی استان های کشور دستور داد تا پایان 
شــهریورماه وضعیت زمین های مورد نیاز برای ساخت واحد های مسکونی این طرح را 

تعیین تکلیف کنند.
نشست شورای عالی مسکن با حضور رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی و معاونان 
و مدیران کل راه و شهرسازی استان های سراسر کشور برگزار شد. در این نشست وزیر راه 
و شهرســازی با یادآوری دســتور رئیس جمهوری در نشست قبلی شورای عالی مسکن، 
از تمامی مدیران کل خواســت تا پایان شــهریورماه وضعیت زمین هــای مورد نیاز برای 
ســاخت واحد های مســکونی این طرح را تعیین تکلیف کنند. وی وضعیت تعدادی از 
استان ها را در حوزه تأمین زمین برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن نامطلوب خواند و 
به مدیران کل راه و شهرسازی آنها دوهفته مهلت داد تا نسبت به تعیین تکلیف زمین ها 
برای ساخت واحد های مسکونی اقدام کنند. وی افزود: ما نباید از برنامه زمان بندی طرح 
نهضت ملی مســکن عدول کنیم و تمامی اختیارات لازم را هم به اســتانداران به عنوان 
رؤسای شورای عالی مسکن داده ایم و قصور و تأخیر در این رابطه پذیرفتنی نیست. وزیر 
راه و شهرسازی گفت: در استان هایی هم که کمبود زمین وجود ندارد و متقاضی ساخت 
مســکن در قالب ویلایی وجود دارد، باید زمین ها واگذار شــود و در همین قالب ســاخته 

شود. تمام فرایند این کار یک هفته زمان لازم دارد و نباید تعلل کرد.

تکمیل پروژه ریلی کریدور شمال-جنوب با مشارکت روسیه
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربنای حمل و نقل کشور از تکمیل ابرپروژه ریلی 
رشت-آستارا طی ۴ سال با همکاری روس ها خبر داد. خیرالله خادمی در دیدار با هیأت 
کارشناسی- فنی راه آهن کشور روسیه، با تأکید بر اهمیت کریدور شمال- جنوب به عنوان 
شــاهراه حیاتــی حمل و نقل از ســنت پترزبورگ به بنادر ایران و هند اظهــار کرد: کریدور 
شــمال- جنوب ارتباط ترانزیتی کشورهای شمال اروپا، اسکاندیناوی و روسیه را از طریق 
ایــران با کشــورهای حوزه خلیج فارس، حوزه اقیانوس هند و جنوب شــرقی آســیا برقرار 
می ســازد و تکمیل شــدن آن کم هزینه ترین و سریع ترین مســیر ترانزیت را در دسترس 
این کشــورها قرار می دهد. خادمی بر توان فنی و مهندســی ایران در راهسازی تأکید کرد 
و افــزود: از لحــاظ فنی و مطالعاتی هیچ مانعی بر ســر راه اجرای پروژه وجــود ندارد و با 
توجه به تجربه مشــابه احداث راه آهن قزوین- رشــت از ســوی ایران، در صورت تأمین 
منابع مورد نیاز از ســوی کشــور روسیه این محور استراتژیک ریلی ظرف سه تا چهار سال 

به اتمام می رسد.

 ساخت ۵۰۰ هزار واحد مسکونی برای نیروهای مسلح 
در نهضت ملی مسکن

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از تبادل تفاهمنامه مشترک این سازمان با وزارت 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح به نمایندگی از ســتاد کل نیروهای مسلح در راستای 
الحاق اراضی در مالکیت نیروهای مسلح، جهت الحاق به محدوده خبر داد. »علیرضا 
فخاری« گفت: زمین های در اختیار ستاد کل نیروهای مسلح استعداد ساخت ۵00 هزار 
واحد مسکونی را دارد که این میزان، بخش قابل توجهی از ۴ میلیون واحد طرح نهضت 
ملی مســکن را شامل می شــود.   معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: عقد این تفاهمنامه 
حاصل جلســات متعددی بوده که در سطوح کارشناسی و مدیران دو مجموعه صورت 
گرفتــه اســت.  وی اظهــار داشــت: علاوه بر تبــادل تفاهمنامــه، مواردی هــم جهت رفع 
مشــکلات موجود در اراضی 1۴۷ هکتاری شــاهین شهر و زمین های 1۷ هکتاری شهرک 

شهید فکوری عنوان شد که با همفکری طرفین این موارد هم کارشناسی و رفع شد.
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بهــادار  اوراق  و  بــورس  ســازمان  رئیــس 
گفــت: در حوزه عرضــه خــودرو در بورس 
بــا موانعــی مواجــه بودیــم که مشــکلات 
برطــرف شــد و موفــق بــه عرضــه برخــی 
از خودروهــا در ایــن بــازار شــدیم و ایــران 
خــودرو هم وارد تالار بورس کالا می شــود. 
بخــش  کــرد:  اعــلام  عشــقی«  »مجیــد 
زیــادی از مباحــث مربــوط بــه حــوزه بازار 
ســرمایه جزو بحث هایی اســت که نیاز به 
کارشناســی دارد و بایــد چکش  کاری هایی 
از طریــق ٤ ارکان بــورس صــورت پذیرد و 
بعد از آن به ســمت ســازمان بورس ورود 
کنــد. وی افزود: ســازمان بــورس اکنون به 
جــای نظــارت و مقررات گــذاری در مقوله 
اجرا ظاهر شــده که این امر با آسیب هایی 
همراه شده است. رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهــادار، با تأکید بر اینکه اکنون بیش 
از محصــولات پتروشــیمی  از ٩٠ درصــد 
اســت،  معاملــه  درحــال  کالا  بــورس  در 
اظهار داشــت: در این بــازار کمتر به بحث 
فلــزات اساســی پرداخته شــده امــا اکنون 
ایــن محصول نیز روند توســعه را در پیش 
گرفته اســت. عشــقی، ادامــه داد: در حوزه 
عرضه خودرو در بورس با موانعی مواجه 
بودیــم که مشــکلات برطرف شــد وموفق 
بــه عرضه برخــی از خودروهــا در این بازار 
شــدیم و دو محصــول ایــران خــودرو هــم 
بــزودی وارد تابلــوی بورس کالا می شــود. 

رئیس ســازمان بــورس تأکید کــرد: یکی از 
بحث های اصلی که جای خالی آن در بازار 
بخوبی حس می شــود، موضوع اســتفاده 
از قبض انبارها و ســایر ابزارهایی اســت که 
می توان در این حوزه از آنها اســتفاده کرد. 
عشــقی به قیمت گذاری دســتوری اشــاره 
کــرد و گفــت: نخســتین زیــان ایــن اقــدام 
ایجــاد ممانعــت از توســعه شــرکت ها و 
کاهــش انگیــزه بــرای عرضــه کالا در بازار 
اســت. وی بــا بیان اینکه کالایی که شــامل 
قیمت گذاری دســتوری است، تولیدکننده 
آن کالا تا یک جایی قادر به عرضه اســت، 
افــزود: با قیمت گــذاری دســتوری در یک 
صنعت، روند سرمایه گذاری قطع می شود 
و تولیدکنندگان برای مدت یک یا دو سال 
قادر به عرضه کالاهای خود با زیان خواهند 
بود. رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
اعــلام کرد: در همین حوزه اگر خودروســاز 
را مجبور کنیــم که خودروی تولید شــده را 
بــا ضرر در بازار به فروش برســاند تا مدت 
محــدودی قادر به ادامــه تولید خواهد بود 
و از یــک جایــی بــه بعــد سیســتم مدنظر 
از هــم پاشــیده خواهــد شــد. عشــقی بــه 
گزارش های منتشر شده درباره فولاد گفت: 
در ایــن زمینه ما حرف های جــدی داریم، 
معاملاتــی که طی ســال های مورد اشــاره 
انجام شده در بورس و به صورت رسمی و 

شفاف صورت گرفته است.

دبیر کمیته بررسی صندوق های جسورانه 
و خصوصی فرابورس ایران از پذیره نویسی 
ســرمایه گذاری  صنــدوق  پنجمیــن 
خصوصی با نام »خصوصی اکسیر زیست 
پارســیان« خبــر داد و گفــت: این صندوق 
بــا ســرمایه ۳۵٠ میلیارد تومــان موفق به 
اخذ مجوز پذیره نویســی از سازمان بورس 
و اوراق بهادار شــده و پذیره نویسی آن طی 
روز هــای آتی از طریق بــازار ابزار های نوین 

مالی فرابورس ایران انجام خواهد شد.
فعالیــت  دوره  شــاهمرادی  نفیســه 
این صندوق را ۶ ســال اعــلام کرد و گفت: 
صندوق خصوصی اکسیر زیست پارسیان 
طی ۳ ســال اقدام به جمع آوری ســرمایه 
از ســرمایه گذاران طی فراخوان های تأدیه 
خواهد کرد. شــاهمرادی با اشــاره به اینکه 
تمرکز عمده فعالیت صندوق خصوصی 
اکســیر زیســت پارســیان، حــوزه ســلامت 
است، عنوان کرد: همچنین مؤسسین این 
صنــدوق نظیر مرکز درمان نابــاروری مام 

میهن از مراکز فعال در این حوزه هســتند. 
وی حــوزه ســلامت را یکــی از حوزه هــای 
خصوصــی  ســرمایه گذاران  توجــه  مــورد 
معرفی کرد و افزود: طی ۲٠ ســال گذشــته 
در کشور های توســعه یافته سرمایه گذاری 
رشــد  ســلامت  حــوزه  در  خصوصــی 

چشمگیری داشته است.
بــه گفتــه شــاهمرادی، ایــن رشــد بــه 
نحــوی بوده که حــدود ۱۴ درصــد از ارزش 
معاملات خصوصی انجام شــده در سال 
۲٠۲٠ مربــوط بــه ایــن حــوزه بــوده اســت 
کــه افزایــش دوبرابری را نســبت به ســال 
۲٠٠۷ نشــان می دهد. دبیر کمیته بررسی 
خصوصــی  و  جســورانه  صندوق هــای 
اضافه کــرد: صندوق های ســرمایه گذاری 
خصوصــی از ابعاد مختلــف نظیر تغییر 
کاهــش  شــرکت ها،  مدیریتــی  ســاختار 
هزینه های تأمین مالی و همسویی اهداف 
و منافــع ذی نفعان در شــرکت های هدف 

خلق ارزش می کنند.

شروع برخورد با بازارگردان های بورسی 

صدور مجوز پنجمین صندوق 
سرمایه گذاری خصوصی در فرابورس
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جبهه تقاضا شاخص هم وزن بورس را فتح کرد

شاخص کل فرابورس صعودی شد
گــروه اقتصــادی/ در جریــان معامــلات روز دوشــنبه، ورود جبهــه تقاضــا 
بــه اکثر ســهام کوچــک بازار منجر شــد تا شــاخص کل )هــم وزن( بورس 
و شــاخص کل فرابــورس صعودی شــوند. با وجود ایــن کاهش قیمت ها 
در گروه هــای فلــزات اساســی، فرآورده های نفتی و بانکی ها باعث شــد تا 
شــاخص کل بورس با کاهش 5 هزار و ٤٠٩ واحدی روبه رو شــود و به عدد 
یک میلیون و ٤۲٤ هزار واحد برسد. در جریان معاملات دیروز نمادهای 
»کگل«، »فــولاد« و »کچــاد« در بــورس و نماد هــای »دی«، »زکشــت« و 

»کرمان« در فرابورس بیشترین تأثیر را بر شاخص به ثبت رساندند.
ë 46 درصد بازار به رنگ سبز

درجریــان معاملات روز دوشــنبه، از ۷۱۲ نمادی که مورد معامله قرار 
گرفتنــد، ۳۲۳ نمــاد )معــادل ٤۲ درصد( با افزایش قیمــت و ۳8٩ نماد 
)معــادل 58 درصد( با کاهش قیمت روبه رو شــدند. بازه قیمتی صفر تا 
منفی یک درصد با ۱56 نماد، بیشترین تعداد نماد را در خود جای داده 

است.
ë معاملات خرد به 3 هزار میلیارد تومان رسید

درجریــان معامــلات روز دوشــنبه، ارزش معامــلات خــرد با رشــد ۱٤ 
درصدی روبه رو شد و به عدد ۳ هزار میلیارد تومان بازگشت.

ë 240 میلیارد تومان از بازار خارج شد
خــروج پــول حقیقی از روند معاملات ســهام دیروز نیــز ادامه یافت و 
حقیقی هــا ۲٤٠ میلیارد تومان دیگر از این معاملات خارج کردند. در این 
روز 5٠ میلیــارد تومــان از طــرف حقیقی ها بــه درآمد ثابت ها وارد شــد و 
افزایش تقاضا در نمادهای ســکه ای، این نمادها در بورس را صف خرید 

کرد.

۱۹۵ هزار تن فرآورده نفت ستاره در رینگ 
بین الملل قرار گرفت

بــورس انــرژی ایران دیروز دوشــنبه ۳۱ مرداد ۱۴٠۱ ، میزبــان عرضه ۲٠۵ 
هزار و ۱٩۶ تن انواع فرآورده های هیدروکربوری بود.

در تاریــخ ۳۱ مــرداد ۱۴٠۱، ۱٩۵ هــزار تــن انــواع نفتــای شــرکت نفــت 
ســتاره خلیــج فارس در رینگ بین الملل عرضه شــد. بیــش از 8 هزار تن 
متانول نیز مطابق روال هفتگی عرضه های این فرآورده در رینگ داخلی 
عرضه می شوند. دیروز دوشــنبه فرآورده های »برش سنگین«، »پنتان«، 
»ســوخت کــوره ســبک« و »نیتــروژن مایــع« پتروشــیمی تبریــز، »بــرش 
سنگین« پتروشــیمی جم، »برش سنگین« شــرکت پتروشیمی امیرکبیر، 
»متانــول« پتروشــیمی زاگرس، »متانول« پتروشــیمی شــیراز، »متانول« 
پتروشــیمی فن آوران، »متانول« پتروشــیمی مرجان، »نرمال اکتیل الکل 
)الــکل ســنگین(« شــرکت پتروشــیمی شــیمی بافت )فرعــی(، »نیتروژن 
مایع« پتروشیمی غدیر و »نیتروژن مایع« شرکت صنایع طبی آرکاشیمی 

سورنا در رینگ داخلی عرضه  شد.
در رینــگ بین الملل نیز فرآورده های »برش هیدروکربن های ۵ کربنه 
و بالاتــر )C۷-C٩(« پتروشــیمی تبریــز، »رافینت۲« شــرکت پتروشــیمی 
شــیمی بافت و »فول رنج نفتا«، »نفتای سبک« و »نفتای میانی« شرکت 

نفت ستاره خلیج فارس عرضه شدند.

در روز ۱5 اســفند ماه ســال ۱٤٠٠ بود که با 
آغاز پذیره نویســی سهام دو تیم استقلال 
واقعــی  واگــذاری  پــروژه  پرســپولیس،  و 
مالکیت این دو باشگاه مردمی، به مردم 
کلید خــورد و گام مهمی در جهت بهبود 
نظم مالی و شــفافیت در این دو باشــگاه 

برداشته شد.
گامــی کــه در ابتــدا محکــم و بلنــد به 
نظر می رســید؛ امــا در ادامه لرزان شــد و 
شــائبه هایی را در خصــوص ســاده گیری 
بــر مدیران مالی این باشــگاه ایجــاد کرد. 
ســاده گیری هایی که فعالان بازار سرمایه 
بیــم آن را دارنــد کــه منجــر بــه اشــاعه 
رویه های ناصواب در سایر شرکت ها شود 
و به جای اینکه ورود این دو باشگاه به بازار 
سهام هدف شفافیت را محقق کند، مسیر 

اصلی بازار نیز منحرف شود.
ë  افشای اطلاعات مطابق با انتظارات 

سهامداران نبود
بازیکنــان  قراردادهــای  افشــای 
مهم تریــن بحثــی بود که با شــروع فصل 
نقل و انتقالات باشگاه ها، در مورد این دو 

تیم مطرح می شد.
در این خصوص فعالان بازار ســرمایه 
انتظار داشتند که افشــای رقم قراردادها، 
بخصــوص قراردادهایــی کــه بیــش از 5 
درصــد از درآمدهــا یا هزینه های باشــگاه 
را در بــر می گیــرد، با جزئیات اعلام شــود 
و ســهامداران در جریان نحــوه هزینه کرد 
درآمدهای باشــگاه قرار گیرند و بتوانند از 
این طریق ریســک ها و فرصت های پیش 
روی ســرمایه گذاری های خــود را تخمین 
بزننــد. امــا در ادامــه با ممانعــت این دو 
تیــم، مبالــغ قراردادهــا به صــورت کلی و 
بــا نقایص فراوانی افشــا شــد تا همچنان 
جزئیــات هزینه کــرد این دو باشــگاه برای 
فعــالان بــازار ســرمایه مبهــم بمانــد. در 

ادامه نیز رئیس سازمان خصوصی سازی 
با حضور در یک برنامه تلویزیونی از عدم 
الــزام افشــای جزئیــات قراردادهــای این 
دو باشــگاه خبر داد تا ســهامداران به طور 
ناامیدانــه ای بــه رونــد شفاف ســازی آنها 
بنگرند. در این خصوص یک کارشــناس 
روزنامــه  خبرنــگار  بــه  مالــی  بازارهــای 
ایــران گفــت: ورود دو باشــگاه اســتقلال و 
پرســپولیس به فرابورس، در حالی انجام 
شــد که صورت های مالی منتشــر شده از 
طــرف این دو باشــگاه در ابتدا با ابهامات 
زیــادی روبــه رو بــود و صورت هــای ســود 
و زیــان و ترازنامه هــای منتشــر شــده، بــا 
اســتاندارد های ســازمان بورس و شرکت 
فرهــاد  داشــت.  مغایــرت  فرابــورس، 
موحــدی ادامــه داد: امــا در ادامــه این دو 
باشــگاه طــی مــدت چنــد روز اقــدام بــه 
اصــلاح صورت هــای مالی خــود کردند و 
صورت هــای مالــی قابــل قبول تــری را از 
طریق سامانه کدال منتشر کردند. با تمام 
این تفاســیر انتظــار می رفت که بــا اتمام 
پذیره نویســی ایــن دو تیم و شــروع به کار 
آنها در بازار سهام، اطلاعات مالی آنها نیز 
بتدریج افشا شود اما مدیران دو باشگاه در 
این خصوص عملکرد مناســبی را از خود 

نشان نداده اند.
این کارشــناس بــازار ســرمایه افــزود: 
قرارداد هــای  جزئیــات  افشــای  عــدم 
ایــن دو تیــم، هرچنــد کــه امری الــزام آور 
نیست،اما می توانســت بر تصمیم گیری 
ســرمایه گذاران تأثیر بســیار زیادی داشته 
باشــد و با توجه به اینکه مســئولان هدف 
شــفافیت را بــرای حضور این دو باشــگاه 
در بازار سرمایه برشمرده اند؛ بهتر بود که 
افشــای قراردادها آنگونه کــه مورد انتظار 
فعالان بازار اســت صــورت پذیرد و از این 
طریق اعتماد سهامداران به سازوکار بازار 

بیشتر جلب می شد. 
ë  رویه نظارت بر جزئیات اطلاعات مغایر با

تقارن اطلاعاتی است
وجــود تخلــف در رقــم قرارداد هــای 
کــه  دیگریســت  موضــوع  شــده،  اظهــار 
به دنبــال  را  بــازار  فعــالان  نگرانی هــای 
داشته است. موضوعی که رئیس سازمان 
خصوصی ســازی در واکنــش بــه آن گفته 
است: این دو باشگاه بورسی شده اند و این 
مســأله هــم مزایا و هــم از بابت تخلفات 
عواقب ســنگینی دارد، ضمن اینکه ما به 
رقم کلی که دو باشگاه اعلام کرده اند اکتفا 
نمی کنیم و یک نسخه از تمام قراردادها 
با تمام جزئیــات به صورت محرمانه هم 
به ســازمان خصوصی سازی و هم بورس 
داده می شود تا راستی آزمایی انجام شود.
در ایــن خصــوص بایــد توجه داشــت 
کــه، در دســت داشــتن اطلاعــات جزئی 
قراردادهــای شــرکت ها )در ایــن جــا دو 
باشگاه پرسپولیس و استقلال( توسط یک 
ســهامدار عمــده )در این مورد ســهامدار 
عمده دولت است( مغایر با تقارن کامل 
اطلاعــات بوده و اگــر این رویــه تبدیل به 
عــرف در بازار شــود مطمئناً بــازار را از راه 
اصلــی خود منحــرف خواهد کرد. ســؤال 
مطــرح  خصــوص  ایــن  در  کــه  دیگــری 
می شود این است که اگر قرار بود نهادهای 
دولتی همچنان به عنوان متولیان این دو 
باشــگاه، نظــارت بــر عملکــرد آنهــا را بر 

عهــده داشــته باشــند دیگر چه نیــازی به 
ورود باشــگاه ها به بازار ســرمایه و فروش 
ســهام آنها بــه تعــداد کثیــری از جامعه 

وجود داشت؟
مشخص است که انتظار فعالان بازار 
و ســرمایه گذارانی که مالک سهام این دو 
باشگاه هستند، این است که همانند سایر 
ســهامداران عمــده، به اطلاعــات این دو 
باشــگاه دسترسی داشــته باشــند و از این 
طریــق بتوانند درخصوص ســرمایه های 

خود تصمیم گیری کنند. 
ë  ســهامداران چه مــواردی را باید مطالبه

کنند
گــزارش توجیهــی افزایــش ســرمایه 
یکــی از عناوینــی اســت که مدیــران برای 
ســهامداران  و  مالــکان  تصمیم گیــری 
شــرکت ها درخصوص افزایش ســرمایه، 
ارائــه می کننــد. در ایــن گــزارش ضمــن 
بررســی وضعیــت مالــی و صورت هــای 
سود و زیان شرکت ها و ارائه گزارش هایی 
از پیشــبرد پروژه ها و طرح های در دســت 
اقــدام شــرکت، منابع افزایش ســرمایه و 
اهدافی که از طریق این افزایش ســرمایه 
داده  شــرح  نیــز  شــد  خواهــد  پیگیــری 

می شود.
هرچنــد کــه انجــام تمامــی اهــداف 
مطرح شده در گزارش توجیهی شرکت ها 

الزام آور نیســت اما انتظار مــی رود که در 
ادامــه مدیران نســبت به پیشــبرد آنها یا 
دلایل اختصاص منابع به سایر پروژه ها و 

طرح ها پاسخگو باشند.
براین اساس، در هنگام شروع افزایش 
سرمایه دو شرکت استقلال و پرسپولیس، 
مدیــران ایــن شــرکت ها مــواردی چــون 
تجهیز ورزشــگاه ها و پرداخت بدهی های 
معــوق و ارتقای اســتاندارد های باشــگاه 
منابــع  هزینه کــرد  عناویــن  به عنــوان  را 
حاصل از افزایش ســرمایه خــود، مطرح 
کردنــد کــه در ادامه نیز ســهامداران باید، 
پاسخگویی مدیران در خصوص اقداماتی 
که در راســتای ایــن طرح ها صورت گرفته 
را مطالبــه کننــد و مدیــران نیــز بایــد در 
خصــوص اختصــاص منابــع دو باشــگاه 
بــه عناوین هزینه ای پاســخگو باشــند. در 
جــدول زیــر منابع و مصــارف حاصــل از 
افزایش سرمایه این دو باشگاه آورده شده 

است. 
ë  روح بــازار ســهام بــا شــفافیت هرچــه

بیشتر و در نهایت رســیدن به تقارن کامل 
اطلاعاتی عجین است

در پایــان ذکر این نکته ضروری اســت 
کــه نصــب نهــاد بــازار ســهام در اقتصاد 
جهانی در جهت شــفافیت هرچه بیشتر 
فعالیت هــای شــرکت ها و عملکرد مالی 

آنهــا صــورت می گیــرد و یکــی از اهــداف 
نیــز  ایــران  در  مالــی  بازارهــای  توســعه 
تحقــق همیــن موضــوع بــوده اســت. از 
این رو هر شــرکت یا مجموعه ای که قصد 
تأمیــن مالی از طریــق این بازار را داشــته 
باشــد بایــد در جهــت شــفافیت و نظــم 
مالــی و گزارشــگری شــفاف گام بــردارد و 
ساختارهای خود را در همین راستا منظم 

کند.
باید توجه داشــت که فلسفه این بازار 
شــفافیت هرچه بیشــتر اطلاعات اســت 
و هــر عملــی کــه در جهــت عدم انتشــار 
بیشــتر اطلاعــات در ایــن بــازار صــورت 
پذیــرد با روح آن مغایر اســت و مدیران و 
مســئولان باید از هر گونه عملی که مسیر 
بازار به ســمت شفافیت بیشتر اطلاعات 
را مخــدوش می کنــد، پرهیز کننــد. براین 
اســاس، مدیران و ناظران با وضع قوانین 
جدیــد در بازار، همواره ســعی داشــته اند 
کیفیت گزارشــگری و افشــای اطلاعات را 
بــرای تصمیم گیری بهتر ســهامداران در 
خصوص دارایی هایشــان افزایش دهند. 
دو  جملــه  از  شــرکتی،  هیــچ  مشــخصاً 
تیم اســتقلال و پرســپولیس، از ایــن رویه 
مســتثنی نبوده و همه شرکت های فعال 
در بازار  ســهام باید اقدامــات مؤثری را در 

این زمینه انجام دهند.

نحوه افشای اطلاعات سرخابی ها مغایر با تقارن اطلاعاتی است
»ایران« روند شفاف سازی سرخابی ها در بازار سهام را بررسی کرد

با گذشت 6 ماه از پذیره نویسی، سهام این دو باشگاه همچنان غیر قابل معامله است
سعید رشیدی نوبندگانی
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 سه شنبه  1 شهریور 1401 
 سال بیست و هشتم

 شماره 7986
بازار سرمایه

منابع و مصارف حاصل از افزایش سرمایه استقلال
 مبلغ)میلیون  ریال( شرح عنوان

 صرف سهام با   سلب حق تقدم و   منابع
3597050آورده نقدی

 مصارف

اصلاح ساختار مالی و انطباق با ضوابط 
AFC

1397050
بازپرداخت  بدهی ها و انعقاد  

1000000قراردادهای جدید بازیکنان
1200000احداث ورزشگاه

منابع و مصارف حاصل از افزایش سرمایه   پرسپولیس
 مبلغ)میلیون ریال( شرح عنوان

 صرف سهام با سلب حق تقدم  منابع
3505005و آورده نقدی

مصارف

 اصلاح ساختار مالی و انطباق 
AFC 505005با ضوابط

 احداث و تجهیز  زیرساخت های 
2000000ورزشی

 پرداخت بدهی ها و تأمین 
1000000نیروی انسانی
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آخرین وضعیت اشتغال بخش های 
اقتصادی در استان ها

طبــق آخریــن گــزارش مرکــز آمــار از نــرخ بیــکاری در بهار 
1401، بــه میــزان 40.9 درصــد جمعیت 15ســاله و بیش تر 
از نظــر اقتصــادی فعــال بوده انــد، یعنی در گروه شــاغلان 
یــا بیــکاران قرار گرفته اند. بررســی تغییرات نرخ مشــارکت 
اقتصــادی حاکی از آن اســت کــه این نرخ نســبت به فصل 
مشــابه در ســال قبل )بهار 1400( 0.5 درصــد کاهش یافته 
اســت. جمعیــت شــاغلین 15ســاله و بیشــتر در این فصل 
23میلیــون و 578 هــزار نفــر بــوده کــه نســبت بــه فصــل 
مشــابه ســال قبل 98هزار نفر کاهش داشــته است. بررسی 
اشــتغال در بخش هــای عمــده اقتصــادی نشــان می دهــد 
کــه در بهار 1401، بخــش خدمات با 51.2 درصد بیشــترین 
ســهم اشــتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب 
بعــدی بخش هــای صنعت بــا 32.7 درصد و کشــاورزی با 
16.0 درصــد قرار دارند. امــا میزان نرخ بخش های مختلف 
اقتصادی در مناطق شــهری و روستایی متفاوت است. نرخ 
بیکاری در مناطق روســتایی نسبت به مناطق شهری بسیار 
پایین تر اســت. مطابق گزارش ارائه شده از سوی وزارت کار 
در دو بخش کشــاورزی و صنعت بیش از 260 هزار فرصت 
شــغلی طی یک سال گذشــته در مناطق روستایی از دست 
داده انــد. امــا ایجــاد 77 هــزار فرصــت شــغلی در بخــش 
خدمــات موجــب شــد اشــتغال از دســت رفته در مناطــق 

روستایی به سطح 183هزار نفر تعدیل شود.
 

اصلاح حقوق بازنشستگان فولاد پیگیری شد
در جلســه  دبیر هیأت امنای ســازمان تأمین اجتماعی 
و صندوق هــای تابعه وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
با مدیرعامل و مدیران ارشــد صندوق بازنشســتگی فولاد 
مشــکلات و مســائل بازنشســتگان فولاد بررســی و اصلاح 
حقوق بازنشســتگان فولاد پیگیری شــد. به گزارش روابط 
عمومــی صنــدوق بازنشســتگی فــولاد، حســین عامریــان 
بــا تشــکر از پیگیری های احمــد خانی نــوذری دبیر هیأت 
امنــای ســازمان تأمیــن اجتماعــی و صندوق هــای تابعه 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی برای حل مشــکلات 
از اقدامــات و دســتاوردهای  بازنشســتگان فــولاد برخــی 
خدمــات  ارتقــای  بازنشســتگان،  تکریــم  در  را  صنــدوق 
رفاهــی و درمانــی و بهبود بازدهی دارایی ها تشــریح کرد. 
وی گفــت: مــا در مقابل بازنشســته نیســتیم، بلکه در کنار 
بازنشســته هســتیم و در عیــن حال بــا سیاســت های کلی 
دولت انقلابی آیت الله رئیســی و وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی درخصوص بازنشســتگان همراهی و هماهنگی 
کاملــی داریم. خانی نــوذری نیز بر پیگیــری موارد مطرح 
شــده تأکیــد کرد. گفتنــی اســت معاونان و مدیران ارشــد 

صندوق نیز در این نشســت حضور داشتند.

علینقی مشایخی، اقتصاددان: 

انگیزه و تلاش دولت 
رئیسی در دولت قبل نبود

علینقــی مشــایخی، اقتصــاددان و رئیس 
ســابق دانشــکده اقتصاد دانشگاه شریف، 
گفت: انگیزه، همت و تلاشــی که شــما در 
ایــن دولــت ملاحظــه می  کنیــد در دولت 
قبلی قابل رؤیــت نبود. وی افــزود: دولت 
دوازدهــم بایــد اینگونــه تفکر می  کــرد که 
اگــر برجام به نتیجه رســد یا نرســد دولت 
بایــد احســاس مســئولیت کنــد. در واقــع 
احســاس مســئولیت شــامل برنامه ریزی 
اساســی  گام هــای  و  اقدامــات  انجــام  و 
می  شود تا کشــور بتواند به حرکت درآمده 
و پیشــرفت کند. بــه گفته وی حــالا در این 
میان اگر توافق برجام نیز رخ داد ســرعت 
حرکــت و پیشــرفت افزایش پیــدا می  کند 
و اگــر توافقــی صورت نگرفت بــه هر حال 
کشور در راه پیشــرفت حرکت خواهد کرد. 
ایــن اقتصاددان ادامــه داد: در واقع چنین 
روش و طرز تفکری برای کشــور ما درست 
و نیــاز اســت. در حالی کــه در دولت قبلی 
تحرک چندانی دیده نمی شد بلکه بیش 
از حد درخصوص موضوع برجام صحبت 
می  کردند. مشایخی تأکید کرد: البته شاید 
دولــت گذشــته در حوزه هــای اقتصــادی 
تحرکی داشــته و اقداماتی انجام می داد و  
شاید برنامه هایی داشت اما در ظاهر چنین 
چیزی مشــهود نبــود و جامعه نیــز تصور 
می  کرد دولت اقدامی انجام نمی دهد. وی 
اضافه کرد دولت نباید همه مسائل کشور 
را بــه برجام گــره زده و این تصــور  را ایجاد 
کند که اگر برجام رخ ندهد ما دیگر اقدامی 
نمی توانیم انجام دهیم و نابود می  شویم. 
در حالی که دولت باید برنامه ای در دست 
داشته باشد تا اگر برجام نیز رخ نداد بتواند 
کشور را اداره کند و تا جایی که ممکن است 
بــا اقدامــات مختلــف مشــکلات کشــور را 

برطرف کند. 
وی در پایــان گفــت: بایــد بدانیــد کــه بــا 
چنین طــرز تفکری ســرعت جلــو رفتن و 
حرکت بخش های مختلف کشــور بســیار 
کنــد می  شــود و در چنیــن شــرایطی ایران 
بــا کشــورهایی همچــون ترکیــه، امــارات، 
بنگلادش و کشورهایی که در حال پیشرفت 

هستند مقایسه می  شود.

برنامه های متنوع دولت برای افزایش درآمد پایدار تأمین اجتماعی
تأمین نقدینگی؛ ابرچالش صندوق بیمه کارگران است

کارشناسان اقتصادی معتقدند با وجود ابر چالش تأمین پایدار منابع تأمین اجتماعی، دولت برنامه   های جدید خود را برای 
پایداری این منابع اعلام خواهد کرد

 

بالاترین مقام مســئول در ســازمان تأمین 
اجتماعی، سه روز پیش به صورت وبیناری 
بــا مدیــران ایــن ســازمان، اعــلام کــرد که 
ناپایداری منابع نقدی همچنان ابر چالش 
سازمان تأمین اجتماعی است و برای عبور 
از این شرایط بغرنج از مدیران خواست که 

راهکارهای تحولی ارائه بدهند.
اساســی،  قانــون   29 اصــل  پایــه  بــر 
برخــورداری از تأمیــن اجتماعــی از نظــر 
بازنشستگی ، بیکاری، پیری، از کارافتادگی، 
حــوادث  ماندگــی،  راه   در  بی سرپرســتی، 
و ســوانح و نیــاز بــه خدمــات بهداشــتی و 
درمانی و مراقبت های پزشــکی به صورت 
بیمه وغیره، حقی است همگانی.از این رو 
دولت مکلّف اســت طبــق قوانین از محل 
درآمدهای عمومــی و درآمدهای حاصل 
از مشارکت مردم، خدمات و حمایت های 
مالی فوق را برای یکایک افراد کشور تأمین 
کند. بنابراین ایجاد رفاه و عدالت همواره از 
مهم ترین اهداف سیاست های کلان کشور 
بوده اســت و یکی از این مؤلفه ها گسترش 
بیمه های اجتماعی است، چرا که  پوشش 
توســعه  شــاخص های  از  یکــی  بیمــه ای 
یافتگی محسوب می شود.به همین خاطر 
نیز برنامه گســترش و تعمیــم بیمه آحاد 
جامعــه از جملــه بیمه صاحبــان حرف و 
مشــاغل آزاد، زنــان، دانشــجویان از چنــد 
ســال پیــش بخصــوص از نیمه دوم ســال 
1400 یعنــی آغــاز بــه کار دولت ســیزدهم  
در دســتور کار ســازمان تأمیــن اجتماعــی 
قرار گرفته اســت.به همین دلیل است که 
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی کشور 
از هدفگــذاری این ســازمان بــرای افزایش 
پوشش بیمه ای به یک میلیون بیمه شده 
در طرح فراگیر خانوارهای ایرانی خبرداده 

که زنان خانه دار را نیز شامل خواهد شد.

بیمــه زنان خانــه دار تأمیــن اجتماعی 
نیــز یکی از همین بیمه هاســت. این بیمه 
مخصوص زنان خانه دار در رده های سنی 
مختلــف اســت. همانطــور کــه می دانیــد 
بانــوان خانــه دار در گــذر زمــان به انــواع و 
اقسام بیماری ها و حوادث دچار می شوند. 
پس داشــتن بیمه تأمیــن اجتماعی زنان 

خانه دار برای آنها اهمیت ویژ ه ای دارد.
نکته حائز اهمیت این است که در کشور 
ما داده های آماری مرتبط با شاخص های 
عمــده بــازار کار بخصــوص در مؤلفه نرخ 
بیــکاری حکایــت از حضــور چنــد برابــری 
مردان در بازارکار نســبت به مــردان دارد، 
به این معنی که حتی زنان به عنوان اقشار 
دانش آموختــه، دارای مهارت و تجربیات 
مرتبــط با اشــتغال در مقایســه بــا مردان 
شانس بالایی برای حضور در فرصت های 
شغلی در شرایط برابر ندارند و به عبارتی 

فرصت ها در این زمینه نابرابر است.  
ë راهکارهای تأمین منابع پایدار

اینجاســت کــه تأمیــن نقدینگــی برای 
ایــن گروه هــا وهمچنیــن اهــداف تعییــن 
شــده ســازمان تأمین اجتماعــی به علت 
ناپایــداری منابــع نقــدی معضــل اصلی 
محســوب می شــود. میرهاشــم موســوی، 
مدیرعامــل تأمین اجتماعی بــا اذعان به 
این مســأله، از مدیران سازمان می خواهد 
از  یکــی  کــه  چــرا  بدهنــد،  ارائــه  راهــکار 
اهــداف ســازمان و از همــه مهم تــر یکی از 
سیاست های کلان دولت سیزدهم عدالت 
و رفــاه اجتماعــی و افزایش چتــر بیمه ای 

است.
موســوی در ســخنانی در جمع مدیران 
دراین بــاره گفته کــه باید برای عبــور از این 
شرایط به دنبال راهکارهای تحولی باشیم 
و بتوانیــم با مواجهه صحیح در حوزه های 
مختلف، اهداف سازمانی در زمینه تأمین 
منابــع لازم برای ایفای تعهدات را محقق 

کنیم. رســالت دولــت تحت پوشــش قرار 
دادن 50 درصــد از جمعیت کشــور اســت 
ومتناســب با این مســئولیت سنگین، باید 
با تأمین منابع، تعهدات و تکالیف قانونی 
را در قبــال جامعــه تحت پوشــش بخوبی 
ایفــا کنــد. ســازمان بایــد پاســخگوی نیــاز 
جامعه تحت پوشــش در حوزه مأموریت 
خــود باشــد و بــرای توســعه خدمــات در 
بخش های مختلف، ســاز و کارهای لازم را 

مدیریت کند. 
تأییــد  بــا  اقتصــادی  کارشناســان 
تأمیــن  ســازمان  مدیرعامــل  حرف هــای 
بــرای  راهکارهایــی  بــر  اجتماعــی مبنــی 
تأمیــن  نقد شــوندگی  منابــع  پایــداری 
اجتماعی، از دولت و مسئولان می خواهند 
که به دو مســأله اساســی در این باره توجه 

لازم را داشته باشند.
اینکه بــرای برخــورداری از بیمــه زنان 
خانه دار و دانشــجویان در نظر گرفته شده 
2 درصد حق بیمه از سوی دولت و مابقی 
از سوی بیمه شده پرداخت می شود، نکته 
مثبتــی اســت، امــا نمی تواند منابــع مالی 

پایدار را برای آنها تضمین کند.
کارشــناس  حیــدری«،  »علیرضــا   

مســائل اجتماعی و رفاهــی در گفت وگو با 
خبرنــگار روزنامه »ایــران« می گوید: این 2 
درصد را قبلًا هم برای بیمه مشــاغل آزاد 
داشته ایم که برای زنان خانه دار هم برقرار 
شــده اســت، اما دولــت و ســازمان تأمین 
اجتماعی باید مشــاغل غیر رســمی را نیز 
بــر اســاس اصــل 29 قانون اســاس تحت 
پوششــش بیمــه ای قــرار دهند؛مســأله ای 
که مدیرعامل تأمیــن اجتماعی نیز به آن 
اذعــان کــرده اســت. امــا چگونــه می  توان 
کــرد،  تبدیــل  نقدشــوندگی  بــه  را  منابــع 
موضوعــی کــه علــت تأخیــر در پرداخــت 
دســتمزد بازنشســتگان شــد و سرپرســت 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز چند 

روز پیش به آن اعتراف کرد.
ë گفته های کارشناسان

تــا اینجــا مشــخص شــد کــه ســازمان 
تأمین اجتماعی و دولت بر رســالت خود 
مبنــی بــر افزایش چتــر بیمه ای مــردم و 
اقشــار مختلــف جامعــه تأکید دارنــد اما 
معضل در نقد شوندگی است. »علیرضا 
حیــدری«، کارشــناس رفــاه اجتماعی در 
ایــن باره معتقد اســت که منشــأ پایداری 
دولــت تعهــدات بلندمــدت اســت؛ بــه 

ســازمان  کــه  اســت  معتقــد  او  عبارتــی 
تأمین اجتماعــی دارایی ها و منابع پایدار 
مناســب دارد اما قــدرت نقدشــوندگی را 
نــدارد و تــوپ را به زمین ســازمان برنامه 
و بودجــه کشــور می  انــدازد. به گفتــه این 
برنامــه  ســازمان  اقتصــادی،  کارشــناس 
منابع را به صورت ریالی در اختیار تأمین 
اجتماعی قــرار نمی دهد در حالی که این 
یک تکلیف اصلی اســت که هم در قالب 
برنامــه پنــج ســاله و هــم در چهارچــوب 
بودجه هــای ســنواتی لحاظ شــده اســت. 
بــه عبارتــی، تبدیــل دارایــی به وجــه نقد 
بــه قــول مدیــر عامــل ســازمان تأمیــن 
اجتماعــی از ابر چالش های این ســازمان 
اســت، که نمی توانــد دارایی هــای خود را 
بفروشــد. لــذا در این زمینه بایــد دولت با 
همگرایــی بین ســازمان برنامــه و وزارت 
رفــاه یــک سیاســتگذاری منظــم و مدون 
را تدویــن کند. شــاید یکــی از راهکارهایی 
که مدیر عامل ســازمان تأمین اجتماعی 
خواســته  زیرمجموعــه اش  مدیــران  از 
همین باشــد. وی ایجاد ارزش افزوده را از 
دیگر راهکارهای پایداری منابع ســازمان 
تأمین اجتماعی اعلام کرد و طرح تحول 

سلامت ر ا در این باره مثال زد.
بــه هــر حــال، آنچــه ســازمان تأمیــن 
اجتماعــی بــا آن دســت به گریبان اســت 
مســأله نقد شــوندگی منابع آن اســت که 
باعــث شــده در مســیر رســالت خــود که 
همان گســترش چتر بیمه ای است دچار 
ابر چالش شــود. به نظر می رســد راه حل 
این ابرچالش از مســیر خیابان بهارستان 
کــه ســازمان برنامــه در آن واقــع اســت 
می گــذرد. از طرفــی بــه گفتــه »علیرضــا 
دولــت  اقتصــادی،  کاشــناس  حیــدری« 
برنامه های متنوعی برای افزایش درآمد 
تأمیــن  ســازمان  نقدشــوندگی  و  پایــدار 

اجتماعی دارد.
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جدول روزنامه  دارای دو »شرح عادی و ویژه« است. در صورت تمایل به حل دو شرح ابتدا یکی از 
شرح ها را با مداد حل کرده و سپس با پاک کردن جواب شرح اول، به حل شرح دوم بپردازید.

   افقي:  
1 - یکپارچگی و هماهنگی - از رشته های علمی

2 - گل شهید - شگفت انگیز - مرکز »تبت«
3 - ســـاخت طرح یا جعل ماهرانه چیزی به کمک ذهن - 

آمال کوهنوردان - مته
4 - تیر انداختـــن - انعکاس صدا - خداحافظی خارجی - 

اسب رستم
5 - جثه - الهه شکار رومیان - فرومایه

6 - گراورساز آلمانی - سرگشته و بی حال - او
7 - نردباز ماهر - بی زرع و کشت - رنگ گیاهی

8 - مرد برفی - بی چیزی و درماندگی - سرود زرتشتی
9 - آنچه  در شب  بدرخشد - محصول زلزله - النگوی زنانه

10 - انتها - آخر - مزد کار
11 - همدستان - جانور مکار - بوسیله

12 - چاشنی غذا - رشوه - طایفه - واحد شمردن مغز گردو
13 - نان روغنی - رگ ها - یکی از دانه های خوراکی شبیه لوبیا

14 - پشت سرهم - پند دهنده - قتل سیاسی
15 - منظومـــه »خواجوی کرمانـــی« در اخلاق و تصوف - 

بستنی خوشمزه

 عمود ي:   
1 - کاشف بمب اتم - تاختن

2 - راهی که در آن امنیت نیســـت و خطر هست - مقام و 
درجه - ترن مخفی

3 - خویش انداز - بستانکار - خط خوشنویسی
4 - ســـمت و سو - خاســـتگاه آن کنده اســـت - می خزد و 

گاهی می گزد - ماه تابستان
5 - روشن و درخشان - ماشین حمل گوشت - بهابرگ

6 - همراهی عرب - کاغذ کپی - پیرو
7 - دیوانگی - واقف - بن درخت

8 - جانشین دکمه - چشم به راه و منتظر - تعجب غلیظ!
9 - ویران - نام دخترانه - قرار گرفته

10 - آشیانه - بازیکن تکنیکی تیم ملی - سایه
11 - موبند - مدد - درخور توجه

12 - برداشت زنبور از گل - محفظه میز - رفیق مشهدی - 
لباس صاف کن

13 - کســـی که به دوســـت خود کمک کند - مقاصـــد و اهداف - 
تهیدستان

14 - کشتارگاه - حلقه ای از فلز یا گاه لاستیک - وسیله ای برای پرواز
15 - حرف انتخاب - شیوه ای از حکومت یا مدیریت

   افقي:
1 - یکی از دو دختر جمشید - خواننده 

ایرانی موسیقی پاپ
2 - دختر مازندرانی - خلاف »محدب« - اساس

3 - قبول - گلی معطر و زینتی - خواننده رپ کره جنوبی
4 - خـــس خس - بازگشـــت صـــدا - زنبـــور کارتونی - 

ناخن خشک
5 - چند خودمانی - قادر - اشـــاره به کسی که نخواهند 

اسمش را ببرند
6 - نشسته - مرض - پسوند نظیر

7 - پادشاه انگلیسی - آشـــیانه پرندگان شکاری - کشور 
یا سرزمین

8 - قبال - پادشاه سلجوقی - دوستی

9 - حواری محبوب - غذای ترکیه ای - تازیانه
 - فرانســـوی  جنــــــگنده   - هنرپیشـــــــه  نقـــــــش   -  10

مالیخولیا
11 - نوعی از شیرینی - مورن - داغ کردن

12 - سازمانی سیاسی - پرده دری - خطا - حب فرار!
13 - کس و فرد - ممکن - نوعی ریواس

14 - شیره خشکیده گون - رفتگر - نخستین
15 - موفق ترین داســـتان افســـانه ای تاریخ چین نوشته 

»وو چنگین« - مستند »علی شاه محمدی«

 عمود ي:   
شــخص   -  )2020( رایتمــن«  »جیـــــسون  فیــــــلم   -  1

نامعین
2 - به شوق آمدن - مقابل »صعود« - بدی و ناپسندی

3 - مردان سیاسی - زخم ها - بخار کردن

4 - ســره - نیمــی از خــروار - ظاهــر عمـــــارت - از اقوام 
اسلاو

5 - ورم پوست سوخته - قوم - عدد ورزشی
6 - سرما - رود »ارمنستان« - ضرباهنگ

7 - سپاهیان - در صبحانه میل کنید - نوعی تومور
8 - پروا - بوم شناسی - وسیله دفاعی قدیم

9 - کوبش - گنده - شخصیتی در شاهنامه
10 - حاجت - سراسر - باران ریزه

11 - آب کشیدن لباس - چابک - فراوانی
 - صلابــت   - می آیــد  »فتــق«  بــا   - الفــــت   -  12

خشـــک مزاج
13 - حاکم مادها - مفصل - ورزش ژاپنی

14 - شــهر خراســان جنوبی - مارکی بر مبلمــان اداری - 
گیاهی از رده تاج خروسیان

15 - پول سامورایی ها - سریال »علیرضا توانا«

 ارقام 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها 

و مربع هاي كوچك 3 در 3 يكبار ديده شود
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طرح انتقال گاز به نیروگاه های کیش به  بهره برداری رسمی رسید

صرفه جویی 32۰ میلیون دلاری با اتصال کیش به شبکه گاز
گــروه اقتصادی / طــرح انتقال گاز بــه نیروگاه های جزیره 
کیــش به منظور تأمیــن ســوخت نیروگاه های این شــهر، 
دیــروز، ۳۱ مردادمــاه بــا حضور جــواد اوجــی، وزیر نفت 
به طــور رســمی افتتاح شــد. این طــرح با ســرمایه گذاری 
و  اجــرا  متقابــل  بیــع   به صــورت  و  دلار  میلیــون   ۳۵۰
سرمایه گذاری انجام  شده از محل صرفه جویی حاصل از 
جایگزینی گاز با ســوخت های مایع بازپرداخت می شود. 
بازگشــت ســرمایه این طرح با احتســاب هر لیتر گازوئیل 
۵۴ ســنت و هــر مترمکعــب گاز طبیعی ۲۶ ســنت، ۳۲۰ 
میلیون دلار در ســال است. بر اساس اعلام وزارت نفت، 
اتصال جزیره کیش به شــبکه پایدار گاز سراسری، تأمین 
انرژی پاک و پایدار، کاهش اثرات ســوء زیســت محیطی، 
فراهم شدن احداث جایگاه های عرضه سی ان جی برای 
ســوخت خودروها و شــناورها، توسعه شــبکه گاز شهری، 
صنعتــی، خدماتــی، هتل هــا و مســکونی و جلوگیــری از 
قاچاق ســوخت مایــع از دســتاوردهای این طرح اســت. 
اجرای این طرح ســبب صرفه جویی و آزادسازی بیش از 
۷ هزار تن گاز ال پی جی و صرفه جویی در مصرف سالانه 
۵۰۰ میلیــون لیتر ســوخت نفت گاز )روزانــه یک میلیون 
و ۴۰۰ هــزار لیتــر(، همچنین حــذف هزینه حمــل  و نقل 
ســوخت نفت گاز به جزیره بالغ بر ۱۵۰ میلیارد تومان در 
ســال و حذف هزینه حمل  و نقل گاز مایع )ال پی جی( به 

میزان ۴ میلیارد تومان در سال می شود.
ë گاز به نیروگاه کیش رسید

تزریق گاز و انجام تســت عملکردی بــه نیروگاه گازی 
کیــش ۱۴ خردادمــاه امســال آغازشــد و یکــم تیرمــاه به 
بهره برداری کامل رســید و گاز به این نیروگاه ارســال شد. 
بر اســاس ایــن گزارش، طــرح انتقال گاز بــه نیروگاه های 
جزیره کیش با اســتفاده از زیرســاخت های طرح توسعه 
فــاز یــک میــدان کیــش، از دی مــاه ۱۳۹۷ بــا مســئولیت 
کارفرمایــی شــرکت نفــت وگاز پــارس بــه نمایندگــی از 
شــرکت ملی نفت ایران آغــاز و عملیات احداث خطوط 
لولــه انتقال گاز، ایســتگاه های مربوطه و یک رشــته کابل 

فیبر نوری به طول کلی ۱۲۷ کیلومتر انجام شد.
ë صرفه جویی در مصرف سوخت مایع

وزیــر نفــت در مراســم بهره بــرداری از این خــط لوله 
انتقال گاز گفت: با گازرســانی به کیش، مصرف ســوخت 
مایــع در ایــن جزیره کاهش پیــدا می  کند که بــا صادرات 
این فرآورده ها، ســرمایه گذاری برای این طرح در کمتر از 

یک سال به کشور بازمی گردد.
جــواد اوجــی با اشــاره بــه اینکه ایــن دســتاورد دولت 
ســیزدهم هدیــه ای بــه مــردم کیش اســت، افــزود: یکی 
از پروژه هــای مهــم، بحــث گازرســانی بود کــه در کاهش 

مصــرف ســوخت مایــع مؤثــر اســت. وی ادامــه داد: بــا 
گازرســانی به نیروگاه ها و ســایر بخش های جزیره کیش، 
صرفه جویــی مناســبی اتفــاق می  افتــد و در کمتــر از یک 
ســال این ســرمایه گذاری به کشــور بــاز می  گــردد. اوجی 
تأکیــد کــرد: در روزهــای آینــده پروژه هــای دیگــر شــامل 
کلنــگ زنــی و بهره بــرداری اجرایی خواهد شــد. احداث 
پتروپالایشــگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای شهید سلیمانی نیز در 

استان هرمزگان انجام خواهد شد.
ë  افزایش درآمدهــای ارزی کشــور با گازرســانی به جزیره

کیش
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران نیز در این مراسم 
بیان کرد: گازرســانی به جزیره کیش، در یک ســال حدود 
۴۰۰ میلیــون دلار منافــع ارزی برای کشــور دارد و کمتر از 
یــک ســال کل ســرمایه گذاری باز می  گــردد که بــه منزله 

درآمد صادراتی برای کشور است.
محســن خجســته مهر افزود: افتخار بزرگی اســت که 
در آســتانه ورود بــه هفتــه دولت یکی دیگــر از جلوه های 

خدمت را به نمایش بگذاریم.
وی ادامــه داد: وزیــر نفــت بــا هــدف صرفه جویی در 

مصرف انرژی به دنبال افتتاح سریع این طرح بود.
خجســته مهر با اشــاره به اینکــه امــروز آرزوی دیرینه 
مردم کیش محقق می  شــود، گفت: سوخت پاک و عاری 
از آلایندگــی بــه کیــش رســید. اســتفاده از ســوخت مایع 
علاوه بر بار مالی بالاتر، حمل و نقل سخت تری نیز دارد. 
همچنیــن اســتفاده از گاز منافــع زیســت محیطــی دارد. 
معــاون وزیر نفت افزود: گازرســانی بــه دو نیروگاه کیش 
و ایجــاد رفــاه اجتماعی و شــاخص های مســئولیت های 
اجتماعــی از مهم تریــن اهــداف احداث این خط اســت. 
وی بــا بیان اینکه ظرفیت تولید برق و تولید آب شــیرین 
نیــز افزایش پیــدا می  کند، ادامه داد: بــا اجرای این طرح  
صرفه جویی روزانه یک میلیون لیتر گازوئیل و کاهش ۷ 
هزار تنــی مصرف ال پی جی، امکان صــادرات را فراهم 

می  کند. 
وی کل ســرمایه گذاری در ایــن طــرح را ۳۵۰ میلیون 
دلار عنــوان کــرد و گفــت: ظرفیــت این خــط ۲۸ میلیون 
مترمکعــب در روز اســت کــه متناســب بــا نیــاز مصرف، 
حجــم انتقــال گاز مشــخص خواهــد شــد. خجســته مهر 
ادامه داد: با برنامه های شــرکت ملی گاز، سرتاسر جزیره 
کیــش گازرســانی می  شــود و راه قاچــاق ســوخت بســته 
خواهد شــد. وی افزود: در یک ســال حــدود ۴۰۰ میلیون 
دلار منافع ارزی برای کشــور دارد و کمتر از یک ســال کل 
ســرمایه گذاری بازمی  گردد که بــه منزله درآمد صادراتی 

برای کشور است.
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غدیر به بهره برداری آزمایشی رسید
آغاز تست بزرگ ترین سامانه تأمین آب شرب کشور در خوزستان 

شمارش معکوس برای حل مشکل آب اهواز، شهرهای پایین دست استان و روستاهای حاشیه کرخه
يرنا

س: ا
عک

گروه اقتصادی / بهره  برداری آزمایشی 
از طــرح غدیر بــا دو الکتروپمپ از روز 
یکشــنبه آغــاز شــد و روز گذشــته نیــز 
ســه الکتروپمپ دیگر از این آبرســانی 
در خوزســتان وارد مــدار شــد. بــه این 
ترتیب، یکی از ابرپروژه های مهم آبی 
کشــور بــا اقدامات یــک ســال اخیر به 

بهره برداری رسید.
مجــری طــرح آبرســانی غدیــر بــا 
بررســی و تشــریح بزرگ ترین سامانه 
تأمیــن آب شــرب کشــور می گویــد: بــا 
بهره برداری آزمایشی طرح غدیر، آب 
شــرب باکیفیت با پنج پمپ به شبکه 

تزریق می شود.
بــا  می گویــد:  علیــدادی«  »صابــر 
شــده،  اضافــه  پمــپ  ســه  احتســاب 
مجموعــاً 5 پمــپ از تعــداد ۱۰ پمــپ 
وارد مــدار شــده اســت. هــر پمپ یک 
مترمکعــب بر ثانیه ظرفیت داشــته و 
طی روزهای آتی تعداد الکتروپمپ  ها 

به ۱۰ عدد افزایش خواهد یافت.
به گــزارش وزارت نیــرو، علیدادی 
بــا بیــان اینکــه مدت زمــان آزمایش و 
تســت ایــن پــروژه ۱۰ روز الــی دوهفته 
بــه  باتوجــه   می کنــد:  اظهــار  اســت، 
وســعت و ابعاد این پروژه نیاز است تا 
پیش از بهره برداری اصلی، راه اندازی 
آزمایشی برای کنترل نهایی در دستور 
کار قــرار گیــرد، براین اســاس بــا اتمام 
پــروژه، عملیــات کنتــرل هم اکنون در 

حال انجام است.
وی بــا اشــاره بــه فعالیت ایســتگاه 
پمپــاژ w۲ و چمــران، می گوید: این دو 
ایســتگاه پمپاژ مجموعاً ۱۲ هزار و ۵۰۰ 

لیتر بر ثانیه تولید آب می کنند.
مجری طرح آبرســانی غدیر ادامه 
می دهــد: بــا اتمــام فراینــد راه اندازی 
آزمایشــی به زودی آب شرب باکیفیت 
از یکــی از بهترین منابع آبی در اختیار 

مردم شریف خوزستان قرار می گیرد و 
مســأله تأمین آب شرب این بخش به 

طور بلندمدت حل می شود.
ë ابرپروژه غدیر

تأمیــن  بــرای  غدیــر  آبرســانی 
درصــد   ۸۳ از  بیــش  خوزســتان  آب 
پیشــرفت فیزیکــی دارد. کارشناســان 
می گوینــد کــه ایــن طــرح میــان مدت 
ســبب می شــود کــه مــردم خوزســتان 
برای همیشــه با خشکســالی و کم آبی 
خداحافظــی کننــد. از نــگاه کلــی، این 
اینکــه  اول  دارد:  ویژگــی  ســه  طــرح 
ســال   ۲۵ بــرای  منطقــه  آب  کمیــت 
تضمیــن می شــد، دوم کیفیت آب به 
بالاتریــن ســطح کیفیت کــه نمونه آن 
آب ســد دز اســت، می رســید و ســوم؛ 
طرح در حداقــل زمان ممکن اجرایی 

شده و به بهره برداری می رسید.
ë طرحی که رها شده بود

طــرح آبرســانی غدیر خوزســتان از 
ســال ۱۳۸۸ با هــدف اولیه تأمین آب 
بــرای شــهرهای آبــادان، خرمشــهر و 
شادگان مطرح شــد، اما بعد از مدتی 
مقرر شــد چند شــهر دیگر به مجموع 
غدیــر  طــرح  از  برخــوردار  شــهرهای 
افزوده شــود، اما در طول این ســال ها 
بــه پایــان نرســید. بــا روی کار آمــدن 
دولت سیزدهم طرح میان مدت برای 
غدیر از ســوی وزیر نیرو مطرح شــد تا 
با اجرای آن مشکلات طرح بلندمدت 
کاهش یابد؛ در طرح غدیر مقرر است 
برای ۲۶ شــهر و ۱۶۰۸ روســتای استان 

خوزستان آبرسانی صورت بگیرد.
این طرح حداکثر ۲۴ مترمکعب بر 
ثانیه می تواند آبرســانی داشــته باشــد 
کــه در عمل ۴۶۵ میلیــون مترمکعب 
ظرفیت آبرســانی اتفاق خواهد افتاد. 
ویژگــی ایــن طــرح آن اســت کــه برای 
۴.۷ میلیــون نفــر از جمعیــت اســتان 

خوزســتان تأمین آب خواهد داشــت. 
اگــر  تنوع ســازی  ایــن  بــا  همچنیــن 
حوضه هــای آبریز کرخه، دز و کارون با 
شــرایط تغییر اقلیم دچار خشکسالی 
شــوند، تأمیــن آب مشــکلی بــا تنــوع 

لحاظ شده نخواهد داشت.
در طرح میان مدت غدیر بخشی از 
آب بــا کیفیت از ســد دز تأمین خواهد 
شد. این طرح حدود ۵۰ درصد ارتقای 
کیفیت تأمیــن آب را به همراه خواهد 
داشــت. افق در نظر گرفته شــده برای 
طرح اولیه ســال ۱۴۲۵ بود که باهدف 
زودتــر اجرا شــدن طــرح میان مدت از 
ســوی وزیر نیرو مطرح شــد. مشاوران 
نظــر  اجــرا در  بــرای  را  زمانــی  طــرح 
گرفتنــد کــه بــا موافقــت وزیــر روبــه رو 
نشد و در نهایت برنامه زمانبندی ۳۶ 

ماهه مطرح شد.
ë اجرای پروژه های مکمل

طــرح  چنــد  خوزســتان  اســتان  در 
آبرســانی وجــود دارد کــه یکــی از این 
طرح ها غدیر اســت؛ این اســتان با دو 

مشــکل اساســی، کمیت و کیفیت آب 
روبه رو است. مثلًا به شهرهای جنوبی 
آب کافی نمی رســد که در این ســال ها 
نیز شاهد آن بوده ایم. به همین دلیل 
دولــت تــلاش کــرد کــه بــا طرح هــای 

اضطراری این مسأله را حل کند.
موضــوع دیگر تأمیــن آب از کرخه 
یــا کارون بــود کــه باعــث می شــد آب 
بــا کیفیــت وجــود نداشــته باشــد. در 
ایــن ســال ها طرح هایــی مطرح شــد؛ 
کــه  کــرد  مصــوب  را  طرحــی  دولــت 
تــا ۲۵  موجــب می شــود کمیــت آب 
ســال تضمین شــود و کیفیــت آب نیز 
به ســد دز برســد کــه بالاتریــن کیفیت 
آب ســدهای کشــور اســت. همچنیــن 
در حداقــل زمان ممکن اجــرا خواهد 
شــد. این طرح کــه همان طــرح غدیر 
اســت اکنــون در مرحلــه بهره برداری 
آزمایشــی اســت و بزودی ۴.۷ میلیون 
نفــر را پاســخگو خواهــد بــود. البتــه با 
اجرای این طرح در خوزســتان، مسأله 
تأمین آب شــرب به پایان نمی رســد و 

از این رو وزارت نیرو در شــرق و جنوب 
شرق استان نیز طرح هایی را در دست 
اجرا دارد که جزو طرح های اولویت دار 

این وزارتخانه به حساب می آید.
ë حل مشکل آب شرب خوزستان

محمــد جوانبخــت- معــاون وزیر 
مــورد  در  آبفــا-  و  آب  امــور  در  نیــرو 
ایــن طــرح غدیــر می  گویــد: در همین 
تابســتان امسال شــرایط کمی و کیفی 
آب شــهر اهواز، شهرهای پایین دست 
کرخــه  حاشــیه  روســتاهای  و  اســتان 
بــا بهره بــرداری از طــرح میــان مــدت 
غدیــر بهبــود پیــدا خواهد کــرد. طرح 
میان مدت آبرســانی غدیر در راستای 
سیاســت های دولــت جدیــد و جهــت 
تأمیــن کمی و کیفی آب شــرب مردم 
از ماه هــای گذشــته آغــاز  خوزســتان، 

شده است.
وی با بیان اینکه سال هاست بحث 
طــرح آبرســانی غدیــر در خوزســتان 
مطــرح اســت، ادامه می دهــد: طرح 
میان مدت آبرسانی غدیر از ماه های 
خوشــبختانه  و  شــده  آغــاز  گذشــته 
پیشــرفت بســیار خوبــی دارد. اکنــون 
در ایســتگاه پمپــاژ w۲ از کانــال دز و 
خطــوط انتقــال آب از بخــش آبگیــر 
w۲ بــه اهــواز اقدامات خوبــی انجام 
شــده اســت. همچنین در ایستگاه ام 
الدبس نیز اقدامات مناسبی صورت 
گرفتــه و کار در مراحل نهایی اســت. 
بــا بهره بــرداری از خــط غدیر شــاهد 
شــرایط خــوب کمــی و کیفــی در آب 
شــهرهای مــورد نظــر خواهیــم بود. 
آب  بحــث  در  مشــکلاتی  متأســفانه 
شــرب خوزســتان وجود داشــت که با 
رویکــرد جدیــد در دولــت ســیزدهم 
تحــت عنــوان پروژه های طــرح میان 
مدت آبرســانی غدیر، این مشــکلات 

در حال حل شدن است.
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همــه بــرای بدرقــه آمــده بودنــد. بچه هــا بــا 
شــاخه های گل در حیــاط بیمارســتان جمــع 
شده بودند تا برای آخرین بار از پزشک فداکار 
قدردانــی کننــد. مــادر محمد بــا گوشــه چادر 
اشک هایش را پاک می کند و می گوید: »پسرم 
چنــد روزی بــود بهانــه می گرفــت. می گفــت 
چــرا دکتر بــه دیدنــم نمی آید. نمی توانســتم 
بگویم دکتر در روزهای بحرانی کرونا بچه  های 
بستری در مرکز طبی کودکان را تنها نگذاشت 
ولــی خــودش در نهایت تســلیم ایــن ویروس 
مرگبار شــد.« حــالا این بچه ها بــرای قدردانی 
از دکتر اصغر آقامحمدی پزشــک متخصص 
ایمونولــوژی و آلــرژی آمــده بودند کــه به پدر 
بیماری نقص ایمنی اولیه ایران معروف بود.

روزهــای بحرانــی کرونــا هنوز هــم کابوس 
خیلــی از مــردم اســت. روزهایــی کــه مــردم 
از هــم فاصلــه گرفتنــد.  بــرای زنــده مانــدن 
جانباختگان کادر درمان و پزشکان و پرستاران 
نجــات  راه  در  کــه  بودنــد  اولین هایــی  جــزو 
بیماران مبتلا به کرونا جــان باختند. روزهایی 
کــه اطلاعــات زیــادی از ایــن ویــروس مرگبــار 
وجــود نداشــت و مــردم بــا تــرس و نگرانــی 
اخبــار را دنبــال می کردند. روزهایی که نقشــه 
فراگیری بیماری شــهرهای ایران از قرمز عبور 
کــرد و بــه ســیاهی رســید. آن روزهــا پزشــکان 
و پرســتاران بــا تمــام تــوان و چنــد شــیفته بــه 
بیماران خدمات رســانی می کردنــد و هر چند 
روز یــک بــار هــم پیکر بی جــان یکــی از آنها از 
حیاط بیمارســتان ها و مراکز درمانی به ســوی 
آرامگاه شــان بدرقه می شد. روز پزشک یادآور 
ایثار و فداکاری پزشــکانی است که در روزهای 
بحرانی کرونا جانفشــانی کردنــد و مرهمی  بر 

جان خسته بیماران شدند.
بــه گفتــه دکتــر رنجبــرزاده، معــاون امــور 
اجتماعی و پارلمانی ســازمان نظام پزشــکی، 
235 نفــر از جامعــه پزشــکی کشــور در دوران 
کرونا به شــهادت رســیدند و پرونده شــهادت 
100 نفــر دیگر در بنیاد شــهید در حال بررســی 
اســت و اینکه مشخص شــود آیا در زمان کار و 
مأموریت مبتلا شــده و جان باخته اند یا نه که 
در ایــن صورت به لیســت قبلی افزوده خواهد 
شــد. ایــن درحالی اســت کــه در 8 ســال دفاع 
مقدس 200 نفر از جامعه پزشکی به شهادت 
رســیدند. بسیاری از این پزشکان و کادر درمان 
در راه خدمت به بیماران مبتلا شــدند و حتی 
برخــی از آنهــا بــا وجــود بیمــاری و درد و رنج 
پیــدا  بازهــم در محــل خدمت شــان حضــور 

می کردند.
تصویر آخرین بدرقه برادر را برای چندمین 
بار نگاه می کند. 26 آبان سال 99 همه پزشکان 
و پرســتاران مرکــز طبی کــودکان بــرای بدرقه 
پیکــر دکتــر اصغــر آقامحمــدی آمــده بودند. 
همیشــه با لبخنــدی که بر چهره داشــت، وارد 
بخش می شــد و به کودکانی که بســتری بودند 
سرکشــی می کرد. امــا این بار بــا آمبولانس به 
حیاط بیمارستان آمد تا برای همیشه از بچه ها 
خداحافظی کنــد. محمدرضا عکس برادرش 
را نشــان می دهــد و می گویــد: »او از مفاخــر و 

اســاتید بنام و صاحبنظر در رشته ایمونولوژی 
و اختلالات نقص ایمنی در دنیا بود. روزهایی 
کــه کرونا پنجه در گلوی مــردم انداخته بود، او 
و پزشــکان دیگــر در خــط اول حضور داشــتند 
و بــرای درمــان بیماران خودشــان را بــه خطر 
می انداختند. 10 ماهی بود که کرونا شیوع پیدا 
کــرده بود و هر روز چندصد نفر را به کام مرگ 
می کشــید. خیلی از مردم دورکار شده بودند و 
میهمانی هــا و دورهمی هــا تعطیل شــده بود. 
همه در ترس و وحشت بودند ولی کادر درمان 
بیشتر از گذشته تلاش می کرد تا جان بیماران 
را از ایــن ویــروس مرگبار نجات دهــد. برادرم 
فوق تخصــص آلــرژی و ایمونولــوژی کودکان 
بود و بیمــاران او هم کودکانی بودند که نقص 
ایمنی داشــتند. مثل یک پدر برای این بچه ها 
دلســوزی می کــرد. 10 دوره بــه عنــوان اســتاد 
برتر معرفی شــد و در طول ســال های طبابت 
عــلاوه بر پژوهش هــای علمی  گســترده بانک 
اطلاعاتــی، شــبکه، مرکــز تحقیقــات و مجلــه 
بیمــاران نقص ایمنی اولیــه را به راه انداخت. 
از  ایمنــی  نقــص  بیمــار  کــودکان  از  بســیاری 

شــهرهای مختلف برای درمــان به مرکز طبی 
کــودکان می آمدنــد و بــا وجود اینکــه برخی از 
آنها ناقل کرونا بودند اما برادرم برای سرکشی 
و  بیمارســتان  بــه  درمان شــان  و  بچه هــا  بــه 
کلینیک آلرژی می رفت. می گفت اگر کنار این 
بچه ها نباشم درد همه وجودشان را می گیرد. 
دوران کرونا هرگز برنامه بیمارستان را تعطیل 
نکرد و سه شب در هفته هم به صورت آنلاین 
و بــدون هزینه بیمــاران را راهنمایــی می کرد. 
تــلاش می کــرد هزینــه داروهــای گرانقیمــت 
بیمارانــش را تأمیــن کنــد. در بیــن دوســتان و 
بستگان اگر کســی با بیمار بی بضاعت روبه رو 
می شــد به اولین کسی که چشم امید داشت و 
تماس می گرفت، دکتر اصغر آقامحمدی بود 

و می دانســتند مهربانانه پیگیــر درمان بیمار و 
هزینه های او خواهد بود.«

محمدرضــا از روزهایــی می گوید کــه کرونا 
جان برادرش را گرفت: »با وجود اینکه رعایت 
می کرد و با ماســک و تجهیــزات کودکان بیمار 
را ویزیــت می کــرد اما مبتلا شــد. بچه هایی که 
نقــص ایمنی دارند به دلیل سیســتم ضعیف 
ایمنی زودتر از بقیه مبتلا می شوند و می توانند 
ایــن ویروس را به دیگران منتقل کنند. با حال 
وخیم در بیمارستان امام خمینی )ره( بستری 
شــد. متأسفانه کرونا ریه برادرم را درگیر کرد و 
بعد از دو هفته به شــهادت رســید. در مراسم 
بدرقــه پیکــر او از مرکــز طبــی کــودکان همــه 
همــکاران و شــاگردانش آمــده بودند. صورت 
کودکان بیماری را که برای از دست دادن دکتر 
از پشــت پنجره بیمارســتان اشــک می ریختند 
فراموش نمی کنم. همه برای قدردانی از دکتر 

شاخه گلی به پیکر او هدیه کردند.«
بتول بابایی با گوشه چادر غبار روی عکس 
پســرش دکتــر منوچهر حاجــی آقایــی را پاک 
می کند و آن را می بوســد. می گوید منوچهر به 

آرزویش رســید: »مثل هر مادر دیگری هر روز 
دلــم برای پســرم می لرزیــد. هر بــار از صفحه 
تلویزیــون آمــار فوتی های کرونا اعلام می شــد 
دلــم می ریخــت. می گفتم نکنــد منوچهر من 
هــم جزو یکــی از اینها باشــد. وقتــی صدایش 
را می شــنیدم دلــم آرام می گرفــت. می گفت 
مادر نگران نباش. اینجا در بیمارســتان به من 
خیلی نیاز دارند و ما پزشکان قسم خورده ایم 
کــه در هــر شــرایطی بــرای درمــان بیمــاران و 
نجات آنها تلاش کنیم. کرونا که چیزی نیست 
اگــر موشــک و بمب هــم ببــارد اینجــا را ترک 

نمی کنم.«
می گوید: »منوچهر فرزنــد دوم من بود. آن 
ســال ها در محله ما پزشکی بود که پنجشنبه ها 

بیمــاران بی بضاعت را رایگان ویزیت می کرد و 
دارو در اختیارشــان می گذاشت. وقتی منوچهر 
را به مدرســه می بردیم پدرش می گفت تو هم 
باید درس بخوانی و پزشــک بشوی تا بتوانی به 
مــردم نیازمند کمــک کنی. از کودکــی با همین 
ذهنیت بزرگ شــد و می گفت می خواهم دکتر 
شــوم. شــب و روز درس می خوانــد و می گفــت 
تا وقتی پزشــکی قبول نشــوم ازدواج نمی کنم. 
ســال دوم پزشــکی عمومی ازدواج کــرد و برای 
خدمت در مقطع »طرح ویژه مدرک عمومی« 
مناطــق محــروم را انتخــاب کرد. با همســرش 
راهــی قشــم و مینــاب شــدند. ایــن مناطق آن 
زمان به لحاظ امکانات پزشــکی بسیار محروم 

بودند.
تمــام  تخصصــی اش  دوره  کــه   76 ســال 
بــرای گذرانــدن طــرح جراحــی  بازهــم  شــد 
بــه تویســرکان رفــت و بــاز هــم در روســتاهای 
محــروم ایــن شــهر خدمت رســانی کــرد. بعد 
از پایــان طــرح هم با وجود اینکه می توانســت 
در خیلــی از بیمارســتان های تهران مشــغول 
به کار شــود اما بیمارســتان هفتم تیر شهر ری 
را انتخــاب کــرد. می گفــت اینجا افــراد زیادی 
هستند که توان مالی ندارند. آنقدر در جراحی 
تبحر داشــت کــه به پنجــه طلا معروف شــده 
بــود. با شــیوع کرونا بیشــتر از روزهــای قبل در 
بیمارستان می ماند. نگرانش بودم. وقتی آمار 
تلفــات کرونا زیاد شــد چنــد بار از او خواســتم 
مدتی اســتراحت کند اما منوچهــر گفت مادر 
مگر می شود به خاطر آسایش خودم در خانه 
بنشــینم و مرگ مــردم را ببینم؟ پیــر و جوان 
دارنــد از پا می افتنــد. حتی برخی دوســتانش 
پیشــنهاد دادنــد ویزای ســفر به خــارج فراهم 
کنند تا مدتی به سفر و مرخصی برود اما قبول 
نکــرد. می گفت کرونا معرکه ای اســت که یک 
روز تمــام می شــود، وقتــی در چنیــن بحرانــی 
مردم را تنها بگذاریم فردا چطور می خواهیم 

به روی آنها نگاه کنیم؟«
مرداد سال 99 کرونا هر روز قربانیان زیادی 
می گرفــت. یکــی از روزها پســر جوانــی را که با 
ضربات چاقو زخمی  شــده بود به بیمارســتان 
هفتم تیر منتقل کردند. آزمایش کرونا گرفتند 
و مشــخص شــد مبتــلا شــده اســت. امــا زخم 
مهم تــر بــود و بــرای جلوگیــری از خونریــزی 
بایــد هرچــه زودتــر جراحــی می شــد. جــوان 
قــدرت تنفــس نداشــت و مجبور بودنــد برای 
لوله گــذاری گلوی او را ســوراخ کنند. اما تســت 
کرونای او مثبت شده بود و وضعیت ترسناکی 
بــود. دکتر منوچهر حاجی آقایی او را بغل کرد 
و روی تخت اتاق عمل قرار داد و عملش کرد 
کــه متأســفانه همان جا هم مبتلا شــد. بعد از 
اتمــام جراحی بــه همکارانش گفت جان یک 
جوان در دســت من بــود. آن لحظه ســلامتی 

خودم هیچ اهمیتی نداشت.
مــادرش می گویــد: »بالاخــره بــه آرزویش 
رســید. به خاطر تعهد و عشــقی کــه به کارش 
داشــت، همیشــه ســرش بــالا بــود. بــا بدرقــه 
پرســنل و بیمارانــی که عاشــقانه او را دوســت 
داشتند راهی بهشت زهرا)س( شد. این روزها 
که ویروس مرگبار کرونا کمتر شده جای خالی 

پسرم را بیشتر از همیشه احساس می کنم.«

یوسف حیدری
گزارش نویس

منوچهر فرزند دوم من بود. آن سال ها در محله ما پزشکی 
بود که پنجشنبه ها بیماران بی بضاعت را رایگان ویزیت 

می کرد و دارو در اختیارشان می گذاشت. وقتی منوچهر را به 
مدرسه می بردیم پدرش می گفت تو هم باید درس بخوانی 

و پزشک بشوی تا بتوانی به مردم نیازمند کمک کنی. از 
کودکی با همین ذهنیت بزرگ شد

در این گفتار ســعی مان بر این اســت که نوازندگان موســیقی خیابانی را به 
عنــوان »روایتگــران شــهر مدرن« و مکانیســم های حاکم بر آنــان را تحلیل 
کنیــم. یکی از معضل هایی که در مواجهه با موســیقی خیابانی وجود دارد، 
فروکاســتن آن در حــد »تکدی گری مدرن« اســت؛ نگاهی بــه غایت غلط و 
ایدئولوژیک که دانش جامعه شناســی، به مثابه دانشــی انتقادی، می تواند 
ایــن تلقی اشــتباه را نقد و البتــه تصحیح کند. چرا که موســیقی خیابانی به 
مثابه یک مقوله کلانشــهری قابل تبیین اســت. نگاه به موســیقی خیابانی 
به مثابه »تکدی گری مدرن« هم یک تلقی عمومی اشتباه و هم یک تلقی 

سیاستگذارانه نادرست است ...

قطار وعده های مترو
کی به ایستگاه می رسد؟

هدایت همسایه ها 
به سمت آژانس های 

گردشگری

انفجار پاور بانک خانه را 
به آتش کشید

تغییر کاربری با ماسه پاشی!

 تعیین ۷۲ گذرگاه در مرزهای خوزستان 
و اعلام قیمت پارکینگ های مرزی

پهلوان هنر ایران

روایتگران شهر مدرن

کی روش را برمی گردانم

 همدان روزهای
  بی آبی را 

چگونه می گذراند؟

اعزام روزانه ۱۰۰ هزار 
زائر در ایام اربعین

 گزارش »ایران« از آخرین وضعیت متروی تهران 
بعد از افتتاح بزرگ ترین پایانه قطارهای شهری در اکباتان

راه اندازی دفاتر مشترک مرزی برای 
گردشگری درآمدزا، ضروری است

هکتارها زمین در روستای »کهنه کلامحله«  از بافت کشاورزی به مسکونی تبدیل شد!

زمین های کشاورزی را بایر و آماده ویلاسازی می کنند!

گفت و گو با مهدی آذرسینا آهنگساز و نوازنده 
 پیشکسوت ساز کمانچه 

به انگیزه سالروز تولد حسین علیزاده

»نوازندگان موسیقی خیابانی« و جایگاه شان در هنر شهری

تاج در روزهایی که با انتقاداتی اساسی روبه رو است، از برنامه هایش رونمایی کرد

 از آبرسانی سیار 
تا شتاب پروژه انتقال آب

فرزندان ابن سینا
دو روایت از شهدای جامعه پزشکی به بهانه یکم شهریور روز ملی پزشک
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غرامت 3 میلیون یورویی فدراسیون فوتبال در پرونده مارک ویلموتس، فساد 92 هزار 
میلیــارد تومانــی فــولاد مبارکه که بخشــی از آن هم به باشــگاه ســپاهان مربوط 

می شــود و زمزمه هــای تغییــر روی نیمکــت تیــم ملی پیــش از جــام جهانی؛ 
موضوعاتی است که فوتبال ایران در حال دست و پنجه نرم کردن با آنهاست. 
موضوعاتی که ردپای مهدی تاج، رئیس اسبق فدراسیون فوتبال در هرکدام 

20از اینها دیده می شود. 

آقــای علیــزاده هنرمنــدی اســت کــه وقتــی ســاز 
و  بــزرگ  هنرمنــدان  هنــری،  تأثیــر  می نوازنــد، 
چیره دســتی همچون علــی اکبرخان شــهنازی در 
نواختــن او نمایان اســت یــا کــردار و تأثیراخلاقی 
و شــخصیت و وقــار بزرگانی چــون نورعلی خان 
برومنــد و داریــوش صفــوت در منــش او و متانت 
بزرگمــردی چــون هوشــنگ ظریــف دررفتــارش 
آشکار اســت و توانسته از هر اســتاد درسی بیاموزد



همدان- مــردم همــدان از ابتدای هفته 
جاری شــاهد قطعی چندین ساعته آب 
هستند به نحوی که در طول روز بر اساس 
برنامه زمان بندی اعلام شده در برخی از 
نقاط شهر بیش از ۱۰ ساعت قطعی آب 

یا کاهش فشار آب دارند.
ایــن روزهــا کــه ذخیــره ســد اکباتــان 
به عنوان منبــع اصلی تأمیــن کننده آب 
آشــامیدنی مردم شــهر همدان به انتها 
رســیده اســت، مســئولان چــاره ای جــز 
جیره بندی آب در مناطق و محلات شهر 

ندارند تا آب عادلانه به همگان برسد.
آبرســانی بــا تانکرهــای ســیار، تزریق 

اعتبــار ۲۰۰ میلیارد تومانی در ســفر وزیر 
نیرو، ارســال محموله آب از ســوی هلال 
احمر و شــمارش معکوس برای افتتاح 
ابر پروژه انتقال آب به همدان گوشــه ای 
از تلاش مسئولان محلی و کشوری برای 
فروکش کردن عطش دیار الوند است که 
این روزها در محاصره خشکسالی است.

در ایــن بین هــلال احمر، شــهرداری 
و فرمانــداری بــرای آبرســانی به مناطق 
مختلف شــهر آســتین های همت را بالا 
زده اند تا بخشی از بحران آب را مدیریت 
کنند.رئیس جمعیت هلال احمر کشــور 
نیز که دســتور توزیع یــک میلیون بطری 

آب آشامیدنی یک و نیم لیتری را صادر 
کــرده ، گفت: نخســتین محموله شــامل 
۶هــزار بطری آب در قالب یکهزار بســته 
تحویل هلال احمر اســتان شده است که 
در مناطق دچار تنش آبی شــهر همدان  
کولیونــد«  می شود.»پیرحســین  توزیــع 
رئیــس جمعیت هــلال احمر بــه مردم 
اطمینــان خاطر داد کــه این جمعیت تا 
زمــان خروج شــهر از شــرایط اضطراری 
و پایــداری وضعیت تأمیــن آب، در کنار 
مردم ایستاده و از هیچ کمک و امکاناتی 
به مردم دریغ نمی کند.فرماندارهمدان 
با اشــاره به شرایط خشکســالی و اعمال 

برنامــه مدیریت مصرف و قطعی آب از 
عملیات آبرسانی به ۷۰ نقطه شهرستان 
همــدان خبــر داد؛ اقدامــی بموقــع کــه 
آب گوارایــی بــر گونه های خشــکیده این 
دیــار بود.عــلاوه  بــر آبرســانی بــا تانکــر، 

علــی محمــد محمــدی اجــاره چاه های 
کشاورزی را راهکاری سازنده برای تأمین 
آب آشــامیدنی مــردم دانســت و گفت: 
تاکنون ۱۴ چاه بــا دبی های مختلف وارد 
مرحله عقد قرارداد شده و از این تعداد، 

برداشت از پنج چاه آغاز شده است.
منطقــه ای  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
اختصــاص۲۰۰  از  نیــز  همــدان  اســتان 
میلیــارد تومــان اعتبار توســط وزیــر نیرو 
برای طرح آبرســانی بین حوزه ای شــهر 

همدان خبر داد.
به گفته »محمد ضروری« فاز نخست 
طرح آبرســانی به همدان مراحل پایانی 
خــود را می گذرانــد و بــا ســرعت زیــادی 
امکانــات و تجهیــزات ایــن طرح توســط 
پیمانــکار در حــال نصــب و راه انــدازی 
است و تزریق این اعتبار بی تردید شتاب 

مضاعفی به پروژه می دهد.

از  بهره بــرداری  بــا   – زمیــن  ایــران 
تصفیه خانه هــای زنــدان مرکزی رشــت 
)زندان لاکان(، تصفیه خانه بیمارســتان 
تصفیه خانــه  همچنیــن  و  رشــت 
ســایت انباشــت زبالــه ســراوان، آلودگی 
رودخانه هــای زرجوب و گوهررود رشــت 
که سال هاســت به معضل شهر رشت و 
محیط  زیســت گیلان تبدیل شــده است 

برطرف می شود.
بــه گــزارش »ایــران«، ایــن وعــده ای 
است که استاندار گیلان در حاشیه بازدید 
گوهــررود  و  زرجــوب  رودخانه هــای  از 
بیمارســتان  تصفیه خانــه   طرح هــای  و 
پورســینا و زنــدان لاکان رشــت، از طریق 

رسانه ها به مردم گیلان داد.
معضل دیرینه و حل نشــده آلودگی 
رودخانه هــای زرجوب و گوهررود رشــت 
درد مشترک همه گیلانی ها است. این ۲ 
رودخانه کــه روزگاری به عنوان آبراه های 
حیاتی و قلب شــهر رشــت، گردشــگران 
می کــرد،  جــذب  خــود  بــه  را  زیــادی 
مشــکلات  از  انبوهــی  در  غــرق  اکنــون 
زیســت محیطــی هســتند به طــوری کــه 
حتــی نمی تــوان لحظــه ای در کنــار ایــن 
رودخانه ها توقــف کرد.نبود برنامه ریزی 
فاضــلاب،  مدیریــت  بــرای  شــهری 
در  شــهری  منابــع  نادرســت  مدیریــت 
حوزه پسماند خانگی و عدم دوراندیشی 
نسبت به آینده شهری شهر رشت باعث 
شــد که این ۲ رودخانه به عنــوان تنها راه 
حــل پوشــاندن و عبور فاضــلاب خانگی 
و تجــاری رشــت دور از چشــمان مــردم 

تبدیل شود.
تــداوم همیــن مدیریــت ضعیف در 
دســتگاه های  جــدی  ورود  فقــدان  کنــار 
نظارتــی و زیســت محیطــی امــروز ایــن 
۲ شــاهراه حیاتی شــهر را بــه آلوده ترین 
رودخانه های اســتان تبدیل کرده اســت 
بــه طــوری که حتــی بــه دغدغــه رئیس 
جمهــور نیــز بــدل شــد و در ســفر بهمن 
رئیســی  آیــت الله  گذشــته،  ســال  مــاه 
خواســتار احیای مجدد ایــن رودخانه ها 
شــدند. آن  فاضــلاب  مشــکل  حــل  و 

رئیس جمهــور در بازدیــد خــود پــس از 

شــنیدن ارائه گــزارش وضعیــت این دو 
رودخانه، با انتقاد از وضعیت نامناسب 
رودخانه گوهررود خواســتار برنامه ریزی 
و ســاماندهی وضعیت ایــن رودخانه ها 
شــد.رئیس  ممکــن  زمــان  کمتریــن  در 
دادگســتری گیــلان نیــز چنــدی پیــش با 
نارســایی های  از  بســیاری  اینکــه  بیــان 
جسمی و بیماری های گوارشی در گیلان 
به دلیل آلودگــی فاضلاب ها و وضعیت 
رودخانه هــای آن اســت، گفت: ســالیان 
گذشته اعتبارات زیادی به رودخانه های 
داده  اختصــاص  گوهــررود  و  زرجــوب 
شــد، امــا در محل هــای مناســب هزینــه 
نشــده و مســئولان بایــد در ایــن زمینــه 
پاســخگو باشــند، با تمــام تــوان در برابر 
تضییع کنندگان حقوق مردم ایســتادگی 

خواهم کرد.
ë  پیگیــری و  جمهــور  رئیــس  دســتور 

مسئولان
دســتور رئیس جمهــور در بهمن ماه 
ســال گذشــته بــرای ســاماندهی و رفــع 
آلودگــی دو رودخانه زرجــوب و گوهررود 
بلافاصلــه در مســیر پیگیری و اجــرا قرار 
گرفت. در همان بهمن ماه سال گذشته 
و پــس از ســفر رئیــس جمهور به اســتان 
گیــلان ، معــاون اجرایی رئیــس جمهور 

هــم در بازدیــد و بررســی وضعیــت این 
دو رودخانــه، بر پیگیری و اجرای دســتور 
آیت الله رئیسی برای احیای تالاب انزلی 
و نجات رودخانه های گوهررود و زرجوب 
تأکید کرد.ســید صولت مرتضوی اظهار 
داشــت: رئیس جمهور پــس از بازدید از 
ســطح شهر رشــت نســبت به وضعیت 
تــالاب انزلی نگرانی هایی پیــدا کرد و لذا 
دســتور داد کمیتــه احیای تــالاب انزلی و 

نجات گوهررود و زرجوب تشکیل شود.
معاون اجرایی رئیس جمهور با تأکید 
بر پیگیری دســتورات رئیــس جمهور در 
مــورد احیــای تــالاب انزلــی و نجــات دو 
رودخانــه گوهــررود و زرجــوب افــزود:در 
رودخانــه  دو  و  تــالاب  از  کــه  بازدیــدی 
مدنظــر انجام شــد، مشــاهده کردیم که 
بخــش اعظمــی از فاضــلاب و آب هــای 
رودخانــه  دو  ایــن  وارد  شــهر  ســطحی 
می شــود.معاون اجرایــی رئیس جمهور 
تأکید کرد: در ســفر رئیــس جمهور مبلغ 
۲۵۰ میلیارد تومان برای حل مشــکلات 
فاضــلاب شــهری رشــت مصــوب شــد. 
همچنین مقرر شد با مساعدت سازمان 
برنامه و بودجه ۳۰۰ میلیارد تومان دیگر 
نیــز بــه اجــرای ایــن مصوبــه تخصیص 
یابــد تــا این طــرح در زمان تعیین شــده 

یعنی تا پایان سال ۱۴۰۲ به اتمام برسد.
مرتضوی تصریح کرد: با اجرای اقدامات 
در نظــر گرفتــه شــده تــالاب انزلــی و دو 
رودخانــه گوهــررود و زرجــوب از تهدیــد 

آب های آلوده نجات پیدا خواهند کرد.
ë  رفــع بــرای  معکــوس  شــمارش  آغــاز 

آلودگی دو رودخانه
جــاری  هفتــه  یکشــنبه  روز  عصــر 
از  بازدیــد  حاشــیه  در  گیــلان  اســتاندار 
و  گوهــررود  و  زرجــوب  رودخانه هــای 
بیمارســتان  تصفیه خانــه  طرح هــای 
پورســینا و زندان لاکان رشــت به تشریح 
نحــوه ســاماندهی دو رودخانــه زرجوب 
و گوهــررود و جلوگیــری از آلودگی هــای 
ایــن دو رودخانــه از سرمنشــأ پرداخــت 
و افــزود: در اســتان گیــلان دو معضــل 
پسماند ســراوان و رودخانه های زرجوب 
و گوهــررود بــه دغدغه اصلی مســئولان 
مبــدل شــده و در ایــن راســتا اقدامــات 
مؤثــری توســط دولــت در حــال انجــام 

است.
وی بــا اشــاره به دســتور مهــم رئیس 
جمهــور در خصوص احیای دو رودخانه 
زرجوب و گوهررود گفت: رئیس جمهور 
در ســفر خــود بــه اســتان گیــلان دســتور 
رســیدگی فوری و احیای این دو رودخانه 

مهــم را صادر کرده و از فردای همان روز 
تصمیمات لازم در حال انجام است.

عباسی گفت: منشأ آلودگی رودخانه 
زرجوب، شــیرابه ســراوان بوده که اکنون 
تصفیه خانــه ای در محــل انباشــت زباله 
ســراوان، فعال شــده و از ورود شیرابه به 

رودخانه زرجوب جلوگیری می کند.
وی منشــأ آلودگــی رودخانه گوهررود 
را نیــز فاضلاب زنــدان لاکان و پس از آن 
فاضــلاب بیمارســتان های شــهر رشــت 
حاضــر  حــال  در  افــزود:  و  کــرد  عنــوان 
تصفیه خانه زندان مرکزی رشت، آماده 
بهره برداری است و از این پس فاضلاب 
ایــن محل بــه گوهررود نخواهــد ریخت. 
این تصفیه خانه در هفته دولت افتتاح و 
منشأ آلودگی این رودخانه عظیم به کلی 

بعد از مدتی از بین می رود.
فعالیــت  رونــد  همچنیــن  اســتاندار 
پورســینای  بیمارســتان  تصفیه خانــه 
رشــت را مطلــوب عنــوان کــرد و افــزود: 
مجمــوع  تصفیه خانــه  فعال ســازی 
خصوصــی  و  دولتــی  بیمارســتان های 
رشــت در یــک بــازه زمانــی کوتــاه مدت 
در دســتور کار قــرار دارد و بدین ترتیب از 
ورود آلاینده هــای بیمارســتانی و زنــدان 
به همراه ورود شــیرابه پســماند ســراوان 

بــه این دو رودخانه جلوگیری می شــود و 
همزمان با آن هم ســاماندهی فاضلاب 
شهری رشت در دستور کار قرار می گیرد.

ë  الزام همه بیمارســتان های گیلان برای
احداث تصفیه خانه

خــود  دســتور  از  گیــلان  اســتاندار 
گیــلان  بیمارســتان های  تمامــی  بــه 
تصفیه خانــه  احــداث  خصــوص  در 
فاضــلاب خبــر داد و افــزود: یکــی دیگــر 
از منشــأهای مهــم آلودگــی دو رودخانه 
فاضــلاب  رشــت،  گوهــررود  و  زرجــوب 
بیمارســتان ها اســت بــه ایــن منظــور به 
تمامــی بیمارســتان های گیــلان دســتور 
داده ام تصفیه خانه هــای فاضلاب خود 
را احداث  یا ساماندهی کرده و آب سالم 
براســاس شــاخص های محیــط  زیســت 
وارد رودخانه هــا کنند.عباســی به عموم 
شــهروندان مرکز استان اطمینان داد که 
بــا اجــرای ایــن طرح ها بــزودی معضل 
دیرینــه پســماند در شــهر رشــت حــل و 
از ورود انــواع آلاینده هــا بــه دو رودخانــه 
زرجــوب و گوهر رود جلوگیری می شــود.
استاندار گیلان همچنین از اختصاص ۵ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار از محل 
تهاتــر نفــت بــرای ســاماندهی پســماند 
مرکز اســتان خبر داد و افزود: تســریع در 
روند اجــرای این طرح، در گــرو تعامل و 
همراهی مجموعه دســتگاه های اجرایی 
با شهرداری رشــت است و مردم بزودی 
شــاهد ایجاد تحول در زمینه ساماندهی 
بــود.وی  ایــن رشــت خواهنــد  پســماند 
بــا تأکیــد بــر اینکــه تصفیه خانه شــیرابه 
سراوان به طور آزمایشــی راه اندازی شده 
اســت و همچنین در خصوص فاضلاب 
شهری هم قراردادی با قرارگاه سازندگی 
خاتــم الانبیــا منعقــد شــده و مقرر شــد 
پنــج هــزار و ۵۰۰ میلیــارد تومــان اعتبار 
در خصــوص تصفیــه فاضــلاب شــهری 
تأمیــن شــود.به  نفــت  تهاتــر  از طریــق 
گفته اســتاندار گیلان، شــهرداری رشــت 
موظف اســت لایروبی هــای لازم اطراف 
رودخانه های زرجوب و گوهررود را انجام 
داده و شــرایط را برای حضور مردم بعد 

از رفع آلودگی فراهم کند.
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تعیین ۷۲ گذرگاه در مرزهای خوزستان و اعلام قیمت 
پارکینگ های مرزی

اهواز - ۴۸ گذرگاه در پایانه مرزی شلمچه و ۲۴ گذرگاه در چذابه برای عبور و مرور 
زائــران اربعیــن تعیین شــده و در صورت تراکم جمعیت قابلیــت اضافه کردن 
وجود دارد.به گزارش خبرگزاری صدا وســیما، اســتاندار خوزســتان درخصوص 
دیدار با اســتاندار بصره عراق در پایانه مرزی شــلمچه به منظور هماهنگی های 
لازم برای برگزاری بهتر مراسم اربعین حسینی، اظهار کرد: لازم بود که مسئولان 
دو کشــور هماهنگی هــای لازم برای تســریع و تســهیل عبور و مــرور زوار را انجام 
دهند.صــادق خلیلیــان افزود: امکانات خوبی در پایانه مرزی شــلمچه و چذابه 
آماده شــده و پیش بینی ما این اســت حدود ۲ میلیون زائر، مرز های خوزســتان 
را برای شــرکت در مراســم اربعین حســینی انتخاب کنند.اســتاندار خوزستان با 
بیــان اینکه پارکینگ ها، مواکب و گذرگاه های مرزی آمادگی لازم را دارند، گفت: 
۴۸ گــذرگاه مــرزی در شــلمچه و ۲۴ گــذرگاه در چذابه برای عبور و مــرور زائرین 
آماده شده و قابلیت اضافه شدن ۲۴ گذرگاه نیز در ۲ مرز وجود دارد تا اگر تراکم 
جمعیت بالا بود دچار مشــکل نشــویم.همچنین ســتاد مرکــزی اربعین قیمت 
پارکینگ های مرزی را اعلام کرد.بر اســاس اعلام این ستاد هر ۲۴ ساعت توقف 
در پارکینگ های شهرداری برابر با ۵ هزار تومان است و پارکینگ های خصوصی 
نیــز بــرای هــر شــبانه روز توقف، ۱۰ هــزار تومان دریافــت می کنند. ۲ هــزار و ۲۰۰ 

دستگاه اتوبوس  شهری وظیفه انتقال زائران از پارکینگ تا مرز را برعهده دارند.

فاصله تعهد با تحقق اشتغال در ادارات خراسان جنوبی
بیرجنــد - معــاون هماهنگی امــور اقتصادی اســتاندار خراســان جنوبی گفت: 
تعهد اشــتغال و تحقــق فرصت های شــغلی در برخی دســتگاه های اجرایی و 
شهرستان های استان شکاف زیادی دارد که اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
باید موضوع را رصد و دســتگاه ها را مجاب به ثبت اشــتغال کند. جواد اشــرفی 
در نشســت کارگروه تخصصی اشتغال اســتان خراسان جنوبی افزود: وضعیت 
تعهد اشــتغال توســط شهرداری های استان خوب نیســت و دفتر امور شهری و 
شــوراهای اســتانداری این موضوع را باید از شهرداری ها پیگیری کند.وی اظهار 
داشــت: اســتانداری با مجموعــه بنیاد برکــت تفاهمنامه ۴۰۰ میلیــارد تومانی 
منعقــد می کنــد در حالــی که تحقق اشــتغال آن صفر اســت.معاون اســتاندار 
خراســان جنوبــی گفــت: مجمــوع تســهیلات ابلاغی تبصــره ۱۶ اســتان حدود 
هزار و ۲۸۵ میلیارد تومان اســت که در شــورای برنامه ریزی و توســعه استان در 
قالب مصوبه، بخشــی از این اعتبار تقســیم شــد.وی با بیــان اینکه پیش نویس 
تفاهمنامه اســتانداری با بنیاد شــهید و امور ایثارگران ارســال شده است، ادامه 
داد: همچنین تفاهمنامه با بسیج سازندگی به مبلغ ۳۰۰ میلیارد تومان در حال 
انجام است.اشرفی گفت: تفاهمنامه با بنیاد علوی نیز توسط استاندار پیگیری 
و بــه میزان ۱۳۰ میلیارد تومان روز گذشــته امضا شــد. همچنیــن تفاهمنامه با 
نیروهای مسلح، بنیاد مستضعفان و سازمان آموزش فنی و حرفه ای در دست 
اقدام اســت.وی گفت: اکنون نزدیک به نیمه ســال هســتیم در حالی که برخی 
دستگاه های اجرایی میانگین ثبت اشتغال کمی دارند.معاون استاندار خراسان 
جنوبی ادامه داد: خط قرمز ما در استان ایجاد فرصت های شغلی و حمایت از 
اشــتغالزایی بویژه در مناطق محروم و آســیب پذیر اســت، لذا باید مسئولان در 
این زمینه توجه و حمایت جدی داشته باشند.در این نشست اعلام شد مجموع 
تعهد اشتغال استان خراسان جنوبی در سال جاری ۱۳ هزار و ۶۹۳ نفر بوده که 

تا امروز ۲ هزار و ۳۶۲ مورد در سامانه ثبت شده است.

قطع آب 3 هزار مشترک به خاطر سرقت تأسیسات برقی 
آب شرب در اسفراین

بجنــورد- مدیــر شــرکت آب و فاضلاب شهرســتان اســفراین گفت: ســارقان با 
تخریب و سرقت تأسیسات برقی چاه آب شرب صفی آباد شهر اسفراین سبب 

قطع آب شرب مشــترکان این شهر 
خراسان شــمالی شــدند.به گزارش 
اظهــار  رحیــم زاده  مســلم  ایرنــا، 
داشــت: سارقان با تخریب و سرقت 
تجهیــزات ترانس و تابلو برق پمپ 
چاه و قطــع کابل هــای تأمین کننده 
بــرق چــاه آب شــرب شــهر صفــی 
آباد، سبب خاموشــی چاه و قطعی 
آب شــرب شــهر صفی آبــاد واقع در 

جنوب شــرقی شهرستان اسفراین شــدند.وی افزود: با پیگیری های انجام شده 
با شــرکت آب و فاضلاب اســتان و شرکت توزیع برق خراســان شمالی دستگاه 

ترانس برق برای نصب و راه اندازی چاه آب شرب شهر تأمین شد.

ضرورت احیای بافت های فرسوده شهری در قدس
محمودغلامــی- بافت هــای فرســوده و قدیمــی شــهرها به دلیــل بافت ســنتی، 
فرســودگی واحدهای مســکونی، عدم ســهولت دسترســی، ضعف زیرساخت ها 
و مشــکلات زیســت محیطــی مســیر رکــود و عقب ماندگــی را طــی می کننــد کــه 
خود منشــأ بســیاری از مشکلات شــهری از جمله مســائل اقتصادی- اجتماعی، 
کالبدی- فیزیکی، زیســت محیطی و امنیتی اســت وشــهرقدس نمونــه ای از این 
شــرایط ناپایــدار اســت. رفع این مشــکلات در زمینه هــای اقتصــادی، اجتماعی، 
فرهنگی و کالبدی، بشــدت نیازمند اقدامــات همه جانبه در جهت احیا، مرمت، 
بازســازی، نوســازی، توسعه و ســاماندهی و به عبارت دیگر تجدید حیات شهری 
است.امیرجریده مدیرمنطقه یک شهرداری دراین خصوص گفت:»شهرقدس 
از جمله شــهرهایی است که به مشکلات متعددی مبتلاست و شاهد بافت های 
فرســوده و سکونتگاه های غیررسمی در این شــهر هستیم که بخش بزرگی از این 
بافت های فرسوده در منطقه یک شهرداری قرار دارد.تاکنون طرح ها و پروژه های 
زیــادی از جملــه راه انــدازی دفاتــر خدمــات توســعه و تســهیل گری، پیشــنهاد 
بســته تشــویقی مختص بافت فرســوده با هدف ایجاد انگیزه برای شــهروندان و 
سازندگان در نوسازی، بهسازی و بازآفرینی، پیشنهاد افزایش تخفیفات عوارض 
ســاختمانی در بافت فرســوده، پروژه های پیشــنهادی عمرانی و  اولویت های آن 
در بافــت فرســوده با هدف ایجــاد و افزایش ســرانه های خدماتــی در محله های 
کم برخوردار و... با هدف احیای این بافت ها انجام شــده، اما با توجه به وســعت 
بافــت فرســوده موجــود در این شــهر، نتایج قابل توجهی حاصل نشــده اســت. 
وســعت بافت فرسوده شــهر در حدود ۳4۷ هکتار می باشــد که حدود ۱۰ درصد 

از کل شهر قدس را شامل می شود.« 
وی افــزود:از آنجایــی کــه محــدوده 
بافت فرســوده شــهر قدس در قلب 
ایــن شــهر و بخــش قابــل توجهی از 
آن در منطقه یک واقع شــده اســت، 
پاییــن بــودن کیفیــت بافت شــهری 
تأثیــر  ایــن محــدوده  و ســکونت در 
مســتقیم بر کیفیت کل شهر گذاشته 
است، بنابراین مشکلات و معضلات 

بافــت فرســوده محــدود بــه این بافت نیســت؛ چرا کــه وضعیت نامطلــوب این 
محدوده ویژگی انتشــاری داشــته و ســایر محدوده های شــهر را نیز بتدریج درگیر 
خود خواهد کرد. در کنار محدوده بافت فرسوده، وجود سکونتگاه های غیر رسمی 
با توان پایین اقتصادی و اجتماعی به تشــدید این روند می افزایند؛ از این رو، این 
محدوده ها نیز نیازمند توجه ویژه می باشد.جریده افزود: از جمله سکونتگاه های 
غیررســمی منطقه یک می توان به محله ســرخه حصار و محله شــهرک شــهید 
عزیزی اشاره کرد. با توجه به اینکه بخش قابل توجهی از جمعیت شهر در بافت 
فرســوده و ســکونتگاه های غیررسمی ساکن هســتند، توجه ویژه به این محلات و 

ارائه خدمات شهری تا رسیدن به سرانه های استاندارد ضروری است.

زرجوب و گوهررود آبی می شوند
 تصفیه خانه های زندان لاکان، بیمارستان  پورسینای رشت و سایت زباله سراوان مانع ورود فاضلاب به دو رودخانه رشت می شوند

دستور رئیس جمهور برای حل معضل دیرینه آلودگی دو رودخانه گیلان گام به گام در حال اجراست

فعال سازی تصفیه خانه  مجموع بیمارستان های دولتی و خصوصی رشت در یک بازه  زمانی کوتاه مدت در دستور کار قرار دارد و 
بدین ترتیب از ورود آلاینده های بیمارستانی و زندان به همراه ورود شیرابه  پسماند سراوان به این دو رودخانه جلوگیری می شود و 

همزمان با آن هم ساماندهی فاضلاب شهری رشت در دستور کار قرار می گیرد
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 ۱۲۹۶ ســال  در  کــه  نوریــه  بیمارســتان 
نخســتین  و  شــد  ســاخته  شمســی 
بیمارســتان بومی و محلی شهر کرمان 
شــماره ۳۶۳۶  بــا  می شــود  محســوب 
در فهرســت آثار ملی ایران قــرار گرفته 
 اســت؛ بیمارســتانی که بانی و واقف آن 
نــورالله خان ملقب بــه ظهیرالممالک 
نوه ابراهیم خان ظهیرالدوله  اســت که 
از ســال ۱۲۱۸ تا ۱۲۴۰ ه.ق حاکم کرمان 
و منشــأ خدمات و آبادانــی زیادی بوده  
اســت. ایــن بیمارســتان وقفی در ســال 
خصوصــی  بخــش  ســرمایه  بــا   ۱۳۹۳
فعالیــت خــود را بر خدمات رســانی به 
روان  و  اعصــاب  بیمــاران  و  جانبــازان 
متمرکز کرد اما حالا به دلیل مشــکلات 
مالــی با چالش هــای متعــددی روبه رو 
شــده تا آنجا کــه خبر تعطیلــی آن پای 
از  دیگــر  برخــی  و  شــهردار  اســتاندار، 
مســئولان را بــرای بازدیــد و آگاه شــدن 
از نزدیــک با این چالش به بیمارســتان 
کشــانده اســت. دیداری که حالا هر یک 
از آنــان قول هایی دادند تا همچنان این 
بنای تاریخی خانه ای برای آســایش تن 
و روان مردان ایثار و سایر بیماران باشد.

مهــرداد مهدی خانــی مدیــر مالــی 
بــا  گفت و گــو  در  نوریــه  بیمارســتان 
»ایــران« گفــت: ایــن بنــای تاریخــی که 

ســال ها بلااســتفاده مانده بــود با توجه 
بــه فضــای زیبــا و تاریخــی آن بــا هدف 
تأســیس بیمارســتان اعصــاب و روان از 
سال ۱۳۹۳ از سوی بخش خصوصی با 
۱۰۰درصد ســرمایه خصوصی فعالیت 
خــود را آغــاز کــرد؛ اقدامــی که یــک بار 
بخــش  دوش  روی  از  را  مالــی  بــزرگ 
دولت برداشــت اما در مقابل متأسفانه 
شــاهد هیچ گونه حمایتی در این مدت 
نبودیم.وی با بیان اینکه این بیمارستان 
درآمدزا نیســت اما اشــتغالزایی زیادی 
دارد، افزود: یکــی از موضوعات مهمی 
که در بخش پزشکی کمتر مورد حمایت 
قــرار می گیرد بیمارســتان های ســوانح 
و ســوختگی و اعصــاب و روان هســتند 
کــه ایــن بیمارســتان نیــز از ایــن قاعده 
مســتثنی نیســت. از آنجایــی که بخش 
خصوصی در حــال پذیرش و نگهداری 
این بیماران با بودجه غیردولتی اســت 
قاعدتــاً بــا توجــه بــه تعــداد بیمــاران، 
نیازمنــد حمایت هایــی از ســوی بخش 
دولتی اســت اما متأسفانه در این مسیر 
با مشــکلات متعــددی از جملــه تأخیر 
در واریــزی و پرداخــت بیمه هــا اســت؛ 
چراکه بخش عمــده ای از گردش مالی 
پرداختی هــای  ســوی  از  بیمارســتان 
بیمــه صــورت می گیرد و زمانــی که این 
پرداخت هــا بــا تأخیر چندماهــه انجام 
می شــود ما در انجام خدمات با مشکل 

بــا  خانــی  مهــدی  می شــویم.  مواجــه 
تأکیــد بر تاریخی بودن این بیمارســتان 
در پاســخ بــه ایــن ســؤال که بــا توجه به 
هزینه بر بــودن این بیمارســتان و بدون 
حمایت دولتی، هدف سرمایه گذاران از 
راه اندازی آن چه بوده اســت، بیان کرد: 
بیش از دو قرن از قدمت این بیمارستان 
تاریخــی می گــذرد و صاحــب اصلــی، 
آن را وقــف بــرای درمــان کرده اســت و 
سازمان اوقاف تنها به شــرط راه اندازی 
بیمارستان آن را به متقاضی اجاره داده 
است و از آنجایی که سرمایه گذارانی که 
خــود در زمــان جنــگ در جبهــه حضور 
اهــداف  از مهم تریــن  یکــی  داشــته اند 
تأســیس بیمارســتان اعصــاب و روان را 
ارائــه خدمات بــه جانبــازان این بخش 
عنــوان کــرده بودنــد کــه تــا ایــن لحظه 

انجام شده است.
این مســئول بــا بیان اینکــه ظرفیت 
تخت هــای ایــن بیمارســتان ۱۰۰ عــدد 
است، خاطرنشــان کرد: در حال حاضر 
۲۰۰ پرســنل به صــورت مســتقیم و ۷۰ 
ایــن  در  غیرمســتقیم  به صــورت  نفــر 
خدمت رســانی  حــال  در  بیمارســتان 
هستند و هم اکنون ۷۰ تخت از ظرفیت 
از  یکــی  اســت.  پــر  بیمارســتان  ایــن 
مشــکلات بســیار بزرگ ایــن مجموعه 
مهلتی اســت کــه بیمه گذار بــا توجه به 
تأخیــر پرداختی ها بایــد در نظر بگیرد، 

چراکــه بیشــتر بیمــاران از تمکــن مالی 
خوبی برخوردار نیستند و وقتی بیمه ها 
بــا تأخیر چند ماهــه انجام می شــود ما 
می شــویم.رجبی زاده  مشــکل  دچــار 
رئیس بیمارســتان نوریه کرمــان نیز در 
این خصوص ضمن درخواست تعامل 
بیشتر ادارات با بیمارســتان اظهار کرد: 
بیمارستان های روانی در همه جای دنیا 
حمایــت می شــوند امــا اینجــا حمایت 
نمی شــویم کــه هیچ بلکه بایــد مالیات 
هــم بدهیــم. در حــال حاضــر از لحاظ 
نقدینگــی وضعیــت خوبی نداریــم و از 
طرف تأمین اجتماعی هم بدهی هایی 
برای مان منظور کــرده اند و به ما اعلام 

شده است.
 
ë  جاذبــه نوریــه  تاریخــی  بیمارســتان 

گردشگری می شود
مدیرکل روابط عمومی استانداری 

کرمــان نیــز در گفت و گــو بــا »ایــران« 
اســتاندارکرمان  اخیــر  بازدیــد  پــی  در 
از بیمارســتان نوریــه گفــت: در بازدید 
اخیــر اســتاندار از این بیمارســتان، وی 
تأکید کرد رســیدگی به بیمــاران روانی 
و درمــان آنــان بــرای آرامــش جامعه 
امــری ضروری اســت به همیــن دلیل 
بایــد از آنان حمایت شــود و هر ارگانی 

به هر شکلی می تواند کمک کند.
مجتبی اسدی زاده در ادامه با بیان 
اینکــه محمد مهــدی فداکار)اســتاندار 
کرمان( که به همراه شهردار و جمعی 
دیگــر از مســئولان از ایــن بیمارســتان 
اعصــاب و روان دیــدن کردنــد، افزود: 
وی در زمان بازدید با اشــاره به سختی 
کار در بیمارستان اعلام کرد بیمه های 
تکمیلی چون عموماً ســقف پرداخت 
ایــن  هزینه هــای  پاســخگوی  دارنــد 
بیماران نیستند اما در خصوص تأمین 

اجتماعــی و مالیات ها بایــد به صورت 
تعاملی حل شــود؛ از جمله تعاملات 
می تواند این باشد که به همان میزانی 
که وقفه در پرداخت به  وسیله بیماران 
وجود دارد، ارگان ها نیز به بیمارســتان 
فرصت دهنــد و تعطیلی بیمارســتان 

منطقی نیست.
کــه  ســؤال  ایــن  بــه  پاســخ  در  وی 
ســوی  از  شــده  اتخــاذ  تصمیم هــای 
از  جلوگیــری  بــرای  اســتانداری 
تعطیلــی ایــن بیمارســتان چــه بــوده 
از  پــس  کــرد:  خاطرنشــان  اســت، 
بازدیــد، هــر کــدام از مســئولان بــرای 
از  حمایــت  و  مشــکلات  کاهــش 
بخــش خصوصــی تصمیماتــی اتخاذ 
بخــش  در  جملــه  آن  از  کــه  کردنــد 
جمــع آوری  شــد  مقــرر  شــهرداری 
زباله هــای عفونــی به صــورت مســتمر 
و بــا حمایــت شــهرداری انجام شــود. 
بیمــه  بدهــی  بخــش  در  همچنیــن 
مقــرر شــد بــا حمایت هایی کــه انجام 
می شــود مطالبات با سه ماه تأخیراین 
شــود.  انجــام  زودتــر  بیمارســتان 
همچنین با علوم پزشکی نیز صحبت 
شد تا با درخواستی که از سوی مدیران 
بیمارســتان مطرح شــده اســت مبنی 
بــر همــوار کــردن رفت وآمــد بیمــاران 
در یــک مســیری که بــا مشــکل روبه رو 
هستند، اقدامات عمرانی انجام شود.

کمک های دولتی و همراهی بیمه های درمانی برای حل مشکلات مالی بیمارستان »نوریه«

بیمارستان تاریخی کرمان تعطیل نمی شود

از آبرسانی سیار تا شتاب پروژه انتقال آب

همدان روزهای بی آبی را چگونه می گذراند؟

حمیرا حیدریان
خبرنگار
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وارد روســتای »کهنــه کلامحلــه« که می شــوی، 
کمــی  می کنــد.  مســتت  ایرانــی  برنــج  عطــر 
کــه جلوتــر مــی روی، بــوی برنــج بــا بــوی توت 
در  شــده  کاشــته  آبــدار  و  قرمــز  فرنگی هــای 
زمین هــای اطــراف، ترکیــب شــده و هــوش از 
ســر هــر رهگــذری می بــرد. مــردم محلــی این 
گنج هــای  را  خــود  زراعــی  زمین هــای  روســتا، 
حاصلخیــز می نامنــد؛ حاصلخیزی این روســتا 
به حدی اســت که هر گردشــگر، تنهــا با یک بار 
دیدار عاشــقش می شــود. اغلب گردشگران در 
فضای مجــازی این منطقــه را اینگونه توصیف 
می کننــد: »وقتی وارد روســتای کهنــه کلا محله 
)حومه بابلســر( شدیم، انگار وارد بهشت برین 
شــدیم«. اما در محاصره زمین های حاصلخیز 
و پربــار ایــن روســتا، هکتارهــا زمین بایــر وجود 
دارد کــه طی ســال های مختلف تغییــر کاربری 
داده و حــال قــرار اســت در آن ســاخت و ســاز 
انجام شــود؛ زمین هایی کشــاورزی که با اهداف 
پنج گانــه از بافت کشــاورزی خــارج و وارد طرح 

هادی این روستا شده است!
ë هکتارها زمین بایر شد

محلی هــا می گوینــد ایــن زمین هــا هماننــد 
ســایر زمین های کشــاورزی، حاصلخیــز بودند، 
اما با ماســه پاشــی های متعــدد، به زمیــن بایر 
تبدیــل شــده اند! جالب اینجاســت که بخشــی 
از ایــن زمین هــای حاصلخیز، به بهانــه اینکه از 
ســال ۱۳۴۰ امکانــات زراعی نداشــته و ســال ها 
پیــش نیــز بایر بــوده اســت، توانســته اند رأی بر 
تغییر کاربری از کشــاورزی به مسکونی بگیرند! 
امــا مگــر می شــود در زمین هــای پربرکــت این 
روســتا که اتفاقاً بهترین توت فرنگی های کشــور 
را نیــز در خود پرورش می دهــد، چندین هکتار 
زمیــن مســتثنی از زمین هــای همجــوار وجــود 
داشــته باشد! زمین هایی که حالا خشک شده و 
با همین بهانه نیز قرار اســت در آن ویلاســازی 

شود؟!
یکی از روســتاییان که نخواست نامش فاش 
شــود بــه »ایــران« می گویــد: »تــا یــاد دارم این 
زمین ها، کشــاورزی بودند، اما به یکباره دورش 
حصارکشــی کردنــد و گفتنــد بایر شــده اســت! 
الان هــم کــه نزدیکشــان می شــوی می بینی که 
چطور پر از شــن و ماســه است! شــن و ماسه ها 

که یک شــبه  اینجا نیامده اند! حتماً افرادی آن 
را وارد زمین ها کرده اند. تا توانسته اند روی این 
زمین های حاصلخیزماسه پاشیده اند تا خشک 
و بایــر شــود!« وی می افزایــد: »چطــور ســال ها 
پیش همین زمین ها وقتی دســت مردم روستا 
بود، خشــک نبود! امــا به یکبــاره وقتی فروخته 
شــد بایــر شــد؟! مگــر زمین هــای این روســتا با 
یکدیگــر فــرق دارنــد؟! چطور همــه زمین های 
ایــن روســتا، حاصلخیزنــد، امــا تنهــا ایــن چند 
هکتــار زمین، یکه و تنها خشــک شــده اســت؟! 

خدا می داند اینجا چه خبر است!«.
ë تغییر کاربری،ماجرایی 13 ساله

»ســید حجــت الله هادیــان« معــاون حفــظ 

کاربــری و یکپارچگــی امــور اراضــی مازنــدران، 
روســتای  در  کاربــری  تغییــرات  خصــوص  در 
انتشــار  و  بابلســر  نزدیــک  »کهنــه کلامحلــه«  
بایــر  از هکتارهــا زمیــن  تصاویــر و فیلم هایــی 
محصــور در زمین های حاصلخیز، بــه »ایران« 
می گوید: »یکــی از زمین هایی که تغییر کاربری 
داده اســت، مربوط به دانشــگاه شــریف است. 
حقیقت آن اســت که شــرکت تعاونــی کارکنان 
 ،۱۳88 ســال  اســفندماه  در  شــریف  دانشــگاه 
زمینــی ۳۰ هکتاری در روســتای کهنــه محله را 
از یکــی از مالکیــن محلــی خریــداری کــرد  و با 
فاصلــه یا منفصــل در جنوب غربی این روســتا 
و جنــب دو مرغداری توســط کارگروه مســکن و 

شهرســازی اســتان، جهت کاربری مسکونی به 
افراد غیربومی اختصاص پیدا کرد. این اراضی 
بــدون اخذ نظریه کمیســیون تبصــره یک ماده 
یــک، وارد محدوده روســتا شــده و  ســال ۱۳۹۴ 
بــا ورود دســتگاه های نظارتــی عرصــه مذکــور 
مجــدداً در کمیته تصویب از طرح هادی خارج 
می شــود،اما شــرکت تعاونــی مذکــور در دیوان 
عدالــت اداری نســبت به تصمیــم اخیر کمیته 
تصویــب، طــرح دعــوی کــرد کــه بــا اســتناد به 
نظریه کارشناســی رســمی دادگســتری مبنی بر 
اینکه این عرصه فاقد ســابقه کشــاورزی است، 
مجــدداً رأی به اعاده اراضــی به محدوده طرح 
هــادی صــادر شــد. ایــن در حالی اســت کــه بر 

اســاس قانــون حفــظ کاربــری اراضــی زراعی و 
باغ ها، مرجع تشــخیص اراضــی زراعی و باغی 
وزارت جهــاد کشــاورزی بوده و  نظــر این وزارت 
به منزله نظریه کارشــناس رســمی دادگســتری 
محسوب می شــود که چنین استعلامی صورت 
نپذیرفــت. درنتیجــه دیوان عدالــت اداری رأی 
بــه اعاده عرصه بــه طرح هادی روســتای کهنه 
محلــه صــادر کرد.به ایــن ترتیب با صــدور رأی 
قطعی، این زمین از کاربری کشــاورزی خارج  و 
به کاربری مســکونی تبدیل می شــود که بخشی 
از عرصه در حریم ســرمایه گذاری های پرورش 
و تولیــد طیــور قــرار دارد. زمین هایــی کــه حــالا 
می تــوان براحتــی در آن ســاخت و ســاز انجــام 
داد. در حقیقــت طرح های هادی روســتایی که 
بــا اهــداف توســعه و عمــران روســتایی تهیــه و 
اجرا می شود، هکتارها اراضی کشاورزی را برای 
تأمیــن مســکن افــراد غیــر بومی از گــردش کار 
کشــاورزی خارج و اینگونه منابــع تجدیدناپذیر 
خاک و آب و محیط  زیســت در مســیر ساخت و 

ساز قرار می گیرد.«
ë  را کاربــری  تغییــرات  جلــوی  اراضــی،  امــور 

می گیرد
وی می افزایــد: » در همــان ســال نیــز ۳-2 
قطعــه زمیــن دیگــر با الحــاق به طــرح هادی، 
تغییــر کاربــری دادنــد. در حقیقــت ایــن طرح 
محملــی قانونــی شــد تــا همــراه بــا برخــی از 
روســتاییان، مــردم غیربومــی نیــز وارد عرصــه 
شــده و کاربــری زمین هــای کشــاورزی خــود را 

تغییر دهند.
البتــه بعد از ســخنان گرانقــدر مقام معظم 
رهبــری در خصــوص مبــارزه با زمین خــواری و 
خســارت های جبران ناپذیــر به منابــع طبیعی، 
امــور اراضی و دیگر ارگان های مرتبط با جدیت 
بیشــتری وارد کار شــده و جلوی تغییــر کاربری 
زمین های کشــاورزی در این منطقه را گرفتند.« 
به گفته این مقام مســئول، »امور اراضی استان 
بــر این باور اســت که اگــر زمین هــای مازندران 
قــرار اســت بــه محــدوده طرح هــادی افــزوده 
شود، تشــخیص آن صرفاً برای تأمین نیازهای 
مســکونی و ســایر کاربری هــای روســتاییان باید 
درنظر گرفته شود، نه افراد غیربومی. در همین 
راســتا  هــم اکنــون امــور اراضی اســتان، اراضی 
مازاد و فراتر از نیازهای طرح هادی را نپذیرفته 

و با جدیت بیشتری با آن مقابله می کند.«

            الزامات سرمایه گذاری در فرهنگ گردشگری
پیترو دالاواله مستشــرق و جهانگرد ایتالیایی اواخر 
سده ۱7 میلادی که برای دیدار با شاه عباس صفوی 
به اصفهان و سپس به منطقه فرح آباد شهر ساری 
رفتــه بــود در ســفرنامه خــود ترســیم می ســازد که 
چگونه شــب را در »خانه – ســفر« ســاری بــه اتفاق 
همراهان خود سپری و مورد پذیرایی قرار گرفته بود. 

این واقعه بیش از 4۰۰ سال پیش رخ داده بود.
چارلز دیکنز در رمان سترگ خود »داستان دو شهر« را توصیف می کند که چگونه 
آقای جارویس لری کارمند بانک تلسون در سفرش به پاریس وارد مسافرخانه ای 
می شــود و بعــد از خواب ملایمی برای صرف غــذا به طبقه پایین اقامتگاه رفته 
و گارســونی که دســتار تمیز خود را روی ساعد دســت چپ اش انداخته روی میز 
او غذاهای فرانســوی می چیند. این داســتان رمان مربوط به قبل از انقلاب کبیر 

فرانسه در 25۰ سال پیش می شود.
شــاه بیت اشــارات تاریخی به سفر و کیفیت خدمات گردشــگری در متون صدر 
اســلام نیز بخوبی ترسیم شده اســت: پیامبر اسلام دستور داد آنکه مسافر است 

نمازش شکسته می شود و آنکه در سفر است روزه اش قصر می شود.
مضاف آنکه »قل سیروا فی الارض« به دفعات در قرآن کریم ذکر شده است.

در قرآن حتی از سفر نرفتن عتاب و پرسش شده است: »افلایسیروا فی الارض«؟ 
چــرا در زمیــن ســفر نمی کنید! این عتــاب و خطاب هــای قرآنی بــه زعم برخی 
مفسرین فقط برای عبرت آموزی نیست، برای تکریم سفر و اثرات آن است، چه 
آنکه اگر اینگونه نبود پیامبر اعظم حکم به شکسته خواندن نماز و روزه نگرفتن 
مسافرین نمی داد. حتی سهل است که رسول مکرم اسلام توصیه سفر را نیز برای 
صحابه خود تبیین نمی کرد: »چون فردی از همراهان شــما در ســفر بیمار شد، 

بر همراهان است که تا سه روز به خاطر او توقف نموده و پرستاریش نمایند.«
در همین مصحف شریف او، سوره انفال، یکی از مصارف خمس بر »ابن سبیل« 

روا داشته شده: »مسافرینی که در راه ها مانده اند.«
بگذریم از اینکه گویند شارحی چون راغب اصفهانی در المفردات خود واژه »ابن 
ســبیل« را به معنای »آرزومندان ســفر« ذکر کرده اســت. در صورت صحت این 
مفرده، معنای آن چنین خواهد بود که بخشی از خمس را نه تنها به »مسافرین 
در راه مانــده« کــه حتــی بــه افرادی کــه در »آرزوی ســفر« هســتند نیــز می توان 

پرداخت.
همــه اینها ســرمایه های معنوی و درواقع ســرمایه گذاری بر بخش نرم صنعت 

گردشگری است.
ســفر امروزه اما وابسته به تأسیسات و تسهیلات شــد ه  است. آرزوی سفر داشتن 
به تنهایی کافی نیست. اگر فرانسه تأسیسات گردشگری خود را از پیش از انقلاب 
کبیرش تاکنون به طور مســتمر کیفی ســازی ننموده بود، امروزه رتبــه اول یا دوم 
جــذب جهانگردان را به خود اختصاص نمی داد. همچنین در این ســو اگر هنوز 
پــس از 4۰۰ ســال از خانه - ســفر هایی که پیتــرو دلاواله ذکرش را کــرده، ما برای 
خانــه- مســافرهای خــود ضوابط فنی و معمــاری و حتی ضوابــط کیفی تدوین 
نکرده ایم و اگر فقه و فقیهان ما به این همه استنادات دین مبین توجهی در حد 
سایر احکام روا می داشتند، به یقین  تراز گردشگری ما هم باید در نشانگاه بالاتری 

به نمایش درمی آمد.
حتی هم اکنون هم وقتی سخن از »سرمایه گذاری گردشگری« خصوصاً در اسناد 
بودجه ای ســازمان های دولتی به میان می آید، منظور فقط تأسیســات فیزیکال 
و ســاختمانی انــواع واحدهای اقامتــی و پذیرایی و حمل ونقــل و دفاتر خدمات 
مسافرتی است و آنچه مغفول مانده است »سرمایه گذاری در بخش های نرم« 
مانند منابع انســانی، آموزش، ارتقای کیفیت خدمات، ایجاد نظام های آماری، 
رقابت پذیری و افزایش بهره وری و اینگونه مهمات است. به عبارتی وقتی سخن 
از ســرمایه گذاری در پیش باشــد اولین گزینه های ما باید معطوف به جنبه های 

نرم افزاری گردشگری باشد تا بخش های سخت و فیزیک گردشگری.
به صــورت اجتناب ناپذیری روند ســرمایه گذاری در گردشــگری مــا به فرهنگ و 
آموزه های اخلاقی و عرفی جامعه ایرانی- اسلامی وابسته است. سرمایه گذاری 
در چنین محیط ممزوجی نیازمند مبانی نظری و عرفی سازی در حوزه اجتماعی 
اســت. از ایــن رو شــرکت های مهندســین مشــاور در تهیه توجیه فنــی اقتصادی 
طرح های گردشگری و طراحی محیط های گردشگری باید به فرهنگ زیست بوم 
ایرانیــان، مــردم واری معماری ایران و فضای فرهنگــی و حتی خرده فرهنگ ها 

توجه نشان دهند.
از همین رو و اینکه اغلب هتل ها از هتل گریزی مسافرین خود شکوه کنند، دلیلش 
فقط هزینه ها نیست، بلکه باید دلایل فرهنگی- اجتماعی آن را بیابند. دلایلی که 

در سرمایه گذاری خود شاید بدان ها کمتر توجه  شده باشد.
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هکتارها زمین در روستای »کهنه کلامحله« از بافت کشاورزی به مسکونی تبدیل شد!

تغییر کاربری با ماسه پاشی!
زمین های کشاورزی را بایر و آماده ویلاسازی می کنند!

بیتا میرعظیمی
خبرنگار

عکس ها/تسنیم
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ایرنــا- محمــد کمالی، رئیــس اداره حفاظــت محیط  زیســت جیرفت از خب

مشــاهده یــک قلاده گونه وحشــی نادر پلنــگ ایرانی در دهســتان رمون 
بخش ساردوئیه شهرستان جیرفت طی روزهای اخیر خبر داد.

ایســنا- حرمــت الله رفیعــی، رئیــس انجمــن صنفــی دفاتــر خدمــات 
مســافرت هوایــی و جهانگــردی ایــران، به دنبــال انتشــار خبــر تعلیــق 
پروازهــای ترکیه به ایران و افغانســتان به دنبال گســترش ویروس کرونا 
در برخی رســانه ها گفت: بیانیۀ وزارت حمل ونقــل ترکیه درباره تعلیق 
پروازهــا به خاطــر کرونا مربوط به دو ســال پیــش )2۰2۰ میلادی( بوده 
و بر اســاس پیگیری هایی که از ســازمان هواپیمایی کشــوری و همچنین 
شــرکت های هواپیمایی ترکیه که شــامگاه یکشنبه ۳۰ مرداد ۱۴۰۱ انجام 
شده است، هیچ دستوری برای تعلیق پروازها در این مسیر صادر نشده 

و سفرهای هوایی بین دو کشور بدون وقفه در جریان است.

تســنیم- مجتبی ذوالجودی، معاون محیط  زیست دریایی و تالاب های 
ســازمان حفاظت محیط  زیســت گفت:  نباید خشکســالی دوساله سبب 
خشکی کامل تالاب ها و تبدیل آنها به کانون گردوغبار شود، اصلاح این 
روند نیازمند عملکرد فرابخشــی و همــکاری وزارت نیرو و وزارت جهاد 

کشاورزی است.

ایسنا-»محســن فلاح نــژاد«، رئیس اداره 
حفاظــت محیط  زیســت شهرســتان 

طالقان اســتان البــرز اعلام کرد: بر 
اساس آخرین بررسی های انجام 
شــده تلفــات بیمــاری ویروســی 
طاعون نشــخوارکنندگان کوچک 

در این شهرستان از دوهفته پیش 
تاکنون به ۱۰۴ رأس رســیده اســت. 

او با بیان اینکه یکی از اقدامات فوری 
برای کنترل بیماری خروج فوری دام های 

اهلــی از مراتع اســت، گفــت: »یکی از دلایل اصلی شــیوع ایــن بیماری 
واکســینه نشــدن دام هــای اهلــی اســتان ها و شهرســتان های همجوار و 

دام های بومی است.«

گردشــگری  میراث فرهنگــی،  اداره  سرپرســت  مرتضــی نظــری،  مهــر- 
و صنایع دســتی شهرســتان شــاهرود گفــت: ورود خودروهــای آفــرود و 
تورهای فاقد مجوز رســمی به مناطق گردشــگری کویری و بویژه جنگل 

هیرکانی ابر ممنوع است.

ایســنا- اسماعیل ســجادی منش، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان بوشهر از مرمت خانه فخری در بافت تاریخی شهر 

بوشهر خبر داد.

عــراق در صــدر گردشــگران ورودی بــه ایــران قرار 
دارد، بعــد از آن هــم گردشــگران از جمهوری باکو 
بــه ایــران می آینــد. گردشــگران کشــورهای دیگــر 
همسایه هم ایران را به عنوان یک مقصد در مسیر 
گردشــگری خــود دارند امــا آنها در قالــب تورهای 
رســمی گردشــگری بــه کشــور نمی آینــد و بخــش 
خصوصی صنعت گردشگری ایران از حضور آنها 
بهــره ای نمی بــرد. همیــن موضــوع موجب شــده 
بخــش خصوصــی حــوزه گردشــگری پیشــنهادی 
درباره راه اندازی دفاتر مسافرتی به صورت مشترک 
بــا کشــورهای همســایه ارائــه دهــد تــا این ســفرها 

ضابطه مند و درآمدزا باشد.
این پیشنهاد در جلسه ای که با حضور اعضای هیأت 
مدیــره انجمــن صنفی دفاتــر خدمات مســافرت 
هوایی و جهانگردی ایران و عزت الله ضرغامی وزیر 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری برگزار 
شده بود نیز مطرح شد. در این جلسه پیشنهاد شد 
پیرامون شــرایط نامســاعد در تعــدادی از مرزهای 
فیمابین ایران و کشــورهای همســایه و عدم ادامه 
خدمــات متعارف در دو طرف مــرز، وزارت میراث 
فرهنگی در مرزهای مشترک مسافری، نمایندگی 
وزارت میــراث فرهنگــی را دایــر کنــد تــا نســبت به 
بهبود و شرایط فیزیکی و سرویس دهی به مسافران 
ورودی و خروجی کنترل و نظارت بیشــتری داشته 

باشد.همچنین امکان بهره مندی از حضور رایزنان 
فرهنگــی،  امکانــات  شناســاندن  بــرای  فرهنگــی 
تاریخــی، باســتانی، مذهبــی و گردشــگری مــورد 
درخواست هیأت مدیره انجمن بود و پیشنهاد شد 
با بهره گیــری از توانمندی های بخش خصوصی و 
حمایت دولت، فعالیت های تبلیغاتی برای جذب 
گردشــگران بــه کشــور به عمــل آید.رئیــس هیأت 
مدیــره انجمــن صنفی دفاتــر خدمات مســافرت 
هوایــی و جهانگردی ایــران در این باره بــه »ایران« 
گفــت: بیشــترین حجم مســافر ورودی به کشــور از 
عراق اســت. پس از آن نیز کشــورهای افغانســتان 
و کشــور آذربایجان قــرار دارند.حرمت الله رفیعی 
افــزود: با وجود این مســافران، ما بهره آنچنانی به 
لحاظ کسب درآمد در بخش صنعت گردشگری از 
مسافران و گردشگران خارجی وارد شده از مرزهای 
زمینــی نداریم چــون خودشــان بــدون هماهنگی 
حوزه گردشــگری وارد کشور می شــوند. در صورتی 
که ما وارد هر کشوری می شویم باید هزینه های لازم 
آن را پرداخت کنیم ولی ســفر آنها نه تنها ســودی 
ندارد بلکه از کشــور ما پول برداشــت هم می کنند.
وی با بیان اینکه دولت در حوزه گردشگری منافعی 
ندارد که نگران آن باشــد اما بخش خصوصی این 
طور نیست، ادامه داد: پیشنهاد این است که دولت 
باید بخشــی را راه اندازی کند که دولتی نباشد چون 
دفاتــر دولتــی نظیــر ســفارت، کنســولگری، رایزن 
فرهنگی و... داریم. باید دفاتر مشترک با کشورهایی 

کــه با آنها مبــادلات گردشــگری داریــم، راه اندازی 
شود و دولت نیز اختیار دهد تا هر گردشگر خارجی 
که می خواهد وارد کشــور شود فقط از طریق همین 
دفاتر اقدام کند.رفیعی تصریح کرد: این دفاتر باید 
متشــکل از بخش خصوصی گردشگری کشور ما با 
بخش خصوصی گردشگری کشــور همسایه باشد 
و نحوه فعالیــت و مدیریت این دفاتر نیز با بخش 
خصوصی باشــد.وی افزود: برای مدیریــت و اداره 
این دفاتر نه تنها بودجه دولتی نمی خواهیم بلکه 
در صــورت درخواســت دولــت، به آنهــا هزینه هم 
پرداخت می کنیم فقــط نیاز به مجــوز راه اندازی و 
فعالیت داریم.رفیعی گفت: در صورت راه اندازی 
آنهــا، هر مســافر یا گردشــگر خارجی باید شــرایط 
وضع شــده این دفاتر را رعایت کنــد. از این طریق، 
هم سهم گردشگری و هم سهم منافع ملی به طور 
کامــل لحاظ می شــود. این موضوع را از چند ســال 
قبل طرح کردیم اما چون حقوق دولتی ها از سوی 
دولــت پرداخت می شــود و منافعی ندارنــد، از آن 
حمایت نکردند.وی افزود: عراق بخشنامه کرده هر 
کسی که از ایران می خواهد وارد کشورش شود باید 
مشخص کند وارد کدام شهر می شود، از کدام هتل 
اســتفاده می کند تا بتوانند هزینه ها را کنترل کرده و 
محاســبه کنند این فرد چقدر به کسب درآمدشان 
کمــک می کند.رفیعی گفت: درســت اســت که ما 
لغو روادید هســتیم اما کشــورهای دیگر معتقدند 
در لغو روادید نیز باید تکلیف روشــن باشــد. یعنی 

باید مشــخص شود که مسافر، کارمند دولت، تاجر 
یا گردشــگر اســت. اگر قرار اســت تاجر بیاید باید با 
همتای سیاسی خود دیدار داشته باشد و اگر گردشگر 
است باید وارد هتل و اقامتگاه های گردشگری کشور 
شــده و هزینه های جاری آنها مشــخص شــود.وی 
اظهــار داشــت: اگر به منطقــه دولت آبــاد تهران و 
مناطقی از شهر مشهد سری بزنید متوجه می شوید 
کــه صاحبان برخی از مغازه هــای آن از اتباع عراق 
هستند. یعنی مسافرعراقی که وارد تهران می شود، 
خریدهای خــود را از مغازه هــای آن منطقه انجام 
می دهــد. حتی چــون قیمت های اینجا بــرای آنها 
به صرفه اســت، بــرای مایجتاج عمومــی خود نیز 
صبح وارد مرزها می شــوند خرید می کنند و شــب 
برمی گردند. این روش ســودی برای کشور ما ندارد 
اما اگر دفاتر مشــترک راه اندازی شــود، این مسائل 

نیــز نظام مند می شــود.رفیعی تصریح کــرد: باید 
قبــل از ورود به کشــور از آنها مکان اقامتگاه ســؤال 
شود. اگر بستگانی داشته باشند پس دیگر گردشگر 
محســوب نمی شــوند. اگر گردشــگر اســت جایگاه 
گردشــگر در کشور مشــخص اســت و باید به مراکز 
اقامتگاه های گردشــگری مراجعه کنــد.وی افزود: 
وقتــی می خواهیــم به کشــورهای دیگر ســفر کنیم 
قبل از رفتن و هنگام درخواســت سفر، از ما واچر یا 
رســید هتل رزرو شــده را می خواهند. پس از گرفتن 
ویــزا و حضور در فرودگاه بازهم محل اقامت چک 
می شــود. اما مــا ضابطه مند نیســتیم و هیچ کدام 
از اینهــا را بررســی و چــک نمی کنیــم. اینها باعث 
می شود نه تنها از آنها هزینه گرفته نشده و درآمدی 
برای ما حاصل نشــود بلکه با ســفر به ایــران، برای 

خودشان کسب درآمد هم داشته باشند.

زهره توکلی
خبرنگار

راه اندازی دفاتر مشترک مرزی برای گردشگری درآمدزا، ضروری است
هدایت همسایه ها به سمت آژانس های گردشگری

حسن گرامی
معاون دفتر برنامه ریزی 

و آموزش گردشگری

نـــــما

طرح میدان مشق در حال نهایی شدن است
قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی با اشاره به پیگیری طرح 
میدان مشــق که از ســال ۸۲ آغاز شــده بود، گفت: این طرح در جلسه هیأت دولت 

مطرح و در حال نهایی شدن است.
طرح ســاماندهی میدان مشــق ســال ۸۲ توســط هیأت دولت تصویب شــد تا این 
میدانِ تاریخی، در قالب طرح گســترش موزه ملی ایران، به قطب تاریخی - فرهنگی تهران، تبدیل 
شود. قرار شد همۀ نهادهای دولتی مســتقر در میدان مشق بین خیابان های امام خمینی، فردوسی، 
ســی تیر و سرهنگ سخایی، ساختمان هایشان را برای گسترش موزه ملی ایران واگذار کنند. در طول 
این مدت مســئولان مختلف در مدیریت شــهری و میراثی قــول و قرارهایی گذاشــتند و وعده هایی 

دادند ولی طرح هیچگاه اجرایی و عملی نشد.
میدان مشــق یک محوطه تاریخی مربوط به دوره قاجار اســت که در تهران در محدوده بین خیابان 
امام خمینی و سی تیر واقع شده  است. این اثر در تاریخ 1۲ مهر 13۷۷ با شماره ۲13۰ به عنوان یکی از 
آثار ملی ایران به ثبت رسیده است. این میدان مدت کوتاهی نیز در دوره پهلوی اول به نام باغ ملی 

خوانده می شد و بعد از آن ساختمان های دولتی در آن ساخته شد.

سنا
ای

سنا
ای



اســاس، نوازندگان موســیقی خیابانی از 
کنشــگران اصلــی راه انــدازی »بازی های 
فضاهــای  در  تعلیق درآورنــده«  بــه 
شــهری مدرن  هســتند.اما چــرا عملکرد 
»تعلیــق روزمرگی« اهمیت دارد؟ چون 
مخاطره ای که در نفس عملکرد نوازنده 
یــک  بــه  را  او  اســت،  نهفتــه  موســیقی 
بازیگــر تبدیل می کند. نوازنده موســیقی 
خیابانی، همچنین این فرصت را فراهم 
می کنــد تا افرادی که در مواجهه با عمل 
و کنــش او قــرار می گیرنــد، متفاوت تر از 
آنچــه که تا پیش از این، می اندیشــیدند، 
بیندیشــند. بــه معنــای واقعــی کلمه در 
یک رابطه اثرگذار حســی قــرار می گیرند 
و ایــن کاری اســت که در شــهر مدرن رخ 

می دهد.

اگــر اغــراق نکرده باشــم، بــه نظر 3 
و امکانپذیــر  کــه وجــود  می رســد 
موســیقی  نوازندگــی  پدیــده  بــودن 
خیابانی، یکی از مهمترین شاخص های 
ارزیابی این است که ما در »شهر مدرن« 
زندگــی می کنیم یــا خیر؟ مبتنــی بر این 
شــاخص می توان گفت که ما حداقل در 
کلانشــهر تهــران فاصله بســیار زیادی با 

یک شهر مدرن داریم.
زمینــه موســیقی خیابانی امتــداد دو 
زمینــه مدرن اســت کــه آنها هــم خاص 
شــهر مدرن هســتند. موســیقی خیابانی 
امتــداد »اســتودیو« و »اســتیج« اســت. 
رابطــه وثیقــی بیــن ایــن زمینه هــا وجود 
دارد و نوازنــده موســیقی خیابانــی هــم 
به همان میزان حرفــه ای عمل می کند. 
منتها وقتی اســتودیو را بــه زمین خیابان 
تبدیل می کند از شــر برخــی انقیادها در 
اســتودیو و استیج رها می شود. به همین 

دلیل است که اغلب نوازندگان موسیقی 
عنــوان  مصاحبه هایشــان  در  خیابانــی 
می کننــد کــه اجــرا در خیابــان را نســبت 
بــه اجــرا در اســتودیو یــا اســتیج ترجیح 

می دهند.
 )positions( ســاختار  مــدرن،  شــهر 
تبدیــل   )situation( موقعیت هــا  بــه  را 
پیــش  از  ســاختار های  یعنــی  می کنــد؛ 
تعیین شــده را می شــکافد و آنهــا را بــه 
موقعیت هــای خلاقانه بدل می کند و به 
واســطه این تبدیل، کنشــگری را تحریک 
کــرده و اثرگــذاری ســوبژکتیو و ابژکتیو را 
فراهــم می کند و باعث می شــود تا برای 
لحظه ای از شرایط روزمره خود رها شده 
و موقعیت تازه ای را تجربه کنیم و وجود 
همین خصیصه است که زندگی در شهر 

مدرن را لذت بخش می کند.

و  ویرایــش  متــن  حاضــر،  *مکتــوب 
تلخیص شــده »ایران« از سخنرانی دکتر 
رضا صمیم در همایش »شــهر روایت ها، 
محــل  در  کــه  اســت  شــهرها«  روایــت  

فرهنگستان هنر ارائه شد.

ایــران،  در  اســلامی  انقــلاب  پیــروزی 
بــا پیدایــش نیرویــی همراه بود کــه آینده 
طبیعتــاً،  می کــرد.  طلــب  را  خاصــی 
از  برآمــده  کــه  حکومتــی  از  نمی تــوان 
انقلاب اســلامی بود، انتظار داشت که در 
حاشــیه قرار بگیــرد، بلکه بایــد موقعیت 
خــود را در چنیــن صحنــه ای مشــخص  و 
تعییــن می کــرد کــه در هــر حــوزه  بــه چه 

نحو می توانــد ورود کرده و در عرصه های 
مختلف عمل کند.

بــه  آثــار هنــری  تولیــد  اگــر در بحــث 
شــرایط جمهوری اســلامی رجــوع کنیم و 
بخواهیــم راجــع به ســازمان تولیــد هنری 
در جمهوری اســلامی بگوییم، باید به این 
نکتــه توجه داشــته باشــیم که ســه ضلع و 
ســه نیرو، تولید اثر هنری را تحت الشــعاع 

قرار می دهند، حال بعضی از اینها ممکن 
است در شرایطی که ما در آن قرار گرفتیم، 
پررنگ تر باشــد. این ســه نیــرو، میدانی را 
می سازند و هنر در درون این میدان، شکل 

و معنای خود را پیدا می کند.
یــک ضلــع، »سیاســت« یا بــه عبارتی 
ایدئولــوژی اســت، ضلــع دوم »بــازار« و 
ضلــع ســوم »جامعــه« یــا ســنت هنــری 
از اینهــا بــه نحــوی در  اســت. هــر کــدام 
ســازمان  کــه  میدانــی  بــه  شــکل دهی 
تولیــد هنــری در میانه آن عمــل می کند، 
تأثیرگذارنــد. اگــر بتوانیم به نحو درســتی 
نســبت اینها و مناسبات این سه ضلع را با 
هم مشخص کنیم، شاید بتوانیم از شکل 
درســت ســازمان تولید هنــری در جامعه 

ایرانی صحبت کنیم.
کشــوری در شــرایط ما تلاش کــرده در 
طول ۴۰ ســال گذشــته، سیاست مستقلی 
را پیــش گیــرد ،کمــا اینکــه ایــن تجربه به 
هــم  دیگــر  کشــورهای  در  دیگــری  نحــو 
می تــوان  طبیعتــاً  اســت.  داشــته  وجــود 
گفــت کــه دولــت یــا حاکمیت به واســطه 
سیاســتگذاری هایی که انجــام می دهد بر 
نحــوه تولید آثــار هنری تأثیرگذارهســتند؛ 
قاعده گذاری هــا،  مجموعــه  یعنــی، 

سیاست ها و قوانین، نظام های تشویقی و 
تنبیهی همگی اثرگذارند.

غلبه ضلع سیاســت بر دو ضلع دیگر، 1 
باعث می شود تا تولید آثار هنری بیش 
از هــر چیز به یک پروپاگاندا نزدیک شــود. 
شاید نتوان ایدئولوژی را با امر سیاسی یکی 
گرفــت به دلیــل اینکه ایدئولــوژی بیش از 

آنکه نیرویی از آینده در درون خود داشــته 
باشــد، حافــظ وضع موجــود اســت. از این 
رو، دولت هــا همواره به دنبال این هســتند 
که به نوعی وضع موجود را موجه کنند؛ به 
عبارت دیگر، اساســاً ورود سیاست رسمی 
بــه چرخــه تولیــدِ اثرِهنــری، تلاشــی برای 
ســاختن چهره دولت نزد مــردم، از طریق 
دستیابی به دســتاوردهای فرهنگی موفق 

در چهارچوب صنعت فرهنگ است.
 بنابرایــن، اگــر غلبــه ضلع سیاســت با 
ایــن وضــع باشــد آنچــه کــه بــه عنــوان اثر 
هنری ساخته می شود، بیشتر به پروپاگاندا 
نزدیــک می شــود، البتــه پروپاگانــدا لزومــاً 
و  منفــی نیســت؛ ســطوح مختلفــی دارد 
می تــوان یــک پروپاگانــدای بــا کیفیت هم 
داشــت، اما به هر حــال، پروپاگانــدا نوعی 
»تبلیــغ سیاســی بــرای یــک دولــت ملی« 
اســت و این باعث می شــود تا اثر هنری که 
بایــد در درون خــود افق گشــایی کــرده و از 
وضــع موجود فراتــر رود، از ایــن وضعیت 

فاصله گیرد.

ضلع دوم، وضع بازار اســت. همان 2 
طور که بین ایدئولوژی و امر سیاسی 
تمایــزی قائل شــدیم، در ضلع دوم هم  
بایــد از بازار به دو معنا حرف زد؛ در یک 
معنا بــازار ناظر بــه وضع ســرمایه داری 
متأخر اســت کــه همان مباحــث کالایی 
شــدن در چهارچــوب صنعــت فرهنگ 
را شــامل می شــود. اما فارغ از ایــن بازار، 
در شــرایط جهانی شــده، با بازار دیگری 
هم مواجه هســتیم و آن زمانی است که 
کشوری بخواهد سیاست، دولت و هویت 
تردیــد،  بــدون  باشــد.  داشــته  مســتقل 
چنین بازاری، تحت فشــار بــازار جهانی 
قرار خواهــد گرفت؛ چون تــوان تولید به 
میزان انبوه را نخواهد داشــت و چون در 
شــکل و خلق صنایع فرهنگی که زاییده 
جهان مدرن هســتند، مشــارکت و سهم 
عمده ای هم نداشته است، نمی تواند بر 
انباشــته های خود تکیه کند. لذا، مردم و 
مخاطبانی که یک دولت ملی مسئولیت 
گفت وگــو، اداره و عرضــه آثــار هنــری به 
آنهــا را دارد، تحــت فشــار این نیــرو قرار 
می گیــرد و این زمینــه ای می شــود برای 
اینکه دولت هــا تصمیماتی بگیرند که یا 
محافظه کارانه است یا شتاب زده! نمونه 
این وضع را در حوزه موسیقی و سینما در 

کشور مان می توان ردگیری کرد.
مــا در یــک دوره ای )تقریباً یــک دهه و 
نیم(  به سمت حمایت از موسیقی ردیف 
دســتگاهی یــا آنچه که موســیقی ســنتی و 
رســمی ایرانــی گفته می شــود، رفتیــم. در 
آن فضا، به دلایلی این ســبک از موســیقی 
توانســت رشــد کند اما در ادامه هم فضای 
سیاســی و هم ذهنیتــی که مــردم در مورد 
یــک  در  را  موســیقی  داشــتند،  موســیقی 
در  حــال  داد.  قــرار  تحریمــی  وضعیــت 
شرایط بعد از انقلاب یکسری تحریم های 

ثانویه هم مطرح شــد که ریشــه در مسائل 
سیاســی داشــت؛ این دو دســته از تحریم و 
آن ســابقه تاریخــی ذهنــی که موســیقی را 
یــک فضــای عشــرت طلبانه یــا فارغ البال 
از مســائل جامعــه می دیــد، باعث شــد تا 

موسیقی آنچنان که باید رشد نکند.
در  انقــلاب  از  بعــد  مــا  سیاســتگذاری 
حوزه موســیقی بیشــتر از تحریم، به نوعی 
»تعلیــق« بــود. منظــور از تعلیــق، عــدم 
تصمیم گیــری در مــورد این بود که اساســا 
مســئولیت موســیقی را برعهــده بگیریــم 
یــا نگیریــم. در میانــه این تردیــد و تعلیق 
متوقــف  موســیقی  امــا  سیاســتگذاری ها، 
نماند، موســیقی حرکت خود را به اشــکال 
مختلــف پیــش گرفــت و در ایــن فضــای 
تعلیــق و تحریم، به جای بــازار ملی، بازار 

بیرون را محل نظر قرار داد. 

ضلع ســوم، جامعه هنری و ســنت 3 
هنری اســت. وقتــی از ســنت خود، 
دســت  از  را  آن  اعتبــار  و  منقطــع  شــویم 
دهیــم، فرصت ها هم از دســت می رود. از 
این رو، در سیاســتگذاری و قاعده گذاری در 
ایــن حوزه به جای اینکه متــر و معیارمان، 
در نظــر گرفتن ایــن ضلع باشــد، معیارها 
بــرای قاعده گــذاری  یــا اعطــای مجــوز به 
مســائل دیگــر از جملــه مســائل سیاســی 
معطوف می شــود و نتیجه ایــن امر، تولید 
یکســری کارهای متناقض و پارادوکسیکال 
در  بنابرایــن،  اســت.  مخاطــب  بــدون  و 
اقتصــاد هنــر، اتصال بــه جامعــه هنری و 
شــناخت، یک اصل غیرقابل  انکار اســت. 
اینکــه  اصلــی  دلیــل  گفــت  بتــوان  شــاید 
همــواره چالش هایی را با حوزه هنر و تولید 
اثــر هنری داشــتیم این اســت کــه اقتصاد 
سیاســی هنــر در ایــران اقتصاد خــود اتکا و 
بــه عبارتی ملی نبوده اســت. در واقع، این 
همان معنای دومی اســت کــه باید از بازار 

مراد کنیم.
تولیــد  حــوزه  در  کــه  سیاســت هایی 
اثــر هنــری اتخــاذ می کنیم بایــد منجر به 
تأســیس یک بــازار ملی شــود؛ یعنی یک 
نظــام پایدار از عرضه و تقاضا که در درون 
خود یک چرخه را شکل دهد، البته منظور 
از بــازار ملــی محــدود کــردن مخاطبــان 
ایــن بــازار به عرصــه داخل نیســت، یکی 
یــک  کار  در  اتفاقــاً  کــه  پیشــنهادهایی  از 
سازمان تولید هنری می تواند موضوعیت 
داشــته باشــد ایــن اســت کــه مخاطبــان 
منطقه ای و بین المللی خود را بشناســد، 
برای آن برنامه داشــته باشــد و متناســب 
بــا گســتره مخاطبانی کــه دارد، بــه فرایند 

سرمایه گذاری در حوزه هنر همت گمارد.

و  ویرایــش  متــن  حاضــر،  *مکتــوب 
تلخیص شده »ایران« از سخنرانی علیرضا 
بلیغ در نشست »حکمرانی و رسانه« است 
کــه بــه همــت پژوهشــکده فرهنــگ و هنر 

اسلامی برگزار شد.

علیرضا بلیغ
عضو هیأت علمی پژوهشکده فرهنگ و هنر اسلامی
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»نوازندگان موسیقی خیابانی« و جایگاه شان در هنر شهری

اقتصاد سیاسی هنر در ایران
جایگاه هنر در صنعت فرهنگ

چرا در حوزه »اقتصاد هنر« اغلب با چالش هایی مواجه می شویم؟

روایتگران شهر مدرن
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»موســیقی 1  مــا  کشــور  در  متأســفانه 
و  خنیاگــران  امتــداد  در  خیابانــی« 
رامشــگران دوره گــرد ارزیابــی می شــود. 
یــک تفــاوت  کــه  ایــن در حالــی اســت 
رادیــکال بیــن آنهــا وجــود دارد؛ خنیاگر 
شــهر  روایتگــر  دوره گــرد،  رامشــگر  یــا 
پیشــامدرن، تاریخــی و باســتانی اســت 
طردکننــده«  »شــهر  باســتانی  شــهر  و 
اســت. در حالی که موسیقی خیابانی که 
هنری شــهری اســت، یک زمینه و بستر 
دربرگیرنــده دارد و بــه همان انــدازه که 
خنیاگر دوره گرد منفعــل عمل می کند، 

نوازنده موسیقی خیابانی فعال است.
نوازندگــی موســیقی خیابانــی یکــی 
از هنرهــای شــهری و بــه مثابــه هنــری 
مــدرن اســت. یعنی هنری کــه بر مبنای 
بــرای  اراده اندیشــیده فــرد  خواســت و 
اثرگــذاری بــر محیــط پیرامــون صــورت 
می گیــرد. بنابرایــن، نوازنــده موســیقی 
خیابانــی همچــون هنرمند هنر شــهری 
از  فعلــش  و  اســت  اثرگــذار«  »کنشــگر 
مجــرای این اثرگذاری آشــکار می شــود. 
خیابانــی  موســیقی  نوازنــده  کــه  اثــری 

بــر  در  را  بعــد  دو  می گــذارد  جــای  بــر 
می گیرد: نخســت، بر محیط پیرامونش 
افــرادی  بــا  دوم،  و  می افزایــد  چیــزی 
فعالانــه  رابطــه ای  می شــنوند  را  او  کــه 
برقرار می کند. ما نمی توانیم نســبت به 
موســیقی خیابانــی باکیفیــت بی تفاوت 
باشــیم، در حالی که نسبت به موسیقی 
دوره گردهــا اغلــب بی تفاوت هســتیم و 
این نشــان دهنده اثرگذاری هنر شــهری 
به مثابه هنری است که به مرحله عمل 

راه برده است.

در 2  هــم  خیابانــی  موســیقی 
بعــد  در  هــم  و  »ابژکتیــو«  بعــد 

»سوبژکتیو« ملزومات اثرگذاری دارد؛
اثرگــذاری  ایــن  لازمــه  نخســتین 
»دراماتیــک بــودن« موســیقی خیابانی 
است. موســیقی خیابانی فقط موزیکال 
نیســت بلکه دراماتیک و نمایشی است 
و بــه دلیــل همیــن خاصیــت نمایشــی 
بودن است که نوازنده موسیقی خیابانی 
بدنش را مدیریــت می کند. در حالی که 
در موســیقی دوره گــردی بــه هیچ وجــه 

مدیریــت و مهندســی بدن وجــود ندارد 
و نوازنــده موســیقی دوره گــرد بــه همان 
نحــوی عمل می کند کــه در خلوت خود 

بسر می برد.
موســیقی  اثرگــذاری  لازمــه  دومیــن 
خیابانــی »خلاقیــت« اســت. موســیقی 
خیابانی بر پایه خلاقیت نوازنده اســتوار 
اســت و چیره دستی نوازنده موسیقی در 
برابر عدم چیره دســتی نوازنده دوره گردِ 
دنیای ســنت قرار می گیرد. شــهر مدرن 
از مــا می خواهد که به مثابه یک کنشــگر 
فعــال، خلاقیــت و چیره دســتی داشــته 

باشیم.
ســومین لازمــه اثرگــذاری موســیقی 
خیابانی »تنوع در اجرا« اســت که لازمه 
اســت.  جدیــد  دنیــای  در  شــهری  هنــر 
بداهه نــوازی  خیابانــی  هنــر  نوازنــده 
البتــه رامشــگر دوره گــرد هــم  می کنــد، 
نحــوه  بــا  ولــی  می کــرد  بداهه نــوازی 
بداهه نوازی نوازنده موســیقی خیابانی، 
عبارتــی  بــه  دارد؛  بنیادینــی  تفــاوت 
بداهه نوازی در موسیقی خیابانی چیزی 
شبیه بداهه نوازی در موسیقی جاز است 

و بر گسترش دادن تم های ملودی که به 
هیچ وجه در موســیقی رامشــگری دیده 
نمی شود، مبتنی اســت و ما مدام تکرار 
الگوهای متریک، ریتمیک و ملودیک را 

در موسیقی خیابانی شاهد هستیم.
لازمــه  مهمتریــن  و  چهارمیــن 
اثرگــذاری موســیقی خیابانی کــه عامل 
اصلــی تفاوت میــان موســیقی خیابانی 
و موســیقی دوره گردی به شمار می آید، 
این اســت که موسیقی خیابانی مستلزم 
اســت.  مشــخص  زمیــن  یــک  تصــرف 
»یوهان هویزینگا« از نظریه پردازان بازی 
معتقد است که زمانی بازی رخ می دهد 
کــه بازیگران پیش از مشــغول شــدن به 
بــازی یک زمیــن بــرای خــود برگزیده و 
آن را نشــانه گذاری کننــد و در زمانــی که 
این بازی را نشــانه گذاری می کنند، بازی 
شرایط رخ دادن پیدا می کند. در واقع به 
زعم او، بازی چیزی جز کنشــگری فعال 
نیســت و کنشــگران فعال ایــن امکان را 
پدیــد می آورنــد تــا روزمرگی بــه تعلیق 
درآید و از مجرای تعلیق این روزمرگی، 
چیزی بر تجارب ما افزوده شــود. بر این 
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دکتر رضا صمیم
جامعه شناس و عضو هیأت علمی مؤسسه مطالعات فرهنگی و اجتماعی

 »الهیات فرهنگی«
 و کارکردش برای ما

ســال ها پیش به دنبال پاســخ این پرســش بودم که 1 
»چــرا کلام جدیــد نمی توانــد حالــت پراگماتیــک 
و کاربــردی بــه خــود بگیرد و مشــکلات جامعــه را حل 
کنــد؟ « از طریق حوزه »مطالعات فرهنگی« و مقایســه 
بحث هایی که در کلام جدید طرح می شود به این نکته 
رسیدم که ما نیاز به تأسیس یک نوع کلام جدید داریم 
و مــن آن را »الهیات فرهنگی« نامیدم. در اینجا منظور 
از »الهیات« علم کلامی است که در تاریخ اسلام شکل 
گرفته و اهداف خاصی داشــته و باید شــکل جدیدی به 

خود بگیرد.

مــا باید نگاه مان را نســبت به انســان تغییر دهیم 2 
تــا بتوانیــم الهیــات متناســب بــا عصــر جدیــد را 
تأســیس کنیم. انسان در عصر کلاســیک، فارغ و بیرون 
از فرهنــگ تعریــف می شــد. اما انســان در دوره مدرن، 
بــا توجه به فرهنــگ تعریف می شــود و در عصر جدید 
اســت که به نقــش »فرهنگ« در تفکر و زندگی انســان 
توجــه می شــود. بنابراین، اقتضا می کند کــه نگاه مان را 
بــه جامعــه و الهیات متناســب با جامعــه جدید تغییر 
دهیــم. با اینکــه معتقدم نباید منکــر اهمیت و جایگاه 
الهیات ســنتی شد ولی فکر می کنم الهیات سنتی برای 
جامعه جدید ما نمی تواند تجربه کافی باشــد. ما امروز 
بــه الهیاتــی کــه شــکل فرهنگــی به خــود گرفته  اســت، 
نیــاز داریم و متأســفانه تا به امروز نتوانســته ایم به این 
مهم دســت یابیم. از این رو، مســبب اصلی بســیاری از 
مشــکلات نظری و عملی را فقــدان »الهیات فرهنگی« 

در جامعه مان می دانم.

»الهیات فرهنگی« با »الهیات فرهنگ« تفاوت 3 
دارد. الهیــات فرهنگ، الهیات پیشــینی اســت 
کــه نحــوه تجلــی دیــن را در فرهنگ بررســی می کند؛ 
بــه این معنــا که دین در هنر، صنایــع فرهنگی و دیگر 
صــور فرهنگی چگونــه تجلی یافته  اســت. اما الهیات 
فرهنگــی، نوعی الهیات پســینی اســت؛ به ایــن معنا 
کــه بــه جنبه  های دینــی و غیردینــی زندگــی روزمره و 
فرهنــگ عامه توجه دارد و برآمده از دانش های ناظر 
به فرهنگ است و بدین معنا که به کمک دانش های 
ناظــر به فرهنــگ و تحلیل فرهنگــی از نصوص دینی 

قابل تحقق است.

»فرهنگ« از آن کلمه هایی اســت کــه کاربردهای 4 
بســیار متنوعی دارد. رایج ترین تعریف از فرهنگ 
را »ادوارد بارنــت تایلــور« انسان شــناس بریتانیایــی و 
بنیانگذار انسان شناســی فرهنگی ارائه می  کند. به زعم 
او، فرهنگ مجموعه  ای از باورها، اعتقادات و مناســکی 
اســت که یک قــوم را به هم پیوند می دهــد. در واقع، او 
فرهنگ را به عنوان یک پدیده انتزاعی در نظر می گیرد 
و جامعه شناســی و انسان شناســی هــم چنیــن نگاهــی 
بــه فرهنــگ دارنــد. امــا امتیــاز »مطالعــات فرهنگی« 
این اســت کــه فرهنگ را ناظر به مســائل جامعه به کار 
می گیــرد. از این رو مطالعات فرهنگی نوعی انقلاب در 

علوم انسانی به شمار می رود.
یکــی از دلایلی که باعث عدم توفیــق ما در برنامه های 
فرهنگی می شود، این است که به روش های علمی بها 
نمی دهیم. نیاز داریم یک مرکز تحقیقات اســتراتژیک  
مطالعات فرهنگی تأسیس شود  تا مطالعات فرهنگی، 
اساس بحث های فرهنگی را رقم زند. متصدی مسائل 
فرهنگــی در کشــور ما، شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی 
اســت و معتقــدم بــرای بقــای انقــلاب و دوران تــداوم 
انقلاب اســلامی باید »مطالعات فرهنگی« اساس این 

شورا باشد.

با اینکه معتقدم نباید منکر 
اهمیت و جایگاه الهیات سنتی 

شد ولی فکر می کنم الهیات 
سنتی برای جامعه جدید ما 

نمی تواند تجربه کافی باشد. ما 
امروز به الهیاتی که شکل فرهنگی 

به خود گرفته  است، نیاز داریم و 
متأسفانه تا به امروز نتوانسته ایم 

به این مهم دست یابیم. از 
این رو، مسبب اصلی بسیاری 

از مشکلات نظری و عملی را 
فقدان »الهیات فرهنگی« در 

جامعه مان می دانم

دکتر علیرضا قائمی نیا
سردبیر فصلنامه ذهن و عضو هیأت علمی 

پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی

در این گفتار ســعی مان بر این اســت که نوازندگان موســیقی خیابانی را به عنــوان »روایتگران 
شــهر مدرن« و مکانیسم های حاکم بر آنان را تحلیل کنیم. یکی از معضل هایی که در مواجهه با 
موسیقی خیابانی وجود دارد، فروکاستن آن در حد »تکدی گری مدرن« است؛ نگاهی به غایت 
غلط و ایدئولوژیک که دانش جامعه شناسی، به مثابه دانشی انتقادی، می تواند این تلقی اشتباه 
را نقد و البته تصحیح کند. چرا که موســیقی خیابانی به مثابه یک مقوله کلانشهری قابل تبیین 
اســت. نگاه به موســیقی خیابانی به مثابه »تکدی گری مدرن« هم یک تلقی عمومی اشــتباه و 
هم یک تلقی سیاســتگذارانه نادرست است و شاهد این مدعا، فهرست رسمی مشاغل مربوط 
به ســازمان فنی و حرفه ای وابسته به وزارت کار اســت که در آن نوازندگان موسیقی خیابانی در 
ردیف تکدی گران و دستفروشان دسته بندی شده اند! و علیرغم تلاش هایی که برای به رسمیت 
شناختن این سبک از موسیقی از سال 1391 تا به امروز صورت گرفته است اما همچنان این تلقی 
رسمی موضوعیت دارد. به نظر می رسد که دلیل این مقاومت، عدم درک نقش متمایزی است 

که نوازنده موسیقی خیابانی به عنوان یک »کنشگر شهر مدرن« ایفا می کند.

آنچــه که امروز بــه عنوان »اثر هنــری« می شناســیم، متفاوت از آن چیزی اســت که در 
سنت قدیم به عنوان هنر شناخته می شد. در این فضا، اثر هنری را باید بیشتر »صنعت 
فرهنگ« دانســت؛ چیــزی که زاییــده  فضای بعد از جنگ جهانی دوم اســت و شــکل 
صنعتــی به خود گرفته اســت. یکی از مهم ترین ویژگی های اثــر هنری در این وضعیت 
»تولیــد انبوه« و همچنین »کالایی شــدن« اســت. از این رو، مجموعــه هنرهایی که تا 
پیش از این وجود داشــتند، در مناســبات تازه ای در صنعت فرهنگ قــرار گرفتند، اما با 
ایــن حال، در میان انــواع هنر و در بین صنایــع فرهنگی آنچه که بیش از همه برجســته 
شد، موســیقی و ســینما بود.اقبالی که نســبت به ســینما پیش آمد یکی از دلایلش این 
است که ســینما بخش عمده ای از هنرهای پیش از خود را در درون خود به کار می گیرد 
و به آن، شــکل و صورت تازه ای می بخشــد. موسیقی هم البته شــرایط تازه ای پیدا کرد و 
یک ویژگی بســیار مهم آن، این اســت که عمق نفوذ و تأثیرش »در لحظه« در قیاس با 
هنرهای دیگر بسیار بیشتر است. اگر اثرگذاری آثار هنری را که در درون صنعت فرهنگ 
قــرار می گیرند، در یک طیف و پیوســتار قرار دهیم، معماری و موســیقی در دو ســر این 
طیــف قرار خواهنــد گرفت. آنچنان که موســیقی »در لحظــه« نفوذ می کنــد و اثرگذار 
است، معماری نیست. بر این اساس، موسیقی سریع ترین و درعین حال ناپایدارترین 
اثر و معماری دیرترین اما طولانی ترین و پایدارترین اثر را بر مخاطب خواهد گذاشت.



ده
نوا

 خا
گاه

اد
د

چنــد  کــه  جــوان  زن  حــوادث/  گــروه 

ســال قبــل شــوهرش در یــک درگیری 
خانوادگــی به دســت بــرادرش کشــته 
شــده بــود بــا بخشــیدن مهریــه خــود 
بــه عنــوان دیه به پســرش کــه ولی دم 
پرونــده بود، توانســت رضایــت اولیای 
دم را برای نجــات برادرش از قصاص 

جلب کند.
حــوادث  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
»ایــران«، پاییــز ســال 91 گــزارش قتل 
محله هــای  از  یکــی  در  جوانــی  مــرد 
پایتخــت به تیــم جنایی اعلام شــد. با 
حضور تیــم تحقیق آنها با جســد مرد 
جــوان در حالــی مواجــه شــدند کــه بــا 
ضربه چاقو به گردنش به قتل رســیده 

بود. گرچه در بررسی های اولیه به نظر 
می  رسید که مرگ مرد جوان خودزنی 
اســت امــا در معاینات صــورت گرفته 
مشخص شد که او به قتل رسیده است 
و عامــل یا عاملان جنایت قصد تغییر 

مسیر تحقیقات را دارند.
از  میدانــی  تحقیقــات  در 
همســایه های مقتول، مشخص شد که 
مقتول با همســرش اختلاف داشــته و 
صــدای درگیری و مشــاجره آنها مدام 
بــه گــوش می  رســیده اســت. اختــلاف 
می  توانســت  همســرش،  و  جــوان  زن 
انگیزه ای برای جنایت باشد. به دستور 
بازپــرس جنایــی زن جــوان بازداشــت 
شــد، گرچــه وی ابتــدا منکــر اطــلاع از 

ایــن جنایت بود  امــا چند روز بعد لب 
به اعتــراف گشــود و گفت: با همســرم 
اختــلاف داشــتم  او مــرا کتــک می  زد. 
یــک روز برای برادرم محســن درد دل 
کردم و او زمانی که از ماجرا باخبر شــد 

نقشه قتل همسرم را کشید.
حادثــه  روز  داد:  ادامــه  جــوان  زن 
بــرادرم بــه همراه دوســتش به ســراغ 
همســرم رفته و دوست محسن پاهای 
او را گرفــت و برادرم نیز با ضربه چاقو 
بــه گردنــش زد. می  خواســتند قتــل را 
ایــن  خودکشــی جلــوه دهنــد امــا  راز 

جنایت برملا شد.
و  محســن  جــوان،  زن  اعتــراف  بــا 
دوســتش بازداشــت شــده و بــا تکمیل 

تحقیقــات، ســه متهــم این پرونــده در 
دادگاه کیفــری اســتان تهران پــای میز 
محاکمــه رفتند. به درخواســت اولیای 

دم، محسن به قصاص و همسر مقتول 
و دوســت محســن بــه زنــدان محکوم 
شــدند. پس از چند سال زن جوان آزاد 

 درخواست طلاق از همسری که 
با کارش ازدواج کرده بود

گروه حــوادث: ورودی مجتمع خانــواده، دختر جوانی با مانتوی آبی و شــال 

ســفید ایســتاده بود، گویا منتظر کســی بود واضطراب و نگرانی در چهره اش 
بخوبی نمایان بود.

چند دقیقه ای که ایســتاد و در میان جمعیت چشــم گردانــد وارد دادگاه 
شــد و به ســمت طبقه اول رفت و سپس وارد شــعبه ۲1۳ شد. منشی دادگاه 
با دیدن دختر جوان گفت: جلسه شما ساعت 10 و نیم شروع می شد الان 5 

دقیقه گذشته چرا دیر کردید؟ دختر عذرخواهی کرد و وارد اتاق قاضی شد.
قاضی که مرد خوش رو و میانسالی بود وقتی عذر خواهی دختر جوان را 

شنید گفت: اشکالی ندارد بیا بنشین. همسرت کجاست؟
در همین لحظه در اتاق قاضی باز شــد و پسر جوانی با عجله داخل اتاق 

آمد و گفت: سلام جناب قاضی اجازه هست؟
قاضی گفت: شما؟

مــرد جوان خودش را ســامان معرفی کرد و گفت: من همســر این خانم 
هستم.

قاضی نگاهی کرد و گفت: چرا دیر کردی؟ الان یک ربع اســت که جلســه 
شروع شده.

ســامان گفت: ببخشــید درگیــر کارم بودم جناب قاضی بــرای همین دیر 
شد.

دختر جوان با شنیدن این حرف گفت: می بینید حاج آقا ایشون با کارش 
ازدواج کرده و من و زندگی مشــترک و حتی خانواده هیچ جایی در زندگی او 

نداریم. همین موضوع باعث شده که من الان اینجا باشم.
وقتی قاضی از او خواست درباره علت درخواست طلاقش بیشتر توضیح 
دهد، گفت: شــوهر خواهرم مغازه لوازم خانگی دارد یک روز که به آنجا رفته 
بودم سامان من را دید .او دوست شوهر خواهرم بود. از همان جا با هم آشنا 
شدیم و چند روز بعد هم به شوهر خواهرم گفته بود که از من خوشش آمده 
و قصد دارد با من ازدواج کند، من هم که فهمیدم هدف سامان ازدواج است 
گفتم باید با او بیشــتر آشنا شوم. کار ســامان هم خرید و فروش لوازم خانگی 
بــود. او چنــد مغــازه لــوازم خانگــی دارد و مدام در حــال کار و ســفر و خرید و 
فروش اســت. اوایل چندان به این موضوع توجهی نکــرده بودم، البته او هم 
بیشتر برای من وقت می گذاشت اما وقتی بعد از چند ماه آشنایی عقد کردیم 
و یک مراسم عروسی گرفتیم و رفتیم سر خانه زندگی مان، کم کم سامان هم 
حضورش کمرنگ تر شــد. حدود یک ســال و نیم است که ما ازدواج کرده ایم 
و زیــر یک ســقف زندگــی می کنیم امــا در این مــدت 10 بار هم شــام را با هم 
نخورده ایــم ،چون آنقدر شــب ها دیــر می آید که یا من خوابم یا از گرســنگی 

مجبورم تنها غذا بخورم.
جنــاب قاضــی هــر وقــت جایــی دعــوت بودیــم دیر رســیدیم. هــر وقت 
می خواستم خرید بروم باید تنها می رفتم ،هر وقت می خواستم دکتر بروم 
تنها رفتم ،تفریح و میهمانی و سفر و همه چی تنهایی بوده ،حتی مسافرت 
هــم با پــدر و مــادرم می رفتــم ،چون ایشــون درگیــر کارش بوده اســت؛ هم 

صحبتی و دیدارمان هم محدود به چند دقیقه در شبانه روز شده است.
حاج آقا همین چند هفته پیش سالگرد ازدواج مان بود پدر مادر خودم و 
پدر مادر او را دعوت کرده بودم که سورپرایز شود، آنقدر آن شب دیر آمد که 
خانواده خودش هم اعتراض کردند. من دیگر خســته شــدم و نمی توانم به 
این زندگی ادامه بدهم ،حداقل طلاق بگیرم تکلیفم با زندگیم معلوم می 
شود. شاید من آدم حساس و سخت گیری هستم اما از تنهایی خسته شده ام 

و با این وضعیت نمی توانم دیگر ادامه دهم.
قاضــی با شــنیدن ایــن حرف ها تعجــب کرد و گفــت: پســرم حرف های 

همسرت را تأیید می کنی؟
ســامان بــا کمی مکث در حالی که به ســاعتش نگاه می کــرد گفت: آقای 
قاضی من همه تلاشــم برای ســاختن یک زندگی مرفــه و آینده خوب برای 
همســر و فرزندانمــان اســت. من اگر عاشــق همســرم نبودم کــه آنقدربرای 
آسایش او تلاش نمی کردم. خودش هم می داند چقدر او را دوست دارم ؛از 
صبح تا شــب بدو بدو می کنم که برای او یک زندگی خوب بســازم. باور کنید 
مــن دنبال تفریح و ســرگرمی نیســتم، فقط کار می کنم ،کجــای این کار گناه 

است و اشکال دارد؟ اگر حواسم به کارم نباشد ضرر می کنم.
همســرش با بغض گفت: من هم آدمم ،ازدواج کردم که تنها نباشــم و 
با شــوهرم از زندگی لذت ببرم ،نه اینکه همه جا تنها بروم. آقای قاضی من 

نیــاز بــه همــدم دارم .او نه 
اجــازه می دهــد کــه من در 
کار کمکــش کنــم و بیشــتر 
کنارش باشــم ،نه خودش 
بــه من توجه می کند، حتی 
پیشــنهاد دادم اجازه بدهد 
در یکــی از مغازه هایش کار 

کنم ،اما نمی گذارد.
ســامان حرفش را قطع 
کــرد و گفت: نمی شــود این 
کار مردانــه اســت .من دلم 
نمی خواهد همسرم در این 
کار باشــد، ضمــن اینکــه تو 
نیــازی به کار کــردن نداری. 
همه زنها آرزوی این زندگی 
ناشــکری  تــو  امــا  دارنــد  را 
می کنــی. قاضــی پرونده که 
فرد بــا تجربه ای بــود گفت 
دیگر کافی اســت، آنچه که 
بایــد بدانــم از پرونده شــما 
مــی دانــم، دیگر نیــازی به 
گفتــن نیســت ،بــس کنیــد 
شــما باید دو ماه مستمر به 
واحد مشاوره مراجعه کنید 
و اگر مشکلتان حل نشد آن 
وقــت حکم طــلاق را صادر 

می کنم. 
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گــروه حــوادث/ با گذشــت 5 ســال از 

قتــل مهندس میانســال در خانه اش 
پرونــده،  در  آشــنا  زنــی  بازداشــت  و 
رمز گشــایی از ایــن معمــای جنایــی 
بــه آزمایــش خــون و تطابــق آن بــا 
لکه های خونی که روی لباسی زنانه 
در صحنــه قتل پیدا شــده بــود، گره 

خورده است.
حــوادث  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
 9 صبــح   8:۳0 ســاعت  »ایــران«، 
کلانتــری  مأمــوران   ،96 اســفندماه 
118 ســتارخان در تمــاس با بازپرس 
کشیک قتل گزارش جنایت هولناکی 
را در طبقــه دوم ســاختمانی هشــت 
طبقــه واقع در منطقه صادقیه اعلام 

کردند.
بــه دنبــال ایــن گــزارش، بازپرس 
جنایــی و تیــم بررســی صحنــه جرم 
راهی محل شدند. باجناق مقتول که 
در محل حضور داشــت بــه مأموران 
گفــت: بهنــام، مهنــدس ســاختمان 
بــود و از زمانی که همســر و دخترش 
بــرای زندگــی به امریــکا رفتــه  بودند 
تنهــا زندگــی می کــرد. صبــح امــروز 
خواهرزنــم تمــاس گرفــت و گفت از 
بهنام خبری نیست و نگران شده بود 
از من خواســت که سراغ بهنام بروم. 
مــن هم طبق خواســته او راهی خانه 
بهنام شدم اما جسد او را داخل اتاق 

خواب پیدا کردم.
در  بــودن  ســالم  بــه  توجــه  بــا 
ورودی آپارتمــان، احتمــال جنایــت 
از ســوی فــردی آشــنا قــوت گرفتــه و 
ایــن احتمال مطرح شــد کــه مقتول 
خــودش در را برای عامــل یا عاملان 
ایــن جنایت باز کرده یــا اینکه با کلید 
از  بازرســی  در  شــده اند.  خانــه  وارد 

خانــه لبــاس زنانــه ای کــه لکه هــای 
خــون روی آن ریختــه بود نیز کشــف 
شــد. لکه های خونی که متخصصان 
پزشــکی قانونی اعلام کردند متعلق 
به مقتول نیســت. همین مسأله این 
فرضیــه را مطــرح کرد کــه در صحنه 
قتل یک زن هم حضور داشته است.

جســد مهنــدس میانســال که دو 
روز از مرگ او گذشــته بود به دســتور 
بازپــرس جنایی بــه پزشــکی قانونی 
منتقل شــد. در ادامه بررسی ها، تیم 
تحقیق ابتدا به زن همسایه مشکوک 
شــدند. زن جوانــی که همســرش به 

خاطر جرایمی که مرتکب شــده بود 
در زنــدان بــود و خــودش نیز ســابقه 
دســتور  وقتــی  امــا  نداشــت  خوبــی 
بازداشــت زن جــوان صادر شــد از او 
آزمایــش خــون گرفتنــد و مشــخص 
شــد که گروه خونی وی با گروه خونی 
کشــف شــده روی لبــاس مطابقــت 
نــدارد. بدیــن ترتیب زن جــوان آزاد 

شد.
در ادامه رســیدگی به این پرونده، 
مــرد جوانی کــه با مقتــول معاملات 
دلاری داشــت مورد ظــن کارآگاهان 
قرار گرفت و دســتور بازداشــت او نیز 

صادر شــد، امــا در تحقیقات صورت 
گرفته مشــخص شــد که وی در زمان 
بدیــن  و  بــوده  دیگــری  جــای  قتــل 

ترتیب او نیز آزاد شد.

ë بازداشت سومین مظنون

حالــی  در  و  بررســی ها  ادامــه  در 
کــه بیــش از 5 ســال از ایــن جنایــت 
گذشــته و هنــوز گره کور ایــن معمای 
جنایی باز نشــده بود این بار مأموران 
بــه خواهــر زن مقتــول به نام ســهیلا 
مشــکوک شدند. آنها ســرنخ هایی به 
دســت آوردند که احتمــال حضور او 
در صحنــه قتــل را پررنگ کــرد. طبق 
مأمــوران  کــه  شــواهدی  و  مــدارک 
بــه دســت آوردند، ســهیلا، ســاعاتی 
قبــل از جنایــت بــا مرد ناشناســی در 
نزدیکــی محــل حادثــه دیــده شــده 
بود. از ســویی صبح روزی که جنایت 
رخ داده او تماس هــای مشــکوکی بــا 
فردی ناشــناس برقرار کرده بود، این 
در حالــی بود که ســهیلا منکــر ماجرا 
شــده و مدعی بود روز حادثه به خانه 

مقتول نرفته است.
با کنار هم قــرار دادن این مدارک 
ســهیلا بازداشــت شــد، اما زن جوان 
منکر جنایت بود و گفت: با همســرم 
هــر چنــد روز یکبــار بــه مهندس ســر 
می  زدیــم و حتــی بــرای او غــذا هــم 
می  بردیم. من با او اختلافی نداشتم 

که بخواهم او را به قتل برسانم.
به دســتور بازپرس محمد وهابی، 
کارآگاهــان  اختیــار  در  جــوان  زن 
اداره آگاهــی قــرار گرفت تا بــا انجام 
خــون  شــود  مشــخص  آزمایشــات 
به دست آمده در صحنه قتل با خون 

وی مطابقت دارد یا خیر.

ردپای زن آشنا در قتل مهندس میانسال
گروه حوادث/ یکی از عاملان شهادت سرهنگ 

نیــروی انتظامــی در زاهدان پــس از ۳ ماه 
ردیابی هــای تخصصــی پلیس دســتگیر 

شــد. ســردار »احمــد طاهــری« فرمانده 
در  بلوچســتان  و  سیســتان  انتظامــی 
تشــریح این خبــر گفت: ســاعت ۲1:48 
شــامگاه جمعــه ششــم خرداد امســال، 

اشــرار منطقه در اقدامی ناجوانمردانه با 
ســلاح کلاش به ســمت خودروی شــخصی 

از  یکــی  انجــام«،  راه  ســرهنگ دوم »عبــاس 
مأمــوران جــان برکف پلیس پیشــگیری شهرســتان 

دلگان که به همراه خانواده، در حال طی مسیر در محور »ایرانشهر - دلگان« بود 
شــلیک کردند و از صحنه متواری شدند. بر اثر این تیراندازی سرهنگ دوم »راه 
انجام« به درجه رفیع شهادت نائل آمد. از همان لحظات نخست پس از وقوع 
این حادثه دســتگیری عاملان این جنایت به صورت ویژه در دستور کار مأموران 

پلیس این فرماندهی قرار گرفت.
وی افزود: تیم رســیدگی کننده به پرونده با تلاش شــبانه روزی خود یکی 
از اشــرار مســلح را که در شــهادت مأمور پلیس نقش داشت شناسایی کرد و 
با اقدامات پلیسی ویژه و رصد اطلاعاتی مشخص شد وی یکی از اشرار بنام 
و معــروف منطقه بوده که در اقدام های شــرارت بار خــود از قبیل راه  بندی، 
سرقت مسلحانه، تیراندازی و اخاذی در محور های مواصلاتی جنوبی استان 
به همراه تعدادی از همدستانش به صورت مسلحانه فعالیت داشته است.

این مقام ارشد انتظامی تصریح کرد: پس از رصد و اقدامات شبانه روزی 
محــل تــردد متهــم در محــور مواصلاتــی شهرســتان بزمــان به شهرســتان 
ریگان اســتان کرمان شناســایی و ضمن هماهنگی و تشریفات قضایی، تیم 
عملیاتی پلیس اســتان به بخش بزمان اعزام شــد و پس از اطمینان حضور 
متهــم در مخفیگاهــش در یک عملیــات غافلگیرانه وی را دســتگیر کرده و 
خــودروی پــژو 405 وی نیــز توقیــف و با هماهنگــی مراجع قضایــی به مرکز 
استان منتقل شد. در این رابطه پرونده تشکیل و در تحقیقات فنی و پلیسی 
متهم به جرم خود مبنی بر معاونت در شــهادت سرهنگ عباس راه انجام 

اعتراف و در خصوص تعدادی سرقت مسلحانه نیز اعتراف کرده است.
ســردار طاهــری در پایــان بــا اشــاره بــه تحویــل متهــم بــه مراجــع قضایی، 
خاطرنشان کرد: پلیس با اقتدار در برابر اشرار و سوداگران مرگ می ایستد و هرگز 
اجازه نمی دهد خون پاک مدافعان امنیت کشــور که برای تأمین نظم و امنیت 

مردم و مرزهای میهن اسلامی جان عزیز خود را فدا می کنند، پایمال شود.

 اعتراف شرور مسلح
به شهادت سرهنگ »راه انجام«
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گروه حوادث: انفجار پاوربانک در حال شارژ  یک خانه را در شیراز به آتش کشید.

محمدهــادی قانع، رئیس ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری 
شــیراز در ایــن بــاره گفــت: ســاعت ۲۲ و ۳۲ دقیقه یکشــنبه ۳0 مــرداد وقوع یک 
آتش ســوزی در طبقه دوم یک ســاختمان مسکونی سه طبقه، به مرکز 1۲۵ اعلام 
شــد و بلافاصله آتش نشــانان از ایســتگاه 8 با تجهیزات مورد نیاز، به محل اعزام 
شــدند. براســاس اعلام کارشناســان آتش نشــانی اعزامی به محل، این حادثه در 
زمانــی که ســاکنان در منزل نبودنــد و به دلیل بــروز انفجــار در پاوربانک در حال 
شــارژ، رخ داده و منجر به آتش سوزی شــده بود. قانع اضافه کرد: با توجه به واقع 
شــدن محــل حادثه هنــگام حضور آتش نشــانان، آتــش در حال گســترش و دود 

زیادی فضای ساختمان را در بر گرفته بود.

رئیس ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شــهرداری شیراز اظهار داشت: 
آتش نشــانان بــا حضــور در محل بی درنگ پــس از قطع جریان اصلــی برق و گاز 
ســاختمان و ایمن ســازی کامل، به دلیل نبودن ساکنان از طریق پنجره وارد منزل 
مسکونی شــدند و با به کارگیری لوله های آبدهی عملیات مهار زبانه های سرکش 
آتــش را آغــاز کردنــد. در این حادثه به هیچ یک از ســاکنان ســاختمان مســکونی 
آســیبی وارد نشــد و آتش نشــانان در کوتاه ترین زمان ممکن، شــعله های آتش را 
پیش از ســرایت به طبقات دیگر ســاختمان، مهار و کاملًا خاموش کردند. وی به 
شهروندان توصیه کرد که هیچ گاه گوشی موبایل و پاور بانک را در حالت شارژ در 
زمان نبودن در منزل یا محیط کار رها نکنند و قبل از شــارژ کامل از برق کشــیده و 

در زمان شارژ روی سطوح غیر قابل اشتعال و شیشه ای قرار دهند.

آزادی 2 محکوم به قصاص با رضایت اولیای دم
گروه حوادث: دو زندانی که در دو پرونده جداگانه به جرم قتل همســر و پدر در زندان اســتان گلســتان به انتظار اجرای 

حکم قصاص بودند در پویش »به عشق حسین)ع( می بخشم« با رضایت اولیای دم ازمرگ رهایی یافتند. 
حیــدر آســیابی، رئیس کل دادگســتری اســتان گلســتان در این باره گفــت: دو محکوم بــه قصاص، بــا پادرمیانی 
اعضــای شــورای حل اختلاف اســتان و گذشــت بزرگ اولیــای دم، از قصاص نجــات یافتند. یکی از ایــن محکومان، 
مرد ۴8 ســاله ای اســت که تیرماه امســال، در دعوای خانوادگی بر ســر ارث و میراث، ناخواســته ســبب مرگ پدرش 
شــده بود که اولیای دم به حرمت ماه محرم، از درخواســت قصاص چشــم پوشــیدند. رئیس کل دادگســتری استان 
گلســتان ادامه داد: دومین محکوم به قصاص نیز مرد ۳9 ســاله ای اســت که چهار ســال پیش در دعوای خانوادگی، 
مرگ همســرش را رقم زده بود. به درخواســت اولیای دم مقتول حکم قصاص پرونده صادر شد و از سه سال پیش 
در نوبت اجرا قرار گرفت. پس از این ماجرا اعضای شــورای حل اختلاف زندان گرگان از دو ســال پیش تلاش برای 
کسب رضایت از اولیای دم را آغاز کردند اما بی نتیجه بود تا اینکه امسال پس از تعیین تاریخ اجرای حکم، بار دیگر 
تلاش ها برای ســازش آغاز شــد و این بار اولیای دم به حرمت ایام محرم، از حق شــرعی و قانونی خود گذشــته و از 

اجرای حکم منصرف شدند.

بازداشت برادران شیشه فروش
گروه حوادث/ دو برادر که با مواد روانگردان شیشه، قرص لاغری تولید می کردند با تلاش مأموران پلیس شهر ری دستگیر 

شدند. 
ســرهنگ دوســتعلی جلیلیــان فرمانده انتظامی شهرســتان ری با اعلام این خبــر گفت: مأموران پلیس مبــارزه با مواد 
مخــدر ایــن فرماندهی با اشــراف اطلاعاتی هویــت و مخفیگاه دو برادر را که اقــدام به تهیه و توزیــع قرص های لاغری غیر 
مجاز حاوی مواد روانگردان شیشــه در شــهرری می کردند شناســایی کرده و پس از انجام هماهنگی های لازم، تیم عملیات 
ایــن پلیــس به مخفیــگاه متهمان اعــزام و در یک عملیات ضربتی و منســجم هر دو برادر را دســتگیر کردنــد. در بازدید از 
این محل ۴ هزار قرص بســته بندی شــده آماده فروش و 1۳ کیلو مواد اولیه آغشــته به مواد روانگردان شیشــه کشــف شــد. 
فرمانــده انتظامــی شهرســتان ری بیان کــرد: این افراد ســودجو و فرصت طلب با فــروش این دارو ها، مشــتریان خود را به 
مواد روانگردان آلوده می کردند تا بدین ترتیب به خرید کالا از متهمان وابســته شــوند. هر دو متهم پس از اعتراف به جرم 
ارتکابی و تکمیل تحقیقات پلیســی در اختیار مرجع قضایی قرار گرفتند. وی به شــهروندان توصیه کرد: داروهای پزشــکی 
را فقــط از داروخانه هــای معتبــر و دارای مجــوز تهیه کننــد و از خرید این گونــه داروها که در فضای حقیقــی و مجازی تبلیغ 

می شوند خودداری کنند.

یک کشته و دو مجروح  در صاعقه عربستان
برخــورد صاعقــه منجر به فوت یــک جوان و مجروح شــدن دو نفر دیگر در 
عربستان شد.به گزارش رسانه های سعودی، این حادثه بعدازظهر یکشنبه 
در اســتان »جــازان« عربســتان رخ داد و بــر اســاس اطلاعاتی که به دســت 
آمد، این ســه جوان سوار خودرو بودند که صاعقه به آنها اصابت کرد. یکی 
از آنهــا در دم جــان خــود را از دســت داد و دو نفر دیگر که پســرعموهایش 
بودنــد در بیمارســتان تحــت مداوا هســتند.این درحالی اســت کــه مناطق 
مختلف عربستان از جمله مدینه منوره و مکه مکرمه روز جمعه شاهد رعد 
و برق شــدید و به دنبال آن باران های ســیل آســا بود که مانع از عبور و مرور 
شــد. باران های سیل آســا منجر به غرق شــدن دو اتوبوس در مدینه منوره 
و همچنین باعث آســیب رســاندن به بســیاری از خودروها شد.رســانه های 
داخلــی ســعودی اعــلام کردنــد: » با وجــود بالا بــودن دمای هــوا، برخی از 
مناطق عربستان سعودی در معرض وقوع رعد و برق های شدید قرار دارند 

که منجر به جاری شدن سیلاب ها می شود.«

انفجار پاور بانک خانه را به آتش کشید

 بخشیدن مهریه 
برای نجات برادر از قصاص

شــد و با گذشت 10 سال از این جنایت، 
در حالــی کــه پرونــده متهــم اصلی به 
شــعبه دوم اجــرای احــکام دادســرای 
امــور جنایــی تهــران ارجــاع شــده بود، 
تــلاش بــرای گرفتن رضایــت از اولیای 
دم آغاز شــد. در نهایت مادر مقتول از 
قصــاص قاتــل فرزندش گذشــت کرد. 
با گذشــت او، تنها ولی دم پرونده پســر 
نوجــوان مقتــول بــود که در زمــان قتل 

پدرش فقط یک سال داشت.
باتوجــه به اینکــه فرزنــد مقتول به 
ســن قانونــی نرســیده، پرونــده بــرای 
قــوه  رئیــس  دفتــر  بــه  تصمیم گیــری 
قضائیه ارســال شــد و در نهایت حکم 
بر پرداخت دیه به فرزند مقتول صادر 
شــد. با صــدور حکــم، همســر مقتول، 
شــوهرش  خانــواده  از  را  مهریــه اش 
طلــب کرد و قرار شــد ایــن مهریه را به 
عنوان سهمی از دیه به پسرش که ولی 
دم پدرش بود، پرداخت کند. در ادامه 
بقیــه دیــه قانونی نیز بــا کمک خیرین 
جمع آوری و پرداخت شد. با پرداخت 
دیــه و از آنجایــی که محســن حدود 10 
ســال در زندان به ســر برده بود، حکم 

آزادی او صادر شد.

امیرحسین صفدری، کارشناس حوزه   

در  اولویت بنــدی  نبــود   - خانــواده  

زندگی مشــترک، تفکیک قائل نشدن 
بین زندگــی متأهلی و مجــردی، نبود 
درک متقابــل، شــناخت کافــی و... از 
عواملــی اســت کــه هــر زوج جــوان را 
دچار مشکلات زیادی می کند تا جایی 
که سبب شــود آنها به طلاق و جدایی 
روی بیاورند. در این پرونده سامان تمام 
فکــرش فقط کار اســت و هیــچ توجهی 
بــه نیاز هــای همســرش نــدارد. او فکــر 
می کند با کار زیاد می تواند همه نیاز های 
همســرش را تأمیــن کنــد، امــا ایــن یک 
تصور اشــتباه اســت. ســامان باید بداند 
تأمین نشــدن نیاز های روحی و عاطفی 
همســرش باعــث می شــود آنهــا دچــار 
طلاق عاطفی شوند و این مسأله باعث 
دور شــدن آنهــا از همدیگــر و در نهایت 
باعث جدایی می شود. اگر سامان بتواند 
بیــن کار و زندگی مشــترک خــود تعادل 
را  خــودش  اولویت هــای  کنــد،  ایجــاد 
تغییر دهد و به نیاز های اصلی و اساسی 
همســرش پاســخ درســت بدهــد قطعاً 

می تواند این بحران را پشت سر بگذارد.
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مشکلات سخت افزاری لیگ برتر حیرت انگیز است

باورزشگاههایخودچهمیکنیم؟
مشکلات ســخت افزاری متعددی که در لیگ برتر 
فوتبال کشــور وجــود دارد و ابعــاد آن به هفته دوم 
از فصل جدید این مســابقات هم بسط یافت، این 
ســؤال بدیهی را یکبار دیگر بــه ذهن ها می آورد که 
چرا ورزشگاه نداریم و آنهایی هم که داریم، اغلب 
می لنگند و استاندارد نیستند؟ نا آمادگی شماری از 
اســتادیوم های ما سبب شده دیدارهای خانگی برخی تیم های لیگ به جای 
برگزاری در ورزشگاه مرکزی شهرستان به نقاطی دیگر و شهرها و استان هایی 
متفاوت منتقل شــوند. ســرآمد تیم هایی از این قبیل نســاجی اســت که هم 
تمام بازی های فصل گذشــته اش و هم دیدار نخســت اش به جای قائمشهر 
در شــهری دیگر برگزار شــد. ساری، اصفهان، مشــهد و تهران محل برگزاری 
بازی های این تیم بودند و در هفته نخســت لیگ بیســت و دوم نیز ورزشــگاه 
نقش جهان اصفهان خــود امکان رویارویی مردان حمید مطهری را با مس 
رفســنجان فراهــم آورد. مســابقه ای کــه بــا نتیجه مســاوی به پایان رســید تا 
هواداران نســاجی در این فکر و تصور و ســؤال باشــند که اگر بازی در ورزشگاه 
شــهید وطنی قائمشــهر برگــزار می شــد، آیا نســاجی نمی توانســت صاحب 

پیروزی شود و فصل تازه را با برد شروع کند؟!
ë اغماض و  ارفاقی که سازمان لیگ می کند

نقایــص اســتادیوم های مــا به ورزشــگاه شــهید وطنی قائمشــهر منحصر 
نمی شــود و در همان لیگ برتر چندین و چند اســتادیوم دیگر هم اســتاندارد 
نیســتند و فقط با اغماض برگزارکنندگان و ارفاقی که ســازمان لیگ اجباراً به 
بعضی باشــگاه های ما می کند )تا مســابقات برگزار شود و لیگ عقب نیفتد( 
مجوز میزبانی را می گیرند. ورزشــگاه های مسجدسلیمان و آبادان نمونه های 
بارز دیگری در این زمینه هســتند و دیدار اســتقلال با ملوان هم که پنجشــنبه 
گذشــته برگزار شد، حتی تا 48 ساعت مانده به انجام این دیدار محل ثابت و 
مشــخصی نداشت و وجود برخی نقایص در ورزشگاه قدیمی تختی انزلی که 
حالا به سیروس قایقران تغییر نام داده، سازمان لیگ را به تردید انداخته بود.

ë آنجا فقط زیر توپ بکشید
ورزشــگاه مــس کرمان هــم کمبودهایــی دارد و تیم هــای هــوادار و پیکان 
معمــولاً نمی داننــد کــه بازی هــای خانگی شــان در کجــا برگــزار می شــود و 
معمولاً بین ورزشــگاه های دســتگردی، شــهدای شــهرقدس و گاهی انقلاب 
کرج ســرگردان هســتند که البته اگر تصمیم با AFC و فیفا باشــد، آنها بر این 
ورزشــگاه ها هم مهر تأیید نمی زنند و آنها را اســتاندارد نمی دانند. فراموش 
نکنیــم فجر سپاســی کــه در پایــان فصل پیــش لیگ برتــر به دســته  پایین تر 
ســقوط کرد، از چنان ورزشــگاه نامناســب و زمین ناهمواری استفاده می کرد 
کــه حتی صدای بازیکنــان همین تیم نیز درآمده و بنای اعتراض را گذاشــته 
بودنــد و تصریــح می کردند که در چنین زمینی )حافظیه شــیراز( اجرای تنها 
چیزی که غیر ممکن می نماید، یک فوتبال حساب شــده و فنی اســت. طبعاً 
تیم هــای میهمــان و آنهایی کــه به شــیراز می آمدند تا با فجــر مصاف کنند، 
ناله های پرسوز تری از وضعیت این زمین داشتند و می گفتند تنها کاری که در 
ایــن زمین ناهموار می توان انجام داد، ارســال های بلند )و به قول فوتبالی ها 
زیر توپ کشــیدن(، پرهیــز از دواندن توپ روی زمین و دل بســتن به ضربات 

ایستگاهی و گل زدن روی حوادث و اقبال مساعد است.
ë نگرانی عمیق برای ورزشگاه اصلی ایران

در میان ورزشگاه های کشور، »آزادی« تهران از همه بهتر است و به زمین 
چمن آن رســیدگی دائمی می شــود. زیرا محل انجام مســابقات »ملی« هم 
هســت اما این اســتادیوم نیز هرروز بیشــتر از واژه اســتاندارد فاصله می گیرد. 
بافــت فرســوده این ورزشــگاه، تــرک خوردن بعضی قســمت های ســیمانی 

سکوها، عدم تعبیه صندلی های 
شــماره دار که فیفــا روی آن تأکید 
قابــل  بخشــی  در  دارد،  ویــژه 
توجه از اســتادیوم و خساراتی که 
گــذر ایــام بــه بخش هایــی چــون 
رختکن هــا،  عبوری هــا،  تونــل، 
ســرویس های بهداشــتی و نظایر 
کــه  را  »آزادی«  کــرده،  وارد  آن 

50 ســال از تأســیس آن می گذرد، به یک ورزشــگاه قدیمی و کاملًا غیر مدرن 
مبدل ساخته و از ضوابط استاندارد دور کرده است. شاید سران فوتبال ما این 
واقعیت ها را از مدیران فیفا و AFC دور نگه داشته باشند اما حقیقت امر این 
است که خودمان همیشه و عمیقاً نگران هستیم که سرانجام روزی بخشی از 
سکوها و قسمت های »آزادی« که شکاف ها و گسست های کوچک و بزرگ در 
آن ایجاد شده، فرو ریزد و باعث مرگ  و  میر گسترده مردم شود و یک فاجعه 
بزرگ ملی را بیافریند. وحشت از این مسأله از همان 25 سال پیش که اولین 
نشــانه های گسســت در بافت قدیمی ورزشــگاه رؤیت و هرگز به طور اساســی 

ترمیم نشد در دل ها نشست.
ë خوب ها و استانداردهایی که رها شدند

وقتــی در اســتادیوم اول مملکــت با چنیــن دغدغه هایی طرف هســتیم، 
به راحتــی می توانیــد دریابیــد که ســایر ورزشــگاه های ما تــا چه میــزان از واژه 
استاندارد دورتر هستند. بله، ما ورزشگاه های مدرن و باکیفیت شهدای فولاد 
اهواز، نقش جهان اصفهان و امام رضا)ع( در مشهد را داریم و ورزشگاه یادگار 
امام )ره( در تبریز هم قابل قبول اســت، ولی در سایر موارد بشدت می لنگیم 
و یا اســتادیوم هایمان بدوی و کاملًا غیر اســتاندارد است  یا ساخته های خوب 
قبلی مان در این زمینه را رها کرده و آنها را از کیفیت اســتاندارد و حتی از حد 
یــک اســتفاده اولیه هــم دور کرده ایم. نماد بــزرگ وضعیت دوم، ورزشــگاه 
غدیر اهواز اســت که بیش از 10 ســال پیش با مخارجی هنگفت ســاخته شــد 
و مدتی کوتاه هم از آن اســتفاده شــد اما مدتی اســت که از روند جاری کارها 
خارج شــده و چنان بی کیفیت و نازل شــده که انگار باید از خیر آن گذشــت و 
به کلی تعطیل اش کرد. ورزشگاه یادگار امام )ره( قم و استادیوم جدید شیراز 
کــه مدتی روی آن کار شــد و ســپس رهایش کردند نیــز در همین چهارچوب 
می گنجــد و ورزشــگاه قدیمی تختــی تهران نیز معمولاً نیمه تعطیل اســت. 

به راستی ما با همین اندک ورزشگاه های مقبول خود چه می کنیم؟

رکوردشکستناپذیریمجیدیشکستهشد
فرهاد مجیدی، ســرمربی سابق اســتقلال در این فصل هدایت اتحاد کلباء 
امــارات را برعهــده دارد. مجیــدی بــا رکــورد خارق العــاده بدون شکســت 
اســتقلال را قهرمــان لیــگ ایران کــرد. این رکــورد مجیدی همچنــان روی 
نیمکت اتحاد کلباء در بازی های دوســتانه پیش از فصل پا برجا بود. اتحاد 
کلبــاء بــه همــراه مجیــدی در اتریــش اردو زد و بازی هــای دوســتانه انجام 
داد کــه تمــام آنهــا با تعــداد گل بالا به پیروزی رســید ،اما ســرانجام رکورد 
شکســت ناپذیری مجیــدی ایــن مربــی ایرانــی در آخرین بازی دوســتانه و 

باخت 2- 1 به الوصل شکسته شد و به پایان رسید.

اطلاعیهسازمانلیگبرایحضوربانواندرورزشگاهها
موضوع حضور بانوان در ورزشــگاه ها موضوعی است که این روزها بیش 
از پیــش بــه آن پرداخته می شــود. دیروز ســازمان لیگ فوتبــال با صدور 
اطلاعیه ای حضور بانوان را در ورزشگاه ها  منوط به ایجاد زیر ساخت های 
لازم و ایجاد امکانات مناســب و همچنین تصمیم نهادها و دستگاه های 
مربوطــه دانســت. ایــن در حالی اســت که ســازمان لیگ فوتبــال در حال 
پیگیری حضور بانوان در ورزشــگاه ها اســت واین حضــور با تأیید و مجوز 

نهادهای مربوطه امکان پذیر خواهد بود.

گروه ورزشــی/ یورگن لوکادیا مهاجم پرســپولیس این 
روزهــا به چهره فعال اینســتاگرامی تبدیل شــده و در 
حالــی  کــه آخریــن عکســش پیــش از انتقــال بــه 
پرســپولیس را در مــاه فوریــه )بهمــن ماه( 
پست کرده بود، حالا روزانه حداقل یک 
پست و استوری برای دنبال کنندگانش 
می گــذارد و فالــوور بســیار زیادی هم 
گرفتــه اســت. لوکادیا تنهــا یک هفته 
پــس از انتقــال بــه پرســپولیس مــرز 
و  کــرد  رد  را  هــزار دنبال کننــده   500
حــالا بــه عــدد 563 هــزار رســیده و 
احتمــالًا با حضــور در زمین و تا پایان 
قراردادش به جمع فوتبالیست های 
میلیونــی اینســتاگرام اضافه خواهد شــد. 
امضــای  از  پیــش  کــه  شــرایطی  در  هــم  آن 

قــرارداد بــا سرخپوشــان پایتخــت، کمتر از صــد هزار 
فالوور داشــت. لوکادیا پس از گلزنی در بازی دوستانه 
مقابل فجرسپاســی، پستی منتشــر کرد که در آن یکی 
از کاربران که احتمالًا انتظار نداشــت، لوکادیا جوابش 
را بدهــد، خطــاب به او نوشــت: »از فضــای مجازی و 
جذب فالوور دســت بردار، ســخت تمرین کن و آماده 
بــاش چــون تیــم بــه تــو نیــاز دارد. موفقیت بــرای تو 
یــک دنیا فالــوور مــی آورد.« مهاجم پرســپولیس هم 
کــه بشــدت از این نظــر عصبانی شــده بود، در پاســخ 
نوشــت: »ممنون که به من گفتی چگونه زندگی کنم. 
من یک هنرمند، فوتبالیســت و طراح هســتم. من هر 
روز خیلی ســخت تمرین می کنم که شــما نمی بینید. 
من شــما را ســرزنش نمی کنم اما پســرم، مــن هر روز 
تمریــن می کنم. من بــرای فالوور اینجا نیســتم. اینجا 
هســتم تــا فوتبال بــازی کنم. مــن می توانــم بی خیال 

صــد میلیــون فالــوور هم بشــوم. از پلتفــرم خودم آن 
طــور کــه بخواهــم اســتفاده خواهم کــرد؛ بنشــین و از 
زندگــی ات لــذت ببر، مــن هم همیــن طــور.« لوکادیا 
پــس از پاســخ به این کامنت با اظهارنظرهای مشــابه 
دیگری هم روبه رو شــد و ترجیح داد پاســخ یک کاربر 
دیگر را هم بدهد و خطاب به او نوشــت: »تو می دانی 
کــه مــن روی فوتبال تمرکــز ندارم؟ تو چــه می دانی؟ 
تو می توانی هر انتظاری داشــته باشــی امــا نمی توانی 
بگویــی من چــه کار کنــم. مــن هرچه بخواهم پســت 
می گــذارم. فوتبــال زندگی من اســت و من بــا فوتبال 
نفس می کشــم و عاشــق فوتبال هســتم. پرســپولیس 
الان زندگی من اســت اما مُد و موسیقی را هم دوست 

دارم و انسان هستم؛ پس تو هم بنشین سر جات!«
پــس از کامنت هــای لوکادیا و اعتــراض او، برخی 
از کانال هــا متن هایــی بــه زبان هلندی و انگلیســی را 

در اختیار کاربران خود قرار دادند و از آنها خواســتند 
تا این متن هــا را برای لوکادیا کامنــت کنند. محتوای 
این متن ها به این مســأله اشــاره می کرد که هواداران 
معتــرض به عملکرد این بازیکن از اردوگاه تیم های 
رقیــب هســتند و قصــد دارنــد بــه ایــن شــکل تمرکز 
در  لوکادیــا  بزننــد.  برهــم  را  پرســپولیس  مهاجــم 
پاســخ به یکــی از این نظــرات نوشــت: »داداش من 
هیچ وقت اعصابم خرد نمی شــود. مــن عصبانی یا 
مضطرب نیستم. فقط سعی می کنم بگویم هر جور 
بخواهــم زندگی خواهــم کرد.« نکته جالــب این بود 
که یکشــنبه و در حالی  که تمرین پرسپولیس تعطیل 
بــود، لوکادیــا به همــراه په په لوســادا مربی بدنســاز 
اســپانیایی پرســپولیس در ورزشــگاه شــهید کاظمی 
تمرینات خود را پیگیری کرد تا نشان دهد می  خواهد 

به آمادگی لازم دست پیدا کند.

مهاجم پرسپولیس در پاسخ به دو کاربر اینستاگرام از علاقه اش به مد، موسیقی و طراحی خبر داد

لوکادیا:ازکجامیدانیدتمرکزمرویفوتبالنیست؟

آدرینا ورشــینگر/ فصل نقل و انتقالات فوتبال ایران در 
حالی یکشــنبه شــب 30 مرداد به پایان رســید که هنوز 
تکلیــف تعــدادی از بازیکنــان مــورد نظــر ســرخابی ها 
مشــخص نشده است. در حالی که هفته دوم لیگ برتر 
به پایان رســیده و هفته ســوم پنجشــنبه آغاز می شــود، 
موضوع باشــگاه استقلال با امیر ارسلان مطهری و کاوه 
رضایــی بــه پیچیده ترین حالت خود رســیده اســت. با 
اینکــه انتظــار می رفت قرارداد مطهری تــا قبل از پایان 
مهلت نقل و انتقالات، قراردادش را فسخ کند و لیست 
بزرگســالان اســتقلال خالی شــود، اما این اتفاق نیفتاد 
تــا این مســأله به یک بحران بزرگ بــرای آبی ها تبدیل 
شود. مدیران استقلال در ابتدای فصل نقل و انتقالات، 
بــا اینکه یک فصل دیگر از قرارداد مطهری باقی مانده 
بود، قــرارداد او را یک فصل دیگــر تمدید کردند و حالا 
همیــن موضوع چالــش بزرگی بــرای آنها ایجــاد کرده 
اســت. مطهری که از تراکتور و سپاهان پیشنهاد داشت، 
با مسئولان باشگاه استقلال بر سر مطالباتش به توافق 
نرسید. مدیران استقلال به دنبال این بودند که مبلغی 
را به مطهری غرامت بدهند و او قراردادش را فسخ کند 
اما این مهاجم خواهــان همه مبلغ قراردادش تا پایان 
فصــل آینــده لیگ برتر شــد و در نهایت بــدون توافق و 
بــا پایان نقــل و انتقــالات او همچنان بازیکن اســتقلال 
محســوب می شــود. مطهری دیروز هم در صفحه خود 
اعلام کرد: »دوســت ندارم عنوان کنــم در این چند روز 
چه اتفاق هایی افتاده و چه رفتارهایی با من شده است. 
بنابرایــن ضمــن احتــرام از امــروز )دیــروز( در تمریــن 
حاضــر می شــوم.« این در شــرایطی اســت کــه مدیران 

اســتقلال قصــد داشــتند کاوه رضایی را به لیســت خود 
اضافه کنند اما از آنجایی که مطهری در این فصل برای 
استقلال به میدان رفته، نمی توانستند به راحتی نامش 
را از لیســت خــارج کنند تا موضوع همینطور مســکوت 
باقــی بمانــد. در چنین فضایی مســئولان اســتقلال که 
نتوانســتند با مطهــری به تعامل برســند، پرونــده را به 
کمیتــه تعیین وضعیت بردند و در آنجا از بازیکن خود 
شــکایت کردند تــا نظر نهایــی در این خصــوص اعلام 
شــود. نکتــه دیگــری کــه در خصــوص اســتقلال وجود 
دارد ایــن اســت که این تیــم، نیم نگاهی هم به ســعید 
عزت اللهــی دارد و درصورتــی کــه زمینــه جدایــی ایــن 
بازیکن از باشــگاه وایله دانمارک و آزاد شــدن او فراهم 
شــود، ممکن اســت آبی ها بــا عزیز بک آمانــوف که به 
عنوان ســومین گزینه لیســت خروجی معرفی شده نیز 

خداحافظی کنند.
ë پرسپولیس به دنبال انتقال کاوه رضایی

در چنین شرایطی می توان نارضایتی شدید رضایی 
از وضعیت موجود را متوجه شد. او پست اینستاگرامی 
مربــوط به قــراردادش بــا اســتقلال را نیز پاک کــرده تا 
شــایعاتی درباره پیوســتنش به تیم های دیگر از جمله 
پرســپولیس نیــز شــنیده  شــود. یحیــی گل محمــدی از 
مدت هــا پیــش علاقه منــد اســت شــاگرد اســبق خــود 
در ذوب آهــن را این بــار بــا پیراهــن ســرخ در کنــار خود 
داشــته باشــد. باشــگاه پرســپولیس بعد از ابــراز تمایل 
گل محمــدی بــرای جــذب رضایی بــه او پیغــام داده و 
اکنــون در انتظار پاســخ این بازیکن اســت و بــا توجه به 
پر شــدن لیســت اســتقلال، رضایی در ســال منتهی به 

جــام جهانــی از کوچک تریــن روزنه ها بــرای حضور در 
قطر بــا پیراهن ایران نیز نگذرد. همین زمینه، شــانس 
انجــام یکی از جذاب ترین انتقال ها را افزایش می دهد. 
از طــرف دیگــر مبلغ قــرارداد رضایی با اســتقلال مبلغ 
چشمگیری اســت و مدیران پرسپولیس تصمیم دارند 
در صورتی که  حضور رضایی در پرسپولیس جدی شود، 
نهایتاً سقف قرارداد را                            به او بپردازند. این در حالی است 
که گفته می شود رقم این مهاجم با استقلال کمی کمتر 
از دو برابــر ســقف پرسپولیسی هاســت! پرســپولیس در 
حال حاضر دو جای خالی در لیست خود دارد و در این 
رابطــه هم با کاوه رضایی و هم شــیخ دیاباته مذاکراتی 
صــورت داده اســت. شــرزود تمیروف یکشــنبه شــب و 
بعد از جدلی چند ســاعته قراردادش را با پرســپولیس 
فســخ کرد اما موضوع دیگر بحث جذب شــیخ دیاباته 
مهاجم بلندقامت اســبق اســتقلال توسط سرخپوشان 
اســت. او حالا بیشــتر از هر زمان دیگری به پرسپولیس 
نزدیک شــده و به احتمال فراوان بزودی پیراهن ســرخ 
را بــه تن خواهد کــرد. البته دیاباتــه در جزئیات قرارداد 
با پرسپولیســی ها در حال مذاکره اســت و مواردی نظیر 
برخــی از آپشــن ها از جملــه موضوعــات مــورد بحــث 
طرفین برای رســیدن به توافقات نهایی اســت. ضمن 
اینکــه ایــن بازیکــن یــک مشــکل شــخصی دارد کــه در 
صــورت رفــع آن قــرارداد خــود را                            بــا پرســپولیس امضا 
خواهــد کــرد. در این میان شــاید با توافق بــا او یا کاوه یا 
هر دو، نقل و انتقالات تابســتانی را کاملًا تحت الشعاع 
قــرار دهند و باید دید می تواند رضایی از اردوگاه آبی به 

سمت اردوگاه سرخ هایجک کند یا خیر.

گروه ورزشــی/ غرامــت 3 میلیــون یورویی 
مــارک  پرونــده  در  فوتبــال  فدراســیون 
ویلموتس، فســاد 92 هزار میلیارد تومانی 
فولاد مبارکه که بخشی از آن هم به باشگاه 
زمزمه هــای  و  می شــود  مربــوط  ســپاهان 
تغییــر روی نیمکــت تیــم ملــی پیــش از 
جام جهانی؛ موضوعاتی اســت که فوتبال 
ایــران در حال دســت و پنجه نــرم کردن با 
آنهاست. موضوعاتی که ردپای مهدی تاج، 
رئیس اســبق فدراسیون فوتبال در هرکدام 
از اینها دیده می شــود. این در حالی اســت 
که انتخابات ریاســت فدراســیون فوتبال 8 
شــهریور برگزار می شــود و به نظر می رسد 
تاج از بخت نســبتاً بالایی بــرای پیروزی در 
این انتخابات برخوردار اســت. مهدی تاج 
یکشــنبه شــب بــا شــبکه خبــر گفت و گویی 
انجام داد و در خصوص قرارداد ویلموتس 
که در دوره او اتفاق افتاد، این گونه توضیح 
داد: »قــرارداد ویلموتس درســت و بســیار 
تاکنــون  حقوقدانــی  هیــچ  اســت.  خــوب 
نیامده به ما بگوید ایــن قرارداد ایراد دارد. 
3 ســال است صداوســیما در مورد قرارداد 
ویلموتــس صحبــت می کنــد و دســت کم 
یــک نماینــده مجلــس را ســراغ دارم کــه 
نزدیــک به 160 بار در مــورد این قرارداد در 
تلویزیــون و رادیــو حرف زده اســت. تقریباً 
هر ســه روز یکبار. اگر ایــرادی وجود دارد به 
خود ما بگوییــد.« او در خصوص اقداماتی 
که فدراســیون در آن زمان بــرای پرداخت 
مطالبــات ویلموتــس انجــام داد، اظهــار 
کــرد: »فیفــا و AFC بــه مــا نامــه زدنــد که 
برخــلاف کی روش نمی توانیــم از پول های 
بلوکه شــده شما به ویلموتس پول بدهیم. 
این در حالی است که فدراسیون 10 میلیون 
دلار از فیفا طلبکار اســت. با ارسال نامه ای 
از دولــت درخواســت کردیــم کــه بــه جای 
این پول اســتقراض بدهید تــا بتوانیم پول 
ویلموتــس را پرداخت کنیم. ایــن نامه در 
شــورای عالــی امنیت ملی و تقریباً توســط 
همه وزرای دولت قبلی امضا شــد. در بند 
اول نامــه آمــده طبــق مصوبه وزرا پــول را 
به فدراســیون فوتبال از طریــق وزارت کار، 
رفاه و تأمیــن اجتماعی قرض بدهید. این 

وزارتخانه نیز از شــرکت شســتا پول گرفت. 
در حالــی کــه شســتا پولــش را پــس گرفته 
بود ســاختمان فدراســیون و پرسپولیس را 
ضبــط کرد که ایــن کار غیرقانونی اســت.« 
ایــن کاندیــدای ریاســت فدراســیون گفت: 
»وقتی مــن دیدم فیفا پولمان را نمی دهد 
تنهــا جایی کــه می توانســتم مراجعه کنم 
وزارت ورزش و جوانــان بود. 17 نامه در آن 
زمــان به وزیر ورزش زدم و گفتم اگر پول را 
ندهیــد، ویلموتس قــراردادش را یکطرفه 
فســخ می کند. در مــورد یکــی از آنها وقتی 
جواب گرفتیم که فسخ یکطرفه ویلموتس 

انجام شده بود.«
ë  بازگشــت کــی روش در صورت ریاســت

تاج
تاج از بخشی از برنامه هایش درصورت 
پیــروزی در انتخابــات هــم رونمایــی کرد: 
»رئیس فدراسیون شوم، جدی به بازگشت 
اســبق  رئیــس  می کنــم.«  فکــر  کــی روش 
فدراسیون فوتبال در شرایطی این موضوع 
را مطرح کرده که در حال حاضر فدراسیون 
فوتبال درباره تأمین منابع مالی با مشکل 
روبه رو اســت. علاوه بر این فدراسیون باید 
بدهــی مالیاتی ویلموتــس را پرداخت کند 

که ماهی 500 میلیون تومان است.
نکته جالب اینکه دقایقی پس از ادعای 
بازگردانــدن  خصــوص  در  تــاج  مهــدی 
کــی روش، ایــن مربــی پرتغالــی ویدیویــی 
صفحــه  در  ایــران  ملــی  تیــم  رختکــن  از 
اینستاگرامش منتشــر کرد و نوشت: »همه 
چیز از زمانی شــروع می شــود که ما فوتبال 
خوبــی بازی کنیــم.« در این بیــن برخی ها 
این پســت کی روش را تمایل و چراغ ســبز 
ایــن ســرمربی پرتغالــی برای بازگشــت به 
تیــم ملی ایــران تعبیــر کرده اند. امــا نکته 
جالب توجه اینکه کی روش دیدار دوستانه 
ایران و ازبکســتان را انتخاب کرده که کمتر 
از دو مــاه بعد از جام جهانی 2018 روســیه 
)20 شــهریور 97( برگزار شــد. تیم ملی 29 
اردیبهشــت آن ســال و کمی پیــش از جام 
جهانــی 2018 نیــز در یــک دیدار دوســتانه 
با ازبکســتان روبه رو شــده بود. اگر شهریور 
ماه جابه جایی میان کی روش و اسکوچیچ 

کلید بخورد، تیــم ملی حدود 2 ماه تا جام 
جهانی قطر زمان خواهد داشت.

ë تخلف تاج در پرونده فولاد مبارکه
عــلاوه بــر ایــن در روزهای گذشــته پس 
از ارائــه گزارش تحقیــق و تفحص مجلس 
شــورای اســلامی در شــرکت فــولاد مبارکه 
 92 تخلــف  خصــوص  در  گزارش هایــی 
هزارمیلیــارد تومانــی ایــن شــرکت مطرح 
اتفــاق ســندی توســط  ایــن  از  شــد. پــس 
خبرگزاری هــا منتشــر شــد که  تــاج از اعاده 
بــه خدمــت غیرقانونــی در شــرکت فــولاد 
مبارکه اصفهان بیش از 900 میلیون تومان 
به جیب زده اســت؛ ســندی کــه در گزارش 
تحقیــق و تفحــص مجلــس منتشــر شــده 
و جایــی بــرای تکذیب نــدارد. البتــه نامزد 
ریاست فدراسیون فوتبال ترک عادت نکرد 
و در خصــوص این تخلف جوابیه ای صادر 
کــرد. او در ایــن جوابیــه آورده اســت: »در 
گزارش 300 صفحــه ای تحقیق و تفحص 
مجلــس محتــرم شــورای اســلامی فقــط 
یک بــار درباره اعاده بــه خدمت اینجانب 
به نام بنده اشــاره شــده و هیــچ بند و ماده 
دیگــری درارتباط بــا من نیســت. علاوه بر 
ایــن اصــل ماجــرا بــه ماجــرای تصویب و 
ابلاغ قانون منع بکارگیری بازنشستگان در 
روزهای پایانی شهریور 1397 باز  می گردد. 
در آن زمــان بــه جهــت دفــاع از تمامیــت 
کیــان فوتبــال و مهم تــر از آن، تمکیــن از 
قانــون مصــوب مجلس شــورای اســلامی 

درخواست اعاده به خدمت خود را تسلیم 
وزیر محترم وقت ورزش و جوانان کردم و 
پس از طی مراحل اداری با استناد به ماده 
۶0 قانــون خدمات رســانی بــه ایثارگــران، 
با این درخواســت موافقت شــد تــا فوتبال 
ملــی و فدراســیون فوتبال در آســتانه جام 
ملت های 2019 دچار آســیب نشود.« او در 
ادامه آورده اســت: »آنچــه درباره دریافت 
مبالغــی نیز در گــزارش تحقیق و تفحص 
مجلس محترم شــورای اسلامی آمده، در 
واقع مبلغی است که بابت حقوق 3 سال 
دستمزد اینجانب است که حتی در صورت 

دریافــت حقوق بازنشســتگی بــه عنوان 
یک حق اکتسابی باید به بنده پرداخت 

می شد. روشن است و تردیدی ندارم 
در هفته جــاری و روزهای باقیمانده 
تا برپایی انتخابات فدراسیون فوتبال 
همیــن گــروه جریــان ســاز کــه مردم 
بــا آنــان آشــنایی کامــل دارند، ســیل 

اینجانــب  را علیــه  تــازه  تهمت هــای 
مطــرح خواهند کــرد. لذا ضمن تشــکر 

از همراهــی صمیمانــه مردمــی پــس از 
مصاحبــه شــب گذشــته ام در شــبکه خبر 
ســیما، جهــت احتــرام بــه افکارعمومــی 
تمامــی مــوارد تــازه ای کــه توســط جریان 
هدفمند در روزهای آتی طراحی می شــود 
را پاسخ می دهم و در زمان مقتضی درباره 
اهــداف و پشــت پــرده ایــن جریان ســخن 

خواهم گفت.«

تاج در روزهایی که با انتقاداتی اساسی روبه رو است، از برنامه هایش رونمایی کرد

کیروشرابرمیگردانم

استقلال، مطهری و رضایی در پیچیده ترین حالت ممکن

پرسپولیسکاوهراهایجکمیکند؟

اسکوچیچ: فرش قرمز نه، اما انتظار احترام دارم

تیمملیآرامشمیخواهد
دراگان اســکوچیچ، ســرمربی تیم ملی فوتبال ایــران  گفت وگویی 
با ســایت »وکرنیجی« کرواســی انجام داد و در این گفت وگو درباره 
شــرایطش در تیم ملی ایران صحبت کــرد. او در ابتدا گفت: »آدم 
خودبزرگ بینی نیســتم و بعد از انجام یک کار خوب انتظار فرش 
قرمز ندارم اما حداقل انتظار احترام را دارم چون مشــخص است 
کــه من هم شایســتگی حضور در جام جهانــی را دارم. من در تیم 
ملــی ایــران موفق شــدم چــون روی کار خود متمرکز بــودم و همه 
حواشــی و حواس پرتی هــا را از تیــم دور کــردم. اوایــل کارم بــا تیم 
ملی ایران بسیار سخت بود و فشار زیادی روی تیم بود چون نتایج 
ضعیفی کسب شده بود. فکر می کنم شناختم از بازیکنان و شرایط 
روحی آن ها کمک کرد و بازیکنان در یک موقعیت استرس زا ثبات 
و شــخصیت بــالای خود را نشــان دادنــد؛ همه آرامش داشــتیم و 
نتیجه گرفتیم. در کل در ایران کارکردن بســیار ســخت است و باید 
نظرات را یا نادیده بگیرید یا از آن ها به عنوان انگیزه استفاده کنید. 

من به نظرات توجه نکردم و وارد هیچ درگیری نشدم.«
او در ادامــه دربــاره بــازی حســاس با امریــکا در جــام جهانی و 
انتظاراتــی کــه از او بــرای صعــود بــه دور دوم وجــود دارد، اظهــار 
کرد: »نمی توانیم اهمیت سیاســی این مســابقه را نادیده بگیریم. 
قطعــاً بازیکنانــم بــرای آن بــازی انگیــزه بالایی خواهند داشــت و 
احساسات در این بازی به اوج خود خواهد رسید. نکته مهم کنترل 
این احساســات و نحوه تمرکز بازیکنان روی کارشــان است. چنین 
انتظــاری وجود دارد کــه تیم ملی به دور بعــدی صعود کند و من 
همین انتظار را دارم ولی باید فروتن باشــیم. ما معتقدیم که تیم 
ملــی از کیفیت کافی برای رویارویــی با همه تیم ها 
در جــام جهانــی برخــوردار اســت. البتــه هرگــز 
تدارکات خوبی بــرای تیم ملی صورت نگرفته 
ولــی بازیکنان خوب زیــادی داریم کــه تجربه 
بالایــی دارنــد و ایــن موضــوع بــه تیــم ملی 
کمک می کند. در حــال حاضر برنامه این 
اســت که تیم ملی در ویــن اتریش اردو 
خواهــد داشــت و بــا اروگوئه و ســنگال 

بازی خواهیم کرد.«
بخــش  در  ملــی  تیــم  ســرمربی 
دیگــری از صحبت های خــود درباره 
زندگــی در ایــران اظهــار کــرد: »من 
می خواهم به شما بگویم که هرچه 
از ایران شــنیده اید را فراموش کنید؛ 
آنچــه غربی هــا از ایران بیــان می کنند 
جور دیگری اســت. دوســت دارم بیشتر و 
بیشــتر مردم ایــران را ببینم و با آن ها آشــنا 
شــوم. ایرانی ها بســیار  میهمان نواز هستند. 
ایران کشوری است که اغلب مردمش بدون 
درخواســت به شــما کمــک می کننــد. مردم 
ایــران بهترین دلیل برای ســفر به این کشــور 

هستند.«
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گروه ورزشی/ کاســمیرو، پسر جدید 
منچســتریونایتد، صبــح دوشــنبه پس 
از 9 ســال حضور در جمــع مادریدی ها 

مطبوعاتــی  کنفرانــس  در  نتوانســت 
خداحافظی خود جلوی اشــک هایش 
پــس  برزیلــی  پــوش  ملــی  بگیــرد.  را 

بــه  پوشــان  ســفید  از  خداحافظــی  از 
منچستر پرواز کرد تا انتقال 70 میلیون 
یورویی خود با شیاطین سرخ را تکمیل 

کنــد. کاســمیرو برای اولین بار در ســال 
و  کــرد  پیــدا  برنابئــو حضــور  در   2013
پــس از یــک فصــل تأثیرگــذار قرضــی 
در پورتــو، بــه مهــره اصلی تیــم تبدیل 
شــد و به رئال کمک کــرد تا پنج عنوان 
قهرمانی لیگ قهرمانان اروپا را کســب 
کند.در حالی که کارلو آنچلوتی مشتاق 
نگه  داشــتن این بازیکن 30 ســاله بود، 
بــا وجــود ترافیــک در خــط هافبــک و 
ایــن  دســتاوردهای  تمــام  همچنیــن 
بازیکــن برای رئال، زمانی که پیشــنهاد 
منچســتر مطرح شــد باشــگاه تصمیم 
گرفــت تصمیم نهایــی را بر عهده خود 
بازیکــن بگذارد و جلــوی او قرار نگیرد.
کنفرانــس  یــک  در  برزیلــی  بازیکــن 
تمرینــی  مجموعــه  در  مطبوعاتــی 
والدببــاس بــا حضــور فلورنتینو پرس، 
آنچلوتی و بسیاری از هم تیمی هایش، 
فرصتــی بــرای خداحافظــی پیــدا کرد. 
ســرمربی  شــد،  وارد  وقتــی  کاســمیرو 
را بــه گرمــی در آغــوش گرفــت و قبــل 

شــروع  را  صحبتــش  حتــی  اینکــه  از 
کنــد، بــا تماشــای خلاصــه ای از دوران 
بــازی خــود بــرای رئــال، اشــک های او 
و همســرش ســرازیر شــدند. پــرس در 
یــک ســخنرانی صمیمانه کاســمیرو را 
یکــی از »رهبــران بــزرگ« رئــال در 5 
قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا و یکی 
از »اسطوره«های باشگاه توصیف کرد.
وقتی نوبت به حــرف زدن این هافبک 
صحبــت  توانســت  بســختی  رســید، 
کنــد و اشــک هایش مانــع آن شــد کــه 
درســت بتوانــد صحبت هایــش را آغاز 
کنــد: »صبح همگی بخیــر. وقتی من و 
همســرم به اینجــا رســیدیم هیچ کس 
ما را نمی شــناخت. این کشــور جدیدی 
بــود و مــا زندگــی و خانواده خــود را در 
اینجا ســاختیم. یادم می آید زمانی که 
برای اولیــن بار تماس رئــال مادرید را 
دریافت کردم، بسیار هیجان زده بودم. 
وقتــی برزیل را ترک کردم می دانســتم 
که در کاســتیا بازی خواهم کرد، بســیار 

می دانســتم  زیــرا  بــودم  هیجــان زده 
ارزش هــای این باشــگاه را یــاد خواهم 
گرفت.من عناوین زیادی کسب کردم، 
امــا بزرگتریــن عنــوان زمانی اســت که 
بــه اینجا آمدم تــا هــر روز تمرین کنم. 
می خواهــم از همه تشــکر کنم، مادرم، 
همســرم، این باشــگاه، همــه بازیکنان 
و هــم تیمی هــا. لــوکا مودریــچ و تونی 
کــروس... نمی توانــم آنهــا را فراموش 
زیــادی  جام هــای  هــم  بــا  مــا  کنــم! 
بردیم. مطمئنم یــک روز برمی گردم، 
می خواهــم تمــام عشــقی را کــه رئــال 
مادرید به من داده اســت، پس بدهم. 
من بــرای پیشــرفت در باشــگاه بزرگی 
زده  هیجــان  منچســتریونایتد  ماننــد 
هســتم. از فلورنتینو، بســیار متشــکرم. 
این باشــگاه با شــما آینده بسیار خوبی 
بــاد مادریــد!«  خواهــد داشــت. زنــده 
هنگامی که کاســمیرو صحبت می کرد، 
آنچلوتــی در حال گریه کــردن در میان 

تماشاگران دیده می شد.
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ملــی  کمیتــه  انگارانتخابــات  رنجبــر/  مهــری 
المپیــک، طلســم شــده؛ درحالی که تنهــا 5 روز 
مانــده بــه انتخابــات، هیــچ خبــری نیســت. نه 
خبری از معرفی کاندیداها و نه لیســت اعضای 
مجمع. امــا تا دلتان بخواهد شــایعه و خبرهای 
درگوشــی زیاد اســت. ســکوت خبری کــه کم کم 
شــائبه تعویــق انتخابــات را برای دومیــن بار به 
وجــود مــی  آورد. در حالــی کــه تا به حــال چنین 
انتخابــات  معمــولاً  و  نداشــته  ســابقه  چیــزی 
کمیتــه ملــی المپیک یک مــاه بعــد از المپیک 
برگــزار می  شــد. امــا ایــن بــار انتخابــات درگیــر 
حاشــیه های زیادی اســت. تیرماه یعنی درست 
دو مــاه مانــده بــه انتخابــات، زمزمــه احتمــال 
تعویق شــنیده می  شــد، طبــق تبصــره 2 ماده ۴ 
اساسنامه کمیته ملی المپیک، باید رأی اعضای 
المپیکی هــا در مجمع بیشــتر از غیرالمپیکی ها 
باشــد. 3۵ نفــر عضــو المپیکــی مجمــع کمیته 
ملــی المپیــک، شــامل 29 فدراســیون المپیکی 
و  هســتند  ورزشــکاران  نماینــده   ۶ اضافــه  بــه 
2۸ عضــو هــم غیرالمپیکــی. امــا از جمــع 29 
فدراســیون المپیکی، فوتبال، دوچرخه ســواری، 
ژیمناســتیک و شمشــیربازی با سرپرســت اداره 
می شــوند. از طرفــی این روزها ظاهراً قرار اســت 
بــا رد انتخابــات فدراســیون ســوارکاری توســط  
وزارت ورزش و پایــان دوره ریاســت محمدرضا 
پوریا در فدراســیون بدمینتون، وزیر ورزش برای 
آنهــا هــم سرپرســت معرفــی کنــد. البتــه نبــود 
حمیده عباســعلی عضو کمیســیون ورزشکاران 
کــه در امریــکا به ســر می بــرد در مجمــع تعداد 

آرای اعضــای المپیکــی در مجمــع را کمتــر از 
غیرالمپیکی ها می  کند و با این حســاب برگزاری 
انتخابات با مشــکل قانونی مواجه می شود. چرا 
که 7 عضو المپیکی مجمع حق رأی ندارند و 2۸ 
عضو غیرالمپیکی می  توانند رأی بدهند. هرچند 
چندی قبل کیکاووس سعیدی به »ایران« گفته 
بــود:» ما طبق مصوبه مجمع و هیــأت اجرایی، 
وظیفه داریم فراینــد انتخابات را در تاریخ مقرر 
بــا تمرکــز روی رونــد برگــزاری انتخابــات انجام 
دهیم. اینها موضوعی نیست که به آن فکر کنیم 
و اصــل بر این اســت کــه انتخابات را ۶ شــهریور 
برگزار کنیم. به هر حال اکثریت و اقلیت مجمع 
در زمــان نزدیکــی بــه انتخابــات قطعیــت پیدا 
می کنــد. مــا هیــچ برنامه ای بــرای تغییــر زمان 
انتخابــات یا تعویــق نداریم و در دســتور کارهم 
نیست. اگر تعداد اعضای المپیکی مجمع کمتر 
از غیــر المپیکی ها باشــد، همــان موقع تصمیم 
می  گیریم.«با این اتفاق سیدرضا صالحی امیری 
رئیــس کمیته ملــی المپیک هــم انگشــت اتهام 
بــرای عدم برگــزاری انتخابات فدراســیون ها را به 
طرف شمال خیابان سئول گرفته و گفته: »مسئول 
برگزاری مجامع فدراسیون های بلاتکلیف، وزارت 
ورزش اســت. باید از وزارت ســؤال کنیــم چرا این 
دو فدراســیون بلاتکلیف هستند. مسئول برگزاری 
قهرمانــی  معاونــت  و  ورزش  وزارت  مجامــع، 
اســت. من قانع نیســتم برای عدم برگــزاری ولی 
بــه خاطــر اســتراتژی انســجام و وحدت، ســکوت 
المپیــک  کمیتــه  مســئولان  هرچنــد  می کنــم.« 
معتقدند وزارت ترجیح می  دهد انتخابات کمیته 

6 شــهریور برگزار نشــود و به همین دلیــل امروز و 
فردا سرپرســتان جدید 3 فدراســیون ســوارکاری، 
اســکواش و بدمینتون بــه دلیل پایان کار رؤســای 
دو فدراسیون و بازنشســتگی یکی از رؤسا احتمالا 
معرفی خواهند شــد. با این حساب و طبق قانون 
انتخابــات کمیته خود به خود از رســمیت خارج و 
به مهرماه ســال آینده و بعد از بازی های آســیایی 
طــرف  از  امــا  می  شــود.  موکــول  2023  هانگــژو 
دیگــر فدراســیون ها می  خواهند زودتــر انتخابات 
برگــزار شــود. بــه همین دلیــل یکــی دو عضو غیر 
المپیکــی، قید حضــور در مجمــع را زده انــد تا به 
برگزاری انتخابات کمک کنند. محمدرضا پولادگر 
معاون توســعه امــور ورزش قهرمانــی و حرفه ای 
وزارت ورزش درایــن بــاره می  گویــد: »در مجمــع 
بایــد تعــداد فدراســیون های المپیکــی بیشــتر از 
غیرالمپیکی ها باشــد. یک بحث برگزاری مجمع 
اســت که با دو ســوم اعضــا مجمع رســمیت پیدا 
می کند. یک بحث هم  اعتبار انتخابات اســت که 
شــرط آن بیشــتر بــودن فدراســیون های المپیکی 
اســت و تلاش می کنیــم این اتفاق بیفتــد. تعداد 

المپیکی ها اگر از غیرالمپیکی بیشتر باشد مانعی 
نیست و اتفاق خاصی نخواهد افتاد.«

ë هنوز خبری از تأیید صلاحیت نیست
بــه جز قصه آرای اعضای مجمع، هنوز خبری 
ازتأیید صلاحیــت کاندیداها نیســت.در حالی که 
باید تأیید صلاحیت ها هفته قبل اعلام می  شــد و 
لیســت و بیوگرافی آنها به دســت اعضای مجمع 
می  رسید. اما تأیید صلاحیتی اعلام شده و معلوم 
نیســت که تأیید نشــده ها فرصتی بــرای اعتراض 
دارند یا نه؟ گره ماجرا وقتی کورتر می  شــود که به 
یک بــاره حکم بازنشســتگی کیکاووس ســعیدی 
دبیــرکل کمیتــه ملــی المپیک به دســتش رســید 
و او هــم دیگــر بــه کمیتــه نیامــد تــا اعــلام تأییــد 
صلاحیت ها روی هوا برود. نکته جالب اینکه هنوز 
تأییــد صلاحیت ها نیامــده، بعضــی از کاندیداها 
ترجیــح می  دهند انصــراف دهند. گفته می  شــود 
ایــن تصمیمی برای حفــظ شــأن کاندیداهای رد 
صلاحیت شــده اســت. از طرفی کمیتــه هم انگار 
تصمیمی بــرای اعلام تأیید صلاحیت هــا ندارد. 
ظاهــراً در ایــن شــرایط ســه نفــر از کاندیداهــا رد 

صلاحیت شــده اند و یکی از آنها خیلی زود دست 
به کار شــده و می خواهد به نفع کاندیدای دیگری 
انصــراف بدهد.حاشــیه ها و شــرایط موجــود در 
روزهای باقی مانده تا برگزاری انتخابات یکســری 
را نگــران کــرده اســت. به ویــژه کــه فدراســیون ها 
ســال آینده باید بــه فکر گرفتن ســهمیه المپیک 
باشــند و تعویــق انتخابات کمیته ملــی المپیک، 
فدراســیون ها را بلاتکلیــف می  گــذارد؛ اتفاقــی که 
ممکن است به ضرر فدراسیون ها باشد. مصطفی 
 هاشــمی طبا رئیــس اســبق کمیته ملــی المپیک 
کــه تعویــق انتخابــات کمیتــه ملی المپیــک را به 
یاد نــدارد، به خبرنــگار »ایران« می  گویــد: »نباید 
حساب کنیم که این مسأله به ضرر است یا نه. باید 
بگوییم مطابق قاعده هست یا نیست. در واقع آن 
چیزی که در اساسنامه و آیین نامه پیش بینی شده 
اســت. در واقع تعویق انتخابات فدراسیون ها هم 
توجیهی نــدارد و خلاف قانون اســت. آنچه مهم 
اســت وفاداری به قوانین و مقررات اســت که این 
مسأله سودش بیشتر است تا اینکه بگوییم تعویق 

انتخابات سود دارد یا ضرر.«

تیــم بســکتبال زیر 1۸ ســال دختــران به 
قهرمانی آســیا اعزام نشد و فتانه ملک، 
نایــب رئیــس فعلــی بانوان فدراســیون 
بســکتبال، عدم اعزام تیم ملی جوانان 
دختــر را نتیجــه ثبت نام نکــردن و عدم 
فدراســیون  ســوی  از  آمادگــی  اعــلام 
پیشــین عنــوان کــرده اســت. امــا فریده 
شــجاعی بــا رد اظهــارات فتانــه ملــک 

»هیــچ  می گویــد:  خبرنگار»ایــران«  بــه 
نامــه ای از فیبــا نداشــتیم کــه بخواهیم 
ثبت نــام انجــام دهیــم. قضــاوت آنهــا 
ســال  در  ضمــن  اســت.در  ناعادلانــه 
2020، کرونــا ســبب شــد این مســابقات 
لغــو شــود.« او با غیرمنصفانــه خواندن 
نظــر نایب رئیس فدراســیون بســکتبال 
ادامه می دهد:»فدراســیون جدید بیش 

از ۶ مــاه اســت کــه کارش را آغــاز کــرده 
و ارتبــاط مســتقیم بــا فیبــا دارد و مــن 
تعجب کردم که چرا موضوع مسابقات 
جوانــان را از فیبــا اســتعلام نکرده انــد. 
نمی دانــم چطــور قبــل از اینکــه بــا فیبا 
ارتباط و تأیید برگزاری و حضور را از فیبا 
بگیرنــد تمرینــات تیم جوانان را شــروع 
کرده انــد و بعــد از اینکــه به این مشــکل 

خوردند آن را به فدراســیون قبل ارتباط 
داده اند.« نایب رئیس سابق فدراسیون 
بســکتبال همچنین بیان می کند: »باید 
از روز اولــی کــه آمدند تمــام برنامه های 
فیبــا را اســتعلام می گرفتند. ایــن کاری 
است که باید ۶ ماه قبل انجام می دادند 
تــا مشــکلات امــروز بــرای تیــم جوانان 
مــا پیــش نیاید.مســأله تیم جوانــان، به 

فدراســیون قبل هیــچ ارتباطی نــدارد و 
ثبت نامــی بــه غیــر از ســال 201۸ کــه ما 

شــرکت کردیــم و پنجم شــدیم از طرف 
فیبا وجود نداشته است.«

شاید مجمع کمیته ملی المپیک به تعویق بیفتد

طلسمانتخاباتمیشکند؟
نکونام:باتکراررکوردم،فینالیستجهانیمیشوم

امیرمحمــد نکونام در چهارمین دوره مســابقات آزاد تیرانــداری با رکوردزنی 
قهرمــان تفنگ 10 متر ایران شــد. او امیدوار اســت با تکــرار رکوردش در مصر 
فینالیســت جام جهانی شــود: »من در مســابقات آزاد، رکورد 634/4 را ثبت 
کــردم و رکورد کشــوری تفنگ بــادی 10 متر را که به نام خودم بــود  2/4 امتیاز 
جــا بــه جا کردم. امیــدوارم با تکرار رکورد مســابقات آزاد در مصر فینالیســت 
شــوم.« تیرانداز ملی پوش تفنگ ایران از رقبایش در مســابقات جهانی مصر 
می گوید: »در مســابقات جهانی مصر اصلی ترین رقبای ما از چین، روســیه و 
اکثر کشــورهای اروپایی هستند که ســطح بالایی دارند. اگر ما قبل از مسابقات 
مصــر در اردوی هانوفر شــرکت کنیــم، می توانیم در تفنگ بــادی و خفیف با 
آنهــا رقابــت کنیم و امیــدوارم بهترین عملکرد را در مســابقات جهانی مصر 
داشــته باشــیم و دســت پر به کشــور بر گردیم.« به نظر نکونام، اردوی هانوفر 
برای آمادگی تیرانــدازان قبل از قهرمانی جهان اهمیت زیادی دارد: »اردوی 
هانوفــر می توانــد روی عملکرد ما در مســابقات مصر تأثیرگذار باشــد چرا که 
می توانیم فشنگ مورد نیاز را تأمین کنیم و سلاح ها را با فشنگ ها تست کنیم 
و در مســابقات مصر با فشنگ تست شــده خودمان تیر بزنیم. به علاوه سلاح 
من برای سال 2013 است و اگر اردوی هانوفر برگزار شود، نه فقط من، که بقیه 

بچه ها هم می توانند سلاح هایشان را به روز کنند.«
سایت FIVB از اسماعیل نژاد تمجید کرد

امینباقدرتآتشفوقالعاده
 امیــن اســماعیل نژاد 4 روز مانده به شــروع رقابت هــای قهرمانی جهان، در 
جمع 5 ســتاره آینده دار والیبال حاضر در مسابقات قرار گرفت. رقابت های 
والیبال قهرمانی جهان از 4 تا 20شــهریورماه به میزبانی لهســتان و اسلوونی 
برگزار می شــود و سایت فدراســیون جهانی 5 بازیکن آینده دار و تأثیرگذار را 
معرفی کرده که امین اســماعیل نژاد پشت خط زن ایرانی، یکی از آنهااست.

ســایت FIVB با انتشــار عکس و فیلم هایی از عملکرد ستاره ایرانی، نوشت: 
»بهتریــن بازیکنــان جهــان در ایــن دوره حضور دارند. این مســابقات بســتر 

مناســبی برای ســتاره های جــوان والیبال فراهــم می کند 
تا خــود را بین بــزرگان تثبیت کنند.امین اســماعیل نژاد 
بازیکــن 25 ســاله ایرانــی اســت کــه بــرای اولیــن بــار با 

حضوردر لیگ ملت های والیبــال 2022، عملکرد 
اســماعیل نژاد  داد.  نشــان  خوبــی  خیلــی 
چــپ دســت، دومیــن بازیکــن امتیــازآور دور 
مقدماتی VNLشد و حالا یکی از محبوب ترین 
چهره های تیم ایران اســت. او ســال 2021 ملی 
پوش و بلافاصله به بازیکنی کلیدی تبدیل شد. 

او قدرت آتش فوق العــاده ای دارد و می خواهد 
ثابت کند چقدر می تواند در قهرمانی جهان مؤثر 
باشد.«الکســاندر نیکولوف بلغارســتانی، ژانگ 

جیــن چینی، جولیــان زنگــر آلمانــی و دارلان 
ســوزای برزیلی هم 4 بازیکن آینــده دار دیگر 

هستند.

اولینقضاوتکوبلداوریهندبالایران
کوبل داوری ایران در رقابت های قهرمانی نوجوانان آسیا به میزبانی بحرین، 
بازی عراق و ژاپن را قضاوت کرد.مســابقات هندبال قهرمانی نوجوانان آســیا 
از 29 مرداد در منامه بحرین شــروع شده که عاطفه مظفری و فرناز مظاهری 
کوبــل داوری زن ایرانــی در ایــن رقابت ها هســتند که دیروز بــازی بین دو تیم 
عــراق و ژاپن را ســوت زدند. میترا نوری هم در مســابقات قهرمانی نوجوانان 

جهان اولین زن آسیایی بود که ناظر فنی این رقابت ها بود.

ژاپنوایراناینباردرآزادی
تیم بسکتبال جوانان امروز در مسابقات قهرمانی زیر 1۸ سال آسیا به مصاف 
ژاپن می  رود. شــاگردان ســیامک ویســی که روز اول این بازی ها نتیجه را 65- 
63 به لبنان واگذار کرده بودند امروز ســاعت 1۸:00 در ســالن بسکتبال آزادی 
با ژاپن دیدار می  کنند. دیداری از نوع غرب و شــرق قاره کهن که ســختی خود 
را دارد. هــر چنــد از گروه اول این بازی ها که تیم های ایران، ژاپن و لبنان در آن 
حضــور دارند هر ســه تیم به مرحلــه بعدی راه پیدا می  کنند ولــی این بازی از 
نظر حیثیتی برای دو طرف مهم است. چون بزرگسالان آنها روز پنجشنبه در 

پنجره چهارم انتخابی جام جهانی باید با هم بازی کنند.

شطرنجبازلبنانیبارژیمصهیونیستیرقابتنکرد
نادیــا فــواز، شــطرنج باز لبنانــی از رویارویــی بــا ورزشــکار رژیم صهیونیســتی 
خــودداری کــرد. او پیــش از آن 3 بــازی انجــام داده بــود. در اولیــن بــازی وفا 
یعقــوب ورزشــکار بحرینــی را شکســت داد. در بازی دوم و ســوم زیــاد صالح 
العبدلــی عربســتانی و وفیــه درویــش الممــاری اماراتــی را شکســت داد و در 
نهایت برای به رسمیت نشناختن این رژیم و جلوگیری از عادی سازی روابط 
با رژیم صهیونیســتی از رویارویی با شــطرنج بازی که نماینده رژیم اشــغالگر 
قدس بود از مســابقات شــطرنج در ابوظبی امارات انصراف داد. نادیا در این 
دوره به دلیل امتناع از رویارویی با این فرد اســرائیلی، الیجا گروســمن، مقام 
افتخاری را در جشــنواره بین المللی بازی های ابوظبی به دســت آورد. گفتنی 
اســت بازیکنانی از 36 کشــور از جملــه لبنان در فســتیوال بین المللی امارات 

حضور دارند.

لواندوفسکی:گلهایمتقدیمبهپدرم
لواندوفســکی مهاجــم لهســتانی تیم فوتبال بارســلونا گل هایــی را که در 
بــازی مقابل رئال سوســیه داد به ثمر رســاند به روح پــدرش تقدیم کرد. 
پــای لــوا در برتری 4-1 بارســلونا در خانه رئــال سوســیه داد در هفته دوم 
لالیگای اســپانیا ســرانجام در بازی های رســمی هم به گلزنی باز شد و دو 
گل تیمش مقابل سوســیه داد را به ثمر رســاند. لواندوفسکی 33ساله که 
در شــب تولدش پایش به گلزنی باز شــد، پس از این بازی گفت: »به این 
پیــروزی و گل هایــی که زدم، افتخــار می کنم. گل هایی را کــه در این بازی 
زدم بــه پــدرم )در ســال 2005 فــوت کرده اســت( تقدیم می کنــم، هدیه 
تولــدی بهتــر از این وجود ندارد. احســاس خیلی خوبی دارم و احســاس 
غــرور می کنــم. در نیمــه دوم هجومی تر بودیم، ســریع تر بــازی کردیم و 
فضاهای بیشــتری برای خودمان خلق کردیم.«او در پایان با اشاره به باز 
شــدن پایش بــه گلزنی اظهار داشــت: »گاهی اوقات چنــد هفته ای طول 
می کشــد تا به آن چیزی که می خواهید برســید و از کارتان جواب بگیرید. 
ما فصل طولانی در پیش داریم، بنابراین باید آرامش مان را حفظ و روی 

کارمان تمرکز کنیم.«

برتــر  لیــگ  در  منچسترســیتی  و  نیوکاســل 
ســنت  در  هیجان انگیــز  بــازی  یــک  انگلیــس 
جیمــز پارک برگــزار کردند که به تســاوی 3-3 
انجامید و نشــان داد لیگ برتر می تواند تا کجا 
پیش برود. تیم ادی هاو با یک بازی جســورانه 
قهرمانــی  عنــوان  مدافــع  از   1-3 نفســگیر  و 
پیــش افتاد؛ میــگل آلمیرون، کالوم ویلســون و 
کایــران تریپیر گل زدنــد که آخری با یک ضربه 
ایســتگاهی عالــی بــه ثمــر رســید. ســیتی که با 
ایلــکای گوندوغــان پیش افتاده بــود، باخت را 
مقابل چشــمان خــود می دید تا آنکــه ارلینگ 

هالنــد رویه بازی را عــوض کرد. مهاجم نروژی 
فاصلــه را کم کرد و برناردو ســیلوا گل مســاوی 
را زد. تکل تریپیر روی کوین دبروین باعث شد 
داور بــه او کارت قرمز بدهد که با بازبینی ویدیو 
نظــر داور عــوض شــد. جذابیــت فوق العــاده 
از ابتــدا تــا انتهــا بــر بــازی حاکــم بــود و مردم 
تــا مدت هــا ایــن مســابقه را در ذهــن خواهنــد 

داشت.
ارلینــگ هالنــد یکی از ســتاره های این بازی 
بــود. او بــه ســیتی آورده شــد تا توپ هــای آخر 
را بزنــد اما در ایــن بازی خط حملــه را رهبری 

کــرد و وقتــی ســیتی بــرای پیداکردن پاســخ به 
گل هــای میزبــان بــا مشــکل مواجه شــده بود، 
تیم را به جلو ســوق داد. او در این بازی بیشــتر 
از یک تمام کننده بود. مهاجم نروژی همیشــه 
خطرناک بــود حتی وقتی ســیتی عقب بود، با 
قدرت بدنی و نــگاه خوبش یک فرصت خوب 
بــرای کویــن دبرویــن فراهم کرد و یــک بار هم 
شوت زمینی او را نیک پوپ درخشان به تیرک 
دروازه کوبیــد. وقتــش هــم کــه رســید در جای 
مناسب بود تا امیدهای سیتی را زنده نگه دارد 
و بعــد از یک هفته که ســؤال می کردند چرا به 
اندازه کافی در بازی درگیر نیســت، هالند تأثیر 

زیادی در بازی سیتی داشت.
میگل آلمیرون هافبک نیوکاســل هم دیگر 
چهــره خــاص ایــن بازی بــود کــه البتــه انگیزه 
ویــژه ای هم بــرای بازی مقابل منچسترســیتی 
داشــت. اینکــه چــرا نــام هافبــک نیوکاســل در 
قهرمانــی ســیتی بــه میــان آمد، عجیــب بود و 
عجیب تر اینکه توانســت در سنت جیمز پارک 
انتقام بگیرد. در میانه جشــن قهرمانی ســیتی 
و در اتوبــوس شــادی ایــن تیم بعــد از پیروزی 
مقابــل اســتون ویــلا در آخریــن دیــدار فصــل 
قبل، جــک گریلیش اظهار نظــر کرد که ریاض 
محــرز تعویض شــد چون مثل آلمیــرون بازی 
می کــرد. ایــن بازیکــن پاراگوئــه ای بــرای بازی 
خانگی با ســیتی در تقویمش نشــانه گذاشت و 
با خونســردی کاری کرد که تاوان توهینشــان را 

بدهند.

اظهارات ملک غیرمنصفانه است

شجاعی:قصورفدراسیونسابق،واقعیتندارد

مطمئنمیکروزبرمیگردم
خداحافظی احساسی کاسمیرو با رئال مادرید

جوکوویچدرانتظاراعلامپروتکلهایبهداشتی
مقامــات برگزارکننــده رقابت های تنیــس آزاد امریکا، آخرین گرنداســلم تور ATP در فصل 
جاری، به منظور جلوگیری از شیوع کرونا پروتکل های بهداشتی جدیدی را برای تماشاگران 
و شــرکت کنندگان این تورنمنت در نظر گرفته اند اما ظاهراً هنوز هیچ به روزرســانی رســمی 
جدیــدی در ایــن پروتکل هــا کــه بازیکنــان را ملــزم بــه داشــتن گواهــی تزریق واکســن کرونا 
کنــد صــورت نگرفته اســت. به ایــن ترتیــب در فاصله یک هفته مانده به شــروع مســابقات 
در نیویــورک، نــواک جوکوویــچ کــه مدعــی اصلــی فتــح رقابت هااســت می تواند به کســب 
بیســت و دومین قهرمانی اش در گرنداســلم ها و رسیدن به رکورد رافائل نادال امیدوار باشد. 
تــا پیش از ایــن زمزمه هایی مبنی بر احتمال ممانعــت از ورود جوکوویچ به امریکا به خاطر 
خودداری اش از تزریق واکسن کرونا شنیده می شد بخصوص با صعود دوباره آمار مبتلایان 
بــه کرونــا در امریکا اما هنوز قانونی که ورود افراد خارجی به خاک امریکا را مشــروط به زدن 
واکسن کرونا کند، وضع نشده است. اکنون اما انگار داستان عوض شده است و مرکز امراض، 
کنترل و پیشــگیری از بیمــاری امریکا برای ورود خارجی های واکســن نزده هنوز 
منعــی در نظــر نگرفته اســت. البتــه با توجه بــه فاصله 
زمانی باقیمانده تا آغاز مســابقات هنــوز امکان تغییر 
قوانیــن وجــود دارد. گویا این ســازمان در حــال انجام 
آخریــن ارزیابی هــا برای صــدور رأی نهایی اســت و در 
روزهــای آتی دســتورات لازم پــس از رایزنی 
بــا مقامــات دولتــی و بهداشــت شــهر 
نیویورک صادر خواهد شــد. با شرایط 
فعلــی جوکوویچ اجازه ورود به امریکا 
را خواهــد داشــت امــا او بایــد امیدوار 
باشــد که تا 29 آگوســت که مســابقات 
به صورت رسمی آغاز می شود قوانین 
تغییر نکرده باشد. جوکوویچ در صورتی 
کــه اجــازه حضور پیــدا کند به عنــوان یک 
تنیســور سید ششمی شــرکت خواهد کرد. او 
پارســال در ایــن رقابت ها با قبول شکســت برابر 
دانیــل مــدودف مرد شــماره یک تنیــس جهان 

نایب قهرمان شد.

کلاغ ها روزهای خوش سیتی را سیاه کردند

نیوکاسلدرقوارهیکمدعی
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لزوم احیای زنگ ورزش در مدارس
وزیــر ورزش و جوانــان بــا تأکید بــر اینکه ورزش تعلیــم و تربیتــی باید مورد 
حمایــت قــرار بگیــرد ،گفــت: زنــگ ورزش بایــد احیــا و از هــر زمانــی بــرای 

فعالیت های بدنی دانش آموزان استفاده شود.
به گزارش ایســنا، ســید حمید ســجادی  ضمن مرور برخی بیانات رهبر 
معظــم انقــاب در دیــدار بــا فرهنگیــان پیرامون جایــگاه نظــام آموزش و 
پــرورش گفت: یکی از عبارات ارزشــمندی که امروز بســیار مؤثــر و کاربردی 
اســت جملــه ای از امیرالمؤمنین)ع( اســت. ایشــان فرمودند کــه »فرزندان 
خــود را برای فردا تربیت کنید«. وی با اشــاره به ابعــاد اربعه ورزش در دنیا 
اظهار کرد: پایه و اساس ورزش در دنیا بر چهار بعد ورزش تعلیم و تربیتی، 
ورزش همگانــی، ورزش قهرمانــی و ورزش حرفــه ای تعریف شــده اســت. 
امروز دنیا به این نتیجه رســیده اســت که زیربنای همه اینها ورزش تعلیم و 
تربیتی است. وی اعام کرد:به مناسبت هفته دولت، هفته آینده ۲۰۰ خانه 
ورزش روســتایی را تجهیز می کنیم. ۱۰۹ خانه جوان یا ســمن ســرا داریم که 
می تواننــد مکمــل کار آمــوزش و پرورش هم باشــند و امید اســت ۷۰ پروژه 
خانه جوان دیگر را تا پایان ســال به اتمام برســانیم. تاکنون ۳۲ هزار برنامه 
فراغتی برای جوانان داشته ایم و در راستای مهارت آموزی و اشتغال آفرینی 
توانســته ایم برای ۱۲۰ هزار نفر از جوانان شــغل ایجاد کنیم که برنامه داریم 

به بیش از ۲۰۰ هزار نفر افزایش یابد.

اعزام روزانه ۱۰۰ هزار زائر در ایام اربعین
مدیــرکل برنامه ریزی و پذیــرش و اعزام عتبات عالیات ســازمان حج گفت: 
تاکنون حدود یک میلیون و ۷۴۰ هزار نفر در سامانه »سماح« پیش ثبت نام 

انجام داده و ۳۹۰ هزار نفر نیز ثبت نام خود را قطعی کرده اند.
حمیدرضا محمدی در گفت و گو با مهر در خصوص پیش ثبت نام زائران 
اربعین گفت: تاکنون حدود یک میلیون و ۷۴۰ هزار نفر در سامانه »سماح« 
پیش ثبت نام انجام داده اند که ثبت نام ها از اول ذیحجه صورت گرفته است.
وی افــزود: از ایــن تعــداد تاکنــون ۳۹۰ هزار نفر ثبت نام خــود را قطعی و 
هزینه بیمه ۱۸ هزار تومانی را پرداخت کرده اند که طی روزهای مختلف از ۱۹ 

شهریور به بعد برای زیارت اربعین اعزام خواهند شد.
محمدی تصریح کرد: بیشتر زائرانی که پیش ثبت نام را انجام داده اند از 
طریق زمینی و ۶ مرز اعزام خواهند شد و تعداد کمتری نیز به صورت هوایی 
مشرف می شوند. محمدی در خصوص واکسن زائران اربعین اظهار داشت: 
زائران باید حداقل دو دوز واکســن تزریق کرده باشــند و اگر از دوز دوم شــش 
ماه گذشته باشد، واکسن یادآور را نیز تزریق می کنند. او گفت: در ایام اربعین 

روزانه حدود ۱۰۰ هزار نفر برای زیارت عتبات عالیات مشرف خواهند شد.

 جذب ٢٧۰ هزار بیمه شده جدید 
در طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی

مدیرعامل سازمان تأمین  اجتماعی در جلسه شورای معاونین این سازمان 
ضمن اعام جذب ۲۷۰ هزار بیمه شــده جدید در طرح بیمه فراگیر خانواده 
ایرانــی، از هدف گــذاری این ســازمان برای افزایش پوشــش بیمــه ای به یک 
میلیــون بیمه  شــده در این طرح خبــر داد و گفت: ســازمان تأمین  اجتماعی 
متکفــل خدمــت بــه ۵۰ درصــد از جمعیت کشــور اســت و متناســب با این 
مسئولیت سنگین، باید با تأمین منابع، تعهدات و تکالیف قانونی را در قبال 

جامعه تحت پوشش بخوبی ایفا کند.
میرهاشم موسوی گفت: هوشمندسازی سازوکارها و خدمات از موضوعاتی 
اســت که همواره باید به عنوان یکی از اولویت های ســازمان تأمین  اجتماعی 
پیگیری شود و کارهای ارزشمندی در این زمینه صورت پذیرفته است که باید 
با جدیت تمام پیگیری شود. وی ادامه داد: بررسی وضعیت منابع و مصارف 
سازمان نشان می دهد که ناپایداری منابع نقدی، همچنان ابرچالش سازمان 
تأمین  اجتماعی اســت کــه باید برای عبور از این شــرایط به دنبال راهکارهای 
تحولی باشــیم و بتوانیــم با مواجهه صحیــح در حوزه های مختلــف، اهداف 

سازمانی در زمینه تأمین منابع لازم برای ایفای تعهدات را محقق کنیم.

رئیس سازمان غذا و دارو خبر داد

کاهش کمبودهای دارویی به ٧۹ قلم
رئیــس ســازمان غــذا و دارو از کاهــش کمبودهــای دارویــی بــا اجــرای طــرح 

دارویاری خبر داد.
دکتــر بهرام دارایی در گفت وگو با ایســنا، درباره رونــد اجرای طرح دارویار 
و ارزیابی اقدامات صورت گرفته و چالش های حدود یک ماه گذشــته در این 
رابطه، گفت: وقتی قرار باشــد یک سیاســت غلط اصاح شود، چالش ایجاد 
می شــود. سیاســت غلط ارز ترجیحی در حال به تعطیلی کشــاندن صنعت 
دارویی داخلی کشــور بــود که اصاح آن یک چالش بزرگ اســت. وی افزود: 
این گونه نیســت که بگوییم همه  کارها به خوبی و خوشی انجام می شود ولی 
طــرح دارویار در نوع خود در ســطح قابل قبولی انجــام گرفت. قبل از اجرای 
طرح در حدود ۱۰۰ قلم داروی مهم کمبود داشتیم که این کمبودها اکنون به 
۷۹ قلم رسیده است و امیدواریم طی شهریور ماه در ۲۰ قلم داروی دیگر هم 
کاهش کمبود داشته باشیم. البته ۵۰ یا ۶۰ قلم کمبود دارویی حالت طبیعی 

در دنیا است که ممکن است به شکل موقت وجود داشته باشد. 

اجرای طرح جمع آوری بساط گستران در بازار تهران
شهردار منطقه ۱۲ از اجرای طرح ضربتی جمع آوری بساط  گستری و رفع سد 

معبر در محور ۱۵خرداد و بازار تهران خبر داد.
به گزارش شهرداری منطقه ۱۲، امیر یزدی با بیان اینکه پدیده سد معبر 
و بســاط  گســتری باعث اخال در ســامت روان جامعه، برهــم  زدن زیبایی 
شــهر و نادیده  گرفتن حقوق شــهروندی اســت، گفــت: این پدیــده در محور 
۱۵ خــرداد، حد فاصل ســیروس تــا گلوبندک از معضاتی بــود که همه روزه 
شــهروندان و کســبه با آن دست  به  گریبان بودند و ســبب انسداد پیاده روها و 
اختــال در کســب  و کار کســبه، رفت  و آمد شــهروندان و از بیــن  رفتن امنیت 
در این محدوده شــده بود. وی، رفع ســد معبر را از خواســته های بحق کســبه 
و شــهروندان برشمرد و افزود: روزانه بیش از ۱۵۰ نفر نیروی اجرایی، عوامل 
معبربان، شهربان و نیروهای یگان امداد فاتب با بیش از۳۰ دستگاه خودرو 
و موتورســیکلت در ســطح محور ۱۵ خرداد مستقرند تا از بازگشت به شرایط 

قبل توسط عوامل سودجو جلوگیری شود.

شناسایی ۴۰۸۸ بیمار جدید کرونا در کشور

۶٢ تن دیگر جان باختند
بنابر اعام وزارت بهداشــت و درمان، در شبانه روز گذشته ۴هزار و ۸۸ بیمار 
جدید کووید۱۹ در کشور شناسایی شدند و متأسفانه ۶۲ بیمار نیز جان خود را 

به دلیل این بیماری از دست دادند.
به گزارش ایســنا، در ۲4 ســاعت منتهی به ۳۱ مردادماه ۱۴۰۱ و بر اســاس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، 4 هزار و ۸۸ بیمار جدید مبتا به کووید۱۹ در 
کشــور شناســایی و ۸۹۲ نفر از آنها بســتری شــدند. مجموع بیماران کووید۱۹ 
در کشــور بــه ۷ میلیــون و ۵۱۰ هــزار و ۷۰۲ نفر رســید. متأســفانه در طول ۲۴ 
ســاعت گذشــته، ۶۲ بیمار مبتا بــه کووید۱۹ در کشــور جان خود را از دســت 
دادنــد و مجمــوع جان باختگان این بیمــاری، به ۱۴۳ هزار و ۴۴۹ نفر رســید. 
خوشبختانه تاکنون ۷ میلیون و ۲۴۱ هزار و ۸۱۱ نفر از بیماران بهبود یافته  یا 
از بیمارســتان ها ترخیص شــده اند. ۱۳۲۸ نفر از بیماران مبتا به کووید۱۹ در 

بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.

قطار وعده های مترو کِی به ایستگاه می رسد؟
گزارش »ایران« از آخرین وضعیت متروی تهران بعد از افتتاح بزرگ ترین پایانه قطارهای شهری در اکباتان

کرونــا تــوازن حمــل و نقل عمومــی را برهــم زده 
اســت. بــا وجــود آنکــه بیــش از دو ســال از آمدن 
کرونــا می گــذرد، هنــوز میــزان مســافران حمل و 
نقــل عمومــی بــه دوران پیــش از کرونا برنگشــته 
اســت. هم اکنون ۷۵ درصد از ترددها با خودروی 
شــخصی اســت و حدود یک میلیــون و 5۰۰ هزار 
نفــر از مترو و کمتر از همین میــزان نیز از اتوبوس 
استفاده می کنند. جایگزین های دیگر حمل و نقل 
مثل دوچرخه هم اصاً قابل اعتنا نیست. به نظر 
می رسد مردم به این سبک تردد عادت کرده اند!

 شــهردار تهــران چنــد روز پیــش در مراســم 
افتتاح بزرگ ترین پایانه قطارهای شــهری کشــور 
وعــده داده بــود که ســهم حمــل و نقــل عمومی 
در جابه جایــی مســافر افزایش یابــد. جالب اینکه 
همیــن پایانــه نیــز بعــد از ۱4 ســال، بــه مرحلــه 
بهره برداری رسید! این درحالی است که براساس 
ســند جامع حمل و نقل در افق ۱4۲۰، ۳۰ درصد 
جابه جایی هــا بایــد با متــرو انجام شــود، امــا این 
عدد امروز حتی به ۱۰ درصد هم نرســیده اســت. 
بنابراین ســؤال جدی این اســت که آیا می توان با 
این وضعیت مردم را مجاب کرد تا از مترو بیشتر 
اســتفاده کنند؟! علیرضــا زاکانی، شــهردار تهران 
قول افتتاح ۱۲ ایســتگاه تا پایان سال را داده است، 
برخــی معتقدند زیرســاخت ها وجــود دارد، اما از 
آنهــا بهره بــرداری نمی شــود و در مقابــل عده ای 
می گویند هزینه های شــهر اجازه نمی دهد به این 
شــعارها دل خوش کرد. بنابراین باید دید در این 
6 مــاه باقــی مانده و با این وضع اعتبــارات، تا چه 

اندازه این وعده و وعیدها قابل تحقق است؟
ë پیش بینی افزایش 3۰ درصدی مسافران مترو از مهر

مهــدی شایســته اصــل، مدیرعامــل شــرکت 
بهره بــرداری متــرو تهــران و حومــه بــه »ایــران« 
می گویــد: »تعــداد مســافران مــا در ایــام کرونا به 
زیــر ۸۰۰ هزار نفر رســیده بــود و هم اکنــون روزانه 
بــه بــالای یک و نیــم میلیون نفر رســیده اســت و 
پیش بینــی می شــود بــا شــروع فصل آموزشــی از 
اول ابتــدای مهــر ماه، شــاهد افزایــش ۳۰ درصد 
بــه تعــداد مســافرین موجود باشــیم و بــه عدد ۲ 
میلیــون نفــر در روز برســیم. البته پیــش از کرونا و 
در روز تشــییع سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، 
رکــورد ۳ میلیــون و ۲۰۰ هــزار نفــر را پشــت ســر 
گذاشــته بودیم. اگر کیفیت خطــوط موجود بویژه 

تکمیــل خطــوط 6 و ۷ که با تأکید شــهردار تهران 
به طــور جــدی در برنامه قــرار گرفته انجام شــود، 
می توانیــم بگوییــم که تا ســال ۱4۰۲ به اســتقبال 

حدود 4 میلیون مسافر در روز خواهیم رفت.
تهران نشــین ها دوست دارند که بدانند در این 
5 ماه چه اتفاقات مثبتی در متروی تهران رخ داده 
اســت. شایســته اصل در پاســخ به این سؤال به 5 
رام قطار شهری اشاره می کند که از ابتدای امسال 
در مسیر اورهال شــدن قرار گرفته اند. او می گوید: 
»در ســال ۱4۰۱، برنامه ریزی شــده تا ۳۰ رام قطار 
اورهال شده و در ناوگان بهره برداری شود، در چند 
هفته گذشته ۳ رام قطار )شامل ۳ لوکوموتیو و ۲۷ 
واگن دو طبقه( در خط 5 مترو اورهال و به ناوگان 
برگشته است. برای خطوط شهری نیز ۵ رام قطار 
درحال اورهال اســت کــه ۲ رام آن در هفته جاری 
توســط شرکت واگن ســازی تهران اورهال شده که 
بــه ناوگان داخل شــهری برگشــته کــه ۲ رام قطار 
دیگر برای اورهال به شــرکت واگن ســازی تحویل 
گردیده است. البته به دنبال این هستیم تا در این 

خط ۵ ،۸۰ واگن اورهال و به چرخه بازگردد.«
او بــا بیــان اینکــه ۸۵ درصــد نــاوگان خــط 5، 
نیازمند اورهال اســت، می گویــد: »در کل خطوط 
شــهری حدود ۷۰۰ واگــن باید اورهال بشــود. این 
عقب ماندگی هــا و معوقــات اورهال اســت که در 
ســال های گذشــته به مرور و در زمــان خود انجام 
نشــده است. برای اورهال این ۷۰۰ واگن به حدود 
۲ هــزار میلیــارد تومــان نقدینگــی نیــاز اســت که 
درحــال برنامه ریــزی برای تأمیــن بودجه و منابع 
مالــی هســتیم تــا به  تدریــج نــاوگان را بهســازی و 
نوســازی نماییــم. او درباره سرنوشــت 6۳۰ واگن 
را  زیــادی  بحث هــای  گذشــته  دوره  از  کــه  متــرو 
به دنبال داشته است هم اینطور توضیح می دهد: 
»شهرداری سهم ۱5 درصدی خود را در دستور کار 
دارد و قرار اســت با کمک دولت محتــرم قرارداد 
مذکور در امســال  جاری شــود. می توانیــم امیدوار 
باشــیم که پس از نهایی شدن قرارداد مذکور تا دو 
سال آینده اولین واگن ها از این ۶۳۰ دستگاه، وارد 

ناوگان متروی پایتخت شود.
او با اشــاره به آخرین وضعیــت متروی تهران 
رام قطــار در  از ۱۷۱  می گویــد: »درحــال حاضــر 
خطوط داخل شهری، ۵ رام قطار به علت مشکل 

کمبود قطعه بیرون از چرخه قرار دارد.«
ë متروی تهران در کلاس جهانی

آیا عقب ماندگی های مشهور متروی تهران در 
این دوره برطرف خواهد شد؟ عقب ماندگی هایی 

که بویژه در دوره های گذشــته، ســروصدای زیادی 
به پا کرد و موجب شد تا صدای مخالفان بلند شود. 
برخــی منتقدان معتقــد بودند که متــرو از برنامه 
عقب اســت و اعتباراتی کــه باید صرف کیلومترها 
مترو درتهران می شــد، صرف ســاخت اتوبان ها و 
تونل ها و پل های چند طبقه ای شده است که حالا 
جــز افزایش ترافیــک و هجوم خودروها دســتاورد 

دیگری برای تهران نداشته است.
مســعود درســتی، مدیرعامــل شــرکت متــرو 
تهــران بــا رد ایــن عقب ماندگی هــا، بــه جایــگاه 
صنعــت متــروی تهــران در دنیا اشــاره کــرده و به 
»ایــران« می گوید: متــروی تهران درحــال حاضر 
در کاس جهانــی صاحــب رتبه و جایگاه اســت و 
حتی دربعضی موارد رتبه بالایی هم کســب کرده 
است. بنابراین نمی توان منکر اقدامات و خدماتی 
شد که در چهار دهه گذشته در این حوزه رخ داده 
اســت، با این همه، توقــع مردم بالاســت وما باید 
برنامه را به درســتی جلــو ببریم چراکــه این توقع 
کامــاً بحق اســت. تأکیــد می کنم درحــال حاضر 
متــروی تهران دارای اســم و رســم اســت و اغلب 
کانشــهرهای دنیــا هم بــا متروی تهران آشــنایی 
دارنــد و فعالیــت ما را رصد می کننــد. با این همه 
می توانســتیم بهتــر از این هم ظاهر شــده و عمل 
کنیم. اما هم اکنون وقت اجرای برنامه اســت و ما 
نیز بر رفع نواقصی متمرکز شــده ایم که می تواند 

راندمان کار را بالا ببرد.
او می گویــد: »رویکرد مدیریت شــهری در این 

دوره بــه حمــل و نقــل جــدی اســت و هم اکنــون 
تمرکــز ما بر تکمیــل نواقص موجود اســت. برای 
مثــال تکمیل قســمت میانی خــط 6 را که باعث 
پاییــن آمدن راندمان در این خط شــده اســت در 
اولویــت قــرار داده ایــم. این خط در دو فــاز افتتاح 
شــده اســت که حــد فاصل دولــت آباد تــا میدان 
امام حســین می شــود، بعد از میدان امام حسین 
حدود ۷ ایســتگاه تکمیل نشــده اســت درصورتی 
کــه اگــر ایــن پــازل میانــی را تکمیــل کنیــم یعنی 
پیوستگی بین بالا و پایین را ایجاد کنیم، می توانیم 
بهره وری را بالا ببریم. ما به هرحال هزینه ای را در 
سال های گذشته متحمل شده ایم اما راندمان به 
مطلوبیت کامل نرســیده اســت، اگر در این حوزه 
ســرعت عمل بیشتری به خرج دهیم، می توانیم 

از داشته هایمان بیشتر استفاده کنیم.
وی بــا بیــان اینکــه غــرب تهــران از نظــر مترو 
نســبت به شــرق فقیر تر اســت می گویــد: »بر این 
اســاس توســعه غرب تهران را در دســتور کار قرار 
دهیم. اگر بتوانیم در پروژه توســعه غربی خط 4، 
ایســتگاه ها را ظرف امسال و ســال آینده به تدریج 
وارد مدار کنیم، می توانیم امیدوار باشیم که غرب 

تهران نیز وضعیت بهتری پیدا کند.«
ë !تحقق وعده های شهرداری پول می خواهد

امــا آیا ایــن وعده ها قابل تحقق اســت؟ ناصر 
امانــی، عضو شــورای شــهر تهــران با بیــان اینکه 
حمل و نقــل در اولویــت اول برنامه های شــهری 
اســت تــا حــدی کــه شــهرداری تهــران بــرای این 

حوزه یک قرارگاه تشــکیل داده اســت به »ایران« 
می گوید:»عاوه بر این شــهردار تهــران قول داده 
تا پایان امســال ۱۲ ایســتگاه جدید افتتاح شود. در 
واقــع خبرهــا و آرزوهــای خوبــی در راه اســت، اما 
اینکه آیا شرایط اقتصادی شهر و شهرداری اجازه 
بــرآورده شــدن این وعــده را می دهد یــا نه، مهم 

است.«
او با اشاره به گزارش خزانه داری شورا در بحث 
هزینه های عمرانی و توســعه ای در 4 ماه گذشــته 
می گویــد: »ما هیچ گزارشــی از شــهرداری نداریم 
کــه نشــان دهد، چــه میــزان از اعتبــارات عمرانی 
شهرداری تهران محقق و چه میزان برای واحدها 
تأمین نقدینگی شــده اســت. براســاس گزارشات 
غیر رســمی از مناطق شــهرداری، وضعیت اصاً 
مناســب نیســت و اکثر پروژه ها غیر فعال اســت و 
مشکل تأمین نقدینگی جدی است. البته در هفته 
گذشته در سطح شورا این موضوع را مطرح کردم 
کــه مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری تــا حدودی 
ایــن وضعیت را تأییــد کرد و گفت کــه فقط برای 
چرخ های مترو ۱۱ میلیارد تومان هزینه شده است. 
معاون مالی و اقتصادی هم در این جلســه گفت 
که مــا حدود 5۰۰ میلیارد تومان از اول امســال به 
شــرکت بهره بــرداری به صورت غیر نقــدی اعتبار 
پرداختیم. ایــن آخرین اطاعات ماســت. اگرچه 
امروز کمیســیون حمل و نقل گزارش مفصلی در 
ایــن زمینه می دهــد، امیدواریم آقــای زاکانی فکر 

تأمین اعتبار این وعده ها را هم کرده باشد.«
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از روزی کــه وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
اطاعیه ای در مورد ســامانه جدید درخواســت 
بازبینــی دهک بنــدی خانوارهــا صــادر کــرد که 
براساس آن کســانی که قباً درخواست بررسی 
مجــدد دهک بنــدی خانوار خــود را ثبــت کرده 
بودنــد، می توانســتند ضمــن مشــاهده نتایــج، 
درخواســت بررســی مجــدد اطاعــات هرکدام 
از زیربخش هــا را نیز را ثبت کننــد، زمزمه هایی 
در بیــن مددجویان ســازمان بهزیســتی شــکل 
دارای  افــراد  از  زیــادی  تعــداد  بــرای  گرفــت. 
معلولیــت دهک هــای بالایــی به ثبت رســیده 
بــود. عمده اعتراض افــراد دارای معلولیت که 
ســال ها از ســازمان بهزیســتی کشــور مستمری 
دریافــت می کردنــد پیرامــون این موضــوع بود 
کــه در دهک بندی آنهــا را در دهک های بین 5 
تــا ۹ قــرار داده اند در حالی کــه دچار معلولیت 
شــدید و تحت پوشش و مستمری بگیر سازمان 
بهزیســتی کشــور هســتند. آنها با ابراز نگرانی از 
این موضوع که همین امر ممکن اســت باعث 
قطــع مســتمری ماهانه آنها از ســوی ســازمان 
بهزیســتی و خــروج آنهــا از چتــر حمایتــی این 
ســازمان باشــد، می گفتنــد بــرای اینکــه تحــت 
پوشــش نهادهای حمایتی مثــل کمیته امداد و 
بهزیستی باشند باید حتماً بین دهک های یک 
تا سه قرار بگیرند. طی تماس های متعدد افراد 
دارای معلولیت بــا روزنامه ایران برای پیگیری 
ایــن موضــوع به ســراغ ســیدمرتضی حســینی 
ســازمان  منابــع  و  مدیریــت  توســعه  معــاون 

بهزیستی کشور رفتیم.
معــاون توســعه مدیریت و منابع ســازمان 
بهزیســتی کشــور با اعام خبر واریز مســتمری 
مــرداد مــاه بــه افــراد تحت پوشــش ســازمان 
بهزیســتی کشــور بــا تکذیــب خبر شــایعه های 
مربوط به قطع مســتمری مددجویان سازمان 
بــه »ایران« گفت: مســتمری هیــچ مددجویی 
قطــع نشــده و همــه مســتمری ها طبــق روال 
ماه های گذشــته پرداخت شــده اســت. وی در 
خصــوص یارانــه پرداختــی دولــت نیــز گفت: 
یــا   ۳۰۰ نفــر  هــر  بــرای  دولــت  کــه  یارانــه ای 
۴۰۰ هــزار تومــان پرداخــت می کند، مشــمول 
دســتگاه های  پوشــش  تحــت  مددجویــان 

حمایتی با توجه به آزمون وســع بوده اســت و 
مددجویان تحت پوششی که از قطع مستمری 
سخن می گویند احتمالًا یارانه پرداختی دولت 
را دریافــت نکرده انــد که همان طــور که گفتم 
یارانــه پرداختــی دولت تنها از طریق ســازمان 
هدفمنــدی یارانــه و وزارت رفــاه و بــر مبنــای 
آزمون وســع به افراد تعلق می گیرد و ارتباطی 
به ســازمان بهزیســتی نــدارد و قرار نیســت بر 
مبنای آزمون وسع مستمری مددجوها را قطع 
یا آنها را از چرخه حمایت این ســازمان خارج 
کنیم. حســینی افزود: گاهی اعام می شــود که 
ممکن اســت برخی از مددجویان این یارانه را 
دریافت نکرده باشــند هرچنــد باید تعداد این 
افــراد خیلــی کم باشــد ولی اعام شــد با ثبت 
اعتــراض در ســامانه وزارت رفاه مشــمول این 
یارانــه خواهند بود. معاون توســعه مدیریت و 
منابع سازمان بهزیستی کشور در ادامه با بیان 
اینکــه ســازمان هدفمنــدی یارانه هــا و وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی هــر کــدام بانک 
اطاعاتــی مربــوط بــه خودشــان را دارنــد و بر 
مبنای آن عمل می کنند، گفت: »البته سازمان 
لیســت مددجویــان تحت پوشــش خــود را در 
اختیار نهادهای ذیربط قرار داده اما متأسفانه 
هنــوز در شــاخص های مربوط بــه دهک بندی 
بــا  البتــه  اســت  نگرفتــه  قــرار  »معلولیــت« 
رایزنی هایی که با ســازمان هدفمندی یارانه ها 
و وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی انجــام 
شــده قــرار اســت بــزودی شــاخص معلولیت 
در شــاخص های دهک بنــدی قــرار گیــرد چرا 

کــه مــا معتقدیــم دارایی های یک فــرد عادی 
نبایــد بــا یــک فــرد دارای معلولیــت، هم تراز 
نگریســته شــود و معلولیــت بــرای خانواده ها 
هزینه های زیادی تحمیل می کند که همه این 
مســتمری ها و یارانه هــا تنها بخــش کوچکی از 
آن را پوشــش خواهد داد.« این در حالی است 
که قادری رئیس ســازمان بهزیســتی کشور نیز 
در آخریــن نشســت خبــری خــود درخصوص 
عدم شــمولیت برخی از مددجویان بهزیستی 
در طرح توزیع عادلانــه یارانه، گفته بود: نظام 
پرداخت مســتمری ســازمان بهزیســتی کشور 
مربــوط به دهک یــک تا ۷ اســت. آنچه مردم 
در ایــن چنــد دهــک قــرار دارنــد از امتیــازات 
بهره منــد  خانــوار  بعــد  براســاس  مســتمری 
می شــوند، امــا باتوجه بــه شــرایط جدیدی که 
ســازمان هدفمندی یارانه ها اعام کرده است 
دهــک ۱۰ حــذف شــده و برخــی از افــرادی که 
خدمت گیرنده بهزیســتی هستند ممکن است 
خیلی محدود در دهک ۱۰ بوده باشند و براین 
اســاس یارانــه دولــت ممکن اســت برایشــان 
قطع شــده باشــد که با ایــن اعتراضاتــی که در 
ســامانه ای کــه مربوط بــه وزارت تعــاون، کار و 
رفــاه اجتماعــی اســت، می تواننــد اعتراضات 
خــود را اعــام کنند. قــادری در آن نشســت از 
دهک بنــدی مجــدد مددجویــان در ســازمان 
بهزیستی کشور خبر داده و تأکید کرده بود: اگر 
این دهک بندی داخلی در ســامانه رفاه وزارت 
ایجاد شــود دیگــر مددجوی تحت پوشــش در 

دهک ۱۰ نخواهیم داشت.

وزیر کشور عنوان کرد

وزارت آموزش و پرورش پایه های قدرت را می سازد
 احمد وحیدی در ســومین روز از ســی و ششــمین 
اجــاس مدیــران و رؤســای آمــوزش و پــرورش 
کشــور که در سالن اجاس سران در حال برگزاری 
اســت، گفت: جــوان ما باید روشــن بین و بــا اراده 
باشد. انسان هایی که شما قرار است تربیت کنید، 
می تواننــد گام دوم انقاب را به خوبی طی کنند و 
این انتقال نســلی به عهده شــما یــا بخش زیادی 

برعهده شما است.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه عــده ای تــاش کردند 
بگویند نسل امروز انقابی راهش را از نسل دیروز 
جدا کرده و خواســته هایش متفاوت از ارزش های 
انقابــی اســت و ایــن را تحــت عنــوان انقطــاع یا 
شــکاف نســلی مطرح کرده اند اما صحیح نیست 
و جوانــان امــروز مــا در صحنــه همان شــعارهای 
انقــاب را دارنــد، گفــت: امثال شــهید حججی ها 
که حجت می شــوند بــر همه، همان نســل جوان 

ادامه دهنده نسل شهید فهمیده ها هستند.
پــرورش  و  آمــوزش  داد:  ادامــه  کشــور  وزیــر   
مشحون از انسان های بلندقامتی است که به طور 
جــدی در مقابــل این هجــوم ایســتاده اند و اجازه 
نخواهنــد داد که دشــمن غــدار و منحــط جوانان 
عزیــز مــا را تحــت ایــن هجمه لــه کند. چنــان که 
تاکنون هم ســروقامتانه ایســتاده ایم و از این پس 
نیــز حفظ خواهیــم کرد. بایــد از پایداری شــما در 
حفظ ارزش ها قدردانی کنم. وی با تأکید بر اینکه 
همه باید بیش از پیش با نحوه رویارویی و مواجهه 
بــا جنگ نــرم دشــمن آشــنا باشــند، اظهــار کرد: 
وظیفه شــما آموختن و پرورش است. این قدرت 

مــا اســت و اگر با چنین نســلی حرکــت رو به جلو 
داشته باشیم اقتدار ما بی تردید تأمین شده است 
و اقتــدار جمهــوری اســامی از مســیر تربیت این 
نسل می گذرد و یک هدف بیانیه گام دوم انقاب 
توجــه دادن همــگان بــه این مهم اســت. وحدت 
تــاش و وحدت حرکت، جنــب و جوش جدیدی 
را ایجاد می کند که در پرتو آن می توانیم تمام این 
مسائل را پوشش دهیم. وحیدی افزود: مهم ترین 
جبهه که باید مستحکم تر شود جبهه ای است که 
در آمــوزش و پرورش شــکل می گیرد. اگــر از بنده 
بپرســند وزارت کشــور مهم تــر اســت یــا آمــوزش 
و پــرورش بــدون تردیــد می گویــم کــه آمــوزش و 
پرورش، زیرا پایه های اساسی قدرت را می سازد و 

ما را برای آینده بیمه می کند.
وی بــا اشــاره به اینکه دولت ســیزدهم مفتخر 
اســت که یکی از همــان مربیان و معلمــان امروز 
ســکاندار دولــت اســت و آیــت الله رئیســی قبل از 
مناصــب دیگرشــان، معلم اند گفت: یک انســان 
فرهیخته، مهذب و واقعی در رأس اســت و شــما 
در چنیــن دولتــی مشــغول به کار هســتید. رئیس 
جمهــور با نگاه عمیقی که به موضوعات آموزش 

و پرورش دارد بزرگترین حامی شما است.
 وی بــا اشــاره بــه اینکــه اســتانداران، رؤســای 
گفــت:  هســتند،  پــرورش  و  آمــوزش  شــوراهای 
اســتانداران در کنار شما هستند تا کمک کنند. این 
آمادگــی بــرای اســتفاده از ظرفیت هــای عمومی 
استان برای بهبود عملکرد و رفع ضعف هایی که 

آموزش و پرورش گرفتار آنها است، وجود دارد.

گفت وگوی »ایران« با معاون توسعه و منابع سازمان بهزیستی کشور

دهک بندی یارانه ربطی به مستمری مددجویان ندارد
معلولیت به شاخص دهک بندی اضافه می شود
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مدیرعامل ســازمان بیمه ســامت ایــران با بیان 
اینکــه پوشــش فراگیر و همگانی بیمه ســامت از 
ســال قبل شروع شده و در سال ۱۴۰۱ بیمه رایگان 
اقشــار کــم درآمــد و دهک های پایین انجام شــد، 
گفــت: در حــال حاضر همــه ایرانیــان و هر فردی 
کــه بخواهــد، بیمه اســت، البته حدود یــک تا ۱.۵ 

میلیون نفر هنوز مراجعه نکردند.
بــه گــزارش ایســنا، محمد مهــدی ناصحی با 
اشــاره به اینکــه دهک های پاییــن بویژه ۳ دهک 
اول جامعــه بیمه رایگان شــدند، افزود: این یک 
نویــد خوبی اســت به جهــت اینکه یک پوشــش 
فراگیر بیمه ای در کشــور ایجاد شــده است، بیمه 
سامت با توجه به اینکه بزرگترین بیمه درمانی 

کشور است باید در کنار وزارت بهداشت اقدامات 
لازم را انجــام دهــد. او تأکیــد کرد: در روســتاها و 
شــهرها گام های مؤثری در بحــث خدمات دهی 
در دولت ســیزدهم برداشته شــده است، ضمن 
کــه  جمهــور  رئیــس  تأکیــدات  براســاس  اینکــه 
پرداختــی از جیــب مــردم باید کاهش پیــدا کند، 
قدم های مناسبی توســط بیمه سامت برداشته 
شــده اســت. ناصحی اظهار کــرد: ۳ دهک پایین 
جامعه بــه صورت خودکار و بــدون حضور بیمه 
شــدند، اما برای ســایر دهک ها تخفیــف ویژه ای 
و  شــده  نظرگرفتــه  در  بیمــه  حــق  درخصــوص 
همچنیــن ۳ ماه بیمه رایگان برای تمامی مردم 

تمدید شده است.

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت:

هنوز ۱/۵ میلیون بیمه نشده، برای پوشش بیمه ای خود اقدام نکرده اند
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 سال بیست و هشتم
 شماره 7986

 وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســامی بــا تأکید بــر تقویــت هرچه بیشــتر صندوق 
اعتبــاری هنــر، گفــت: نــگاه وزارت فرهنــگ بــه ایــن صنــدوق توســعه ای و 

هدفگذاری در آن حل مسأله است.
مجمــع عمومــی صنــدوق اعتباری هنــر با حضــور اعضای هیــأت امنا و 
هیأت مدیره آن در محل ســالن جلســات وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی 
برگزار شــد. در این نشست مشــترک، وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی به عنوان 
رئیــس هیــأت امنای صندوق ضمن تشــکر و قدردانــی از زحمات، خدمات 
و تاش هــای مدیرعامــل و مجموعــه صنــدوق اعتبــاری هنــر، خدمــات و 
فعالیت هــای ایــن صندوق را گســترده دانســت و گفت: بــدون تردید انجام 
امور متنوع و در عین حال زیاد، ســختی هایی را نیز به همراه خواهد داشت، 
از این رو همانگونه که در بازدید اخیر از محل این صندوق عرض کردم، باید 

صندوق اعتباری هنر تقویت شود.
او تصریح کرد: نگاه وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی نیز به صندوق هنر 
توســعه ای اســت. لذا همواره تأکید شــده کــه این صندوق بــا ارائه خدمات 
بهینــه و مطلــوب بــه اهالی فرهنــگ، هنر و رســانه باید بتواند بــاری از روی 
دوش این اقشــار فرهیخته برداشــته و نســبت به رفع مشــکات آنها کوشــا 

باشد.

به گفته اســماعیلی کسانی  که به صندوق آمده و عضو شده اند با امیدی 
آمده و انتظار دریافت خدمات دارند؛ آنها جایی را برای مراجعه نداشته اند 
کــه به صنــدوق آمده انــد، از ایــن رو وظیفه ما اســت به عنــوان متولی اصلی 
فرهنگ و هنر کشور در خدمت این قشر فرهیخته باشیم و تا جای ممکن از 
هیچ تاشــی برای کمک و حمایت از آنها دریغ نکنیم. وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسامی تأکید کرد: صندوق اعتباری هنر هر چه تولید و بعضاً سرمایه گذاری 

می کند باید درآمد آن به سفره اهالی فرهنگ، هنر و رسانه برود.

مراسم  نکوداشت مرحوم علامه محمدرضا حکیمی  برگزار  شد

عدالت طلب سر به دار
مراســم اولین ســالگرد مرحوم عامه محمدرضا حکیمی با حضور رضا داوری اردکانی 
رئیس فرهنگســتان علوم جمهوری اسامی، حجت الاسام محمدتقی سبحانی، جال 
رفیــع، ســیدعباس صالحــی نماینده ولــی فقیــه در مؤسســه اطاعات، حجت الاســام 
محمدجــواد حجتی کرمانی پژوهشــگر و پیشکســوت انقابی، دکتر احســان شــریعتی و 
جمعی دیگر از اساتید یکشنبه ۳۰ مردادماه برگزار و از سه اثر تولیدشده ازجمله نرم افزار 

مجموعه آثار عامه حکیمی، رونمایی شد.
ë محقق و مصلح

ســید عباس صالحی در ابتدای این نشست گفت: استاد حکیمی فردی بود  که شیخ 
آقا بزرگ تهرانی وی را به عنوان اســتاد، محقق و ادیب معرفی می  کند و یا مرحوم ســید 
جال آشتیانی با تفاوت سایقی که با مرحوم استاد حکیمی داشتند در مصباح الهدایه ای 
که به ایشــان هدیه می کند، عامه را فردی دانشــمند بســیاردان و محقــق توصیف کرده 
یا اخوان ثالث در قصیده ای که می  ســراید و به ایشــان تقدیم می کند، از تعبیر »ســربدار 
ایام« برای توصیف ایشان استفاده می کند؛ استاد شفیعی کدکنی ایشان را دوست شاعر 
و دانشمند خود می دانست و دکتر شریعتی او را مرد ایمان و تقوا، آگاهی و عمل، و دین 
و دانش می نامید و همینطور شخصیت ها و بزرگان فراوان دیگر که وصف های گوناگونی 

در تبیین اندیشه و شخصیت عامه حکیمی داشتند.
صالحی افزود: حکیمی هم نوگرا و هم ســنت گرا بود. بســیاری از نوشته های ایشان را 
می توان برای نوگرایی ســنت گرایانه آورد. هم روحانی بود و هم روشــنفکر ، هم فیلسوف 
بود و هم متکلم،  هم فقیه اصولی و هم محدث؛ حکیمی به محدث بودن افتخار می کرد 
امــا محدث نبــود.  حکیمی محقــق و مصلح بود. معمــولاً اینها با هم جمع نمی شــود؛ 
یعنی کســی که محقق است نمی تواند کنشــگر اجتماعی باشد؛ اما حکیمی یک محقق 
کتابخانه ای بود و از طرف دیگر یک کنشــگر اجتماعی. وی افزود: زبان حکیمی هم زبان 
علمی و هم زبان ادبی بود. در علمی ترین آثارش عاطفه و احساس زبان ادبی را می توان 

یافت و این ترکیب باهم تداعی گر ابوذر  بوده است. 
ë  حکیمی درد عدالت داشت

در ادامــه رضاداوری اردکانی گفت: بزرگی اشــخاص در گفتــار پدید نمی آید؛ بلکه در 
رفتار آنها متجلی می  شود. پاکی، دانایی و صداقت در گفتار استاد حکیمی بسیار ملموس 
بود. من و آقای حکیمی همدلی های بسیاری با هم داشتیم اما کمتر فرصت دیدار پیش 
می آمد و در تمام آنها سعی می کردم کمتر سخن بگویم و بیشتر بشنوم و بیاموزم. آقای 
حکیمی درد دین داشت و در طلب درک دین می کوشید و تا پایان عمر به درک حقایق 
معارف اســامی مشــغول بود؛ امــا در ذیل روحانیــت نماند. تغییری کــه در لباس خود 
داد به این معنا نبود که از روحانیت خارج شــده اســت بلکه به این تغییر می توان گفت 
صفت روحانیت را حفظ کرده اما دیگر شغل روحانیت را ندارد. او با تأکید بر اینکه عامه 
حکیمی درد عدالت داشت، گفت: عدالت حرف نیست، درد است و استاد حکیمی درد 
عدالــت داشــت و در زمان ما اگر بگویم در زمره اشــخاص کم نظیــر و حتی بی نظیر بود 

زیاده گویی نکرده ام.
ë استادی ژرف اندیش

 حجت الاســام محمدجواد حجتی کرمانی هم گفت: در تمام صحبت های مرحوم 
حکیمــی غــم مردم بود و غم مضاعف که در قلب خودش نهان کرده بود و در جلســات 
مــی گفــت. حکیمــی در چند ســال اخیر تمام وجــودش رنج بود کــه چرا انقــاب  با این  
ولنــگاری هــا و نادانی و ندانم کاری ها به این روز افتاده و به خاطر ســوء سیاســت و نادانی 
مردم در فقر دســت و پا می زند. در ادامه حجت الاســام محمدتقی ســبحانی به تبیین 
اندیشه عامه حکیمی پرداخت و با تأکید بر اینکه استاد حکیمی ژرف اندیش بود، گفت: 
بررسی شخصیت ها را می توان از دو زاویه یعنی نگاه به تولیدات و دانشی که پدید آوردند 
و محصولاتی که در اختیار نســل ها گذاشــتند و نیز تجربیات آنها در اندیشــیدن و گشودن 
راه ها و افق ها مورد بررســی قرار داد... باید ارزش عامه حکیمی را در تجربه های زیســت 

فکری او دنبال کنیم .

ë  بررسی اندیشه های استاد حکیمی در مراکز علمی
امیرمهــدی حکیمــی مدیر عامل مؤسســه فرهنگی هنــری الحیات هم به مناســبت 
نخســتین ســالگرد درگذشــت عامه حکیمی گفت:  امثال اســتاد حکیمی انســان هایی 
بودند که تمام زندگی خود را گذاشــتند و زحمت کشــیدند و به اندیشــه ای رسیدند و این 
اندیشه را برای اصاح جامعه به اشتراک گذاشتند حالا جامعه هم باید به سمت ایشان 
بــرود و آن را بــرای مــردم تفهیم کرده و آنهــا را ترغیب کند تا  با مطالعه آثار ایشــان این 
مفاهیــم را فریــاد زده و به گوش نســل جوان برســانیم. این امر باعث می شــود شــاید در 
ذهن انسان ها جرقه بخورد. نسل جوان دانشجو و طاب جوانی که هستند باید به سمت 
مطالعه این آثار بروند. او ادامه داد: ابعاد تفکر ایشــان و اندیشــه های ایشــان در جامعه 
شــناخته شــده نیست البته خود ایشان هم ســال ها از مطرح شدن پرهیز می کردند و این 
یک انزوای خودخواســته بود که ایشــان در فضاهای مجازی و رسانه ها کمتر مطرح شده 
اند و امروزه نیز اگر تنها در در رســانه ها و فضای مجازی فقط یادی از ایشــان شــود فایده 
خاصی ندارد. برای روشــن تر شدن ابعاد تفکر ایشان باید جلساتی گذاشته شود و تفکر و 
اندیشه های ایشان تشریح شود. حکیمی تصریح کرد: باید در فضای دانشگاه و حوزه روی 
اندیشــه های این افراد بررسی شود ممکن است همین جلسات باعث ایجاد جرقه هایی 
در ذهن افراد شود البته متأسفانه آنچه که درباره ابعاد وجود ایشان و اندیشه های ایشان 
وجود داشــته برای مردم شناخته شــده نیست و شاید فقط بخش های خاصی از اندیشه 
ایشــان  در جامعه دریچه هایی باز کرده اســت و دریچه های بسیار زیادی از ابعاد وجودی 
اندیشه های ایشان ناشناخته مانده که امیدوارم از این پس مردم با نظریه ها و اندیشه های 

این بزرگمرد بیشتر آشنا و مأنوس شوند.

در اختتامیه همایش مدیران  کل کتابخانه های عمومی استان ها مطرح شد

تلاش برای هم افزایی بیشتر در مسائل فرهنگی
گــروه فرهنگــی- اختتامیــه همایــش دوروزه مدیــران  کل کتابخانه هــای عمومــی 
اســتان ها شــامگاه یکشــنبه ۳۰ مــرداد ماه بــا حضور ســیدمحمد هاشــمی معاون 
حقوقی، امور مجلس و استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی، مهدی رمضانی 
دبیــرکل نهــاد کتابخانه های عمومی کشــور، معاونان و مشــاوران دبیرکل، مدیران 
ستادی، مدیران کل و سرپرستان ادارات  کل کتابخانه های عمومی استان های نهاد 

در سالن جلسات کتابخانه مرکزی پارک شهر تهران برگزار شد.
ســیدمحمد هاشمی در این مراسم گفت: »در دوره جدید مدیریت در کشور، با 
آمدن دولت مردمی و نوع نگاه وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی، تأکیدی در مجموعه 
وزارتخانه ها و دستگاه های پیرامونی آن بر اساس برادری و الفت شکل گرفته است 

که از این فرصت باید در همه اجزا استفاده کرد تا کار به نحو احسن پیش رود.«
معــاون حقوقی، امور مجلس و اســتان های وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی با 
اشــاره به ضرورت هم افزایی نهاد و مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی برای 
حل مســائل و چالش های فرهنگی در اســتان ها گفت:»باید برای کمک به راهبری 
حکمرانی و محتوای فرهنگی، مسائل و مشکات فرهنگی استان ها را به اقل موارد 
برســانیم. به همین دلیل کارگروهی از مدیران  کل ارشــاد تشــکیل دادیم و موارد و 
مشکات موجود فرهنگی در کشور را احصا و بررسی کرده و در نهایت برخی را رفع 

کردیم و به چند مورد مشخص رسیدیم.«

مهــدی رمضانــی نیز در ادامه این مراســم گفت: »اگر بشــود اجاس مشــترکی 
بین مدیران  کل ارشــاد و مدیران کل کتابخانه ها در اســتان ها داشــته باشیم، قطعاً 
به هم افزایی بیشــتر در مســائل فرهنگی در اســتان ها منجر خواهد شــد.همچنین 
می تــوان در بحــث بهره برداری حداکثــری از ظرفیت های موجــود در اختیار نهاد، 
با تأســیس کنسرســیوم و شــرکت های مشــترک، موضوع بهره بــرداری عملیاتی از 
ظرفیت ها در راســتای فعالیت هــای فرهنگی در کتابخانه هــای عمومی را پیگیری 

کرد.«

صندوق هنر، کانون خدمت رسانی به اهل فرهنگ

پهلوان هنر ایران
ندا ســیجانی/ »به باورمن، حسین علیزاده یکی 
از موســیقیدانان بزرگ ایران است؛ چرا که درک 
و دریافــت درســتی از موســیقی داشــته اســت و 
آن را در مســیری قــرار داده و بــه گونه ای هدایت 
کــرده، کــه او را به عنــوان یک آهنگســاز ممتاز در 
دنیا معرفی می کند و این دیدگاه هنری، حسین 
علیــزاده را بــه جایگاهی رســانده که امــروز تنها 
در یــک نــام خاصه نمی شــود.« این بخشــی از 
صحبت های مهدی آذرســینا آهنگساز و نوازنده 

برجسته ساز کمانچه است.  
زادروز حسین علیزاده )1۳۳۰( و مهدی آذرسینا 
)1۳25( در یــک روز اســت؛ یکــم شــهریور مــاه. 
یــاران قدیمــی که در یــک تاریخ مشــترک از ماه 
متولد شــده اند: »هم دوره، هم نسل و هم نفس 
با حســین علیــزاده هســتم و این افتخــار بزرگی 
برای من اســت و این مشــترک بودن ماه تولد با 
آقای علیزاده، ذوق و شــوق ایــن روز را برای من 
دوچندان کرده است.« او در سالروز تولدش آرزو 
می کند: »حسین علیزاده همچنان پابرجا، استوار 
و بــا همین قدرت بــالای ذهنــی و خاقیت های 
منحصر به فــردش به فعالیت های خــود ادامه 
بدهــد چــرا کــه او را در اوج قلــه موســیقی ایــران 

می دانم.«
ë  از آشــنایی در دانشــکده هنرهای زیبا تا تلمذ در

یک مکتب
تلمــذ  آهنگســاز،  دو  ایــن  اشــتراک  وجــه   
درمکتب دو اســتاد بــزرگ اســت، نورعلی خان 
برومنــد و دکتــر داریــوش صفوت کــه در تربیت 
هنــری و اخاقــی ایــن دو بســیار اثر گــذار بــوده: 
»آشــنایی من بــا آقای علیــزاده به ســال ها قبل 
برمی گــردد. ســال 1۳48بــود کــه وارد دانشــکده 
هنرهای زیبا شــدم و دو ســال بعد از من حسین 
علیزاده به این دانشکده آمد. البته کاس هایمان 
جــدا بــود. آن دوران آقایــان علی اکبر شــکارچی 
)نوازنــده کمانچــه ایرانــی آهنگســاز(، مســعود 
شناسا)موســیقیدان، نوازنده سنتور و آهنگساز(، 
عطــاءالله جنگوک )آهنگســاز و نوازنده تار و ســه 
تــار و ردیــف دان( هــم دوره و هــم کاس آقــای 
علیزاده بودند و در نهایت حضور او در این مرکز 
تحصیلی، موجبات آشنایی ما را فراهم کرد تا به 
امروز. جالب اســت بدانید مــن و آقای علیزاده، 
دانــش آموختــه یک مکتــب هســتیم و در مرکز 
حفظ و اشاعه موسیقی در محضر دکتر داریوش 
تلمــذ کرده ایــم و  برومنــد  نورعلــی  و  صفــوت 
براساس همین دل نزدیکی، دوستی هایمان هم 
پایدارماند. در آن سال ها هرگاه فرصتی به وجود 
می آمــد، چه در مرکزموســیقی حفظ و اشــاعه و 
چه در اســتودیو یا در یک کنسرت، جویای احوال 
و وضعیــت کاری همدیگر بودیم و دیدار او برای 
من ذوق و اشتیاق دلپذیری داشت و درتمام این 
سال ها کارهایشان را دنبال می کردم و هر اخباری 
که از آقای علیزاده به گوش می رســید، این شوق 
را برای ما ایجاد می کرد که آن خبر را با جان و دل 

بخوانیم و بدانیم و بشنویم.«
ë نوازنده ای شاخص و تعیین کننده

مهــدی آذرســینا همچنــان با عشــق از رفیق 
گرمابه و گلســتانش ســخن می گوید اما به گفته 
او، هیــچ گاه فرصتــی به وجــود نیامد تا کنســرت  
یا همنوازی مشــترکی با یکدیگر داشــته باشــند: 
»با توجه به شــناخت وعاقه مندی ام به کارهای 
آقــای علیــزاده، امــا متأســفانه طی این ســال ها 
آشنایی و دوستی، هیچ گاه، کارمشترکی با یکدیگر 
انجــام نداده ایم. من براین عقیده ام که معمولًا 
درموســیقی یک عــده در رأس قــرار دارند مانند 
حضورفعال آقای علیــزاده در گروه های بزرگ و 
مهم موسیقی که با وجود آنکه سرپرستی برخی 
از آن گروه ها را برعهده نداشــت، ساز می نواخت 
و نقــش اصلــی را در گروه ایفا می کــرد، چرا که او 
نوازنده ای شاخص و تعیین کننده بود و نوازنده ها 
و خواننده هــای بســیاری، عاقه مند به همکاری 
با او بودند و من نیز بســیار مشــتاق بودم در کنار 
چنین هنرمندان بزرگ و برجسته موسیقی ایران 
که کم نظیر و انگشــت شــمار هســتند، همکاری 
داشــته باشــم اما همان طور که اشاره کردم هیچ 
گاه این فرصت به وجود نیامد. البته ناگفته نماند 
در دورانــی که آقــای علیزاده در کانــون چاووش 

درکنار نوازندگان بزرگ موســیقی ایران همچون 
آقایــان پرویزمشــکاتیان ، محمدرضــا لطفــی ، 
محمدرضا شــجریان و... همکاری داشتند، چند 
بــاری از مــن دعوت به عمل آمد امــا نپذیرفتم. 
اول ازطریــق آقــای محمــود فرهمنــد نوازنده و 
سازنده نام آشــنای تار، پیام فرستادند و بار دوم 
ازطریــق آقای ناصــر فرهنگ فــر و از من دعوت 
کردند تا با گروهشان همکاری داشته باشم اما با 
پرس و جویی که انجام دادم، متوجه شدم دلیل 
ایــن درخواســت، عدم همکاری آقــای علی اکبر 
شــکارچی با گروه چاووش بود بر همین اساس، 

بــه لحــاظ اخاقــی ترجیــح دادم ایــن همکاری 
انجــام نگیرد. اگرچه صادقانــه عاقه مند به این 
همــکاری بــودم، البتــه ایــن اتفاق هــا می افتــاد. 
سال ها بعد آقای مشــکاتیان برای گروه عارف از 
مــن دعوت کرد اما گویا اعضای گروه، تمایلی به 
برهم ریختن چیدمان گروه نداشتند و حتی یک 
بــار هم آقای فرامــرز پایور از من بــرای همکاری 
در گروه اســتادان دعــوت کرد که بــه اتفاق آقای 
شهرام ناظری به منزلشان رفتیم اما در این گروه 
هم دوست دیگری مخالفت داشت و باید بگویم 
همــکاری من با آقای محمدرضا شــجریان هم، 
همین سرنوشت را داشت. شاید هم این اختاف 
نظر و سلیقه ها به دلیل سخت گیری های من در 
موسیقی بود، هرچه هست گذشت و این اتفاق ها 
و همکاری هــا صــورت نگرفت اگرچــه این ذوق 
همکاری همیشــه در من وجود داشــت بویژه در 
کنار اســتادان تراز اول، همچون حسین علیزاده، 
پرویــز مشــکاتیان و... به طــور یقین خواســته هر 
اهل هنر یا موســیقی، همکاری با بزرگان است و 
وسواس کاری من نیز این چنین بود و عاقه مند 
بــودم با بهترین ها همکاری داشــته باشــم.البته 
گــروه  چندیــن  بــا  علیــزاده  آقــای  دوران  درآن 
همــکاری و سرپرســتی آنها را برعهده داشــت و 
بســیار درگیر این کارها بود بنابراین شرط اخاق 
ایــن بود، هنرمندی را که درجایگاه تعیین کننده 
قرار دارد و دارای ذهنی نو و خاقانه در موسیقی 

است و آثار بزرگی چون »سواران دشت امید« و... 
را در کارنامه هنری اش به ثبت رســانده، وقت و 

معطلی در کارهایشان به وجود نیاید.«
ë  حضــور در کانــون پــرورش فکــری کــودکان و

نوجوانان و فعالیتی نو در حوزه موسیقی
مهــدی آذرســینا اوایــل دهــه 5۰، مربیگــری 
فکــری  پــرورش  کانــون  موســیقی  کاس هــای 
و  دانشــجویی  دوره  در  نوجوانــان  و  کــودکان 
را  ارف  متــد  بــا  موســیقی  آمــوزش  همچنیــن 
برعهــده داشــت. کانونــی کــه حســین علیــزاده 
نیــز در آن فعالیــت می کــرد و آلبوم هایــی چون 
»آوازهــای کــودکان« )ســال 1۳۵۳( و همچنین 
»بچه هــا بهــار« حاصل تــاش آن روزها اســت: 
»آن دوران خانم شــیدا قرچــه داغی که پایه گذار 
بخش موســیقی کانون پرورش فکــری کودکان و 
نوجوانان بود، از یک تعداد مربی برای این مرکز 
دعوت به همکاری کرد و من و آقای علیزاده هم 
در این کانون مشــغول به کارشــدیم. بعــد از آن 
دکتر ســعید خدیری از من برای تأســیس و اداره 
کارگاه موســیقی کودکان و نوجوانان تبریز دعوت 
کرد و من از سال های 1۳۵۳ تا 1۳۵۹، از دوستان 
مرکز حفظ و اشــاعه جدا شدم و در بازگشت من 
بــه تهران، آقــای علیزاده از مرکز حفظ و اشــاعه 

رفته بود.«
ë قاضی اعمال خود باشیم

زبانــی،  وهــم  همنشــینی  همدلــی،  اتحــاد، 
شــاخصه بــارز ومهــم هنرمنــدان اســت، بویــژه 
برای اهالی موســیقی که هم ســاز، هم نواز و هم 
خــوان بوده و هســتند. ولــی این ویژگــی اخاقی 
به دلیــل ســبک زندگی افراد و همچنین شــرایط 
حاکــم بر جامعه، به مــرور زمان کــم رنگ و کم 
رنگ تــر شــده اســت. امــا دورانــی را کــه مهــدی 
آذرســینا از هنرمندانــش بــه نیکی نــام می برد، 
ارتباط اغلب هنرمنــدان برپایه همان همدلی و 
همزبانــی شــکل گرفته بود و ماحصــل آن تولید 
آثــاری شــاخص و مانــدگار در تاریــخ موســیقی 
ایــران اســت: »مســأله اصلــی در مانا بــودن نام 
و اثــر یــک هنرمند این اســت که ابتدا به ســاکن، 
قاضی اعمال خود باشیم. به طورمثال درساخت 
یک اثر نگاه عادلانه داشــته باشیم که آیا تاشی 
بــرای آن صــورت گرفتــه یا خیــر!؟ آیــا در همان 
مســیری قرار دارد که اســتادانش به او ســفارش 
داشــته اند یا خیــر؟ و... قضاوت درســت در همه 
این مــوارد و عاوه براین تاش هــا و موفقیت ها 
وهنرنمایــی چنین اشــخاصی موجب می شــود 
اختــاف ســلیقه ای بیــن افــراد به وجــود نیایــد. 
البته اگر اشــکالاتی برکار و هنر موسیقیدانی وارد 
باشــد، نمی توان آن را نادیده گرفــت و اثر خوب 
و مانــدگار خلق کــرد چرا که این هنــر متعلق به 
مردم اســت. بنابرایــن وظیفه خــود می دانم به 
حرمــت موســیقی، در کنار افــرادی قــرار بگیرم، 
عاشقانه کار کنم و در موردشان بگویم و بنویسم 
که کارشان بی نقص و درست است، هنرمندانی 
همچون حسین علیزاده که برای هنرشان تاش 
کردنــد و موفقیت هــای بزرگی در این راه کســب 
کرده انــد. اگرچه اگر نقدی بر هنــر و هنرمند وارد 

باشــد باید گفته شــود.من دوست ندارم یک نفر 
موســیقی را به بیراهه بکشاند و نسل بعد همان 
مســیر را ادامــه بدهــد و ایــن گمراهــی همچنان 
ادامــه داشــته باشــد.من نیــز درایــن راه زحمت 
کشــیدم و در حــد همیــن ســعی و تــاش هایم 
از عملکــرد خود رضایــت دارم.اما افــراد بزرگی 
چون حســین علیزاده مورد توجه همگان اســت 

و دوست و دشمن هم هنرش را تأیید می کند.«
ë  هنرمندی است که منش و هنر بزرگان هنردر کار 

او نمایان است
بســیاری از اهالــی هنــر و کارشناســان برایــن 

نظرنــد، ارتبــاط اســتاد و شــاگردی در آموزش و 
تربیت هنرجو بســیار مؤثر بوده، بویژه استادان و 
معلمانــی که خاک صحنه خورده اند و به لحاظ 
علــم و دانــش و آگاهــی درســطح بالایــی قــرار 
دارند. مانند استادان روح الله خالقی، ابوالحسن 
صبــا، درویــش خــان، احمــد عبــادی، حســین 
تهرانــی، فرامرز پایــور یا دیگــر بزرگانی همچون 
نورعلــی خــان برومنــد، داریوش صفــوت، علی 
اکبرشهنازی، علی اصغر بهاری، عبدالله دوامی 
و... و البته حســین علیزاده و مهدی آذرســینا که 
همان طور که اشاره شد هر دو دانش آموخته یک 
مکتب هســتند: »از نگاه من تأثیر اخاقی استاد 
بر شــاگرد و بالعکس بســیار زیاد و تعیین کننده 
اســت.یعنی ممکن اســت اســتادی درجه یک، 
آموزشی که به هنرجویان دارد بر ای همه افرادی 
کــه در محضــر او تلمــذ می کننــد تأثیــر یکســان 
نداشته باشــد و این درک و دریافت به گنجایش 
و ظرفیت شاگرد بســتگی دارد.اما آقای علیزاده 
هنرمندی اســت که وقتی ســاز می نوازنــد، تأثیر 
هنری، هنرمندان بزرگ و چیره دســتی همچون 
علــی اکبرخــان شــهنازی در نواختــن او نمایــان 
اســت یا کردار و تأثیراخاقی و شــخصیت و وقار 
بزرگانــی چون نورعلــی خان برومنــد و داریوش 
صفــوت در منــش او و متانت بزرگمــردی چون 
هوشنگ ظریف دررفتارش آشکار است. درواقع 
این سعادت و توانایی برای آقای علیزاده حاصل 

شده و توانسته از هر استاد درسی بیاموزد و آن را 
در ســینه اش حفظ کند در غیر این صورت افراد 
بســیاری به دنبال موســیقی هســتند و عاقه مند 
بــه نوازندگی و خوانندگی، اما تشــخیص و تمییز 
دادن اینکــه چه فــردی را برای آموزش درســت 
انتخــاب کننــد آنهــا را در ســردرگمی قــرار داده. 
براین اســاس انتخاب مرید و استاد در ادامه این 

مسیر بسیار مهم است.«
شناسنامه حســین علیزاده آثار ارزشمندش 
اســت »دلشــدگان«، »گبــه«، »زشــت و زیبــا«، 
»زمانی برای مســتی اســب ها«، »لاک پشــت ها 
هم پرواز می کنند«، »آواز گنجشک ها«، »ملکه« 
و... از آثار شــاخص موســیقی فیلم های حسین 
علیــزاده اســت که برخــی از ایــن آثــار موفق به 
دریافــت ســیمرغ بلوریــن جشــنواره فیلم فجر 
هم شــده اســت و درکارنامه ارزشمند و پربارش 
در بخــش تولیــد آثــار موســیقایی، آلبوم هــای 
کــم نظیــری همچــون »فریــاد«، »بی تو به ســر 
ســپید«،  آب هــای  تماشــای  »بــه  نمی شــود« 
»ســواران دشــت امیــد«، »حصــار«، »نی نــوا«، 
»شــورانگیز«، »ترکمــن« و... دیــده می شــود که 
عاوه بر ماندگاری آنها در تاریخ موسیقی ایران، 
برخــی از آنهــا نامــزد جایــزه گرمــی در بخــش 
بهتریــن آلبوم ســنتی جهان شــده اند.اما دراین 
میان مهــدی آذرســینا عاقه منــدی خاصی به 
اثر» ترکمن « دارد و شناسنامه حسین علیزاده را 
آثار ارزشمندش می داند که او را یک آهنگساز و 
نوازنده جهانی نام نهاد: »در دورانی که در مرکز 
حفظ و اشــاعه موســیقی مشــغول به کار بودم، 
شــنیدم نوازنــده ای بــا قابلیــت و توانایی بســیار 
شــگفت انگیز، در این مرکــز فعالیت دارد. نکته 
دیگر اینکه از سال های 1۳52 تا 1۳5۹ و به مدت 
6 ســال در تبریز زندگی می کردم و مأمور شــدم 
مســئولیت رادیو و تلویزیون این شهر را برعهده 
بگیرم. دورانی که فضای سیاســی کشور ملتهب 
بود. در آن سال ها از رادیو قطعه »سواران دشت 
امیــد« را شــنیدم و متوجــه تحولــی عظیــم در 
موسیقی شــدم که بنیانگذار آن حسین علیزاده 
بود.عــاوه بــرآن اجراهایی که آقــای علیزاده به 
همراهی اعضای مرکز حفظ و اشــاعه موسیقی 
در جشــن هنــر شــیراز داشــت و اجــرای چنیــن 
قطعاتی موجب معرفی هرچه بیشــتر حســین 
علیــزاده بود و آن زمان بود که حســین علیزاده؛ 
بــه بعــد  از آن دوران  حســین علیــزاده شــد و 
کارهایش را دنبال می کردم و با لذت می شنیدم 
و در میــان آثار درجه یکش، قطعه ای که بارها و 
بارها شنیدم و آن را تحسین کردم تک نوازی سه 
تار در آلبوم »ترکمن« بود. او در کنســرت هایش 
هم منحصر به فرد بود و همچون پهلوانی روی 
صحنه حاضر می شد و با ساز تار و سه تارش شور 

و حال عجیبی در سالن ایجاد می کرد.
ë مدیر، مدبر و متحبر

از دیــدگاه من برای آموختن موســیقی یا هنر 
بازیگری یا آنکه شــاعری بنام شــدن، آموزش تا 
حدودی مؤثر اســت اما عوامل دیگری همچون 
شــعور، اندیشــه، تفکــر و تلمــذ و برانگیختگی و 
گمــاردن شــدن، از دیگــر امتیازات یــک هنرمند 
اســت و حســین علیزاده آراســته بــه تمامی این 
خصایل اســت. او بــه درک و دریافت و شــعور و 
حســی، دســت یافته که توانســته آن را بدرســتی 
هدایت کند و این مسیر و انتخاب درست او را به 
این جایگاه رسانده و از نگاه من یکی از بزرگترین 
موســیقیدانان ایران است و به لحاظ آهنگسازی 
نوازندگــی، مدیریــت، اجــرا و... هیــچ ایــرادی بر 
او نیســت و او در هنــرش متبحــر و مدبر اســت و 
در پایــان، تولــد این موســیقیدان بــزرگ و ممتاز 
ایــران را تبریک عرض می کنم. البته باید بگویم 
موســیقیدان جهانــی، چرا که وقتی کســی با این 
عشــق و عاقــه در هنر تاش می کنــد، وجودش 
بــرای همــه مــردم دنیــا ارزشــمند و عزیزاســت 
و نســل بعــد از او نیــز قطعــاً ادامه دهنــده راه او 
هســتند. باید بگویم ناامیدی در مســیر موسیقی 
ایران دیده نمی شــود و نگران از آینده موســیقی 
ایــران نیســتم و امیدوارم موســیقی بدرســتی در 
اختیار مردم و عاقه منــداش قرار بگیرد تا از آن 

بهره مند شوند.«

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تأکید کرد

گفت و گو با مهدی آذرسینا آهنگساز و نوازنده پیشکسوت ساز کمانچه به بهانه  سالروز تولد حسین علیزاده

وظیفه خود می دانم به 
حرمت موسیقی، در کنار 

افرادی قرار بگیرم، عاشقانه 
کار کنم و در موردشان بگویم 

و بنویسم که کارشان بی نقص 
و درست است، هنرمندانی 
همچون حسین علیزاده که 

برای هنرشان تلاش کردند 
و موفقیت های بزرگی در 

این راه کسب کرده اند. افراد 
بزرگی چون حسین علیزاده 

مورد توجه همگان است و 
دوست و دشمن هم هنرش 

را تأیید می کند

آقای علیزاده هنرمندی است 
که وقتی ساز می نوازند، تأثیر 

هنری، هنرمندان بزرگ و 
چیره دستی همچون علی 

اکبرخان شهنازی در نواختن 
او نمایان است یا کردار و 

تأثیراخلاقی و شخصیت و 
وقار بزرگانی چون نورعلی 

خان برومند و داریوش 
صفوت در منش او و متانت 

بزرگمردی چون هوشنگ 
ظریف دررفتارش آشکار 

است و توانسته از هر استاد 
درسی بیاموزد



 صاحب امتیاز: 
خبرگزاري جمهوري اسلامي

سردبیر: کمیل نقی پور
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سخن روز

آسیب کرونا به صنایع غذایی

خبرنگار باید پیگیر و حق طلب باشد
پرویز فلاحی پور:من در مورد خبرنگار و خبر چیزهایی را شنیده بودم ولی هنوز با آن نزدیک نبودم. وقتی قرارشد نقش 

خبرنگار را بازی کنم از دوستان نزدیک کمک گرفتم و خودم را به این شغل نزدیک کردم. در بین فیلم ها و 
سریال های ایرانی اثری که در آن خبرنگار حضور داشته باشد، ندیده ام ولی در بین کارهای خارجی فیلم 

»همه مردان رئیس جمهور« را دیده ام. من همه تلاشم را کردم که بتوانم  نقشی را ایفا کنم که خبرنگاران و 
منتقدان و کارگردان راضی باشند.

من استادی داشتم که همیشه می گفت آنچه که باید باشد را باید بازی کنیم نه آن چیزی که هست. این 
خبرنگار هم آن چیزی است که باید باشد. خبرنگار باید پیگیر و حق طلب باشد. من خبرنگاران را خیلی 

دوست دارم. چون خیلی زحمت کش هستند و دستمزدی که در مقابلش دریافت می کنند، بسیار ناچیز 
است. این نگرانی را داشتم که خبرنگاران بگویند این نقشی که بازی کردی، چه جور خبرنگاری 

است!
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 عکس 
نوشت

امیر بدری، بدلکار فیلم »اســکای فال« جیمز باند و برنده جایزه 
انجمــن بازیگران امریکا به همراه افشــین عراقــی، دیگر بدلکار 
تیم فســت فــوروارد، رکــوردی جهانی در ســکانس چپ کردن 
خودرو به ثبت رســاندند. این صحنه بدلکاری برای چپ کردن 
خــودرو بدون بدلــکار برای اولیــن بــار در دنیا و بصــورت کاملًا 

کنترلی انجام شده است./ عکس ایسنا

فریدون مشیری

من امشب تا سحر خوابم نخواهد برد
همه اندیشه ام اندیشه فرداست...

همین فردا که راه خواب من بسته است
همین فردا که روی پرده پندار من پیداست

امام سجاد علیه السلام:
بهترین شروع کار ها صداقت و راستگویی و بهترین پایان آنها وفا است.

]بحارالأنوار، ج ۷۸، ص ۱۶۱[

هنرمندان 
در فضای 

مجازی

اصحاب فرهنگ و هنر در صفحات خود آثارشــان را با مردم به اشتراک گذاشته اند 
و از مردم دعوت کرده اند تا آنها را ببینند و بخوانند.

ë چهره ها
بهزاد عبدی، آهنگساز در صفحه خود با انتشار پوستر تئاتر »بازی بزرگ« به نویسندگی 
و کارگردانــی زهــره بهــروزی نیــا دوســتداران تئاتــر را به دیــدن آن دعوت کرده اســت. 
نمایش »بازی بزرگ« عنوان یکی از تازه ترین آثار نمایشــی مجموعه تئاتر شــهر است 
کــه از روز یکشــنبه ســی ام مرداد بــه نویســندگی و کارگردانی زهــره بهروزی نیــا در تالار 
قشقایی میزبان تماشاگران خواهد بود. بازیگران این تئاتر عبارتند از: آتیه جاوید، فاطیما سرلک، مریم 

سرمدی، مریم معینی، بهناز نادری و هدا ناصح.

پژمان جمشــیدی، در صفحه خود با انتشار کلیپی از مردم خواسته است که برای دیدن 
فیلم به ســینما بیایند. او نوشته: »ســینما بدون شما اهمیتی ندارد.« جمشیدی دراین 
ویدیــو ضمــن اعلام اینکــه برای آخرین بــار طی چهار ماه گذشــته روز دوشــنبه به یک 

اکران مردمی رفته از تماشاگران سینما تشکر کرد.
اکران مردمی »دوزیست« با حضور پژمان جمشیدی دوشنبه در پردیس زندگی برگزار شد.

بردیــا کیارس، آهنگســاز در صفحه خود با انتشــار عکســی تولد اســتاد حســین علیزاده 
موســیقیدان را تبریک گفته است. او نوشــته: »مرد بزرگ و استاد تکرار نشدنی، تولدت 

بر همه ما مبارک باشد.«

آتیــلا پســیانی، بازیگر ســینما و تلویزیون با انتشــار آنونــس فیلم بی گناه بــه کارگردانی 
مهــران احمدی و تهیه کنندگی مصطفی کیایی از علاقه مندان به دیدن ســریال و فیلم  
دعوت کرده تا اولین قسمت از این سریال را از روز یکشنبه 6 شهریورماه از طریق شبکه 
نمایــش خانگی فیلیمو ببینند. در این فیلم آتیلا پســیانی، رؤیــا تیموریان، دنیا مدنی، 
شبنم مقدمی، مهرانه مهین ترابی، نسرین نصرتی، مسعود رایگان، ویشکا آسایش و... بازی می  کنند.

هوتن شــکیبا، بازیگر ســینما و تلویزیون با انتشــار پوستری از مردم خواســته است تا به 
کمک مؤسسه همیاری آرمان آریانا برای روستاهای محروم سیستان و بلوچستان تانکر 

آب خریداری کنند.

محمدرضــا ترکی، شــاعر و اســتاد دانشــگاه در صفحه خود با انتشــار تصویری از شــعر 
حافظ نوشته: »دوش می گفت به مژگان درازت بکشم/یارب از خاطرش اندیشه بیداد 
ببــر. شــارحان حافظ، تــا جایی که دیده ام، بیــت را این گونه معنی کرده انــد که خدایا از 
خاطر معشــوق فکر ســتمگری را پاک کن تا ما را با مژگان درازش نکشــد! اشــکال این 
معنی یکی این است که »اندیشه« در سخن قدما معمولًا به معنی نگرانی و ترس است و اندیشه ناک 
یعنی هراســان و اندیشــه کردن یعنی نگران  بودن و هراســیدن. اشــکال دیگر این تفســیر این اســت که 
عاشق، خصوصاً وقتی عارف باشد از کشته  شدن در راه عشق پروایی ندارد و هرگز آرزو نمی کند خداوند 
اندیشــه قربانی کردنش را از خاطر معشــوق ببرد. تمامی نگرانی چنین عاشق جان بازی همه این است 
که مبادا یار، او را صید لاغر بپندارد و از شــکار کردنش دســت بدارد یا تیر معشــوق، خدا نکرده، به خطا 

رود و جانش را قربانی نسازد.«

ë دیگه چه خبر
آموزشــگاه موســیقی آرش بــا مدیریــت آرش فرهنــگ فر،با انتشــار تصویــر کتاب 
»ارغــوان 2« اثــر اســتاد اکبــر شــکارچی از انتشــار مجــدد ایــن کتــاب خبــر داد و از 
هنرآمــوزان دعــوت کرد تا بــرای تهیه این کتاب به فروشــگاه درویشــخان مراجعه 

کنند.

نشــر مرکز در صفحه خود با انتشــار تصویر کتاب آزادی و فرهنگ نوشته مصطفی 
رحیمــی در این باره نوشــته: »19 مقاله  ایــن دفتر در چهار مقولــه  کلی طبقه بندی 
بــه  مربــوط  مســائل  اجتماعــی،  مســائل  و  فلســفه  آزادی،  و  فرهنــگ  شــده اند: 
سوسیالیســم و مســأله  روشــنفکران. در بخــش نخســت درباره  سیاســت فرهنگی، 
نقــش فرهنــگ و رواداری در رشــد دموکراســی، نقش مطبوعات، مفهــوم نوآوری 
ادبی و اجتماعی و روند آزادیخواهی در کشــورهای آفریقایی ســخن گفته می شود. 

در بخش دوم بحث هایی درباره  مرلوپونتی، مارکس و منتسکیو به میان می آید. بخش سوم به تحولات 
بلــوک سوسیالیســم پرداختــه، روند تحــولات را در کوبا و چین و شــوروی دنبال می کنــد. بخش چهارم 
شــامل دو مصاحبه اســت درباره  روشــنفکران و روابط آنان با مردم و قدرت ها و ایدئولوژی ها و مســأله 

 بحران هویت در آنان.«
گالری آرتیبیشــن در صفحه خود با انتشــار پوســتر نمایشــگاه محمد فاسونکی 
که در این گالری برپاســت نوشــته: »نمایشگاه فاســونکی با پرتره هایی به شیوه 
اکسپرسیونیســم شناخته شد؛ چهره هایی که بار حس های مختلف را به دوش 
می کشــند و از نــگاه او بــه اجرایی بدیع رســیده اند. آثــاری رعب انگیز کــه اکثراً 
بــا نــگاه به مردم کوچــه و بازار خلق شــده و هر کدام به وضوح مشــخصه های 
برون گرایانه   آثار فاســونکی را در خود دارد. او در نقاشــی این پرتره ها سعی در 
فاصله از واقع گرایی داشــته اســت. آثاری از محمد فاســونکی رنگ روغن روی 
مقــوا بــه ابعاد 35*50 و رنــگ روغن روی چوب به ابعــاد 78*58 می توانید 

آثار هنرمند را در سایت آرتیبیشن ببینید و آنلاین خرید کنید.«

صفحــه کتــاب الکترونیــک و صوتــی فیدیبو  بــا انتشــار تصویــری از کتاب های 
نویســندگان مشــهور نوشــته در 3 مــاه 6 شــاهکار از نویســنده های فوق العاده 

بخوان. در این طرح با بهترین های رمان های دنیا همراه شو.

صحبــت از این بود که موســیقی  باید راه و برای 
کمال باشد و کمال هم باید با حس و یاد و تأیید 
او )خدا( محــک بخورد و این را هم اخلاق  بیان 

می  کند.
کــه  دســتوراتی  سلســله   چیســت؟  اخــلاق 
خُلق های آدمی را در گفتار، کردار و پندار اصلاح 
و کامــل می  کنــد. کمــال هــم یعنــی  میــل و نیلِ 
به کامل شــدن. پس هنر و موســیقی که بخواهد 
راه کمــال و برای آن باشــد، بایــد  با اخلاق پیوند 

داشته باشد.
بــه نوعــی بهتــر، هنــر، پیــش نیــازش اخلاق 
اســت و باز به نوعی بهتر، اخلاق ســلوک هنر و هنر ســیر اخلاق اســت. 
اگر شما به هنر و هنرمند بنگری، باید سیر اخلاق را در او مشاهده کنی 
و اخلاق را در هنرمند و هنرش ســیر کنی! برای چنین وضعی هنرمند 
باید قبلًا اخلاق را ســلوک کرده باشــد و اخلاق، ســلوکش باشــد و بوده 

باشد.
در این وضعیت است که هنر و موسیقی، راهی برای کمال و سیری 

به کمال مطلق خواهد بود.
چگونه این میســر می  شــود؟ این گونه که هنرمند قصد و هدفش از 

هنر، تعالی و کمال باشد.
هنــر را بــرای تعالــی و کمــال بخواهد.اگــر چنیــن باشــد، در صورت 
صداقــت، لااقــل در ذهــن و ضمیرش، از شــوائب ضد کمــال و تعالی  
پرهیــز می  کنــد.  زیــرا کســی که شــعاری می  دهد، بــه وضوح  و آشــکارا 
نمی تواند ضد آن رفتار کند و اتفاقاً هنر و بویژه موســیقی به هیچ وجه 
عرصــه نفــاق و ریا کاری نیســت.هنر و موســیقی عرصه ابــراز و ظهور و 
بــروز اســت. هیــچ نمی تــوان در آن ریا و نفــاق ورزید. هرچــه در درون 
موســیقیدان و هنرمنــد باشــد، همه بی پــرده و مانع، بــروز می  کند و به 
ســاحت نظــارت می  آیــد. هیچ کــس مانند هنرمنــد، یــک رو و یکرنگ 

نیست!
مــلاک شــناخت هنرمند، اثر اوســت. هر قدر هم که رفتــار و گفتار و 
کردارش مشــکوک و مرموز باشد، به محض مواجهه با اثرش،می توان  
او را شــناخت و دانســت که از چه قماشــی اســت! این وجــه فضیلت و 

شــرافت هنر بر ســایر امور است! مثلًا در سیاســت، عکس هنر، با نفاق 
و ریــا و دروغ و دغــل مواجهــت هســت.هرچه دیده می  شــود، ازهمان 

قماش است.
اصلًا رأس همه رذایل دروغ است. همه رذایل ریشه در دروغ دارند. 
راه رذیلت  از دروغ  آغاز می شــود و این مســیر سیاست است. سیاست 

راهش از دروغ است و با آن ساخته شده است.
از دروغ ساخته و پرداخته می  شود. مقصود غایی سیاست، منفعت 
اســت  و راه رســیدن به آن دروغ اســت و شــیوه دســتیابی به آن فریب.

می  بینیــم کــه ظلم و اســتکبار جهانی برای رســیدن به منافــع خود، از 
شــعارهای دلنشــین چون پیشــرفت، توســعه و حقوق بشــر... استفاده 
می  کنــد و با این فریب خود را در کشــورهای  دیگر، جــا می  زند. فریب، 

روش عملی دروغ است و دروغ، روش نظری فریب.
ســاختار کار سیاســت، طوری اســت کــه فریب خورده ســال ها طول 
می  کشــد تــا بفهمد چــه فریبــی خــورده اســت و فریبکار طــوری عمل 
می  کنــد، کــه گویی بزرگترین خدمت و دوســتی را در حق فریب خورده 

نثار کرده است.
در حالــی کــه در هنر و بویژه موســیقی، اصــلًا دروغ راه نــدارد. هیچ 
هنرمنــدی نمی توانــد دروغ بگویــد چــون در هنر، دروغ راه نــدارد. زیرا 
هنرمنــد بــدون اثــرش که هنر اســت، نیســت. هنرمنــد، اصــلًا از هنر و 
اثــرش جدایی نــدارد. اصلًا هنرمند، همان هنرش اســت. هنرمند، بی 

هنر معنا ندارد.
اصــلًا هنرمنــد یعنــی هنر. هیچ کــس نمی توانــد ادعا کنــد هنرمند 
اســت، درحالی که هنری نداشــته باشــد. هنرمندِ بی هنر، سیاســتمدار 

است. سیاستمدار، هنرمند بی هنر است.
سیاســت بــرای هنر، بــه منزله دروغ اســت. سیاســت با هنــر، راهی 

متضادند.
هر قدر بی سیاســت باشــی، هنرمندتری و به هنر نزدیک تری! پس 
چــون دروغ در هنــر راه نــدارد و اصلًا هنــر راهی بــرای دروغ ندارد و در 
هنر، راهی برای و به ســمت دروغ نیســت، هنر بــا دروغ  پیوندی ندارد 
و هنرمنــد دروغگو نیســت و نمی تواند باشــد! زیرا شــاهدش، هنرش و 
اثــرش اســت کــه مســتقیم، درون و روح و وجــود او را نشــان می  دهد و 

درونِ مستقیم اوست!

 تغییر در بینش و رفتار جامعهموسیقی و راه کمال
هدف امام سجاد)ع(

تــام و تمــام  امــام ســجاد)ع( تجلــی 
اخــلاق محمــدی )ص( و در ســلوک 
و رفتــار با مــردم، مظهر خلــق عظیم 
پیامبــر اکرم)ص( بــوده و در وجود آن 
و  جامعیــت  صلابــت،  )ع(  حضــرت 
ســیمای رهبری الهــی، بــا تأثیرگذاری 
مدیریــت  بــود.  متبلــور  پیامبرگونــه 
ماجراهای پس از واقعه عاشورا با وجود بیماری و در شرایط 
دشــوار اســارت نیــز نشــانگر عظمــت روح و ظرفیت هــای 

وجودی امام سجاد)ع( است.
برخــی از مورخین براســاس برداشــت های خــود چنین 
وانموده اند که امام سجاد )ع( پس از بازگشت از سفر اسارت 
و اســتقرار درمدینــه از امور سیاســی- اجتماعــی کناره گیری 
کــرده و بقیه عمر را به عبادت و دســتگیری از مســتمندان و 
درماندگان به ســر آورده است. آنان برای این ادعا به تاریخ 
زندگــی امام ســجاد اســتدلال می  کننــد و مدعی هســتند که 
از مخالفت هــای دینــی در ســطح جامعه کناره گیــری کرده 
بود. چنین به نظر می  رســد که چون این اشــخاص فعالیت 
سیاســی - اجتماعی را در مفهوم محــدودی که همان قیام 
مسلحانه از قبیل قیام کربلا، خلاصه کرده و در ظاهر جوش 
وخروشــی در آن حضــرت بــرای قیــام مســلحانه در برابــر 
حکومت هــای زمــان خــود نمی دیدند بــه ایــن نتیجه گیری 
رســیده باشــند. امــا این ادعــا پنــداری نارواســت چــرا که با 
مطالعــه واقعیــت زندگی امــام)ع( که مالامــال از فعالیت 
مثبت و مســتمر در زمینه مبارزه سیاســی اســت غیرواقعی 
بــودن ایــن ادعا آشــکار می  شــود. از ایــن رو، این عده شــرح 
دلســوزی ها و مهرورزی هــای آن حضــرت )ع( نســبت بــه 
بردگان، درماندگان و... همچنین زهد و تقوا و ذکر و عبادات 
را در چهارچــوب مســائل شــخصی قلمــداد  آن حضــرت 
نموده انــد. حــال آنکه  کلیه اعمــال و رفتار امام ســجاد)ع( 
فراتر از کنشی صرفاً فردی و خصوصی منطبق بر برنامه ای 
اصولی در راستای ایجاد تغییر در جامعه دنیازده آن روزگار 

بوده است.
امام ســجاد)ع( خــود این حقیقت را ضمن گفتار بســیار 
ارزشــمند و عمیقــی کــه از حضرتــش بــه مــا رســیده ایــن 
گونــه  تبیین می  فرمایــد: »همانا حماقت بــر عقل، منکر بر 
معروف، شــر بر خیر، نادانی بر خرد، بی قراری بر بردباری، 
تعــدی بــر نرمخویــی، قحطی بــر آســایش، میل بــه دنیا بر 
بــر خاندان هــای  بــه آن، خاندان هــای ناپــاک  بی اعتنایــی 
شــریف و شوره زار بر زمین های شیرین تسلط و برتری یافته 
اســت.  براثر این چیرگی ها همانــا زندگی ها در رنج و عذاب 
بــوده و )بــرای خــروج از آن ( باید بــه خدا پناه بــرد. )تاریخ 

دمشق ج 41 ص 410(
دوران امامــت امــام ســجاد )ع( که  از صحنــه دلخراش 
عاشــورا آغاز و روزهای اولیه آن با اســارت از کوفه تا شــام به 
همراه ســرهای برنیزه شــده اباعبدالله الحسین )ع( و یاران 
و همراهانــش همراه بود، لــزوم تدوین برنامــه ای فرهنگی 
– معنــوی و طولانی مدت را گوشــزد می  نمود. برنامه ای که 

بتواند در پایان راه تغییری در رفتار اجتماع ایجاد نماید.
اجتمــاع مســلمین بــه دلایــل متعــدد کــه عمده تریــن 
آن حاکمیــت یافتــن غیرمســتحقین بــر جایــگاه جانشــینی 
رســول خدا )ص( بــود، آلوده به جهل و خشــونت، فســاد و 
طمــع ورزی، ظلم و بدعت و در یک کلام دنیاطلبی شــده و 
برادری و شفقت جای خود را به خشونت و رقابت داده بود. 
تغییر منش و رفتار چنین جامعه ای بســیار مشــکل و تقریباً 
محال می  نمود و به ظاهر چیزی مانع از ســقوط و فروپاشی 
آن نبــود. امــام ســجاد )ع( از جایــگاه امامــت و رهبــری از 
همــان ابتدا با برنامه ای دراز مدت، با عزمی راســخ نســبت 
بــه تغییر جامعــه همت گمارد. پایمردی و اســتقامت امام 
ســجاد)ع( ســرانجام در این راه ثمر داده و در طول سه دهه 
ســرانجام مردمانی را که روح شان با اعمال خشونت عریان 
عجین شــده و بر نیزه کردن ســرهای بریده نــوادگان پیامبر 
اکــرم )ص( تأثــری در آنــان ایجــاد نمی کــرد، را بــه تعــادل 
روانی  نزدیک و پای نخبگان شان را به دانشگاه امام محمد 
باقــر )ع( گشــود تا بــا رواج تعالیــم دین، جامعــه از جهل و 
جهالت تا حد قابل توجهی فاصله گیرد. این موفقیت ها به 
صورت تصادفی یا فقط به واســطه انتساب به پیامبر گرامی 
اســلام)ص( برای امام )ع( به دست نیامد، بلکه حاصل از 
خودگذشــتگی و نقــش مثبتی بود کــه علیرغم کوتــاه بودن 
دســت آن حضــرت از مراکز قــدرت درمیان امت ایفا شــد. 
امام ســجاد)ع( در نخســتین گام با ســلوکی منطبق برسیره 
محمــدی )ص( نظرآحــاد جامعــه از هــر تیــپ و طبقــه ای 
را بــه خود جلــب نمــوده وبه لقب زیــن العابدیــن – زینت 
ستایشــگران- و سیدالساجدین – آقا و سرور سجده کنندگان 
– که تا آن روز معمول نبود ملقب شــد. آن حضرت در این 
مســیر که ماهیتــی سیاســی – اجتماعی  از طریــق اقدامات 
فرهنگی داشــت با ســلاح »اشــک« و »دعــا« روح جامعه را 
تلطیــف و بــا مهربانــی و تواضــع نوعدوســتی را میــان افراد 
جامعه به عنوان ارزشــی اســلامی – انســانی معرفی نمود. 
همچنین با زهد و تقوی و رواج خداترســی و عاقبت  اندیشی 

به مقابله با فرهنگ مسلط دنیاطلبی شتافت.

نگاه تک بعدی در علوم عصر جدید
کلاس زبانــی داشــتیم کــه چنــد ســال پیوســته 
ادامه داشت، همکلاسی داشتم که عضو ثابت 
کلاس بود، حتی تا دو روز مانده به موعد وضع 
حمل با پشــتکار در کلاس شــرکت می کرد ولی 
بعــد از تولــد فرزنــدش، هــر چند جلســه یکبار 
کلاس را از دســت مــی داد. همــکاران خانــم از 
دردهــای دوران ماهانــه و اثــری که بر کارشــان 
می گــذارد، گلایــه دارنــد. فراینــدی کــه هــر ماه 
حداقــل دو روز و در دوازده مــاه ســال، حــدود 
یــک مــاه امــور یــک خانــم را مختــل می کنــد. 
دوســتی می گفــت: در ســال های دور، کار تولید 
محصــولات فرهنگی را شــروع کــردم. به دلیل اینکه یــک خانم بودم 
براحتــی نمی توانســتم مراحــل کاری ام را پیــش ببــرم، چــون اکثــر 
کارگاه هــا تمام مردانه بودند و در ســاختمان هایی دربســته و به ناچار 
برای داشــتن امنیــت زنانه، هر بــار باید منتظر می مانــدم تا مردی از 
نزدیــکان همراهــی ام کند.  بعد از شــنیدن آخرین خبــر از این جنس، 
که دوستم به دلیل بیماری فرزندش و انجام وظایف مادرانه در حال 
تصمیم گیری برای انصراف از تحصیل است، صفحه اینستاگرام را باز 
کردم تا با دیدن تصاویر، کمی فکرم را از این واقعیت های آزاردهنده 
برهانم که با پســتی آزاردهنده تر مواجه شدم. رابطه سنتی یا مدرن؟ 
پســت را بازکردم. آقای روانشناســی با یدک کشــیدن مدرک از فلان و 
بهمان دانشــگاه، بدون داشــتن درک درســتی از دنیای زنانه، خطاب 
بــه خانم ها نوشــته بــود: »رابطه بیــن زن و مرد به دو دســته تقســیم 
می شــود: ســنتی و مــدرن. در رابطــه ســنتی تمــام هزینه هــای رابطه 
برعهــده مرد اســت و مرد هم حرف اول و آخــر را می زند؛ برای مثال 
می توانــد بــه تو اجازه بدهد یا ندهد که از خانه بیرون بروی . در رابطه 
مدرن اما، هزینه ها به طور مســاوی بین زن و مرد تقســیم می شــود و 
زوجیــن حــق برابر برای تصمیم گیری دارند.« و بعــد ادامه داده بود: 
»خانم ها، شما نمی توانید هم خر را داشته باشید و هم خرما را. شما 

باید تکلیف تان را مشخص کنید یا سنتی هستید؛ یا مدرن.«
این روانشــناس گویی مادرش هیچگاه برایــش نگفته که زن بودن 
چه مختصاتی دارد. او به زبان ساده به زنان می گفت؛ یا باید مساوی 
همســرت پــول به خانــه بیــاوری یا بله چشــم گــوی او باشــی. همین 
اندازه زشــت و همیــن قدرکج فهمانه. نگاهی تــک بعدی به ماهیت 
زن و رابطــه وی با همراه زندگی اش. نگاهــی بر پایه اقتصاد، که حتی 
اقتصادش هم درســت لحاظ نشــده زیرا اگر قرار بر دو دو تا چهارتای 
مالــی در رابطــه بیــن دو همســفر زندگی باشــد نیــز باید بــرای فرایند 
بارداری و مســائل قبــل و بعد از آن هم مبلغی تعیین شــود. هرچند 
کــه ایــن فرایند ارزشــمند و دشــوار را با هیــچ ترازوی مــادی نمی توان 

سنجید.
متأســفانه این نگاه هــای تک بعدی بتدریج در حال تبدیل شــدن 
بــه آفتــی برای عصر جدید اســت. نگاه تــک بعدی در پزشــکی، نگاه 
تــک بعــدی در روانشناســی، نگاه تک بعــدی در آمــوزش و... همین 
نگاه تک بعدی است که وجود فاکتورهای مختلف در زندگی یک زن 
مانند مســئولیت ها، شــرایط جسمی، دشــواری های زندگی اجتماعی 
و تفاوتــش بــا مــردان را نادیــده می گیــرد. ایــن دیــدگاه، روحیــه زنان 
غیرشاغل را هم تضعیف می کند و برخی از زنان را حتی از مادر شدن 

و وقت گذاشتن برای فرزندپروری باز می دارد.
درواقع وقتی که با نگاه تونلی به ماهیت مسائل نگریسته می شود، 
خیلــی از ابعاد مســأله را نمی توان دید و به همین ســبب با اظهارات 
بهت آور اینچنینی مواجه می شویم. با همین تک بعدی بودن هاست 
که آموزش و پرورش ما جایی شــبیه پادگان شــده و خلاقیت و امید را 
در فرزنــدان مــا می کشــد و در رقابت های بیمار تنها حــس ناتوانی به 
آنهــا القا می کند. به راســتی تا کجا قرار اســت این فراینــد ادامه یابد؟ 
آیا زمان آن نرســیده که در برابر دیدگاه های تک بعدی بایســتیم و به 
ســمت همــان جامعه ای بازگردیــم که حکیمش کــم و بیش از علوم 
روزگار خــود آگاه بــود و بــا در نظــر گرفتن همــه ابعاد یک مشــکل به 

درمان می پرداخت؟ بی گمان باید تغییری ایجاد کرد.

»تی تی«، زنی که زبانش را نباخت
اگر فهــم ما از جهان تنها یک ســوءتفاهم بوده 
باشــد، آیــا ممکــن اســت آنچــه مــا از زندگــی 
می دانیــم، آنچــه علــم می گویــد، آنچــه همــه 
قبول دارند، تنها حدس هایی باشند که شانسی 
درســت از آب درآمده انــد؟ اگــر حقیقــت جور 
دیگــری باشــد چه؟ اگــر هــزاران راه دیگر برای 
انســان بودن برای مرد و زن بودن وجود داشته 
و ما تنها تن به نقش هایی کوچک از آن همه طرح باشیم چه؟ فیلم 
ســینمایی »تی تی« می خواهد این طور جهان و شخصیت های دوری 
را تخیل کند و سودای بازنمایی واقعیت پوچی را که برما می گذرد در 
سر ندارد. خیال می کند و فراتر می اندیشد و فراتر می آفریند. ما را به 
جهانی بعید اما محتمل و معنادار می برد و رهایمان می کند از چنگ 
اســتبداد واقعیت وحشی. ســازندگان »تی تی« گویا واقعیت را جدی 
نمی گیرنــد، با آن بازی می کنند، مضحکــه اش می کنند و حتی حقیر 
می شــمارندش. یعنی جهان فیلم براســاس واقعیت پیش نمی رود 
فیلــم به دنیای واقعی پشــت می کنــد و از این طریــق واقعیتی دیگر 
می ســازد. »تی تــی« همان زنی ســت که ژاک لاکان روانــکاو می گفت 
وجــود نــدارد. زنــی کــه بیــش از حضــورش بــا فقدانــش مواجه ایــم. 
همــان مغاک یا نبودنی که ما را در خالــی خویش فرو می بلعد. مثل 

موضــوع  کــه  ســیاه چاله ها 
مــرد  ابراهیــم،  تحقیــق 
فیلــم  در  تی تــی  روبــه روی 

است.
پیــام   »تی تــی«  زندگــی 
اوســت. او بــا زندگــی اش بر 
بلندای پرده ســینما، حضور 

زن را در جامعــه امــروز مــا زیــر ســؤال می بــرد. اگــر او زن اســت پس 
هیچکس زن نیســت. تی تی زنی ســت که در زبــان مردانه نمی گنجد. 
نمی توانند تعریفش کنند، معلوم نیســت زنی ســت دیوانه یا انسانی 
اسطوره ای و خردمند. نمی فهمند که پیامبر است و معجزه گر یا زنی 
خرافه پرســت. شــخصیت پیچیده اش ما را به یاد »پرنس مشــکین« 
در »ابله« داستایوفسکی و »روکوی ویسکونتی« می اندازد. او برای زن 
بــودن به زبــان مردانه تن نداده اســت. او از خود زنی انســانی و زنانه 
آفریده که برای ما شــگفت آور و غریبه اســت. تی تی جنســی متفاوت  
از زنان ســینمای ایران اســت. بــه زن هایی که بیضایی ســاخته بود،به 
سوســن تســلیمی وقتــی بــرای »باشــو« مــادری می کرد، بــه »چریکه 
تــارا«، بــه مادربــزرگ اســاطیری »مســافران«. اما در عیــن حال زنی 
کــه پناهنده آفریده، اســتقلالش را از زنان بیضایی حفظ کرده اســت. 
تی تــی صمیمی، ملموس و خودمانی اســت و به قول خودش از اون 
جادوگرهای دیوانه اســت... بد نیست اشاره کوتاهی هم به رابطه اش 
با ابراهیم داشــته باشیم. ابراهیم دانشــمندی ستاره شناس است که 
در حــال تحقیــق روی ســیاه چاله ایســت کــه می خواهد مــا را ببلعد. 
رابطــه ایــن دو شــخصیت در واقع گفت و گوی علم و ایمــان یا عقل و 
جنون اســت. گفت و گوی خودآگاه و ناخودآگاه، منطق و شعر، اخلاق 
و غریزه، رابطه ابراهیم و تی تی رابطه ای ســت به ظاهر غیرممکن که 

به لطف خیال در فیلم سینمایی »تی تی« محقق شده است.
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